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WYSTĄPlEN l E PoKoNTRoLN E

Na podstawie art. ó ust. 3 ustawy z dnia t5 lipca 2077 r' o kontroli w administracji rządowej1
(dalej: ustawa o kontroli w administracji rządowej) oraz art' 427 ust.1 ustawy z dnia 20 lipca
2a78r. Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce2 (dalej: ustawa Prawo o szkolnictwie wyższym
inauce albo Pswn) i art.775 ust. 1 pkt 2 ustawy z dnia 27 sierpnia 2OO9r. o finansach
publicznychs (dalej: ustawa o finansach publicznych albo ufp) Minister Edukacji i Naukia (dalej:
Minister) przeprowadził w Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu im. Jędrzeja
Śniadeckiego w Gdańsku (dalej również: Uczelnia albo AWFIS albo Akademia), ul. Kazimierza
Górskiego 1, 80- 33ó Gdańsk kontrolę w trybie zwykłym, w zakresie zgodności działania
organów Uczelni z przepisami prawa i nadanymi uprawnieniami w latach 2o78-2o2o,
z możliwością zasięgania informacji z okresów wcześniejszych oraz prawidłowości prowadzenia
gospodarkifinansowejwUczelniw latach 207ó-2020,w tymv,tykorzystania dotacji,o którejmowa
w art. 94 ust. 7 pkt 7 ustawy z dnia 27 lipca 2005 r. - Prawo o szkolnictwie wyższym (Dz. U' z 2077
r' poz.2783, z późn. zm.).

Czynności kontrolne przeprowadzone zostały w okresie od dnia 7 stycznia 2o2I r. do dnia
18 czerwca 2027 r. przez Renatę Ławecką_Łysakowską i Annę Weglarskąs - głównych
specjalistów w Wydziale Kontroli dla Działu Szkolnictwo Wyższe i Nauka w Departamencie
Kontroli i Audytu MEiN oraz przez Przemysława Kościołka - Naczelnika Wydziału Kontroli
dla Działu Szkolnictwo Wyższe i Nauka w Departamencie Kontroli iAudytu MEiN.

Ze względu na konieczność zbadania w toku kontroli zagadnień wymagających wiedzy
specjalistycznej, do udziału w kontroli, na podstawie art. 33 ust.7 ustawy o kontroli,powołano
w charakterze biegłego Panią Joannę Radziwołek'

Na podstawie art. 47 w zw' z art. 46 ust' 2 ustowy o kontroli w administracji rządowej,
porozpatrzeniu zastrzeżeń do Projektu wystąpienia pokontrolnego, przekazuję niniejsze
Wystąpienie pokontrolne, zawierające ustalenia oraz ocenę skontrolowanej działalno ściwraz
z zaleceniami.

1 Dz. U. z 2O2O r., poz. 224.
2 Dz. U. z 2O2! r. poz. 47 8, 619 i 7630.
3 Dz. U. z 202! poz. 305, !535, t77 3.
4 Do dnia 79 października2o2o r. - Minister Nauki i Szkolnictwa Wyższego.
5 Zakończenie pracy w MEiN w miesiącu gru dniu 2o2tr.

Ministerstwo Edukacji i Nauki
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I. OCENA OGOLNA

W wyniku kontroli przYznane zostały dwie oceny ogólne, dotyczące:
. zgodnego z przepisami prawa działania organów Uczelni
. prowadzenia gospodarkifinansowej.

1.1 Skontrolowaną działalność Uczelni w zakresie zgodności działania organów Uczelni
z przepisami prawa i nadanymi uprawnieniami w latach 2o78-2o2o, ocenia się
negatywnie.ó

W ww. zakresie w trakcie kontroli stwierdzono m.in. następujące nieprawidłowości:

1. Rektor Akademii wykonywał dodatkowe zajęcia zarobkowe przed uzyskaniem zgody
Senatu Akademii (wyrażonej w uchwale nr 2 z dnia 23 stycznia 2079 r.), czym naruszył
art.125 ust. 4 Pswn.
2. W odniesieniu do programów studiów z 2o2o r. nie w pełni zrealizowano dyspozycję
art.28 ust. 2 Pswn, poniewaz sylabusy wymienione w badanych programach studiów nie
zostały przekazane samorządowi studenckiemu Akademii w procesie opiniowania
ww. dokumentów.
3. W zbadanych programach studiów z 2oIB r. oraz z 2o2o r. nie zamieszczono niektórych
elementów wymaga nych przepisa m i prawa powszechnie obowiązującego oraz wytycznymi.
4. od przyjętych na studia cudzoziemców nie egzekwowano wszystkich niezbędnych
dokumentów Wymaganych przepisami prawa powszechnie obowiązującego oraz
wyn i kaj ących z re gu l acj i wewn ętrzny ch U czelni.
5. W roku akademickim 2079/2o2o, przyjęcie na studia cudzoziemców w drodze rekrutacji
nastąpiło w drodze decyzji, tj. w formie nieprzewidzianej w ustawie Prawo o szkolnictwie
wyższym i nauce.
ó. W sześciu poddanych kontroli przypadkach cudzoziemców podejmujących kształcenie na
podstawie decyzji rektora w latach akademickich 2O7B/2OL9 oraz 2079/2020 - decyzje
wydane przez Rektora AWFiS nie zostały studentom doręczone, czym naruszono przepis art.
39 Kpa.W jednym przypadku decyzja Rektora nie została wydana.
7. Na dwadzieścia cztery poddane kontroli przypadki, nieprzestrzeganie przepisów
Zarządzenia Nr 42/2074 (regulującego wysokość opłat za zakwaterowanie w Domu
Studenckim We wszystkich latach akademickich objętych kontrolą) stwierdzono
wodniesieniu do dziewięciu zakwaterowanych w Domu Studenckim osób. W jednym
przypadku - przedmiotowa weryfikacja nie była możliwa - bowiem Umowa kwaterunku nie
została zawarta, co należy uznaćza nierzetelność w działaniu Uczelni.
8. W roku akademickim 2O\B/2O79 stwierdzono jeden przypadek przyznania stypednium
rektora w wysokości niezgodnej z Regulaminem oraz jeden przypadek dokonania wypłaty
stypendium na rachunek bankowy inny niż wskazany we wniosku o przyznanie świadczenia,
czymnaruszonoS5ust.2iS3ust.2przedmiotowejregulacji.Ponadto,wjednymprzypadku
stypendium rektora przyznane zostało studentowi niespełniającemu Wymogu wynikającego
zart.tB! ust.3 Psw.
9. Wszystkie decyzje w przedmiocie przyznania stypendium rektora wydane zostały
z przekroczeniem terminu wynikającego z art. 35 Kpa. Jednocześnie W żadnym
z WW. przypadków nie zrealizowano obowiązku wynikającego z art.36 5 t Kpa.
10. Uczelnia nie egzekwowała w sposób skuteczny terminowego rozliczania przez
pracown i ków podroży służ bowych.
11. W jednym przypadku stwierdzono przedłużenie podróży służbowej w celu niewiążącym
się z realizacjązadania służbowego, w wyniku czego poniesiono podwójne koszty powrotu
zzagranicznej podróży służbowej oraz niezasadne koszty noclegów i diet, co należy uznaćza
niegospodarność.
72.w dwóch przypadkach dokonano rozliczenia kosztów noclegu zprzekroczeniem limitu
określonego w załączniku do Rozporządzenia MPiPs, naruszając S 1ó ust' 1 przedmiotowej
regulacji oraz S 13 ust. IZarządzenia 33/2074.

ó Minister stosuje trzystopnioWą skalę ocen: pozytywna, pozytywna z nieprawidłowościami, negatywna'
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13. W przypadkU czterech nauczycieli akademickich wypłata wynagrodzenia dokonana
została z jednodniowym przekroczeniem terminu wynikającego z 5 49 ust. 3 Regulaminu
pracY' przY czym W odniesieniu do jednej spośród ww. osób, nieterminowa wypłata
wynagrodzenia nastąpiła w dwóch kolejnych, następujących po sobie miesiącach.
14. W jednym przypadku nie dochowano terminu wypłaty dodatku specjalnego,
wynikającego z przepisów prawa powszechnie obowiązującego oraz regulacji
wewnętrznych. Zwłoka w wypłacie dodatku specjalnego wynosiła 31 dni.
15. Wypłata wynagrodzenia za miesiące: styczeń, kwiecień, maj, lipiec, wrzesień, listopad,
grudzień 2oIB r. oraz styczeń, maj, czerwiec i wrzesień 2079 r. nastąpiła z naruszeniem 5 39
ust. 4 Regulaminu pracy wprowadzonegoZarządzeniem nr 2!/2oo8, bowiem nie dokonano
jej w dniu poprzedzającym dzień wolny od pracy'
1ó. W roku akademickim 2ot9/2o79, szczegółowy harmonogram zajęć dla kierunku
Fizjoterapia l stopnia ijednolitych studiów magisterskich oraz Fizjoterapia ll stopnia podany
został do wiadomości studentów oraz prowadzących zajęcia z naruszeniem terminu
wynikającego z postanowień S 3 ust. 5 Regulaminu studiów.

W związku z powyższym negatywnie oceniono niżej wymienione obszary działalności
Uczelni:

L Podjęcie lub kontynuowanie dodatkowego zatrudnieniaprzez Rektora Uczetni (3.2)
2. Przyjmowanie na studia cudzoziemców (3'5).
3. Zakwaterowanie w domu studenckim (3'ó).
4. Przyznawanie stypendium Rektora (3.7).
5. Zagraniczne podróże służbowe (3.8).
6. Wypłacanie wynagrodzenia nauczycielom akademickim (3.10).

Pozytywnie z nieprawidłowością/nieprawidłowościami oceniono niżej wymienione
obszary działa l ności U czelni:

t. Ustalanie programów studiów (3.4).
2. Pozostałe zagadnienia organizacyjne związane z funkcjonowaniem Uczetni (3.t!)

Pozytywnie oceniono:

7. Wynagrodzenie Rektora Uczelni (3.7).
2. Skład Rady Uczelni (3.3).
3' Nawiązywanie i rozwiązywanie stosunku pracY z nauczycielami akademickimi (3.9).

W obszarze dotyczącym udostępniania nieruchomości Uczelni podmiotom zewnętrznym
(3.12) zastosowano opisową ocenę działalności Uczelni.

1.2 Skontrolowaną działalność Uczelniw zakresie prawidłowośc! prowadzenia gospodarki
finansowej w Uczelniw latach 2o76-2o2o,ocenia się negatywnie.7

W ww. zakresie w trakcie kontroli stwierdzono m'in. następujące nieprawidłowości:
7. W toku kontroli stwierdzono, że nie ma możliwości ustalenia, czy dotacja o której

mowa W art.94 ust. 1 pkt 1 ustawy Psw w 2077 i 2018 roku, została wykorzystana
zgodnie z zapisami Psw na zadania określone w art.94 ust 1 pkt 1 ww. ustawy.

2. Ustalona odpłatność na studiach niestacjonarnych nie opierała się na ponoszonych
kosztach w Uczelni. Koszty rozliczane były do wysokości uzyskanych przychodów'

3. Polityka rachunkowości nie zawiera ustaleń dotyczących sposobu rozliczenia
' kosztów według rodzajów'działalności, z wyodrębnieniem finansowania z dotacji

z budżetu państwa oraz z przychodów własnych. Polityka rachunkowości nie
zawiera również ustaleń w zakresie sposobu podziału kosztów na koszty kształcenia
na studiach stacjonarnych i niestacjonarnych oraz koszty pozostałej działalności
dydaktycznej.

7 Minister stosuje trzystopnioWą skalę ocen: pozytyvvna, pozytywna z nieprawidłowościami, negatywna.
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4. Akademia nie dochodziła od kontrahentów regulujących nieterminowo nalezności
rekompensaty, o której mowa W art. 10 ust. 1 ustawy o przeciwdziałaniu nadmiernym
op oźni eniom w tra nsakcjach han dl owy ch'

5. Akademia nie ustaliła (do dnia 29 czerwca 202t r') i nie wyegzekwowała odsetek
ustawowych za opóźnienie w transakcjach handlowych z tytułu nieterminowego
uregulowania przez kontrahentów zobowiązań wynikających z sześciu
skontrolowanych umów.

W związku z powyższym negatywnie oceniono nizej wymienione obszary działalności
Uczelni:

7. Prawidłowość wykorzystania dotacji, o której mowa W art' 94 ust. 1 pkt 1 ustawy
Prawo o szkolnictwiewyższym,przyznanE na rok 2ot7 oraz na rok 2oIB (3'13.2).

2' Przestrzeganie przepisów ustawy Prawo o szkolnictwie wyższym, rozporządzenia
o zasadach gospodarki finonsowej Uczelni w zakresie zasad sporządzania i zatwierdzania
planu rzeczowo-finansowego i sprawozdania z wykonania planu rzeczowo-finansowego
oraz ustawy Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce, w zakresie Wymogu sporządzenia
planu rzeczowo-finansowego oraz sprawozdania z wykonania planu rzeczowo -
finansowego (3.13.4).

3. Ustalanie i egzekwowanie należności z tytułu udostępniania nieruchomości
podmiotom zewnętrznym (3. 13.5).

Pozytywnie z nieprawidłowościami/nieprawidłowością oceniono przestrzeganie
przepisów dotyczących zasad sporządzania i zatwierdzania sprawozdania finansowego za
lata 2076-2020 zgodnie z ust'awąo rachunkowośc, (3.13.3).

W obszarze dotyczącym wykonania Programu naprawczego dla Akademii Wychowonio
Fizycznego i Sportu im. Jędrzeja Śniadeckiego w Gdąńsku na lata 2ot6-2o78 (3.13'1)
zastosowano opisową ocenę działalności Uczelni.

II. INFORMACJE OJEDNOSTCE KONTROLOWANEJ:

2.1 !nformacje podstawowe.

Kontrolowana jednostka została utworzona w 1969 r' jako WyŻsza Szkoła Wychowania
FizycznegowGdańsku-oliwie8,któraw t973r.prlięłaimięJędrzejaśniadeckiego9.W1981r.
nazwa Uczelni została zmieniona na Akademię Wychowania Fizycznego im. Jędrzeja
śniadeckiegow Gdańsku - oliwie1o' obecna nazwa - Akademia Wychowania Fizycznego iSportu
im. Jędrzeja Śniadeckiego w Gdańsku - została nadana ustawą z dnia 5 grudnia 2oot r. o zmianie
nazwy Akademii Wychowonia Fizycznego im. Jędrzeja Śniadeckiego w Gdańsku - oliwiell.
Akademia Wychowania Fizycznego i Sportu im. Jędrzeja Śniadeckiego w Gdańsku jest
uczelnią publiczną, która prowadzi działalność w oparciu o przepisy ustawy Prawo
o szkolnictwie wyższym i nauce oraz statutu.

2.2 Władze Uczelni.

Funkcję Rektora Uczelni pełni Pan prof. dr hab' Paweł Cięszczyk, wybrany przez kolegium
elektorów na kadencję 2o2o-2o24.

Do pełnienia funkcji Rektora Uczelni na kadencję 2ot6-2o2o powołany
był Pan dr hab.Waldemar Moska.

8 Rozporządzenie Rady Ministrów z dnia 6 sierpnia t9ó9 r. w sprawie utworzenia Wyższej Szkoły Wychowania
Fizycznego w Gdańsku - oliwie (Dz. U. Nr 23 poz.t67).
9 Rozporządzenie Rady Ministrów zdnia2t sierpnia t973 r. w sprawie nadania Wyższej Szkole Wychowania
Fizycznego w Gdańsku - oliwie imienia Jędrzeja Śniadeckiego (Dz.U. Nr 34 poz. 200).
10 Rozporządzenie Rady Ministrów z dnia 28 kwietnia 19B1 r' w sprawie zmiany nazwy Wyższej 5zkoły Wychowania
Fizycznego im' Jędrzeja Śniadeckiego w Gdańsku - oliwie (Dz. U' Nr 11 poz.55).
11 Dz.U. z 2oo2r. Nr 4, poz. 30.
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Funkcję Prorektora ds. Nauki i Współpracy z ZagranicąlProrektora ds. Nauki w okresie
objętym kontrolą12 pełni l i:

. dr hab. prof.AWF|Swokresie od29.o2.2o1ó r. do 3!.o8.2o2or.

. dr hab. prof. AWFIS w okresie odOt.O9.2O2O r.

Funkcję Prorektora ds. Kształcenia i Rozwoju w okresie objętym kontrolą,13 od dnia
29.02.2016 r., pełniła dr hab. prof. AWFIS.
Funkcję Prorektora ds. Studenckich i Sportu/Prorektora ds. Studenckich w okresie objętym
kontrolą1a pełnili:

. dr hab. prof. AWFIS - w okresie od 29'o2.2o1ó r. do I2.to.2OIB
r.15

o prof. dr hab. w okresie ad I4.1I.2O18 r. do 28.O4.2O2O r.16
. dr hab. prof. AWFIS od 07.a5.2O2O r.

Zgodnie z wyjaśnieniami:w okresie od 73 poździernika 2078 r. do 73listopada 2O7B r' obowiązki
Prorektora ds. Studenckich i Sportu (.'.) wykonywał bezpośrednio rektor prof.W' Moską' Ponadto:
w okresie od 29 kwietnia 2020 do ó maja 2020 r' obowiązki Prorektorą ds. Studenckich wykonywał
bezpośrednio rektor prof . P. Cięszczyk.I7
W dniu 1 kwietnia 2o7I r. na stanowisko Kwestora Uczelni została powołana Pani

, następnie 1 września 20t6 r. Pani . Na skutek wejścia
wżycie nowego statutu, od dnia 7 października 2079 r. stanowisko Kwestora zostało
zmienione na stanowisko Dyrektora Finansowego. od tego dnia do 29 lutego 2020 r. funkcję
Dyrektora Finansowego pełniła Pani , a od 1 marca 2o2o r. funkcję tę
pełni Pan 18. Dyrektor finansowy przejął obowiązki głównego księgowego
zgodnie z ustawą o finansąch publicznych'
Kanclerzem Uczelni do 30 września 2079 r. był Pan , powołany na stanowisko
zdniem 29 września 2o7o r. Stanowisko Kanclerza zostało zmienione na stanowisko
Dyrektora Administracyjnego. Funkcję Dyrektora Administracyjnego od I października
2079 r' pełni Pan 79

Wprowadzenie nowych nazw stanowisk oraz funkcji nastąpiło na mocy przepisów
Zarządzenianr74/2o2a RektoraAWFiSzdnia 22lipca2o2or.wsprawiezastosowanianowych
nazw stanowisk oraz funkcji w obowiązujących aktach normatywnych w AWF|S.

2.3 Posiadane uprawnienia do prowadzenia studiów20.
Na podstawie danych zawartych w Zintegrowanym Systemie lnformacji o Nauce
iSzkolnictwie Wyższym Pol-on (dalej:System PoL-on albo Pol-on) ustalono, że Uczelnia
posiada uprawnienia do prowadzenia kształcenia na 11 kierunkach studiów:
7. Fizjoterapia - jednolite magisterskie,
2. Fizjoterapia - studia drugiego stopnia,
3. Sport - studia pierwszego stopnia,
4. Sport - studia drugiego stopnia (profil ogólnoakademicki),
5. Sport - studia drugiego stopnia (profil praktyczny),
6. Terapia zajęciowa - studia pierwszego stopnia,
7. Turystyka i rekreacja - studia pierwszego stopnia,
B. Turystyka i rekreacja - studia drugiego stopnia,
9. Wychowanie fizyczne - studia drugiego stopnia (profil ogólnoakademicki),
10. Wychowanie fizyczne - studia drugiego stopnia (profil praktyczny),
17. Wychowanie fizyczne * studia picnłszego stopnia.

12 Według stanu na dzień !8 czerwca2o2!r.
13 Według stanu na dzień !8 czerwca 2027 r.
1a Według stanu na dzień !8 czerwca 2o2!r.
15 Rezygnacja z pełnienia funkcji.
1ó Rezygnacja związanazv,tyborem na funkcję Rektora AWFiS.
17 Wyjaśnienia z dnia 20 maja 2o2! r.
18 Według stanu na dzień !8 czerwca 2o2! r.
19 Według stanu na dzień !8 czerwca2o2!r.
20 Według stanu na dzień wszczęcia kontroli.
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III. USTALENIAKONTROLI

3.1 Wynagrodzenie Rektora Uczelni.

W trakcie kontroli stwierdzono, że Rektorowi Akademii wypłacano wynagrodzenie
z tytułu sprawowanej funkcji w wysokości ustalonej przez Ministra.
Działalność Uczelniw badanym obszarze ocenia się pozytywnie.

Zgodnie z art. 757 ust. 2 ustawy z dnia 27 lipca 2oo5 r' Prowo o szkolnictwie wyższymzt (dalej
równiez: Psw) wynagrodzenie przysługujące rektorowi uczelni publicznej ustalał minister
właściwy do spraw szkolnictwa wyzszego. Na podstawie art. 151 ust. B Pswsenat uczelni mógł
przeznaczyć dodatkowe środki na zwiększenie wynagrodzeń, jeżeli uczelnia posiadała na ten
cel środki pochodzące z innych źrodeł nizokreś|onewart.94 ust. 1 Psw. W myśl art.151 ust.3
Psw w uczelni publicznej wynagrodzenia rektorów, prorektorów, kanclerzy i kwestorów były
jawne, nie podlegały ochronie danych osobowych.

Działając na podstawie art. 151 ust. 2 Psw, a także na podstawie 5 2 pkt 1 i 5 oraz
5 2ó ust. 2rozporządzenia Ministra Nauki i Szkolnictwa Wyższego z dnia 1'I grudnia 20t3 r.

w sprawie wąrunków wynagradzania za pracę i przyznawania świadczen związanych z pracą dla
pracowników zatrudnionych w uczelni publicznej2z, Minister ustalił Rektorowi Akademii - Panu dr.
hab. Waldemarowi Mosce wynagrodzenie w łącznej wysokości 13100,00 zł brutto
miesięcznie23, obowiązujące od dnia 1 września 2016 r. Na kwotę tę składało się
wynagrodzenie zasadnicze W wysokości 9 100,00 zł brutto oraz dodatek funkcyjny
w wysokości 4 000,00 zł brutto'

Zgodnie z wyjaśnieniami Rektora Uczelni, Senat Akodemii w okresie objętym kontrolą nie
przeznaczył dodatkowych środków na zwiększenie wynagrodzenia Rektora.2a

Zgodnie zart.t4O ust. 1 Pswn wynagrodzenie zasadnicze i dodatekfunkcyjny rektora uczelni
publicznej ustala minister na wniosek rady uczelni. Na podstawie art. 140 ust. 4 Pswn rada
uczelni może przyznać rektorowi uczelni publicznej dodatek zadaniowy na zasadach, o których
mowa Wart. 13B ust.3 Pswn - wysokość tego dodatku nie mogła przekroczyĆ B0% sumy
wyrragrodzenia zasadniczego i dodatku funkcyjnego.

Według art. t4o ust. 5 Pswn wynagrodzenia rektora igłównego księgowego oraz osób
pełniących funkcje organów w uczelni publicznej są jawne.

W związku z tym, że Pan dr hab. Waldemar Moska w dniu t6 października 2019 r. złożył
rezygnację z pełnienia funkcji Rektora Akademii, a w dniu 7listopada 2019 r. w wyborach
uzupełniających został ponownie wybrany na tę funkcję, Minister działając na podstawie
art.tĄoust. 1 Pswn ustalił Rektorowi Akądemii wynagrodzenie zasadnicze wwysokości
532o,3ozłbruttoorazdodatekfunkcyjnywwysokości t,oozł brutto25,obowiązująceoddnia
7 listopada 2OI9 r.

Z dniem 30 marca 2o2o r.Minister,na podstawie art.432 utst' 5 Pswn, odwołał Rektora Akodemii
- Pana dr. hab. Waldemara Moskę2ń, a na pozostaly czas kadencji 2016-2020 wwyborach
t"lzupełniających na tę funkcję został wybrany Pan prof. dr hab. Paweł Cięszczyk'

Minister, działając na podstawie art. 140 ust. 1 Pswn, ustalił Panu prof. dr' hab. Pawłowi
Cięszczykowi - Rektorowi Akademii wynagrodzenie zasadnicze w wysokości 10 000,00 zł
brutto oraz dodatek funkcyjny w wysokości 1 000,00 zł bruttoz7, obowiązujące od dnia 28
kwietnia 2020 r. do końca kadencji 2o16-2020. Ponadto, na mocy uchwały nr 15 Rady

2r Dz'l). 2oI7 r. poz' 2!83, z późn. zm.
22 Dz. U. z 2Ot3 r., poz. 757 7.
23 Pismo z dnia 22 sierpnia 2016 r., DSW.ZNU.ó121.3.201ó.EKR.
2a Wyjaśnienia Rektora z dnia 8 lutego 2027 r.
25 Pismo z dnia 9 stycznia 2o2or.,DsWWsP.5ó0!.46.2079'2.MN.
2ó Rozstrzygnięcienadzorczez dnia 25 marca 2o2or', DSW'WSP.57O '35.2ot9'
27 Pismo z dnia 24 czerwca 2o2o r.,DsW.WsNP.5ó01.9'2020'2.MN.
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Akademii z dnia 29 czerwca 2o2o r., Rektorowi został przYznanY dodatek zadaniowy
wwysokości zł brutto miesięcznie, na okres od dnia 28 kwietnia 2o2O r. do dnia
31sierpnia 2o2o r. Dodatek ten nie przekroczył 80% sumy wynagrodzenia zasadniczego
i dodatku funkcyjnego, co było zgodne zart.74o ust.4 i 13B ust. 3 Pswn.

W dniu 9 stycznia 2o2o r. Pan prof. dr hab. Paweł Cięszczyk został wybrany na funkcję Rektora
Akademii na kadencję 2o2o-2o24' Minister ustalił wynagrodzenie zasadnicze w wysokości
10 000,00 zł brutto oraz dodatek funkcyjny w wysokości 1 000,OO zł brutto28, obowiązujące od
dnia 1 września 2o2o r., a następnie wynagrodzenie zasadnicze w wysokości !200O,O0 zł
brutto oraz dodatek funkcyjny w wysokości 2 ooo,oo złbrutto29, obowiązujące od dnia 1
grudnia 2o2o r. Ponadto, na mocy uchwały nr 23 Rady Akademii z dnia 29 września 2o2o r.
Rektorowi został przYznanY dodatek zadaniowy w wysokości zł brutto miesięcznie,
na okres od dnia 1września 2020 r. do dnia 31 sierpnia 2024 r. Dodatek ten nie przekroczył
B0% sumy wynagrodzenia zasadniczego i dodatku funkcyjnego, co było zgodne z art. 14O ust. 4
i 138 ust.3 Pswn.

oprócz ww. składników wynagrodzenia, Rektorzy Uczelni, w związku z pełnieniem
dodatkowych funkcji w Akademii (np. kierownika zakładu, uczestnika projektu), nabywali
prawo do dodatkowego Wynagrodzenia z tych tytułów

Podsumowując, wynagrodzenie Rektora Akademii w okresie objętym kontrolą ustalone przez
Ministr a kształtowało się następująco:

Paweł Cięszczyk 2 000'00 zł

28 Pismo z dnia 1 1 wrześn ia 2o2o r., DsW.WsP.5óo1.5o.2o2o.M N
29 Pismo z dnia 1grudnia 2o2o r', DsW.WsP.5óo1.5o.2o2o.3.MN.

Wynagrodzenie Rektora AWFiS wGdańsku ustalone przez Ministra
(w okresie objętym kontrolą)

Rektor Data pisma od Do Wynagrodzenie
zasadnicze Dodatek funkcyjny

Waldemar Moska 22.08.2076 07.09.2016 tó.to.2019 9 100'00 zł 4 000'00 zł

Waldemar Moska 09.01.2020 07.7I.20t9 30.03.2020 5 320,30zł 1'00 zł

Paweł Cięszczyk 24.06.2020 28.O4.2020 31.o8.2020 10 000'00 zł 1 000'00 zł

Paweł Cięszczyk 71.09.2020

ot.12.2020

o1.o9.2020

07.!2.2020

30.11.2020

31.o8.2024

10 000'00 zł 1 000'00 zł

12ooo,oozł

Dodatek zadaniowy Rektora AWFiS w Gdańsku ustalony przez Radę Akademii
(w okresie objętym kontrolą)

Rektor Data uchwały od Do

31.08.2020

Kwota

PawelCięszczyk 29,oó'2Q2o 28.04.2020 zł

Paweł Cięszczyk 29.09.2020 07.09.2020 31,.08.2024 zł
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Rektor Akademii - Pan dr hab.Waldemar Moska

Na podstawie przedstawionych do kontroli dokumentów płacowych ustalono, że w okresie
od stycznia 2078 r. do października 2ot9 r. oraz od lutego do marca 2o2o r. wynagrodzenie
zasadnicze oraz dodatekfunkcyjny Pana dr' hab. Waldemara Moski były naliczanewwysokości
ustalonej przez Ministro. W tym miejscu należy wskazać, że pismo Ministrą z dnia 9 stycznia
2o2o r., DSW.WSP.S6oI.46'2ot9.2.MN (doręczone Uczelni w dniu t7 stycznia 2o2o r'),

określające wynagrodzenie zasadnicze w wysokości 5 320,30 zł brutto i dodatek funkcyjny
w kwocie 1,00zł brutto (obowiązujące od dnia 7listopa da2oI9 r.)' zostało uwzględnioneprzez
Uczelnięod miesiąca lutego 2020r.Wodniesieniu do powyższego Rektor Akademiiwyjaśnił, że
decyzja Ministra Nouki i Szkolnictwa Wyższego w sprawie ustalonego wynagrodzenia dotarła do
Uczelni po naliczeniu i wypłaceniu vvynagrodzenia Rektora za m-c styczeń 2020 roku. Zgodnie
ząrt.757 ust. 2 ustawy z dnia 27 lipca 2005r. - Prawo o szkolnictwie wyższym, stosowanym na
podstawie art' 24ó ust. 3 ustavvy z dnia 3 lipca 2078 r. Przepisy wprowadzających ustawę - Prawo
o szkolnictwie wyższym i nauce ,,wynagrodzenie przysługujące rektorowi uczelni publicznej ustala
minister właściwy do spraw szkolnictwa wyższego". Z kolei zgodnie z art' 13ó ust. 7 ustawy z dnia 27
lipca 2005r. - Prawo o szkolnictwie v,tyższYm ,,W sprawach dotyczących stosunku pracy pracowników
uczelni, nieuregulowanych w ustawie, stosuje się przepisy ustawy z dnia 26 czerwco 7974 r. - Kodeks
pracy". Wynagrodzenie pracownika podlega szczegolnej ochronie przewidzianej w kodeksie pracy.

Zmniejszenie składnika wynagrodzenia może nastąpić na podstawie porozumienia lub
wypowiedzenia zmieniającego warunki pracy i płacy. Za powyższym przemawia również stanowisko
Naczelnego Sądu Administracyjnego, w wyroku zdnia 7 października 2073 r, l osK 7ó77/73,
wktórym to Sqd stwierdza, że przepis art' 157 ust.2 ustawy z dnia 27 lipca 2005r. - Prawo
o szkolnictwie wyższym, jest przepisem o charakterze prywatnego prawa pracY, nie zaś prawa

administracyjnego. W tym sąmym orzeczeniu Sąd stwierdzą, że wprawdzie właściv,ly minister nie jest
pracodawcą ani przełożonym służbowym rektora uczelni publicznej, ale w tej sytuacji pełni taką rolę,

gdyż żaden inny organ uczelni publicznej nie posiada w tym zakresie ustawowych uprawnień, a takie
zostały przyznane właściwemu ministrowi. Należy zatem przyjąć, że złożone w dniu 9 stycznia 2020
r' oświadczenie Ministra miało charakter wypowiedzenia zmieniającego, które nie może v,lywoływać
skutków przed chwilą jego odebrania przez adresata' Zątem wypowiedzenie, mogło wwołYwać
wyłącznie skutki od miesiąca lutego 2o2o r.30 Przyjmuje się powyższe wyjaśnienia.

Rektor Akademii - Pan prof. dr hab. Paweł Cięszczyk

Na podstawie przedstawionych do kontroli dokumentów płacowych ustalono, że w okresie
od kwietnia 2o2o r. dogrudnia 2o2o r. wynagrodzenie zasadnicze Pana prof. dr. hab. Pawła
Cięszczyka było naliczane wwysokościzgodnej z ustaloną przezMinistra. Natomiast z uwagi na
datę doręczenia pisma Ministra (24czerwca 2o2o r.) dodatek funkcyjny z wyrównaniem od
kwietnia 202o r., został uwzględniony w lipcu 2o2o r., a następnie w korekcie dokonanej
wdniu 5 sierpnia 2020 r. w związku z koniecznością potrącenia dodatku z tytułu pełnienia
funkcji Prorektora (za maj 2o2o r.). Z dokumentacjiwynika, że dodatek zadaniowy przYznanY
Rektorowi przez Radę Akademii był naliczany w wysokości wynikającej z uchwał podjętych
przez Radę w tym zakresie (w lipcu 2o2o r' nastąpiło wyrównanie za okres od kwietnia do lipca
2O2Or.).

W toku kontroli stwierdzono również, że w okresie od kwietnia 2o2o r.3L do sierpnia 2o2o r.

Panu prof. dr. hab. Pawłowi Cięszczykowi naliczono i wypłacono miesięczny dodatek
zadaniowy przYznanY porozumieniem zmieniającym Warunki wynagrodzenia z dnia 30 marca
2o2o r.,l<tóry w związl<u z wyborcm Pana prof. dr. hab. Pawła Cięszczyka na Rektora
przysługiwał do 27 kwietnia 2020 r' W dniu 5 sierpnia 2020 r' dokonano odpowiedniej korekty
wynagrodzenia z tego tytułu ipismem z tego samego dnia Przewodniczący Rady Akademii
wystąpił do Rektora Uczelni o zwrot nienależnie wypłaconego dodatku. Uwzględniając
okoliczność, że Rektor Akademii niezwłocznie, tj' w dniu ó sierpnia 2o2o r. zwrócił otrzymany

30 Wyjaśnienia Rektora Akademii z dnia 4 marc a 2o2I r.,RP.097.6.202l'
31 W przypadku kwietnia 2020 r. chodzi o okres od 28 do 30 kwietnia 2020 r
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nienależnie dodatek, powyższe odstępstwo od stanu poządanego zostało zakwalifikowane
jako uchybienie.

(dowód: akta kontroli - dokumentacja elektroniczna)

3.2 Podjęcie lub kontynuowanie dodatkowego zatrudnieniaprzezRektora lJczelni.

W toku kontroli stwierdzono, że obecny Rektor Akademii - Pan prof. dr hab. Paweł
Cięszczyk W okresie objętym kontrolą posiadał Wymagane przepisami zgody
na wykonywa nie dodatkowych zajęć zarobkowych.
Natomiast poprzedni Rektor Akademii - Pan dr hab. Waldemar Moska wykonywał
dodatkowe zajęcia zarobkowe przed uzyskaniem zgody Senatu Akademii (wyrażonej
wuchwale nr 2z dnia 23 stycznia 2ot9 r.|, czym naruszył art.125 ust. 4 Pswn. W dniu
7 stycznia 2ot9 r. były Rektor zawarł z AWFiS w Gdańsku umowę ztecenie
nr NWlKD/t/2ot9, której przedmiotem było odpłatne wykonywanie w okresie od
7stycznia 2oL9 r. do 31grudnia2o!9 r. czynności związanych zpracąredakcji czasopism

. Ponadto przed dniem
23 stycznia 2079 r. wypłacał Panu dr. hab. Waldemarowi
Mosce wynagrodzenie na podstawie umowy zlecenia, za czynności wykonywane jako

. W pozostałym
zakresie Pan dr hab' Waldemar Moska posiadał Wymagane przepisami zgody na podjęcie
lub kontynuowanie dodatkowego zatrudnienia w ramach stosunku pracy' a następnie na
wykonywanie dodatkowych zajęć zarobkowych.
Działalność Uczelniw tym zakresie ocenia się negatywnie.
Za pov,tyższe n ieprawidłowości od powiedzia l ność ponosi Rektor Akodemii.

Zgodnie z art. I29 ust. 5 Psw podjęcie lub kontynuowanie dodatkowego zatrudnienia
w ramach stosunku pracy przez nauczyciela akademickiego, będącego organem
jednoosobowym uczelni publicznej wymagało uzyskania zgody wskazanego w statucie
organu kolegialnego uczelni. Zgoda była wydawana na okres kadencji. W przypadku
powołania nauczyciela akademickiego do pełnienia funkcjiorganu jednoosobowego kolejnej
kadencji okres, którego dotyczy zgoda, ulegał przedłużeniu o cztery miesiące.

Zgodnie z art. 725 ust. 4 Pswn, wykonywanie dodatkowego zajęcia zarobkowego przez
rektora uczelni publicznejwymaga uzyskania zgody rady uczelni.Zgodajest wydawana na
okres kadencji. Jednak zgodnie z art. 23O ust. 7 ustawy z dnia 3 lipca 2O7B r. - Przepisy
wprowadzająceustawę-Prawooszkolnictwiewyższyminąuce(dalej: Przepisywprowadzające)32
w okresie od dnia ! października 2018 r' do dnia wejścia w życie nowego statutu, tj. do 1
października 2oI9 r.,zadania rady uczelni ,zv'tyłączeniem zadań określonych w art. 18 ust' 1
pkt 2i 5 oraz art.22 ust. 2 Pswn, wykonywał senat uczelni. Powyższe dotyczyło również
wyrażania zgody rektorowi uczelni W WW' okresie na wykonywanie dodatkowego zajęcia
zarobkowego.

Zgodnie z 5 59 ust. 2 Statutu33A kądemii obowiązującego do dnia 30 września 2OL9 r,podjęcie
lub kontynuowanie dodatkowego zatrudnienia w ramach stosunku pracy przez nauczyciela
akademickiego będącego organem jednoosobowym Wymagało uzyskania zgody Senatu
Akademii. Powyższy przepis wewnętrzny od dnia ! października 2018 r. stał się niezgodny
zart' 725 ust. 4 Pswn. Rektor Uczelni wyjaśnił3a: odnoszqc się do zapisów Statutu Akademii
obowiązującego do dnia 30 września 2079 r., przepisy lJstawy z dnia 3 tipca 2078 r. Przepisy
wprowadzające ustawę - Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce (Dz.U. z 2018 r. poz. 7óó9 ze zm.)
nie przćwidywały konieczności wproWadzania zmian do statutów uczelni uchwalonych na
podstawie dotychczasowej ustawy Prawo o szkolnictwie wyższym z 2OO5 r. Przepisy ustawy
wprowadzającej nakazywały uchwalenie nowych statutów zgodnych z przepisami nowej ustawy.

32 Dz.U. z 2078 r. poz. 1ó69, z poźn. zm.
33Załącznik Nr 1do UchwałySenatu Nr40 zdnia27 września 2o!7 r.;ZałącznikNr 1do Uchwały Nr 3ó Senatu
AWFiS z dnia 20.72.2078r,g 

Wyj aś n i en i a z dni a to.o2.2o2 I r. R.o9 II.9.22.2o2o.
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Nowy Statut AWFis wszedł w życie z dnia 7.70.2079 r., zgodnie z przepisami ustawy
wprowadzającej.
Przyjmuje się powyższe wyjaśnienia. Zgodnie z art.227 ust. 1 i 3 Przepisów wprowadzających
statuty uczelni obowiązujące w dniu wejścia w zycie ustawy zachowywały moc do dnia
wejścia w życie nowo uchwalonych statutów. Tym niemniejwskazać nalezy, że nie mogły być
stosowane w zakresie, w jakim byłyby sprzeczne z powszech nie obowiązującymi przepisami
prawa.

Zgodnie z S 4 ust. lZarządzenia Rektora nr 3Ż/2ot4, obowiązującym do 9 grudnia 2o2o r.,
podjęcie lub kontynuowanie zatrudnienia w ramach stosunku pracY przez nauczyciela
akademickiego, będącego organem jednoosobowym uczelni publicznej odbywało się
wtrybie określonym przez Statut Akademii' Powyzszy przepis wewnętrzny od dnia
tpaździernika2079 r.stałsięniezgodnyzeStatutem Akademii,atakzezart.t25 ust.4Pswn.
Rektor Uczelni wyjaśnił35: odnos ząc się do Zarządzenia Rektora nr 38/2074, obowiązującego do
9 grudnia 2020 r. wyjaśniam, że od momentu wejścia w życie przepisów przejściowych oraz
przepisów nowejustawy Prawo o szkolnictwiewyższymi naucew uczelni były stosowanewyłącznie
oktualnie obowiązujące przepisy. W tym zakresie w AWF1S przestrzegano zasady, że regulacje
wewnętrzne uczelni nie mogą zmieniać przepisów prawa powszechnie obowiązującego. W sytuacji
niezgodności przepisow wewnętrznych z przepisami powszechnie obowiązującymi, stosowano te
drugie przepisy jako nadrzędne. Dokonane w toku kontroli ustalenia potwierdzają powyższe
wyjaśnienia (zgodę, o której mowa W art. I25 ust. 4 Pswn po dniu t października 2018 r.

wydał właściwy organ)' jednak nie zmienia to faktu, żeformalnie przepisy Zarządzenia
Rektora nr 3B/2oI4 do dnia 9 grudnia 2o2o r. były niezgodne z przepisami statutowymi oraz
powszechnie obowiązującymi.

W s 7 Zarządzenia Rektora nr 151 /2o2o, obowiązującym od 10 grudnia 2o2o r.
postanowiono, że wykonywanie dodatkowego zajęcia zarobkowego przez Rektora AWF'S
wymaga uzyskania zgody Rady Akademii.

Rektor Akademii - dr hab. Waldemar Moska

Pan dr hab. Waldemar Moska obowiązki Rektora Uczelniwkadenqi2076-2020 r. podjąłw dniu
1września 2076r.

We wrześniu 2079 r. do Ministerstwa wpłynęły zawiadomienia3ó od jednego ze związków
zawodowych działających w Uczelni, że ówczesny Rektor Akademii, nie zważając na obowiązki
nałożone na Rektora przez ustawę Prawo o szkolnictwie wyższym, w pierwszej połowie roku
akademickiego 2078/2079 wykonywał dodatkowe zajęcia zarobkowe bez zgody Senatu Akademii
(...).Z zawiadomienia z dnia t6 września 2ot9 r. wynikało, że już w grudniu 2078 r., a być może
nawet w listopadzie 2078 r. Rektor Waldemar Moska otrzymyvvał wynagrodzenie z tytułu
vvykonywania usług na rzecz

. Dowodem na uzyskaniew grudniu przychoduztegotytułuw vvysokości
zł jest lista płac nr Xll/CHlN/21LB z dnia 37.72.2078 r' wystawiona przez ten klub sportovvy (...)37 '

Kopia wspomnianej listy płac została załączona do zawiadomienia' Zwyjaśnień Rektora
Akademii38 złożonych w toku kontroliwynika, że7wiązek Zawodowy Pracowników AWFis
przy piśmie z dnia 25 września 2ot9 r. przekazał również Senatowi Akademii kopię ww. listy
płac.

Departament merytoryczny Ministerstwa, odpowiadającY za nadzór nad uczelniami
publicznymi, w celu wyjaśnienia ww' zarzutu kilkakrotnie występował do Rektora Akademii
z prośĘ o przedstawienie dokumentacji w powyższym zakresie orazzłożenie szczegółowych
wyjaśnień'

35 Wyj aś n i eni a z dni a to.o2.2o2 t r' R.o9 tt9 .22.2o2o.

3ó Pismo z dnia tó września 2ot9 r. Przewodniczącego Związku Zawodowego Pracowników Akademii oraz
wiadomość elektroniczna z dniat7 września2o!9 r.
37 W Krajowym Rejestrze Sądowym figuruje podmiot (stowarzyszenie kultury fizycznej) o nazwie: Klub Sportowy
Akademickiego Związku Sportowego AkademiiWychowania Fizycznego i Sportu, numer KRS: ooooo45222'
38 Wyj aś nien i a z dni a 7o.o2.2o27 r. R.o9 !t'9.22'2o2o.
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W piśmie z dnia 23 września 2oI9 r. zwrócono się do Rektora o przesłanie całościowej
dokumentacjidotyczącejzgodnadodatkowezatrudnienieorazdodatkowezajęciazarobkowe,
za okres całej kadencji 2016-2020. Rektor odpowiedział na ww. pismo i przesłał uchwałę nr 2
zdnia23stycznia 2oI9 r.,którąSenatAkademiiwyraziłzgodę nawykonywanie przez Rektora
Akademii dr. hab. Waldemara Moskę zajęc zarobkowych związanych w szczególności
z: 1)udziałem w pracach badawczych, wdrozeniowych i eksperckich; 2) sporząózeniem
recenzji, opinii, ocen oraz opracowań eksperckich; 3) udziałem w projektach badawczych,
badawczo-rozwojowych i organizacyjnych, 4) kierowaniem i nadzorem nad pracą czasopism
naukowych. Jak wynika z treści ww' uchwały , zgoda została wydana na okres kadencji 201ó-
2020.

Następnie pismem z dnia 2 października 2ot9 r. zwrócono się do Rekto ra Akademii o:

1) przesłanie wszystkich dokumentów zawierających zgodę na dodatkowe
zatrudnienie rektora wydanych na podstawie art. !29 ust. 5 Psw oraz na podstawie
art' t25 ust. 4 ustawy Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce oraz oświadczenia,
żeprzekazywane dokumenty stanowią wszystkie dokumenty w Uczelni dotyczące
zgód na podejmowanie przez rektora dodatkowego zatrudnienia lub dodatkowych
czynności zarobkowych w rozumieniu ww. aktów prawnych,

2) wyjaśnienie jaki stosunek formalno-prawny łączy Rektora Akademii z
oraz przedstawienie dokumentów

potwierdzających powyzszy stosunek formalno-prawny i przedstawienie informacji
o dochodach, jakie Rektor uzyskał z tytułu pełnienia funkcji Prezesa39

3) złożenie wyjaśnień dotyczących 4-ro miesięcznego opóźnienia w uzyskaniu zgody
Senatu AWFiS w Gdańsku na podjęcie dodatkowych czynności zarobkowych.

Rektor Akademii w piśmie z dnia7 października 2o!9 r. (wpływ do MNISW: 10 października
2079 r.), stanowiącym odpowiedź na pismo zdnia2 października 2o!9 r'ao przesłał 4 uchwały
Serratu Akademii wydane w kadencji 201'6-2020, dotyczące wyrazenia zgody na podjęcie
dodatkowego zatrudnienia przez Rektora lJczelni (przekazaną już przy piśmie z 26 września
2079 r. uchwałę nr 2 z dnia 23 stycznia 2079 r' oraz 3 uchwały dotyczące podjęcia
we wcześniejszym okresie zatrudnienia w innych uczelniach) oraz wyjaśnił, że:

1) obok funkcji Rektora Akademii pełni również funkcję Prezesa
na podstawie powołania przez Walne Zebranie,

2) z tytułu pełnienia funkcji Prezesa Rektor nie osiągał
dochodów, bowiem funkcja ta jest nieodpłatna,

3) ustawa Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce nie określa terminu w jakim Rada Uczelni
(lub tymczasowo Senat) winna wyrazić zgodę rektorowi na wykonywanie dodotkowego
zajęcia zarobkowego. Przepis art. 725 powołanej ustav,ty określa jedynie w ust. 4, że
wykonywanie dodatkowego zajęcia zarobkowego przez rektora uczelni publicznej Wmaga
uzyskania zgody rady uczelni, przy czym zgoda ta jest wydawana na okres kadencji. (...)

' Mając to na uwadze, można uznać, że nie ma obecnie ustawowego terminu na wyrażenie
zgody na wykonywanie dodatkowego zajęcia zarobkowego przez rektora. Z tego powodu do

39 Z dostępnej na stronie internetowej Krajowego Rejestru Sądowego lnformacji odpowiadającej odpisowi pełnemu
z rejestru stowarzyszeń, innych organizacji społecznych i zawodowych, fundacji oraz samodzielnych publicznych
zakładów opieki zdrowotnej wynika, że Pan Waldemar Moska został wpisanyw dniu 1B listopada 2014 r. do rejestru
(Numer KRS: 0oooo45222) jakoPrezesZarządu Klubu Sportowego Akademickiego Związku Sportowego Akademii
Wychowania Fizycznego i Sportu' Dane Pana Waldemara Moski zostały wykreślone przez właściwy sąd z ww
rejestru w dniu 9 pażdziernika 2o2o r.
ao Monitowane 9 pażdziernika2o!9 r.
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WYrażenia przedmiotowej zgody może dojść w dowolnym momencie trwania kadencji
rektora, przY czYm zgoda ta wyrażana jest na cały okres kadencji.

W nawiązaniu doww. wyjaśnień idokumentów, pismem zdniaI! października 2079 r'Minister
zwrócił się do Rektora Akademii o niezwłoczne uzupełnienie złozonych wyjaśnień w zakresie
wykonywania dodatkowego zajęcia zarobkowego w w 2018 r.

Jednocześnie Minister poinformował Rektora Akademii, że Ministerstwo Nauki i Szkolnictwa
Wyższego jest w posiadaniu kopii listy płac z dnia 31 grudnia
2oIB r', na której znajduje się nazwisko Rektora oraz kwota należnego wynagrodzenia, oraz
ze wtrakcie spotkania w MNiSW Rektor informował o uzyskiwaniu dodatkowego przychodu.
W związku zpowyższymifaktami Ministerwezwał Rektora dowskazania i przesłania uchwały,
która zawiera zgodę na przedmiotowe dodatkowe zajęcie zarobkowe, a takze do udzielenia
informacji o dacie jej podjęcia. Jednocześnie Minister zwrócił się o złozenie oświadczenia, czy
wokresie od dnia 1października2o7B r. do dnia 23 stycznia 2ot9 r. Rektor podejmował
dodatkowe zajęcia zarobkowe lub uzyskiwał przychody z jakichkolwiek innych źródeł. Na
powyższe pismo Ministra Rektor Akademii nie udzielił odpowiedzi.

Z ustaleń dokonanych w toku kontroli wynika, że przed uzyskaniem zgody Senatu Akademii
(wyrażonej w uchwale nr 2 z dnia 23 stycznia 2oI9 r.), Pan dr hab. Waldemara Moska
wykonywał dodatkowe zajęcia zarobkowe. W dniu 7 stycznia 2ot9 r.zawarł bowiem z AWFiS
w Gdańsku umowę zlecenie nr NW|KD/I/2ot9 owartości zł, której przedmiotem
było odpłatne wykonywanie w okresie od 7 stycznia 20t9 r. do 31 grudnia 2ot9 r. czynności
związanych z pracą redakcji czasopism

Ponadto przed dniem 23stycznia2079 r. wypłacał Panu dr. hab.
Waldemarowi Mosce wynagrodzenie na podstawie umowy zlecenia, za czynności
wykonywane jako 47.

Ustalono równiez, ze w okresie od dnia t października 2018 r. do dnia 22 stycznia 2oI9 r.

Rektor Akademii nie wystąpił z wnioskiem o wyrażenie przez Senat Akademii zgody na
wykonywanie dodatkowego zajęcia zarobkowego.

Wykonywanie zajęć zarobkowych przez Rektora Akademii bez zgody właściwego organu
Akademii naruszało art.I25 ust.4 Pswn istanowiło nieprawidłowość.

Rektor Uczelni Pan prof. dr hab. Paweł Cięszczyk w dniu 10 lutego 202L r' przedstawił
stanowisko Akademii w sprawie uzyskiwania przez rektora zgody na wykonywanie
dodatkowych zajęć zarobkowych. Podniósł on, że poprzednio obowiązująca ustawa z dnia 27
lipca 2005 r. prawo o szkolnictwie wyższym w ąrt. 729 ust 5 i ó przewidywała, że podjęcie lub
kontynuowanie dodatkowego zatrudnienia w ramach stosunku pracy przez nauczyciela
akademickiego, będącego or4onem jednoosobowym uczelni publicznej wYmago uzyskania zgody
wskazanego w statucie organu kolegialnego uczelni. Zgoda ta była wydawana na okres kadencji,
a w przypadku powołania nauczyciela akademickiego do pełnienia funkcji organu jednoosobowego

kolejnej kadencji okres, którego dotyczyła zgoda ulegał przedłużeniu o cztery miesiące. Zgoda była
wydawana w terminie dwóch miesięcy od dnia rozpoczęcia kadencji organu jednoosobowego.

Ustawa z dnia z 20 lipca 2078 r. Prawq o szkolnictwie wyższym i nauce (Dz. U. z 2o7B, poz. 7óóB)
nieokreślałaterminuw jakim Rada Uczelni (lubtymczasowo Senat) winnawyrazićzgodę rektorowi
na wykonywanie dodatkowego zajęcia zarobkowego. Przepis art. 725 powołanej ustawy określął
jedynie w ust. 4, że wykonywanie dodatkowego zajęcia zarobkowego przez rektora uczelni
publicznej wymagało uzyskania zgody rady uczelni, przY czYm zgoda ta była wydawana na okres
kadencji. Natomiast zgodnie z ust. 5 powołanego przepisu, w przypadku pełnienia funkcji rektora
kolejnej kadencji okres, którego doĘczyła zgoda, ulegał przedłużeniu o 4 miesiące. W przypadku
nieuzyskania zgody, rektor obowiązony był zaprzestać wykonywania dodatkowego zajęcia
zarobkowego w terminie 4 miesięcy od dnia rozpoczęcia kadencji. Ww.przepis wszedł w życie
dopiero w dniu 7 paŹdziernika 2078 r., nie było więc prawnej możliwości wyrażenia zgody na

z dnia 5 marca2O2tr
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dodatkowe zatrudnienie przed tą datą z powodu braku ku temu podstayvy prawnej. Po wejściu
w życie nowej ustawy powszechne w środowisku rektorow uczelni publicznych stało się
przekonanie, że z uwagi no redąkcję powołanego ust. 4 i 5 art' L25 UPoSWiN, zasadne będzie
uzyskanie zgód na wykonywanie dodatkowego zajęcia zarobkowego w terminie 4 miesięcy, tj. do
końca stycznia 2079 r', ponadto dotyczyć może wyłącznie całej kadencji, a nie od okresu od jej
podjęcia do końca kadencji. Powszechności stosowania tej wykładni dowodzi praktyka przyjęta
w środowiskuakademickim (.'.)W opinii Uczelni przyjęcieinnej'interpretacji, niżta,którejdokonało
środowisko akademickie w Polsce, doprowadzałoby do chaosu w szkolnictwie wyższym w kraju
i spowodowoło opróżnienie stanowisk rektorów w znacznej części polskich uczelni. Przeczyłoby to
w sposób oczywisty zasadzie racjonąlności ustawodawcy'
Ponadto treść art. 125 ustawy pozwalała również przyjmować, że nie istniał ustawowy termin na
wyrażeniezgody nawykonywaniedodatkowego zajęcia zarobkowego przezrektora.Ztego powodu
do wyrażenia przedmiotowejzgody mogło dojśćw dowolnym momencietrwania kadencji rektora,
przY czYm zgoda ta wyrażana była na cały okres kadencji.
Na potwierdzenie słuszności swojego stanowiska Rektor Akademii do wyjaśnień dołączył
tabelę sporządzoną na początku października 2oI9 r., przesłaną do Ministerstwa, w której
wskazano daty podjęcia uchwał senatów wiodących polskich uczelni wyższych, w sprawie
wyrażenia zgody na podjęcie dodatkowego zajęcia zarobkowego przez rektora.

odnosząc się do powyższych wyjaśnień wskazać należy, że nie ulega wątpliwości,
iżwsytuacji braku przepisów przejściowych, po t października 2oI8 r. rektor, jeżeli
zamierzał wykonywać dodatkowe zajęcia zarobkowe, zobowiązany był do niezwłocznego
uzyskania wymaganej zgodnie z art. I25 ust. 4 Pswn zgody w tym zakresie, którą winien
wtamtym okresie wydać Senat Akademii' Tymczasem Pan dr hab. Waldemar Moska
zwnioskiem o wydanie takiej zgody, zwrócił się dopiero w trakcie posiedzenia Senatu
Akademii w dniu 23 stycznia 2oI9 r., a zatem już po zawarciu umowy cywilnoprawnej z dnia
7 stycznia2OI9 r.z AWF1S oraz umowy cywilnoprawnej z
Natomiast kwestie dotyczące uchwał podejmowanych w innych uczelniach publicznych nie
stanowią przedmiotu niniejszej kontroli. Tylko na marginesie wskazać należy, że w każdym
z wymienionych w wyjaśnieniach przypadków występować mógł odmienny stan faktyczny,
mający znaczący wpływ w obszarze uzyskiwania przedmiotowej zgody' Jak wskazał Minister
w piśmie z dnia 29 listopada 2079 r. kierowanym do Przewodniczącego Rady Akademii,
materiały dotyczące uchwał podjętych w omawianym zakresie przez organy innych uczelni
przyjęte zostały do wiadomości i ewentualnego stosownego wykorzystania w ramach
kom petencji posiadanych przez Ministra.

Pan dr hab. Waldemar Moska w dniu 76 października 2oI9 r. złożył rezygnację z pełnienia
funkcji Rektora Uczelni, a w dniu 7 listopada 2o!9 r. w wyborach uzupełniających został
ponownie wybrany na tę funkcję.

W dniu 28 października 2019 r. Pan dr hab. Waldemar Moska wystąpił do Rady Akademii
z następującym wnioskiem: proszę o wyrażenie zgody przez Radę Akademii (.'.) na wykonywanie
przeze mnie - w przypadku wyboru mojej osoby na funkcję Rektora Akademii (...) w wyborach na
okres do końca kadencji 207ó-2020 - dodatkowego zajęcia zarobkowego polegającego na: -

, - recenzowaniu prac doktorskich, -redakcji czasopism
naukowych.

Uchwałą nr t2zdnia5 listopada 2ot9 r' Rada Akademiiwyraziła zgodę na wykonywanie przez
dr. hab. Waldemara Moskę - kandydata na funkcJę Rektora Akademiiwwyborach na okres do
końca kadenąi2otó-2020 dodatkowego zajęcia zarobkowego polegającego na: 1) konsultacji
projektu 2) recenzowaniu prac doktorskich,3) redakcji czasopism naukowych.
W s 2 tej uchwały postanowiono, że zgoda obowiązuje w przypadku wyboru dr. hab.
Waldemara Moski na funkcję Rektora Akademii w okresie od chwili stwierdzenia wyboru na
funkcję Rektora do końca kadencji 2076-2020. Uchwałą nr 74zdnia 8 listopada 2019 r' Rada
Akademii v,lyraziła zgodę na wykonywanie przez dr' hab. Waldemara Moskę - Rektora
Akademii dodatkowego zajęcia zarobkowego w takim samym zakresie jak w uchwale nr !2
z dnia 5 listopada 2ot9 r.Zgodazostała wydana na okres kadencji 2o7ó-2o2o.
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Z dniem 30 marca 2o2o r' Minister na podstawie art.432 ust. 5 Pswn odwołał Rektora Akodemii
_ Pana dr. hab. Waldemara Moskęa2, a na pozostały czas kadencji 2ot6-2o2o w wyborach
uzupełniających na tę funkcję został wybrany Pan prof. dr hab. Paweł Cięszczyk.

Rektor Akademii - prof . dr hab. Paweł Cięszczyk

Zgodnie z ustaleniami, Rektor Uczelni Pan prof. dr hab. Paweł Cięszczyk w kadencji 2076-
2o2o oraz w kadencji 2020-2024 (w okresie objętym kontrolą) wykonywał dodatkowe
zajęcia zarobkowe, w tym na podstawie umowy o pracę oraz na podstawie umowy
cywilnoprawneja3.

W dniu 9 kwietnia 2o2o r. prof. dr hab. Paweł Cięszczyk - Rektor Akodemiiwystąpił do Rady
Akademii z następującym wnioskiem: proszę o wyrażenie zgody przez Radę Akademii (...) na
wykonywanie przeze mnie - w przypadku wyboru mojej osoby na funkcję Rektora Akademii (...)

wwyborach na okres do końca kadencji 207ó-2020 - dodatkowego zajęcia zarobkowego
polegającego na: - procy w charakterze pracownika naukowo-dydaktycznego w uczelniach
wyższych oraz innych, jednostkach naukowych w Polsce i za granicą, w tym w szczególności

oroz w
,-procywcharakterze

kierownika lubwykonawcy projektów badawczychi grantów,w szczególnościfinansowąnych przez

, w tym również pracy polegającej ną nadzorowaniu tych
projektow, - realizacji umów na prace badawczo-rozwojowe lub wdrożeniowe, - sporządzaniu opinii
lub ekspertyz, - sporzqdzaniu recenzji grantowych lub promocyjnych, -sporządzaniu recenzji
publikacji naukowych, specjalistycznych i popularnonąukowych, w tym szczególności artykułów
i monografii, - sporządzaniu recenzji w postępowaniach w sprawie nadania stopnia doktora
habilitowanego lub o nadanie tytułu profesora, - sporządzaniu recenzji prac licencjackich,
magisterskich i doktorskich, - promotorstwie prac licencjackich, magisterskich i doktorskich.
Uchwałą nr 9 z dnia 24 kwietnia 2o2o r' Rada Akademii wyraziła zgodę na wykonywanie
przez prof . dr. hab. Pawła Cięszczyka - kandydata na funkcję Rektora Akademii w wyborach
na okres do końca kadencji 2016-2020 dodatkowego zajęcia zarobkowego wymienionego
W WW. wniosku. W 5 2 tej uchwały postanowiono,żezgoda obowiązuje w przypadku wyboru
prof. dr. hab' Pawła Cięszczyka na funkcję Rektora Akademiiw okresie od chwili stwierdzenia
wyboru na funkcję Rektora do końca kadencji 2016-2020. Uchwałą nr 7Iz dnia 12 maja
2o2o r. Rada Akademii wyraziła zgodę na wykonywanie przez prof. dr' hab. Pawła Cięszczyka
- Rektora Akodemiidodatkowego zajęcia zarobkowegowtakim samym zakresie jakw uchwale
nr nr 9 zdnia24 kwietnia 2020r'7goda została Wydana na okres kadencji 2016-2020.

W dniu !4lipca2o2o r. prof. dr hab. Paweł Cięszczyk - Rektor Uczelni wystąpił do Rady
Akademii z następującym wnioskiem: proszęowyrażeniezgodyw rozumieniu art' 725 ust.4 (...)

przez Radę Akademii (.'.) nawykonywanieprzezemnie jako Rektora AWFiSw kadencji 2020-2024
dodatkowego zajęcia zarobkowego polegającego na: - pracY w charakterze pracownika naukowo-
dydaktycznego w uczelniach wyższych oraz innych, jednostkach naukowych w Polsce i za granicą,
w tym w szczegolności w
pracy w charakterze kierownika lub wykonawcy projektów bodawczych i grantów, w szczególności
finansowanych przez , w tYm rownież pracy polegającej na
nadzorowaniu tych projektów, - realizacji umów na prace badawczo-rozwojowe lub wdrożeniowe,
- sporządzaniu opinii tub eksperi|z, - sporządzaniu recenzji grantowych tub promocyjnych, -

sporządzaniu recenzji publikacji naukowych, specjalistycznych i popularnonoukowych, w tym
szczególności artykułów i monografii, - sporządzaniu recenzji w postępowaniach w sprawie nadania
stopnia doktora habilitowanego lub o nadanie'tytułu profesora, - sporządzaniu recenzji prac
licencjackich, magisterskich i doktorskich, - promotorstwie prac licencjackich, magisterskich
i doktorskich.

Uchwałą nr 79 zdnia 7 sierpnia 2o2o r. Rada Akademiiwyraziła zgodę na wykonywanie przez
prof. dr. hab. Pawła Cięszczyka - Rektora Akademii dodatkowego zajęcia zarobkowego

a2 Rozstrzygnięcie nadzorcze z dnia 25 marca 2020 r., DSW.WSP'570.35.2019
a3 Wyj aś n i eni a z dni a !o.o2.2o2 ! r. R.o9 7!3.22.2o2o.
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Wymienionego W WW. WnioskU. W S 2 tej uchwały postanowion o,żezgodazostała wydana na
okres kaden cji 2020-2024.

Podjęcie uchwał: nr !2 z dnia 5 listopada 2oI9 r. oraz nr 9 z dnia 24 kwietnia 2o2o r. przez
Radę Akademii, dotyczących kandvdatów na funkcję Rektora Akademii, Przewodniczący
Rady Akademii wyjaśniłaa następująco: Rada AWFis podjęła (...) uchwały w stosunku do
kandydatow na funkcję rektora AWFis wyrażające zgodę na wykonywanie dodatkowego zajęcia
zarobkowego w warunkach wątpliwości prawnej co do sposobu stosowania przepisow ,'io*y
z dnia 20 lipca 2078 r. Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce' Wątpliwości te dotyczyły art. 725
ust'4 i 5 powołanejustawy (..').Wspomniane przepisy nieprecyzujq,kiedy powinna zostaćwydana
stosowna zgoda na wykonywanie dodatkowego zojęcia zarobkowego przez rektora, w przypadku
osoby, ktorej nie dotyczy pełnienie funkcji rektora kolejnej kadencji. Należy przy tym zaznaczyć, że
sankcja naruszenia obowiązku uzyskania zgody rady uczelni na wykonywanie dodatkowego zajęcia
zarobkowego przez rektora uczelni publicznej jest dolegtiwa i skutkuje stwierdzeniem (przez
ministra) wygaśnięcie mandatu rektora (art. 725 ust. ó ustawy). Przywołane przepisy pozwatajq na
taką interpretację, że osoba rozpoczynająca pierwszq kadencję rektora nie powinna prowadzić
żadnego dodatkowego zajęcia zarobkowego poza zatrudnieniem na stanowisku nauczyciela
akademickiego, bowiem prowadzenie takiego zajęcia zarobkowego przez osobę pełniącą funkcję
rektora bez odpowiedniej zgody rady uczelni zagrożone jest sankcją z art' 725. Taka interpretacja
skłania z kolei do przyjęcia, że osoba wybrana na rektora przed rozpoczęciem kadencji powinna
zaprzestać prowadzenia zajęcia zarobkowego do czasu uzyskania stosownej zgody ze strony rady
uczelni. Należy przy tym wskazać, że zgoda rady uczelni jest wydawana na okres kadencji (,..).
Ustawa nie wyjaśnia, czy uzyskanie zgody rady uczelni na dodatkowe zatrudnienie sanuje okresy
wykonywania dodatkowego zajęcia zorobkowego przez rektora. Ponadto ustawa wprost nie
zabrania udzielania warunkowych zgód (na przyszłość) ną prowadzenie dodatkowego zajęcia
zarobkowego przez osobę powołaną na funkcję rektora (tu: kandydata), co z kolei pozwala na
zastosowanie takiego rozwiązania' Stanowiąc przytoczone przepisy ustawy z dnia 20 lipca 2O7B r.
Prawo o szkolnictwie wyższym i nąuce prawodawca niedostatecznie precyzyjnie określił zatem
zasady uzyskiwana zgody na wykonywanie dodatkowego zajęcia zarobkowego przez rektora
uczelni publicznej. W ocenie AWFis, przeclmiotowe uchwały zostały podjęte w zgodzie z ustawą
z dnia 20 lipco 2o7B r. Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce i były podyktowane konserwatywną
interpretacją przepisów tej regulacji. Mając to na uwadze, jako postawę prawną podjęcia uchwał
w odniesieniu do kandydatów na funkcję Rektora Akademii stonowił przepis art. 725 ust. 4
w związku z art' 78 ust. 7 pkt 7 ustawy. Należy również podkreśtić, że analogiczne uchwały zostoły
podjęte w stosunku do wszystkich innych wnioskodawców - kandydatów na stanowisko rektora
AWF'S. Przyjmuje się powyższe wyjaśnienia.

(dowód: akta kontroli - dokumentacja elektroniczna)

3.3 Skład Rady Uczelni.

Senat Akodemii, zgodnie z art. 230 ust. t' i 2 Przepisów wprowadzających, określił sposób
powołania pierwszej Rady Akademii, a także powołał w ustawowym terminie pierwszą
Radę Akademii, której skład był zgodny z art. 19 Pswn.
Wszyscy kandydaci na członków pierwszej RadyAkademii, przed dokonaniem ich wyboru,
złożyli pisemne oświadczenie w zakresie spełniania przesłanek okreśtonych w art.20 ust.
7pktt'7 Pswn orazw zakresie niełączenia członkostwa w tej Radzie z pełnieniem funkcji
organu Akademii lub innej uczelni, z członkostwem w radzle lnnei uczelni oraz
z zatrudnieniem w administracji publicznej.
Dzlałalność Uczelnlw powyższym zakresie ocenia slę pozytywnie.

Zgodnie z art. 19 ust. 1 Pswn w skład rady uczelni winno wchodzić: ó albo 8 osób
powoływanych przez senat oraz przewodniczący samorządu studenckiego' osoby spoza
wspólnoty uczelni powinny stanowić co najmniej 5oo/oww.osób (art. 19 ust. 2Pswn).Według
art. 23O ust. 1 i 2 Przepisów wprowadzających senat uczelni publicznej powinien określić

4 Notatka z dnia 9 lutego 2021 r. Przewodniczącego Rady Akademii, sporządzona na potrzeby kontroli AWF;S
w Gdańsku.
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Sposób powołania pierwszej rady uczelni, a także powołać pierwszą radę uczelni w terminie
do dnia 30 czerwca 2Ot9 r.

W Uchwale nr 23 Senatu Uczelni z dnia 30 maja 2079 r. w sprawie określenia sposobu
powołania pierwszej Rady Akademii, a następnie w kolejnych Statutach Uczelnias
obowiązujących w okresie objętym kontrolą, uregulowano tryb wyboru członków Rady,
wtym jej Przewodniczącego oraz postanowiono, że w jej skład wchodziĆbędzie ó osob
powoływonych przez Senat Uczelni oraz przewodniczący RadY Samorządu Studentów
(S 1 Uchwały nr 23, art.3ó ust. 1 Statutu Uczelni).

Senat powołuje 3 członków Rady Akademii spośród członków społeczności Uczelni,
zaś 3 spozaczłonkówtej społeczności (S 2 ust' 1 Uchwały nr 23,art.3ó ust. 2 Statutu Uczelni).
Przewodniczącego Rady Akademii wybiera Senat spośród jej członków wywodzących się
spoza społeczności Akademii (S 5 ust. 1 i 2 Uchwały nr 23, art. 3ó ust. 3 Statutu Uczelni).

Uchwałą Nr 27 Senatu Uczelni z dnia 18 czerwca 2oI9 r. została powołana pierwsza Rada
Akademii, na kadencję trwającą do dnia 31grudnia 2o2o r,w następującym składzie:

prof. dr hab.
mgr
inż'
dr
dr
mgr

Spośród ww. osób, 3 osoby nie wchodziły w skład wspólnoty Akademii, czym spełniono
wymóg wynikający z art. t9 ust. 2 Pswn.

Ponadto, na mocy art.79 ust. 1 pkt 2 Pswn, w skład pierwszej Rady Akademii wszedł również
przewodniczący samorządu studenckiego' tj. Pan , pełniący tę funkcję od dnia
4czerwca2O79 r.

Uchwałą nr 28 z dnia 18 czerwca 2ot9 r. Senat Uczelni powołał Pana prof' dr. hab.
na Przewodniczącego pierwszej Rady Akademii.

W myśl art.20 ust. 1 Pswn członkiem rady uczelni może być osoba, która:
. ma pełną zdolność do czynności prawnych,
o korzysta z pełni praw publicznych,
o nie była skazana prawomocnym wyrokiem za umyślne przestępstwo lub umyślne
przestępstwo skarbowe,
. nie była karana karądyscyplinarną,
. wokresie od22lipca1944r. do 31lipca I99or. nie pracowaław organach bezpieczeństwa
państwa, nie pełniła w nich służby ani nie współpracowała z tymi organami,
r posiada wykształcenie wyższe (nie dotyczy to przewodniczącego samorządu studenckiego),
. nie ukończyła 67 roku życia do dnia rozpoczęcia kadencji.

Zgodnie z art.20 ust. 3 Pswn nie można łączyć członkostwa w radzie uczelni z:
. pełnieniem funkcjiorganu tej lub innej uczelni
r członkostwem w radzie innej uczelni, oraz
o zatrudnieniem w administracji publicznej.

Jak wynika z przedstawionej w toku kontroli dokumentacji, wszyscy kandydaci na członkóW
pierwszej Rady Akademii przed dokonaniem ich wyboru złożyli pisemne oświadczenie
w zakresie spełniania przesłanek okieślonych w art, 20 tlst, 1 pkt 7-7 Pswn orazw zakresie
niełączenia członkostwa w tej Radzie z pełnieniem funkcji organu Akademii lub innej uczelni,
z członkostwem W radzie innej uczelni oraz z zatrudnieniem w administracji publicznej.
Jakwyjaśnił Rektor Akademiiaó, prawdziwość przedmiotowych oświadczeń nie budziła

a5Załącznikdo Uchwały Nr 41Senatu AWF|S z dnia !9.06.20!9 r.;Załącznik Nr 1do Uchwały Nr 90 Senatu AWFiS
zdnia25.06'2o20r';Załącznik Nr 1do Uchwały Nr 48 Senatu AWFiS z dnia 22 kwietnia2o2o r.;Załącznik Nr 1do
Uchwały Nr 90 Senatu AWF|S z dnia 25.06.2020 r.
aó Pismo z dnia 8 lutego 2021 r.R.o97t.9.t9.2o2o.
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wątpliwości członków Senatu AWFis zarówno przed wyborem (przed głosowaniem sytwetki
kandydatów były referowane przez sprawozdawcę z komitetu nominacyjnego), jak i po jego
dokonaniu, bowiem do Uczelni nie zostały zgłoszone żądne zastrzeżenia w tym zakresie. (...) nie
dokonywano dodatkowej weryfikacji zgodności ze stanem faktYcznYm podawanych
w oświadczeniach informacji, bowiem przepisy Pswn, innych ustaw oraz przepisy Statutu AWFis
nie przewidywały tego obowiązku. Weryfikacji podlegały jedynie odpowiedzi kandydata
przedstawione w oświadczeniu' (...) Ponadto AWFis z urzędu miała wiedzę na temat tego, czy
kandydat pełni funkcję organu w AWFiS.

Wygaśnięcie członkostwa w radzie uczelni, z przYczYn określonych w art. 20 ust' 4 Pswn,
stwierdza przewodniczący senatu, następnie senat zobowiązany jest do niezwłocznego
powołania nowego członka rady na okres do końca kadencji' W przypadku ustania
członkostwa w radzie uczelni, senat niezwłocznie powołuje nowego członka na okres do
końca kadencji (art. 20 ust. 4-6 Pswn). Rektor Akademiiwyjaśniła7, że nie było zmian w składzie
Rady Akademii kadencji 2079-2020 (nie nastąpiło również wygaśnięcie członkostwa w Radzie
Akademii, zprzYczYn określonych w art. 20 ust.4 Pswn).

Z uwagi na okoliczność, że w kontrolowanym okresie funkcjonowała pierwsza Rada
Akademii, weryfikacji nie podlegała realizacja zasad określonych w art.2!ust. 1 i 2 Pswn'

(dowód: akta kontroli - dokumentacja elektroniczna)

3.4 Ustalanie programów studiów.

W okresie objętym kontroląwAWFiSobowiązywaływytyczne SenatuAkademii, dotyczące
m.in. opisu efektów uczenia się i opracowania programów kształcenia/studiów dla
określonego kierunku, profilu i formy studiów na studiach pierwszego stopnia, drugiego
stopnia ijednolitych studiów magisterskich, stanowiące załączniki do kotejnych uchwał
przyjmowanych w tym zakresie.
W toku kontroli stwierdzono, że w zbadanych programach studiów z2Ot8 r. orazz2o2o r.
nie zamieszczono niektórych elementów Wymaganych przepisam! prawa powszechnie
obowiązującego oraz Wytycznymi.
W dniu 11 kwietnla 2ot8 r. uzyskano opinię samorządu studenckiego dotyczącą
zbadanych programów studiów z2018 r., czym wypełniono dyspozycję art. ó8 ust. 1 pkt 2
Psw. Natomiast w odniesieniu do programów studiów z 2o2o r. nie w pełni zrealizowano
dyspozycję art.28 ust. 2 Pswn, ponieważ sylabusy wymienione w badanych programach
studiów nie zostały przekazane samorządowi studenckiemu Akademii w procesie
opiniowania ww. dokumentów.
Działa!ność Uczelniw powyższym zakresie ocenia się pozytywnie z nieprawidłowościami.
odpowiedziaIność za stwierdzone nieprawidłowości ponosi Rektor Akodemii.

W art. 2 ust. 1 pkt 14b) Psw określono pojęcie programu kształcenia, które oznaczało opis
określonych przez uczelnię spójnych efektów kształcenia właściwych dla obszaru lub
obszarów kształcenia, zgodny z Krajowymi Ramami Kwalifikacji dla Szkolnictwa Wyższego,
oraz opis procesu kształcenia prowadzącego do osiągnięcia tych efektów, wraz
z przypisanymi do poszczególnych modułów tego procesu punktami ECTS. Zgodnie z 5 2
rozporządzenia Ministra Nauki iSzkolnictwa Wyższego zdnia26września 2ot6r.w sprowie
warunków prowadzenia studiów (dalej: rozporządzenie w sprawie warunków prowadzenia
studiów)a8 program kształcenia dla określonego kierunku studiów, poziomu i profilu
kształcenia obejmował opis zakładanych efektów kształcenia oraz program studiów,
stanowiący opis procesu kształcenia prowadzącego do uzyskania tych efektów. Zgodnie
zart.68 ust. 1 pkt 2 Psw uchwalanie programów studiów (po zasięgnięciu opiniiwłaściwego
organu samorządu studenckiego, zgodnie z wytycznymi ustalonymi przez senat uczelni
publicznej) należało do kompetencji rady podstawowej jednostki organizacyjnej uczelni.

a7 Pismo z dnia S lutego 2021 r.R.O9!t.9.t9.2020.
ą Dz.U. 20 L6 poz. t59 6, z późn. zm.
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Warunki, jakie musiał spełniać program kształcenia, w tym program studiów zostały
szczegółowo określone w rozdziale 2 rozporzqdzenia w sprawie warunków prowadzenia
studiów.

Na podstawie art. 268 Przepisów wprowadzających, programy kształcenia w rozumieniu
ustawy Psw z dniem ! paŹdziernika 2018 r' stały się programami studiów w rozumieniu
ustawy Pswn. Zgodnie z art. 28 ust. 1 pkt 11 Pswn do zadań senatu należy ustalanie
programów studiów' Ustalenie programu studiów Wymaga zasięgnięcia opinii samorządu
studenckiego. W przypadku bezskutecznego upływu terminu określonego w statucie,
wymóg zasięgnięcia opinii uważa się za spełniony (art' 28 ust. 2 Pswn). Wymogi dotyczące
programu studiów zostały określone w ustawie PsWn, W tym w art. 67 tej ustawy oraz
w rozporządzeniu Ministra Nauki i Szkolnictwa Wyższego z dnia 27 września 2oI8 r.

w sprawie studiów (dalej: rozporządzenie w sprawie studiów).ag

W okresie objętym kontrolą w Uczelni obowiązywały wytyczne Senatu Akademii, dotyczące
m.in. opisu efektów uczenia się i opracowania programów kształcenia/studiów dla
określonego kierunku, profilu i formy studiów na studiach pierwszego stopnia, drugiego
stopnia ijednolitych studiów magisterskich, stanowiące załączniki do kolejnych uchwał
przyjmowanych w tym zakresie: uchwały nr 9 z dnia 5 kwietnia 2077 r' (ze zmianami),
uchwały nr 4z dnia23 stycznia2oI9 r. oraz uchwały nr 25 zdnia22 kwietnia 2o2o r.

W toku kontroli badaniu w zakresie spełniania wymogów formalno-prawnych poddano
11uchwał w sprawie przyjęcia programów studiów, w tym 1 uchwałę z 2otB r. oraz 10
uchwał z 2020 r'
Uchwałą nr 7 Rady Wydziału Wychowania Fizycznego Akademii z dnia 17 kwietnia 2oIB r.

ustalono programy studiów dla następujących kierunków studiów stacjonarnych:

1) Wychowaniefizyczne- studia I stopnia, profil praktyczny;
2) Wychowaniefizyczne - studia ll stopnia, profil praktyczny;
3) Wychowaniefizyczne - studia ll stopnia, profil ogólnoakademicki.

Stwierdzono, że W zbadanych programach studiów z 2078 r. nie zamieszczono informacji
dotyczących zasad odbywania praktyk, mimo, że obowiązek ich określenia w tych
dokumentach wynikał z 5 4 ust. 1 pkt 8 rozporzqdzenia w sprawie warunków prowadzenia
studiów. Dziekan Wydziału Kultury Fizycznejwyjaśnił, że5o zasady odbywania praktyk zostały
opisane w Regulaminie praktyk pedagogicznych Akademii (regulamin ten został dołączony
dowyjaśnień). Przyjmując do wiadomości wyjaśnienia, stwierdzić jednocześnie należy,
że zastosowane rozwiązanie nie było zgodne z powołanym wyżej przepisem rozporządzenia'
Poddane weryfikacji programy studiów z 2oIB r' zawierały pozostałe elementy Wymagane
przepisami rozporządzenia w sprawie warunków prowadzenia studiów' W dniu 11 kwietnia
2o7B r. uzyskano opinię samorządu studenckiego dotyczącą WW. programów studiów, czym
wypełniono dyspozycję art. ó8 ust. 1 pkt 2 Psw.

Uchwałami nr 38-47 Senatu Akademiisl z dnia 22 kwietnia 2o2o r., ustalono programy
stud iów d la następujących kieru n ków stud iów stacjona rnych:

1) Fizjoterapia - studia jednolite magisterskie, profil praktyczny (uchwała nr 38); 
.

2) Fizjoterapia - studia ll stopnia, profil praktyczny (uchwała nr 39);
3) Terapia zajęciowa - studia l stopnia, profil praktyczny (uchwała nr 40);
4) Terapia zajęciowa - studia ll stopnia, profil praktyczny (uchwałanr 41);
5) Turystyka irekreacja - studia lstopnia, profilpraktyczny (uchwałanr 42);

6) Turystyka i rekreacja - studia ll stopnia, profil praktyczny (uchwała nr 43);
7) Sport - studia l stopnia, prof il praktyczny (uchwała nr 44);
8) Sport - studia ll stopnia, profil praktyczny (uchwała nr 45);

a9 Dz.|J' z 2078 r. poz. t86t, z późn. zm.
50 Wyjaśnienia dołączone do wyjaśnień Rektora Akademii.
51 Powyższe 10 uchwał zostało w dniu 22 maja 2020 r. zmienionych przez Senat Akademii, jednak zmiany polegały
wyłącznie na obniżeniu punktów ECTS przypisanych do zajęć.
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9) Wychowaniefizyczne - studia l stopnia, prof il praktyczny (uchwa ła nr 46);
10) Wychowaniefizyczne - studia llstopnia, profilpraktyczny (uchwałanr 47).

Stwierdzono, że w zbadanych programach studiów z2o2o r. nie zamieszczono:
a) efektów uczenia się (art. 67 ust.1 pkt 1 Pswn, S 3 ust. 1 pkt ! załącznika nr 1 do

uchwały Senatu nr 4 z dnia 23 stycznia 2079 r.),

b) opisu procesu prowadzącego do uzyskania efektów uczenia się (art. ó7 ust. 1 pkt
2 Pswn, S 3 ust. t pkt 2 załącznika nr 1 do uchwały Senatu nr 4 z dnia 23 stycznia
2Ot9 r.),

c) zajęć lub grup zajęć, niezależnie od formy ich prowadzenia, Wraz z przypisaniem do
nich efektów uczenia się i treści programowych zapewniających uzyskanie tych
efektów(S3ust.1pkt3rozporzqdzeniawsprawiestudiów,S4ust.3pkt5załącznika
nr 1 do uchwały Senatu nr 4 z dnia 23 stycznia 2oI9 r.),

d) sposobów weryfikacji i oceny efektów uczenia się osiągniętych przez studenta
w trakcie całego cyklu kształcenia (5 3 ust' 1 pkt 5 rozporządzenia w sprawie studiów,
5 4 ust. 3 pkt 7 załącznika nr 1 do uchwały Senatu nr 4 z dnia 23 stycznia 2oI9 r.).

Należy zauważyć, że w programach zamieszczono jedynie odesłanie o treści: ,,Zajęciawraz
z przypisaniem do nich efektów uczenia się itreści programowych zapewniających uzyskanie
tych efektów, a także sposoby weryfikacji i oceny efektów uczenia się osiągniętych przez
studenta w trakcie całego cyklu kształcenia zostały przedstawione W sylabusach
poszczególnych przedmiotów." Prorektor ds. Kształcenia i Rozwoju AWFiS wyjaśniła52,
że zgodnie z przyjętq w AWFIS praktykq elementy składające się na program studiów były
uchwalanew oddzielnych uchwałach. l tak, uchwały w sprawie przyjęcia opisu efektów uczenia się
dla poszczególnych kierunków stopni studiów z dnia 22 kwietnia 2O2O r. nosiły numery od 29 do
3ó. Z kolei sylabusy poszczególnych przedmiotów zostały przygotowane i opublikowane na stronie
internetowej uczelni w zakładkach poszczególnych kierunkow. Dziekan Wydziału Kultury
Fizycznej wyjaśniłs3, że Sylabusy te nie zostały zatwierdzone przez Senat AWFiS. obecnie trwoją
prace mające na celu zatwierdzenie sylabusów na Senacie AWFiS'

W zastrzeżeniach z dnia 27 lipca 2022 r. do projektu wystąpienia pokontrolnego
poinformowano, że Senat AWFiS uchwałą nr 67 z dnia 24 czerwca 2a2t r. w sprawie
zatwierdzenia sylabusów poszczególnych przedmiotów do programów studiów w cyklu
kształcenia rozpoczynającym się w roku akademickim 2o2o/2o27, po zasięgnięciu opinii
Rady Samorządu Studentów AWFiS, zatwierdził sylabusy do uchwał Senatu AWFis z2o2o r.
nr 38-47.

Ponadto ustalono, żew programach stanowiącychzałącznikido uchwał Senatu nr 38-39 oraz
nr 42-47 nie wskazano zasad i formy odbywania praktyk zawodowych (S S ust. 1 pkt
Brozporzqdzenia w sprawie studiów,5 4 ust. 3 pkt 10 załącznika nr 1do uchwały Senatu
nr4zdnia 23 stycznia 20t9 r.). Dziekan Wydziału Kultury Fizycznej wyjaśniłsa,
żew załqcznikach nr 7 do uchwał nr 38-47 Senatu Akademii z dnia 22 kwietnia 2O2O r.
wyszczególniona została komórka zatytulowana ,,Wyiliar, zasady i forma odbywanta praktYk
zawodowych".W części uchwałwprostwykazana zostałałqczna ticzba godzin praktykz podziałem
na liczbę godzin w tygodniu i dniu oraz zasady i forma odbywania praktyk, co dotyczyło
następujących kierunków:Terapia zajęciowa pierwszy stopień (uchwała nr 4O),Terapia zajęciowa
drugi stopień (uchwała nr 47). W pozostałych przypadkach ząwąrto odesłanie do właściwego dla
kierunku studiów regulaminu praktyk, który w sposób szczegółowy określał wymiar, zasady i formę
odbywania praktyk.zawodowych, co dotyczyło następujących kierunków: Fizjoterapia jednolite
magisterskie (uchwała nr 37), Fizjoterapio jednotite magisterskie (uchwała nr 3B), Fizjoterapia
drugiego stopnia (uchwała nr 39), Turystyka iRekreacja pierwszego stopnia (uchwała nr 42),
Turystyka i Rekreacja drugiego stopnia (uchwała nr 43), Sport pierwszego stopnia (uchwała nr 44),

52 Wyjaśnienia przekazane w wiadomości elektronicznej z dnia 18 mĄa 2o2t r
]3 
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Sport drugiego stopnia (uchwała nr 45), Wychowanie Fizyczne pierwszy stopnien (uchwała nr 46),

Wychowanie Fizyczne drugi stopien (uchwała nr 47) (...)'

odnosząc się do powyzszych wyjaśnień stwierdzić należy, ze w obecnie obowiązującym
stanie prawnym brak jest uzasadnienia dla odrębnego procedowania i przyjmowania
poszczególnych elementów programów studiów. Wszystkie istotne elementy dotyczące
poszczególnych kierunków studiów winny zostać określone W programach studiów.

Poddane weryfikacji programy studiów z2o2o r. zawierały pozostałe elementy Wymagane
przepisami Pswn oraz rozporządzenia w sprawie studiów.

W dniu 19 kwietnia 2o2o r. uzyskano pozytywną opinię samorządu studenckiego dotyczącą
WW. programów studiów. ZauwaŻyc jednak należy, ze sylabusy wymienione w badanych
programach studiów nie zostały przekazane samorządowi studenckiemu Akademii
wprocesie opiniowania ww. dokumentów. Wwyrażonych w dniu 19 kwietnia 2o2o r.

opiniach, samorząd studencki Akademii w odniesieniu do kryterium adekwatności
izrozumiałościform egzaminowania wskazał następujące uwagi: ,,brak moźliwości oceny ze
względu na brak dostępu do sylabusa", a kryterium w tym zakresie uznał za niespełnione.
Prorektor ds. Kształcenia i Rozwoju AWFis wyjaśniła55, że sylabusy poszczególnych
przedmiotów, októrych mowa w uchwałach nr 38-47 Senatu AWFis z dnia 22'04.2020 r., nie
zostały przekazane samorządowi studenckiemu Akademii bowiem niezostały poddane procedurze

zatwierdzenia przez Senat AWFiS. Z powyższego wynika, że nie w pełni zrealizowano
dyspozycję art.28 ust.2 Pswn.

(dowód: akta kontroli - dokumentacja elektroniczna)

3.5 Przyjmowanie na studia cudzoziemców.

Kontroli poddano dokumentację trzynastu cudzoziemców przyjętych na studia na lata
akademickie 2Ot8/2Ot9 or az 2OL9 /2O2O.

W toku kontroli ustalono, iż od przyjętych na studia cudzoziemców nie egzekwowano
wszystkich niezbędnych dokumentóW Wymaganych przepisami prawa powszechnie
obowiązuj ącego oraz wyn i kających w regul acji wewnętrzn y ch U czelni.
W trzech przypadkach nie przedłożono zaświadczenia lekarskiego wydanego przez
Iekarza medycyny pracy' stwierdzającego brak przeciwwskazań do podjęcia kształcenia,
czym naruszono 5 2 ust'.2 Rozporządzenia w sprawie cudzoziemców. W dwóch przypadkach
przedłożone zaświadczenia nie spełniały wymogów wynikających z obowiązujących
przepisów prawa.
W sześciu przypadkach nie przedłożono polisy ubezpieczenia zdrowotnego' czym
naruszono52ust. tRozporządzeniawsprawiecudzoziemców(r.a.2ot8/2ot9|oraz5ópkt3
Uchwały SenatuNr 43 z dnia 3 lipca2o!9 r.(r.a.2o79/2o2o|.

W przypadku wszystkich cudzoziemców, przyjętych na studia w procesie rekrutacji,
stwierdzono brak dokumentów potwierdzających znajomość języka polskiego, czYm
naruszono 9 3 ust. 7Rozporządzeniaw sprawiecudzoziemców(r,a.2078/2079| oraz 5 3 ust. 1
Uchwały SenatuNr43 z dnia 3lipca2o79 r.|r.a.2o79/2o2o|.

W przypadku wszystkich cudzoziemców, przyjętych na studia w roku akademickim
2oil8/2o19 na po{stawie decyzji rektora, stwierdzono brak dokur1entów
potwierdzających znajomość języka angieIskiego w stopniu pozwalającym na podjęcie
studiów w tym języku, czym nal'uszono 5 4 Rozporzqdzenia w sprawie cudzoziemców.

W przypadku jednego cudzoziemca, przyjętego na studia w roku akademickim2018/2o79
na podstawie decyzji rektora, stwierdzóno brak dokumcntu potwierdzającego
uprawnienie do ubiegania się o przyjęcie na studia pierwszego stopnia, czym naruszono 5 5
ust. L ww. Rozporzqdzenia w sprawie cudzoziemców.

W przypadku jednego cudzoziemca (przyjętego na studia w r.a.2oI8/2019) stwierdzono
brak decyzji rektora, o której mowa w art.43 ust.3 Psw.

55 Wyjaśnienia przekazane w wiadomości elektronicznej z dnia 18 maja2027r
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W roku akademickim 2019/2020, przyjęcie na studia cudzoziemców w drodze rekrutacji
nastąpiło w drodze decyzji, tj. w formie nieprzewidzianej w ustawie Prawo o szkolnictwie
wyższymi nauce,

Działalność Uczelniw niniejszym obszarze ocenia się negatywnie.

Za powstałe nieprawidłowościodpowiedzialność ponosi Rektor Akademii oraz Prorektor
ds. Kształcenia i Rozwoju.

W latach akademickich 2O\B/2O19 - 2O2O/2O2I cudzoziemcy przyjmowani byli na studia
wdrodze rekrutacji orazz pominięciem kryteriów rekrutacyjnych (na podstawie decyzji
Rektora Akademii). Jak wyjaśniono: cudzoziemcy z ,,Kartą Polaka" podejmowali i odbywali
w AWF1S Gdańsk studia stacjonarne pierwszego stopnia, drugiego stopnia lub jednolite studia
magisterskie prowadzone w języku polskim na zasadach obowiązujących obywateli polskich po
przejściu procesu rekrutacji, zgodnie z warunkami, trybem rekrutacji w terminach określonych
w Uchwale Senatu AWFiS Gdańsk w sprawie warunków i trybu rekrutacji na poszczególne kierunki
studiów.56

W roku akademickim 2o78/2ol9 na studia w Akademii przyjęto w drodze rekrutacjitrzech
cudzoziemców' Tylu samo cudzoziemców w drodze rekrutacji przyjętych zostało w kolejnym
roku akademickim. W roku akademickim 2o2o/2o2t w drodze rekrutacji przyjęty został
jeden cudzoziemiec.sT

Z pominięciem kryteriów rekrutacyjnych w roku akademickim 2o79/2ot9 przyjętych
zostało dwudziestu pięciu cudzoziemców (w tym 1 stypendysta NAWA), w roku
akademickim 2o79/2o2o - trzydziestu dziewięciu (w tym 1 stypendysta NAWA), w roku
akademickim 2o2o/2o27 - dwudziestu trzech (wtym 2 stypendystów NAWA).58

Kontrolą objęto dokumentację trzynastu cudzoziemców przyjętych na studia w roku
akademickim 2otB/2079 oraz2079/2020, wtym sześciu - przyjętych na studia wdrodze
rekrutacjioraz siedmiu - na podstawie decyzji Rektora AWF|S.

3.5.tPrzyjmowaniecudzoziemców w drodze rekrutacjiw roku akademickim 2078/2079

Rekrutacja cudzoziemców na rok akaclemicki 2o78/2o!9 stanowiła przedmiot regulacji:
r art. 43,art.44,art.I97aPsw
. Rozporządzenia Ministra Nauki i Szkolnictwa Wyższego z dnia 5 czerwca 2078 r.

w sprawie podejmowania przez cudzoziemców studiów i szkoleń oraz ich uczestniczenia
w badaniach naukowych i pracach rozwojowychs9 (dalej; Rozporządzenie w sprowie
cudzoziemców)

. Uchwały Senatu Nr 18 z dnia 24 maja 2077 r' w sprawie ustalenia warunków i trybu
rekrutacji na poszczególne kierunki studiów dla kandydatów na studia t i ll stopnia na rok
okademicki 2078/2079 (dalej: Uchwała nr 7B).

Kontrolą objęto dokumentację trzech cudzoziemców.ó0

W oparciu o przedłożoną przez Akademię dokumentację ustalono następujący stan
faktyczny.

W dwóch przypadkach kandydaci na studia pnzedłożyli zaświadczenia lekarskie wystawione
przezlekarza medycyny pracy. W jednym przypadku (student o nr alb.: ) przedłozone
zostaloZąświadczenie lekorsk'ie o stotiezt]tuwiu wysLawit.llle prleŻ lekarza białoruskleJ służby
zdrowia. Zaświadczenie lekarskie zostało uwierzytelnione przez tłumacza przysięgłego
języka rośyjskiego.

5óWyjaśnienia z dnia 1ó lutego2o2tr.
57 Na podstawie wyjaśnień z dnia 1ó lutego 2021 r
58 Na podstawie wyjaśnień z d nia !6lutego 2027r
se Dz.l). z 2078 r. poz. tt25.
e O numerach albumu
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Zgodnie z wyjaśnieniami zagraniczne zaświadczenia lekarskie przedłożone przez kandydatow
(..') i w toku rekrutacji na studia zostały zaakceptowane przez komisję rekrutacyjnq.bl
W ocenie Kontrolujących, przedłożonego zaświadczenia lekarskiego nie można uznać
za dokument spełniający wymogi 5 2 ust. 2 Rozporządzenia w sprawie cudzoziemców ani
dokumentacji, o której mowa W Załączniku nr 7 do Uchwały Nr 18. Zgodnie bowiem
zprzytoczonym wyżej przepisem Rozporządzenia w sprawie cudzoziemców, stan zdrowia
powinien zostać udokumentowany zaświadczeniem lekarskim, o którym mowa-W przepisach
wydanych na podstawie art. ó ust, 5 ustawy z dnia 27 czerwca 1997 r. o służbie medYcYnY
pracy, stwierdzającym brak przeciwwskazań zdrowotnych do podjęcia studiów. Wymóg
posługiwania się zaświadczeniem lekarskim wystawionym przez lekarza medycyny pracy
zgodnym z rozporządzeniem Ministra Zdrowia wynika również z brzmienia Uchwały Nr 78.
Tym samym proces wydania zaświadczeń lekarskich oraz prowadzenia i przechowywania
dokumentacji medycznej (stanowiącej podstawę ich wydania) został ściśle określony
przepisami prawa. Samo zaświadczenie lekarskie zaś jest dokumentem sformalizowanym
w zakresie wzorów stosowanych dokumentów. W związku z powyzszym przyjęcie w toku
procesu rekrutacji zaświadczeń lekarskich, niespełniających wymogów przewidzianych
przez przepisy prawa powszechnie obowiązującego oraz regulacji wewnętrznych nalezy
uznać za n i eprawidłowość'
Ponadto stwierdzono brak - Wymaganych przepisem S 2 ust. t Rozporządzenia w sprawie
cudzoziemców - dokumentów potwier dzających ubezpieczenie zdrowotne.
Zgodnie z wyjaśnieniami: na studia w roku akademickim 2078/2079 i 2079/2020 przyjętych
zostąło ó cudzoziemców w drodze rekrutacji, spośród których jedynie w przypadku
uczelnia dysponuje dokumentem potwierdzającym ubezpieczanie zdrowotne (w załączeniu
przedstawiam ten dokument). W stosunku do pozostałych 5 studentow uczelnia nie dysponuje
takimi dokumentami, mimo iż komisja rekrutacyjna przyjmująca tych studentów na studia powinna
była wymagać złożenia takich dokumentów'ó2
Nieegzekwowanie dokumentów potwierdzających ubezpieczenie zdrowotne,
wymienionych w 5 2 ust.1 Rozporzqdzenia w sprawie cudzoziemców, stanowi nieprawidłowość
w działaniu Uczelni.

W toku kontroli nie przedłożono - Wymaganych 5 3 ust' 1 Rozporządzenia w sprawie
cu dzozi emców - doku mentów potwi erdzaj ących znajomość języka pols ki ego.
W związku z powyższym wyjaśniono, iżw przypadkachkandydatów

posiadanie Karty Polaka przez kandydatów na studia prowadzone
w j. polskim było traktowone przez komisje rekrutacyjne jako równoznaczne z posiadaniem przez
kandydata niezbędnej znajomości języka polskiego, nie wymagajqcej dodatkowej weryfikacji.63
odnosząc się do złożonych wyjaśnień należy zauważyć, iż adresatem normy zawartej
wS3Rozporządzenia w sprawie cudzoziemcóW są Wszyscy cudzoziemcy podejmujący m.in.
stacjonarne lub niestacjonarne studia pierwszego lub drugiego stopnia lub jednolite studia
magisterskie prowadzone w języku polskim' Przepis nie różnicuje cudzoziemców według
podstawy, na jakiej podejmują kształcenie, ani też nie czyni w tym zakresie wyjątków'

Należy również mieć na uwadze, iż zgodnie z art.13 ust. 7 ustawy z dnia7 września 2oo7 r.

oKorcie Poląkąóa - wnioskodawca ubiegający się o jej przyznanie wykazuje posiadanie
znajomości języka polskiego przez przedłożenie poświadczenia, o którym mowa w art' 11a
ustawy z dnia7 października 1999 r. o języku polskim (...), świadectwa ukończenia'szkoły lub
studiów w Rzeczypospolitej Polskiej lub świadectwa ukończenia szkoły za granicą
z wykładowym językiem polskim. Nie jest to jednakże warunek konieczny, o czym świadczy
brzmienie art. 13 ust. B ustawy, zgodnie z którym w odniesióniu do wnioskodawców, ktorzy
nie wykazali posiadania znajomościjęzyka polskiego w trybie przewidzianym w ust. 7, oceny
znajomości języka dokonuje podczas rozmowy konsul lub wojewoda. Tym samym faktu

ó1 Wyjaśnienia z dnia 24 marca 2o2! r.
ó2 Wyjaśnienia z dnia 24 marca 2o2! r.
ó3 Wyjaśnienia z dnia 24 marca 2o2t r.
u Dz. U. z 2o!8 r. poz. t272, z póżn. zm. - stan prawny dot. okresu rekrutacji określonego Uchwałą Nr 18. Przed
dniem 2 września2ot6r' - oceny znajomości jęzvka polskiqo dokonwał (...) konsul podczas rozmowy zwnioskodawcą.
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przYznania Karty Polaka nie nalezy - zdaniem Kontrolujących - utozsamiać z posiadaniem
znajomości języka polskiego wstopniu Wymaganym do podjęcia studiów prowadzonych
w tym języku.
W odniesieniu do wymienionego w wyjaśnieniach , nie przedłożono Karty Polakalecz
dokument potwierdzający prawo stałego pobytu. Niemniej jednak zauważyć nalezy,
iz ustawa z dnia 74lipca 200ó r. o wjeździe na terytorium RzeczypospolitejPolskiej, pobycie oraz
wyjeździe z tego terytorium obywateli państw członkowskich Unii Europejskiej i członków ich
rodzinós nie uzależnia otrzymania przedmiotowego dokumentu od posiadania znajomości
języka polskiego.
W związku z powyższym nieegzekwowanie przez Uczelnię dokumentów potwierdzających
znajomość języka polskiego, Wymaganych przepisem 5 3 ust. I Rozporządzenia w sprawie
cudzoziemców, stanowi n ieprawidłowość.

We wszystkich przypadkach przedłozono dokumenty uprawniające do podjęcia studiów,
zgodnie z S 5 ust. I pkt 2 lit. a i b Rozporządzenia w sprawie cudzoziemców'
W dwóch przypadkach przedłożono przetłumaczone na język polski świadectwa o średnim
wykształceniu ogólnym, uprawniające do ubiegania się o przyjęcie na studia pierwszego
stopnia w Polsce na podstawieart.2Umowy między RządemRzeczypospotitejPolskieja Rządem
Republiki Białorusi o uznaniu ekwiwalencji w szkolnictwie wyższym, równoważności stopni
naukowych i stopni w zakresie sztuki, sporządzonej wWarszawie dn.28 kwietnia 2Oo5r.ó6,
zgodnie z brzmieniem art. 93 ust. 2 ustawy o systemie oświaty.ó7
W jednym przypadku przedłozono przetłumaczone na język polski świadectwo egzaminu
maturalnego wydane w państwie członkowskim Unii Europejskiej, potwierdzające z mocy
prawa wykształcenie średnie oraz uprawnienie do ubiegania się o przyjęcie na studia Wższe,
zgodnie z brzmieniem art. 93 ust.1 ustawy o systemie oświaty.

Zgodnie z postanowieniami Uchwały Nr 18, w każdym przypadku z przebiegu postępowania
rekrutacyjnego sporządzany był protokół przez Wydziałową Komisję Rekrutacyjną.
Wydziałowe Komisje Rekrutacyjne wydawały również decyzje o przyjęciu na studia.
W toku kontroli przedłożono dowody doręczenia decyzji o przyjęciu na studia
i . W odniesieniu do cudzoziemca Wyjaśniono, że:
wteczce studenta nie znajduje się zwrotne potwierdzenie odbioru decyzji o przyjęciu na studia,
natomiast na podstawie dokumentacji przebiegu studiów posiodanej przez uczelnię, nie ulega
wątpliwości, że student podjqł studia' W związku z tym prawdopodobnie student odebrał decyzję
osobiście, jednakże w jego teczce nie odnotowano osobistego odbioru decyzji oprzyjęciu na
studia'ó? Wobec braku dowodu doręczenia przedmiotowej decyzji, przedłożone w tym
zakresie wyjaśnienia, nie mogły zostać zweryfikowane.

3.5.2 Przyjmowaniecudzoziemcóww drodzerekrutacjiw roku ąkademickim 2o79/2o2o

Rekrutacja cudzoziemców na rok akademicki 2079/2o2o stanowiła przedmiot regulacji:
o art. 69 i art.7O Pswn
. Uchwały Senatu Nr 17 z dnia 30 maja 2018 r. w sprawie ustalenia warunków i trybu

rekrutacji na poszczególne kierunki studiów dla kandydatów ną studia l i lt stopnia na rok
akodemicki 2079/2020 (dalej: IJchwała Nr 7Ą

. Uchwały Senatu Nr 33 z dnia 2O_grudnia 2O1B r. w sprawie dostosowąnia Uchwały
nr 77 do wymagań ustawy z dnia 20 lipca 2078 r. - Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce
oraz Uchwał zmieniających: Nr 74z dnia 17 kwietnia 2079 r. i Nr 24 z dnia 30 maja. 2O79r.

ó5 Dz. U' z 2oo 6 nr !44 poz. !o43, z późn. zm.
óó MP.2006 nr 26 poz.288.
67 Dz. l). z 2027 r. poz. 79 75.
ó8 Wyj aśnienia z dnia 24 mar ca 2o2! r.
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. Uchwały Senatu Nr 43 z dnia 3 lipca 2oI9 r. w sprawie podejmowania studiów przez
osoby niebędące obywatelami polskimi (cudzoziemcami) dla kandydatów na studia l i ll
stopnia oraz jednolite studia magisterskie (dalej: Uchwała Nr 43)'

Kontrolą objęto doku mentację trzech cudzoziemców.ó9

Dwóch cudzoziemców (studenci o nr alb.: , ) przyjętych zostało na pierwszy rok
studiów drugiego stopnia, jeden - na pierwszy rok studiów pierwszego stopnia (student
o nr alb.: ).

W oparciu o przedłożoną przez Akademię dokumentację ustalono następujący stan
faktyczny.

Kandydaci na studia drugiego stopnia przedłożyli zaświadczenia lekarskie wystawione przez
lekarza medycyny pracy. Kandydat na studia pierwszego stopnia przedłożył Zaświadczenie
lekarskie o stanie zdrowia wystawione przez lekarza białoruskiej służby zdrowia.
Zaświadczenie uwierzytel nione zostało przez tłu macza języka po lskiego.
Zgodnie z wyjaśnieniami: zagraniczne zaświadczenia lekarskie przedłożone przez kandydatów

i (.'.) w toku rekrutacji na studia zostały zaakceptowane przez komisję rekrutacyjną.7o
W ocenie Kontrolujących, przedmiotowego zaświadczenia lekarskiego nie można uznać
za dokument spełniający wymogi Uchwały Nr 43, która w 5 ó pkt 2 odwołuje się
do zaświadczenia wydanego przez lekarza medycyny procY, stosownie do przepisów
rozporządzenia Ministra Zdrowia z dnia 2ó sierpnia 2074 r. Przyjęcie w toku procesu rekrutacji
zaświadczenia lekarskiego niespełniającego wymogów wynikających z regulacji
wewnętrzny ch U czel ni n a l eży uznać za n i eprawi dłowość.

W odniesieniu do dwóch studentów nie przedłożono - Wymaganych S ó pkt 3 Uchwały Nr 43
- dokumentów potwierdzających ubezpieczenie zdrowotne. W zakresie tym złożone zostały
wyjaśnienia przytoczone na stronie 34 niniejszego dokumentu. Nieegzekwowanie przez
Uczelnię-wymaganych przepisami regulacjiwewnętrznych - dokumentów potwierdzających
ubezpieczenie zdrowotne, stanowi nieprawidłowość.

W toku kontroli nie przedłożono dokumentów potwierdzających znajomość języka
polskiego, Wymaganych przepisem S 3 ust. tUchwały Nr 43.
W odniesieniu do cudzoziemca przyjętego na studia pierwszego stopnia wyjaśniono,
iż posiadanie Karty Polaka przez kandydotów na studia prowadzone w j. polskim było traktowane
przez komisje rekrutacyjne jako równoznaczne z posiadaniem przez kandydata niezbędnej
znajomości języka polskiego, nie wymagającej dodatkowej weryfikacji.7 1

W ocenie Kontrolujących, przyznania Karty Polaka nie należy utożsamiać z posiadaniem
znajomości języka polskiego w stopniu wymaganym do podjęcia studiów prowadzonych
wtym języku, zgodnie zargumentaqąprzytoczoną na stronie 34 niniejszego dokumentu.
W związku z powyższym, nieegzekwowanie przez Uczelnię dokumentów potwierdzających
znajomość języka polskiego stanowi nieprawidłowość.

Dokumentów potwierdzających znajomość języka polskiego - Wymaganych w 5 3 ust. 1

Uchwały Nr 43 - nie przedłożono również w przypadku cudzoziemców przyjętych na studia
drugiego stopnia. W sytuacji tej jednakże przyjęto, iż przedłożone przez ww. dyplomy
ukończenia studiów pierwszego stopnia prowadzonych w Polsce, z wykładowym językiem
polskim, potwierdzają znajomość języka polskiego w stopniu pozwalającym na podjęcie
studiów drugiego stopnia w tym języku.

We wszystkich przypadkach cudzoziemcy przedłożyli 'dokumenty uprawniające ich do
podjęcia studiów, zgodnie z art. 69 ust. 2 i 3 Pswn oraz S 4 i 5 5 Uchwały Nr 43'
W przypadku rekrutacji prowadzonej na studia pierwszego stopnia, przedłożono
przetłumaczone na język polski świadectwo o średnim wykształceniu ogólnym uprawniające
do ubiegania się o przyjęcie na studia pierwszego stopnia w Polsce na podstawieart'2Umowy

ó9 o numerach albumu
70 Wyjaśnienia z dnia 24 marca 2o2! r
71 Wyjaśnienia z dnia 24 marca 2o2! r

Strona24zt56



między Rządem Rzeczypospolitej Polskiej a Rządem Republiki Białorusi o uznaniu ekwiwalencji
w szkolnictwie wyższym, równoważności stopni naukowych i stopni w zakresie sztuki' sporządzonej
w Warszawie dn. 28 kwietnia 2005 r., zgodnie z brzmieniem art. 93 ust. 2 ustawy o systemie
oświaty.
W przypadku rekrutacji prowadzonej na studia drugiego stopnia przedłożono, uzyskane
w Polsce, dyplomy potwierdzające ukończenie studiów pierwszego stopnia.

W każdym przypadku z przebiegu postępowania rekrutacyjnego sporządzony był protokół
przez Wy działową Kom isję Rekrutacyj ną.

We wszystkich przypadkach przyjęcie na studia nastąpiło w drodze decyzji administracyjnej
wydanej przezWydziałową Komisję Rekrutacyjną.Tym samym przyjęcie na studia w roku
akademickim 2ot9/2o2o w drodze rekrutacji nastąpiło w formie nieprzewidzianej
w ustawie Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce. Stosownie bowiem do przepisu art.72 ust,2
Pswn, przyjęcie na studia następuje w drodze wpisu na listę studentów. Z kolei forma decyzji
administracyjnej zastrzezona została, zgodnie z art.72 ust. 3 Pswn, jedynie do odmowy
przyjęcia na studia.

3.5.3 Przyjmowanie cudzoziemców na podstawie decyzji Rektora Uczelni, w roku akademickim
2078/2079

Przyjmowanie cudzoziemców z pominięciem kryteriów rekrutacji stanowiło przedmiot
regulacji:

r art. 43, art. 44, art.797a Psw
. Rozporzqdzenio w sprawie cudzoziemców.

Kontrolą objęto dokumentację dotyczącą pięciu cudzo ziemców.72

W oparciu o przedłożoną przez Akademię dokumentację ustalono następujący stan
faktyczny.

W przypadku dwóch cudzoziemców przedłożono zaświadczenia lekarskie wydane przez
lekarza medycyny pracy, przy czym w przypadku studenta o nr alb.: przedmiotowe
zaświadczenie wystawione zostało po upływie czterech miesięcy od wydania decyzji
o przyjęciu na studia. W odniesieniu do trzech cudzoziemców (studenci o nr alb.:

) stan zdrowia nie został udokumentowany zaświadczeniem lekarskim, czym
naru szo n o 5 2 ust. 2 Rozporządzenia w s p r awie cudzozi emców.
W toku kontroli wyjaśniono, iż: w teczkach osobowych i znajdują się
certyfikaty zdrowia zowierające szereT wyników badań lekarskich, które najprawdopodobniej
zostały potraktowane przez pracownika llczelni, odpowiedzialnego za weryfikację dokumentow
kandydatów, za wystarczające. Z kolei w teczce nie znajdujq się podobne
certyfikaty. obecnie nie można ustalić przYczYn braku zaświadczenia lekarskiego w teczce tej
osoby. Nie jest obecnie również możliwe jednoznaczne ustalenie przYczynY nieprzedłożenia
zaświadczeń lekorskich o stanie zdrowia przez cudzoziemców:

,bowiem pracownik administracji odpowiedzialny za przyjmowanie cudzoziemców na
studia 2078/2079 w j. angielskim nie pracuje na Uczelni.Ts
W ocenie Kontrolujących, nieegzekwowanie przez Uczelnię zaświadczeń lekarskich,
Wyma8anych przepisam i prawa powszechn ie obowiązującego, stanowi n ieprawidłowość.

W przypadku studenta (o nr alb.: ) nie przedłożono polisy ubezpieczenia zdrowotnego,
czym naruszono S 2 ust. 1 Rozporządzenia w sprawie cudzoziemców. odnosząc się do braku
przedmiotowego dokumentu wyjaśniono, iż: najprawdopodobniej nie złożył
polisy ubezpieczenia zdrowotnego(..').Za Nieegzekwowanie dokumentu potwierdzającego
ubezpieczenie zdrowotne należy uznaĆza nieprawidłowość w działaniu Uczelni.

72 O numerach albumu
narodowości wietna mskiej)
73 Wyjaśnienia z-anla ią' łarca zozt r
7a Wyjaśnienia z dnia 24 marca 2o2! r

(w tym trzech narodowości chińskiej oraz dwóch
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W odniesieniu do WW. cudzoziemca stwierdzono równiez brak dokumentów
potwierdzających uprawnienie do ubiegania się o przyjęcie na studia pierwszego stopnia,
Wyma ganych 5 5 ust' t Rozporządzeni a w sprawie cudzoziemców.
W toku kontroli wyjaśniono, iż powód niezłożenia dokumentów uprawniających do ubiegania się

o przyjęcie na studia w przypadku nie jest znany. Nie wiadomo bowiem dlaczego
pracownik administracji uczelni, odpowiedzialny za przyjmowanie cudzoziemców na studia,
przygotował i przedłożył do podpisu rektorowi decyzję w sprawie przyjęcia na studia

W roku akademickim 2078/2079, W sytuacji, w której występowały braki
w dokumentacji.Ts

Przyjęcie na studia cudzoziemca nieposiadającego dokumentów potwierdzających
uprawnienie do ubiegania się o przyjęcie na studia pierwszego stopnia, stanowi
nieprawidłowość w działaniu Uczelni.

W przypadku drugiego studenta narodowości wietnamskiej (o nr alb. ) przedłożony
został, zalegalizowany konsularnie, dyplom ukończenia szkoły średniej, przetłumaczony na
język polski przez tłumacza przysięgłego języka wietnamskiego wpisanego na listę Ministra
Sprawied liwości. Dyplom u kończenia szkoły średniej nie został - stosownie do art. 93 ust' 2
ustawy o systemie oświaty - uznany przez kuratora oświaty za dokument potwierdzający
wykształcenie średnie oraz Uprawnienie do ubiegania się o przyjęcie na studia v,tyŻsze,

co stanowi nieprawidłowość.

W przypadku cudzoziemców narodowości chińskiej przedłożone zostały poświadczone
notarialnie świadectwa ukończenia szkoły średniej, uprawniające do ubiegania się
o przyjęcie na studia pierwszego stopnia w Polsce, na podstawie art. 3 ust.2 Umowy między
Rządem RzeczypospolitejPolskieja Rządem ChińskiejRepubliki Ludowej owzajemnym uznawaniu
dyplomów ukończenia studiów i tytułow zawodowych w szkolnictwie wyższym, sporządzonej
wWarszawie20 czerwca 2076r.'zgodniez brzmieniem art.93 ust' 2 ustawy osystemieoświaty.

W przypadku wszystkich cudzoziemców stwierdzono brak dokumentów potwierdzających
znajomość języka angielskiego, wymaganych przepisem 5 4 Rozporzqdzenia w sprawie
cudzoziemców. Zgodnie ze złożonymi w tym zakresie wyjaśnieniami: Uczelnia dokonywała
weryfikacji znajomości języka angielskiego w przypadku cudzoziemców podejmujących studia
wjęzyku angielskim w roku akądemickim 2078/2079 w ten sposób, że kandydaci, którzy nie
posiadali stosownych certyfikątów językowych byli kierowani na kurs językowy organizowony
przez Uczelnię.7ó
odnosząc się do ww. wyjaśnień należy zauważyć, iż w przypadku dwóch cudzoziemców nie
przedłozono żadnego dokumentu potwierdzającego kwalifikacje językowe. Z kolei trzej
cudzoziemcy - jak wynika z przekazanej dokumentacji - uczestniczyli w kursie językowym,
uzyskując certyfikat znajomości języka angielskiego na poziomie podstawowym A2' Tym
samym, cudzoziemcy przyjmowani byli na studia w AWFiS pomimo, iż nie legitymowali się
znajomością języka angielskiego w stopniu pozwalającyrn na podjęcie i korrtytluowanie
studiówwtym języku, co należy uznaćza nieprawidłowość.

W jednym przypadku (cudzoziemca narodowości wietnamskiej - nr alb.: ) nie została
wydana decyzja o przyjęciu na studia. W związku z brakiem decyzji Rektora wyjaśniono, iż:

brak dokumentu decyzji o przyjęciu na studia w teczce kandydata ,. wynika
najprawdopodobniej zfaktu, że decyzja taka nie została wydana' Stwierdzenie takie wydaje się
uzasadnione z uwagi na braki w teczce kandydata dokumentacji wymaganej do przyjęcia studia.77

W przypadku pozostałych cudzozlemców decyzJe o przyjęciu na stuclia zr:stały wyclalte pl zez
Rektora AWFis. W toku kontroli nie przedłozono dowodów doręczenia ww. decyzji.
Jak wyjaśniono'' Uczelnia nie dysponuje dowodami doręczeń decyzji w sprawach dotyczących
wymienionych osób. Jednocześnie należy wyjaśnić, że co do zasady studenci obcokrajowcy byli
informowani o wydaniu w ich sprawie decyzji mailowo albo osobiście.78 Brak doręczenia decyzji

75 Wyjaśllielria z dllia 24 nrarca 2021 r
7ó Wyj aśnienia z dnia 24 marca 2o2I r
77 Wyjaśnienia z dnia 24 marca 2o2t r
78 Wyj aśnienia z dnia 24 marca 2o2t r
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o przyjęciu na studia, stanowiące naruszenie art. 39 Kodeksu postępowania
a d mi ni str acyjnego7 9 (d a l ej : Kpa), n a l ezy uznać za n ie p rawi d łowość.

W toku kontroli wyjaśniono, iż: Rektor AWFiS realizował obowiązek wynikający z art' 43 ust. óa
ustawy z 2005 r. Prawo o szkolnictwie wyższym poprzez wprowadzanie danych dotyczących
cudzoziemców do systemu PoL-on.80
W toku kontroli przedłożono wydruk Wygenerowany z Systemu PoL-on potwierdzający
wprowadzenie danych dotyczących , oraz

W zakresie cudzoziemców narodowościwietnamskiej, tj. ( - wobec
której, jak wskazano wyzej, nie została wydana decyzja o przyjęciu na studia na podstawie
art. 43 ust' 3 Psw) oraz ( ) wyjaśniono, iż ww. nie zostali zarejestrowani
wSystemie PoL-on. W zakresie przYczYnY niezarejestrowania odwołano się dozłożonych
uprzednio wyjaśnień, z których wynika, iż w teczkach osobowych wymienionych wyżej
cudzoziemców występowały braki w dokumentacji związanej z przyjęciem na studia.81
Pomimo niewydania decyzji o przyjęciu na studia wobec (a zatem wobec
wątpliwości w zakresie posiadania statusu studenta) - WW. została wpisana do albumu
studentów,costanowidziałanieniezgodnez52i53ust.1RozporządzeniaMinistraNauki
i Szkolnictwa Wyższego z dnia 16 września 2076 r. w sprawie dokumentacji przebiegu studiów
82(d a l ej: rozorządzenie w sprawie dokumentacji przebiegu studiów) '

Należy również zauważyć, iż wymienieniwyżej studenci narodowościwietnamskiej, pomimo
braku stosownej dokumentacji i niewprowadzenia danych o ich przyjęciu na studia
do Systemu PoL-on,zostali skreśleniz listy studentów dopiero na mocy decyzjizdnia 9 marca
2027 r. )ako przyczynę skreślenia zaś podano nieuzyskanie zaliczenia pierwszego roku
wWmaganymterminie.

3.5.4 Przyjmowanie cudzoziemców na podstawie decyzji Rektora Uczelni, w roku akademickim
2079/2020

Przyjmowanie cudzoziemców z pominięciem kryteriów rekrutacji stanowiło przedmiot
regulacji:

o a[t. 323 Pswn, art.326 Pswn
. UchwałY Nr 43
. Zarządzenia Rektora Nr 65/2019 zdnia28 listopada 2ot9 r.wsprawie:potwierdzania

przygotowania oraz stopnia znajomości języka angielskiego kandydatów ubiegających się
o prz.yjęcie na studia w języktt angielskim w Akademii Wychowania Fizycznego i Sportrł
im' JędrzejaŚniadeckiegow Gdańsku (dalej:Zarządzenie ó5/2079|'Zarządzenie weszło
w życie z dniem wydania.

Na mocy Zarządzenia ó5/2079 powołana została Komisja do spraw potwierdzania
przygotowania oraz stopnia znajomości języka angielskiego kandydatów ubiegojących się
o przyjęciena studiaw języku angielskimw AWFiS (dalej: Komisja),sprawdzająca przygotowanie
oraz stopień znajomościjęzyka angielskiego w wyniku przeprowadzenia ustnego egzaminu.

Kontrolą objęto dokumentację dwóch sttldentów narodowości rhińskiej,83w tym przyjętego
na pierwszy rok studiów pierwszego stopnia oraz pierwszy rok studiów drugiego stopnia.

W prrddanych kontroli przypadkach, stan zdrowia studentów udokumentowany został
zaświadczeniami lekarskim wydanymi przez lekarza medycyny pracy.

Ponadto przedłożono polisy ubezpieczenia, przetłumaczone na język polski przeztłumacza
przyslęgłego Języka angielskiego wpisanego na listę tłumaczy przysięgłych Ministra
Sprawiedliwości.

79 W brzmieniu obowiązującym w okresie objętym kontrolą.
80 Wyjaśnienia z dnia 24 marca 2o2!r.
81 Wyjaśnienia z dnia 20 maja 2o2l r.
82 Dz.U. z 20!6, poz. 229.
83 O numerach albumu
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Przedłożono równiez dokumenty uprawniające do ubiegania się o przyjęcie na studia
pierwszego oraz drugiego stopnia, na podstawie art. 3 ust. 2 oraz art. 5 ust. 2 Umowy między
Rządem RzeczypospolitejPolskiej a Rządem Chinskiej Republiki Ludowej o wzajemnym uznawaniu
dyplomow ukończenia studiów i tytułow zawodowych w szkolnictwie wyższym, sporządzonej
wWarszawie20 czerwca 207ór',zgodniez brzmieniem art.93 ust.2 ustawy o systemieoświaty.
W przypadku studenta (o nr alb.: ) dokumenty uprawniające do przyjęcia na studia nie
zostały przetłumaczone na język polski, czym naruszono 5 7 Uchwały Nr 43.

Dokumentami poświadczającymiznajomość języka angielskiego były,wydane przezKomisję,
zaświadczenia o posiadaniu niezbędnego przygotowania oraz stopnia znajomości języka
ongielskiego pozwalającego na podjęcie przez kandydata studiow w języku angielskim'

Decyzje o przyjęciu na studia wydane zostały przez Rektora AWFiS' W toku kontroli nie
przedłożono dowodów doręczenia ww. decyzji. Jak wyjaśniono: uczelnia nie dysponuje
dowodami doręczeń decyzji w sprawach dotyczących wymienionych osob. Jednocześnie należy
wyjaśnić, że co do zasady studenci obcokrajowcy byli informowani o wydaniu w ich sprawie decyzji
mailowo alboosobiście.8a Brak doręczenia decyzjio przyjęciu na studia, stanowiące naruszenie
art. 39 Kpa85, należy uznaćza nieprawidłowość.

(dowód: akta kontroli - dokumentacja elektroniczna)

3.ó Zakwaterowanie w domu studenckim.

W roku akademickim 2078/2079 Akademia nie posiadała obowiązujących regulacji
wewnętrznych, normujących w sposób szczegółowy proces przyznawania miejsc w Domu
Studenckim.
W procesie przyznawania miejsc w Domu Studenckim, w odniesieniu do studentów
narodowości polskiej, uwzględniana była zasada wyrażona w art. 185 ust. 1 Psw.

Wewszystkich latach akademickich objętych kontroląwysokośćopłatza zakwaterowanie
w Domu Studenckim stanowiła przedmiot regulacji Zorządzenia Nr 42/2074.
Na dwadzieścia cztery poddane kontroli przypadki, nieprzestrzeganie przepisów
Zarządzenia Nr 42/2074 stwierdzono w odniesieniu do dziewięciu zakwaterowanych
w Domu Studenckim osób. W jednym przypadku - przedmiotowa weryfikacja nle była
możliwa - bowiem Umowa kwaterunku nie została zawarta' co należy uznać za
nierzetelność w działani u U czelni.
Pomimo braku regulacji dotyczących przyznawania ulg izwolnień z tytułu
zakwaterowania, stwierdzono jeden przypadek zwolnienia z opłaty studenta narodowości
chińskiej. Stwierdzono również, iż opłaty wynikające zUmów kwaterunku zawartych
z pracownikami AWFIS, były niższe od opłat, do których ponoszenia obowiązani byli
studenci.

Działalność Uczelniw powyższym obszarze ocenia się negatywnie.

Za powstałe nieprawidłowościodpowiedzialność ponosi Rektor Akademii oraz Prorektor
ds. Studenckich i Sportu/Prorektor ds. Studenckich.

W oparciu o przekazane przez Akademię dane stwierdzono, iż w latach akademickich
2O!B/2OI9 - 2O2O/2O21 liczba oferowanych do wykorzystania miejsc w Domu Studenckim
(dalej również: DS) przewyższała liczbę osób wnioskujących o przYznanie miejsca
i ostatecznie w nich zakwaterowanych, co obrazuje poniższe zestawienie:

8a Wyjaśnienia z dnia 24 marca 2o2! r.
85 W brzmieniu obowiązującym w okresie objętym kontrolą.
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Liczba miejsc pozostających w dyspozyc.ii D5 AWFIS- /liczba studentów** którym przyznano miejsce w DS

r.a.2078/2079 r.a.2Ot9/2O2O r.a2O2O/2O27

wg stanu na
30.10.2018

wg stanu na
01.01.2019

wg stanu na
30.10.2019

wg stanu na
01.o7.2020

wg stanu na dzień
30.10.2020

Liczb
a
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CW
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Miejsca
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m

Liczb

miejs
CW
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Miejsca
przyznane
studento
m
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miejs
CW
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Miejsca
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Liczb
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mre]s
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DS.

Miejsca
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Liczb
a

mreJs
CW
DS.

Miejsca
przyznane
studento
m

3óo 298 3ó0 304 366 3t9 366 327 3508ó 23781
* bez pokoi gościnnych
** polskich i cudzoziemców

Ponadto, jak wynika ze złożonYch przez Uczelnię wyjaśnień: w latach 2078-2020 W procesie
przYznawania miejsc W Domu Studenta wYodrębniono nąstępujące pule miejsc:
2078/2079 rok

o Studenci stacjonarni AWFiS
. AZS AWFiS (studenci, kandydaci na studia od roku 2078/2079 oraz 7 absolwent AWFIS)
. Studenci i osoby niebędące studentami - obcokrajowcy
. Studenci z programu ERASMUS
C StudenciSopockiejSzkołyWyższej
. Profesorowie AWFiS
. StudenciAWFiS(gimnastycy)

2079/2020 rok
. Studenci stacjonarni AWFiS
. AZS AWFiS (tylko studenci AWFiS)
. Studenci i osoby niebędqce studentami - obcokrajowcy
. Studenci z programu ERASMUS
. Profesorowie AWFiS
. StudenctAWFiS (gimnastycy)
. miejsca na wypadek awarii/4 miejsca

2020/2027 rok
. Studenci stacjonarni AWFiS
o A/.5 AWFiS (tylko studenci)
. Studenciobcokrajowcy
. Studenci z programu ERASMUS
. Profesorowie AWFiS
. Studenci AWFiS (gimnastycy)
. Rezerwa nawypadekkwarantanny/8O miejsc.s8

Przy czym:
7, Grupa [Stttdenci stacjonarni-AWFis] ohejmowała studentów naroclowości polskiej, osoby
z Kartq Palaka orąz cudzoziemcóW, którzy studiowali na AWFiS w języku polskim,
2.Grupa [AZSAWFiS (studenci, kandydaci na studia od roku 2O18/2O798e orazlabsolwent)]
opejmowała osoby zgłoszone p.rzez A/'s AWFis, ktore otrzYnały prawo zamieszkania w Dgmu
Studenta w roku okademickim 2078/2079,

8ó Zgodnie z wyjaśnieniami z dnia 18 lutego 202Ir.: różnicaw porównaniu z poprzednimi latamiwyniko zfaktu remontu
po zalaniu.
87 Zgodnie z wyjaśnieniami z dnia 18 lutego 2o2t r.: przeznaczono 8o miejsc studenckich na v,lypadek kwarantanny
zgodnie z wy mogami sanitarno-cpidcmiologicznymi.
88 Wyjaś nienia z dnia !6 lutego 2027 r.
89 Pod pojęciem tym, zgodnie z wyjaśnieniami z dnia t2 kwietnia 2027 r. mieściły się osoby, które AZS AWFiS wskazał
jako osoby, które będą rekrutować się na studia ną AWFiS w Gdańsku.
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3. Grupa [Studenci i osoby niebędące studentami obcokrajowcy] obejmowała
(o b co kr aj ow ców) wy mi eni o ny ch n a o s ob ny ch Ii sta ch d o zakw ater ow a ni a,

4. Grupa [Studenci AWFiS (gimnastycy|lobejmowała studentów AWFiS trenujących gimnastykę
sportową mężczyzn, którym uczelnia stworzyła warunki zamieszkania w Domu Studenta AWFis
z uwagi na przygotowywanie na mistrzostwa Europy i Świata, Puchary Europy i Świata (wYdzielona
pula gwarantowała zamieszkanie wspólnie wszystkich tych zawodników razem).go

Zgodnie z wyjaśnieniami: miejsca dla osób niebędqcYch studentami AWFIS [poza pulami miejsc
wymienionymi wyżej] przydzielane były z zasady według dostępności wolnych miejsc'?l

Ponadto, jak wyjaśniono: o ulgach i zwolnieniach z opłat decydował Rektor'92

W odniesieniu do sposobu kwaterowania poszczególnych grup mieszkańców w D5 oraz
standardu przYznawanych im pokoi wyjaśniono, iż: nie było podziału na grupY mieszkańców
Domu Studenta. Jedynie 4 osoby z 4rupY gimnastykow w ich imieniu wystąpił z pismem trener
kadry narodowej gimnastyki sportowej mężczyzn o umożliwienie zakwaterowania w pokojach,
które zostały wyremontowane.4 pokoje wyremontowane zostały im przydzielone na podstawie
pisma (scan w załączniku) a 4 pokoje zostały przeznaczone jako pokoje gościnne.g3

W zakresie kryteriów decydujących o pierwszeństwie przydzielania miejsc studentom
stacjonarnym w D5 w latach 2al9-2o2o, wyjaśniono, iŻ: podstawowym kryterium przydziału
miejsc w Domu Studenta w latach 2078 - 2o2o był dochód na osobę oraz odległość od miejsca
stałego zamieszkania do uczelni' Ponadto pierwszeństwo do otrzymania miejsca w Domu Studenta
miały osoby z niepełnosprawnością. W przypadku, kiedy liczba osób ubiegających się o miejsce
w DS nie przekraczała ilości dostępnych miejsc - wszyscy studenci otrzymywali zgodę i wówczas nie
był o w eryf ika cji w edłu g powyższych kryteri ów.9a

Kontroli poddano zakwaterowanie w Domu Studenckim dwudziestu czterech osób, w tym
siedmiu - niebędących studentami AWFis.

3.ó.7 Przyznawanie miejsc w Domu Studenckim oraz wysokość należnych z tytułu
zakwaterowania opłat w roku akademi ckim 20 78/20 79

Zagadnienia przYznawania miejsc w D5 oraz wysokość naleznych z tego tytułu opłat
stanowiły przedmiot regulacji:

. Zarządzenia Rektora AWFiS nr 3B/2jIB z dnia B paŹdziernika 2018 r' w sprawie:
zmiany Regulaminu ustalania wysokości, przyznawania i wypłocania świadczeń pomocY
materialnej dlą studentów Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu im. Jędrzeja
Śniadeckiegow Gdańsku(dalej również:ZarządzenieNr 38/2O7ł).Zarządzenie weszło
w życie z mocą obowiązując ąod 7 października 2ot8 r.

. Zarządzenia Rektora AWFis42/2oI4z!6września2074r. wsprawie: wprowadzenia
Cennika opłatza zakwaterowaniew Domu studenckim orazw Domu Asystenckim (dalej:
Zarządzenie Nr 42/20 74)

. Regulaminu Domu Studenckiego AWFis w Gdańsku (dalej: Regulamin DS)

. Cennika uzupełniającego - Qpłaty zą dom studentą AWFIS 20tB/1?'

Przepis 5 34 Regularninu wprowadzonego Zarządzeniem Nr 38/2018. w ust. 1-3, zawierał
unormowania o charakterze ogólnym, stanowiąc W istocie powtórzenie zapisów
ustawowych objętych przepisem art. 773 ust. 2 i 3 oraz art. 1B5 Psw. Dodatkowe
uregulowanie - względem przepisów ustawy - zawieralwylącznie ust. 4, zgodnie z którym
student ponosi pełną odpłatność za miejsce w domu studenckim.

Wysokość opłat za zakwaterowanie w DS stanowiła przedmiot regulacji Zarządzenia
Nr42/2074, obowiązującego We wszystkich latach akademickich objętych kontrolą'

90 Wyjaśnienia z dnia t5 marca 2o2! r
91Wyjaśnienia z dnia 18 lutego 2021r
92 Wyjaśnienia z dnia 18 lutego 2021r
93 Wyjaśnienia z dnia !3 mar ca 2o2! r
9a Wyjaśnienia z dnia t8lutego 2o2!r
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Zarządzeniem wprowadzono jednakową opłatę miesięczną (345 zł) oraz dopłatę do pokoju
jednoosobowego (150 zł) dla studentów AWFis, Programu Erasmus, absolwentów AWFis
oraz doktorantów. Z kolei dla studentów zaocznych, uczestników kursów, kandydatów
na studentóW' grup sportowych i gości indywidualnych _ przewidziana została opłata za
dobę pobytu.

W zakresie Regulaminu D5 wyjaśnio no, iż: z dokumentacji nie wynika, żeby dokument ten był
wprowadzony aktem wewnętrznym uczelni (...) w dostępnej dokumentacji Domu Studentą nie
odnaleziono dokładnego terminu wprowadzenia ww. regulaminu, a zmiany kadrowe w obsłudze
obiektu dodatkowo utrudniają jednoznaczne usta|enie tego faktu'95
ZwaŻywszy na fakt, iż Regulamin D59ó nie stanowi intergralnej części wewnętrznego aktu
normatywnego, brak jest podstaw do jego uznania za źrodło prawa o charakterze
wewnętrznym Uczelni, jako że nie posiada zespołu cech takim aktom przypisanych.
Niemożliwym bowiem staje się określenie organu, który go wydał, stwierdzenie, czy był do
tego umocowany W świetle obowiązujących przepisóW prawa, ani też ustalenie daty wejścia
w życie przedmiotowej regulacji. Na marginesie należy zauważyĆ, iż przy tworzeniu oraz
redakcji wewnętrznych aktów normatywnych winno stosować się odpowiednio regulacje
Rozporządzenia Prezesa Rady Ministrów z dnia 20 czerwca2oo2 r.w sprawie Zo sad techniki
prawodawczej.eT

Z wyjaśnień Uczelni wynika również, iż zarządzeniem nie został wprowadzony dokument
opłaty za dom studenta AWFis 2078/79, stanowiący cennik uzupełniający.98 Zatem,z uwagi na
analogiczną jak wyzej argumentację, brak jest podstaw do jego uznania za źrodło prawa
o chara kterze wewnętrzn y m Uczelni.99

Kontrolą objęto osiem przypadków zakwaterowania w DS obejmujących:

1' Dwóch studentów "::.::il j:jfff:tórymi 
zawarte zostały umowy:

- student o nr albumu

2' T r zech stu de ntów -'" o'::',il-. 
;'IT,,'*zawa 

rte zostały u mowy:

- student o nr albumu
- student o nr albumu

3'Trzy osoby, niebędące studentami AWFis,z którymizawarte zostały umowy:

. - student Sopockiej Szkoły Wyższej

. - zgłoszony przez AZS AWFiS kandydat na studenta

w p.,vp.a ku studenta ;,:1#iT:j,":Ti:' ::T;:"''n"'i'i,.']"o,ożono W niosek
o przyznanie miejsca w domu studentów wraz z uzasadnieniem wskazującym na odległe od
Uczelni miejsce zamieszkania oraz trudną sytuację materialną. Podstawę zakwaterowania
stanowiła lista podpisanaprzez Prorektora ds. Studenckich iSportu.

W odniesieniu do drugiego studenta narodowości polskiej (o nr alb.: ) wyjaśniono,
iż pokój przYznanY został na podstawiezłożonego i zaakceptowanego pisma do J.M'Woldemara

95 Wyjaśnienia z t8 lutego 2o2I r'
9ó Zgodnie z zapisami regulaminu ' DS stanowi integralną część uczelni, jest miejscem zamieszkania studentów do tego
uprawnionych,mieiscemich nauki, pracyiwypoczynku(...) Zakwoterowania studenta dokonujekierownikDs. napodstawie
listy rankingowej uprawnionych do ubieganio się o zakwaterowanie w DS. podpisanej przez Prorektora ds' Studenckich
i Sportu (...) Student musi (...) podpisoć umowę kwaterunkową (..') obowiązkiem mieszkońca jest uiszczoć opłatę za DS. do
dnia L\-tego każdego miesiąca.
e7 Dz. l). z 20!6 r. poz. 283.
98 Wyjaśnienia z dnia 18 lutego 2O21 r.
99 Cennik nie odnosił się do opłat miesięcznych ani stawki dziennej z tytułu zakwaterowania studentów, dotycząc
wyłącznie opłat za dobę pobytu w odniesieniu do wskazanej w nim kategorii mieszkańców.
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Moski _ Rektora AWFis Gdańsk przez trenera kadry narodowej Gimnastyki Sportowej
Mężczyzn.100

W pozostałych przypadkach przedłozono skierowanie do D5 podpisane przez Rektora
AWFis (umowa ), listy cudzoziemców (umowy

' ) ,listęZapotrzebowanieKs AZs AWFIS na zakwaterowanie
w DS w r.a. 2078/2079 (umowa )

We wszystkich przypadkach pomiędzy studentem (lub osobą nieposiadającą takiego
statusu) a kierownikiem osiedla akademickiego zawarte zostały Umowy kwaterunku na czas
określony. Wszystkie umowy (poza umową nr ) zawierały postanowienia
w zakresie wysokości miesięcznej opłaty za zakwaterowanie oraz terminu (do 15' kazdego
miesiąca) i sposobu jej wnoszenia, Na egzemplarzach umów nanoszono adnotację dotyczącą
daty faktycznego wymeldowania. Na umowie nr widnieje informacja
o opuszczeniu pokoju bez wymeldowania.

Jak wynika z treści zawartych Umów kwaterunku, mieszkańcy DS zobowiązani byli do
ponoszenia opłat w zróżnicowanej wysokości, tj.:

1. Student AwFis (umowa ) - 4o5zł
2.Student AwFis(umowa )'345zł
3. Student AWFIS (umowa ) - brak kwoty
4. Student AWFIS (umowa ) - 500 zł
5'Student AwFis(umowa )-345zł
ó. Student Sopockiej Szkoły Wyższej (umowa ) - 495 zł
7 'Zgłoszony przez AZS AWFIS kandydat na studenta (umowa ) - 437,4o zł
8. Cudzoziemiec niebędący studentem (umowa ) - 345 zł.

W przypadku dwóch studentów AWFis, zakwaterowanych na podstawie umów
oraz , wysokość opłat była zgodna z przepisami

Zarządzenia Nr 42/2074.
odnośnie studenta - cudzoziemca, zakwaterowanego na podstawie umowy

ustalono, iż wysokość opłaty wynikająca z umowy @o5 zł)byławyższaniż
faktycznie uiszczana (345 zł). Ze złożonych w tym zakresie wyjaśnień wynika, iż: różnica
wynikająca w kwocie faktycznie uiszczanej a kwocie vrrynikającej z umowY dla
studentki zaistniała, ponieważ w momencie zakwaterowania owej osoby, kwota
przekazana ustnie przez kierownika Domu Studenckiego wynosiła
405,00 PtN. W późniejszym terminie dnia 79.77.2078r. do biura DS dostarczołto pismo
zmniejszajqce stawkę z 4o5,0o PLN no 345,00 PLN. Pismo było skierowane do Rektora dr hab.
Waldemaro Moski, prof . AWFiS przez studenta w imieniuwszystkich studentow zChin
z prośbą o obniżenie stawki do stawki obowiązującej polskich studentów. Pismo zostało
zaopiniowane pozytywnie.101 Do wyjaśnień dołączono skan ww. pisma.

W za kresie kwoty u iszcz anej przez stu de nta A WFiS, za kwaterowa n ego n a podstawi e u mowy
(500 zł) wyjaśniono, iż: student otrzymał pokój na

podstawie złożonego i zaakceptowanego pisrnu do J.M' Wuldenwu Mclski - Rektora AWFIS
Gdańsk przez trenera kadry narodowej Gimnastyki Sportowej Mężczyzn. Kwota została
przedstawiona przez Kierownika Domu Studenta u aukcepLuwutu plzez
Rekforu. Faktury były wystawione oro2 oplacane przez l(lub 1portowy Akademicki Związek
Sportowy Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu w Gdańsku.1o2

W jednym przypadku stwierdzono, iż zakwaterowany na podstawie umowy
, student - cudzoziemiec zwolniony został z opłat za zakwaterowanie.

Zgodnie z wyjaśnieniami: student został zwolniony z opłaty za Dom Studenta

1o0 Wyjaśnienia z dnia 15 marca2o2Ir
1o1Wyjaśnienia z dnia 15 marca2o2!r
102 Wyjaśnienia z dnia 15 marca2o2!r
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pismem z dnia 16.10.2078 podpisanYm przez Rektora dr hab. Waldemara Moskę, prof. AWFIS.
Student pełnił funkcję tłumacza oraz koordynatora grupy chińskich studentów'l)3
Z załączonego do wyjaśnień pisma wynika, iŻ student od stycznia 2078 roku pełni funkcję
tłumocza, gospodarza piętra oraz koordynatora grupy chinskich studentow w Domu Studenta
AWFis' Jednocześnie zostaje zwolniony z opłaty mieszkaniowej za pobyt w Domu Studenta od
stycznia 2078 do czasu ukończenia studiów.
Należy zauważyć, iż zwolnienie z opłaty wynikające z przytoczonego wyzej pisma Rektora
nie znajdowało oparcia w regulacjach wewnętrznych AWFiS (nieprzewidujących ulg ani
zwolnień z tytułu zakwaterowania) oraz pozostawało W sprzeczności z normą Wyrazoną
w S 34 ust. 4 Zarządzenia nr 38/2078, zgodnie z którą student ponosi pełną odpłatność za
miejsce w domu studenckim. Działanie Uczelniw tym zakresie stanowi nieprawidłowość.

Wysokość opłat ponoszonych przez osoby niebędące studentami była niezgodna
z postanowieniami Zarządzenia Nr 42/2074,10a co należy uznaćza nieprawidłowość.

3.6.2 Przyznawanie miejsc w Domu Studenckim oroz wysokość należnych z tytułu
zakwaterowania opłat w roku akademickim 2079/2020

Zagadnienia przYznawania miejsc w DS oraz wysokość naleznych z tego tytułu opłat
stanowiły przed miot regulacji:

. Zarządzenia Rektora AWF|S Nr 4t/2ol9 z dnia 30 września 2ot9 r. w sprawie:
wprowadzenia Regulaminu świadczen dla studentów Akademii Wychowania Fizycznego
i Sportu im' Jędrzeja Śniadeckiego w Gdańsku, (dalej równie ż: Zarządzenie Nr 47/2079)

. Zorządzenia Nr 42/2074

. Regulaminu D5 (niestanowiącego źródła prawa o charakterze wewnętrznymUczelni,
zgodnie z argumentacjąprzytoczoną na stronie 48 niniejszego dokumentu).

Zgodnie z postanowieniami 5 38 Zarządzenia nr 47/2079 miejsce w domu studenckim jest
przYznawane na wniosek studenta (ust. 3). O przyznanie miejsca w domu studenckim moze
się ubiegać student AWFis w Gdańsku, który nie zalega z opłatą za dom studenta (ust.4)'
Pierwszeństwo W uzyskaniu zakwaterowania przysługuje studentowi znajdującemu się
wtrudnej sytuacji materialnej, któremu codzienny dojazd do lJczelni uniemożliwiałby lub
Wznacznym stopniu utrudniał studiowanie (ust. 5). Miejsca w domu studenckim
przyznawane są W dwóch turach (ust. 7). Ponadto, student może ubiegać się o miejsce
w domu studenckim w trakcie całego roku akademickiego (ust. 13)' Listy osób przyjętych do
domu studcnckiego (...) zatwierdza Prorektor ds. studenckich isportu AWFiS w Gdarisku
(ust.11).

Kontrolą objęto jedenaście przypadków zakwaterowania W Domu Studenckim,
obejmujących:

1. Dwóc h st u de ntów n a rod owośc i 
5""i 1il'Ł1'xló 

rym i za wa rte zo st ały U m owy:

- student o nr albumu

2' Siedmiu studentów - cuflzoziemców,z któryrrri zawarte zostały ulllowy:
- student o nr albumu
- student o nr albumu
- student o nr albumu

studcnt o nr a'lbumu
- student o nr albumu

. - student o nr albumu

103 Wyjaśnienia z dnia t5 mar ca 2o2! r.
10ł opłala pulloslorla prŻez studenta SopockleJ szkoły Wyższej (na podstawie umowy ) oraz
opłata ponoszona przez mieszkańca zgłoszonego przez AZS AWFiS (na podstawie umowy ) była
zgodna z cennikiem uzupełniającymopłatyza domstudentaAWF\S2078/79,niestanowiącym jednakże źródła prawa
o charakterze wewnętrznym.
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105a

3. Jednego studenta - cudzoziemca (o nr alb.: ), z którym Umowa nie została Zawarta.

4. Jednej osoby niebędącej studentem Uczelni, zgłoszonej przez AZSAWFiS, zktorązawarta
została umowa

W przypadku studentów narodowości polskiej przedłozono Wnioski o przyznanie miejsca
w domu studentów zawierające uzsadnienie wskazujące na odległe od Uczelni miejsce
zamieszkania lub trudną sytuację materialną' Podstawę zakwaterowania stanowiła -
w jednym przypadku - lista podpis ana przez Prorektora ds. Studenckich i Sportu, w drugim -

skierowanie podpisane przezstarszego specjalistę Działu - Sprawy Socjalne Studentów.

Spośród studentów - cudzoziemców, jedna osoba została zakwaterowana w DS na
podstawie listy, sześć - na podstawie skierowań. Wszystkie dokumenty podpisane zostały
przez Rektora AWFIS.

Ze studentem - cudzoziemcem (o nr alb.: ), zakwaterowanym na podstawie listy
pod pi sa nej p rzez Rekto r a AW F iS, n ie została zawa rta U mow a kw ateru nku10ó.

Jak wynika ze złożonych w tym zakresie wyjaśnień: przYczyna braku wystawienia umów
stanowiąca podstawę zakwaterowania w DS (...) wynika ze zmian personalnychw Domu Studenta.
W tym czasie kierownik DS otrzymał wypowiedzenie umowy o pracę bez świadczenia pracy.107

odnosząc się do ww. wyjaśnień rrależy podkreślić, iż zmiarry personalne nie mogą stanowić
usprawiedliwienia dla braku dokumentowania procesu przyznawania miejsc w D5. Brak
stosownej umowy uniemożliwia bowiem określenie czasu zakwaterowania, wysokości
należnych z tego tytułu opłat oraz skuteczne dochodzenie roszczeń z tytułu potencjalnych
zaległości. Działanie takie, jako niezabezpieczające interesu Uczelni, było nierzetelne i należy
uznać je za nieprawidłowość.

W przypadku pozostałych studentów zawarte zostały Umowy kwaterunku na czas oznaczonY.
Wysokość opłat, wynikająca z każdej z umóW, była zgodna z postanowieniami Zarządzenia
Nr42/2074. Na umowach sporządzano adnotacje dotyczące daty faktycznego
wymeldowania. Sześciu studentów - cudzoziemców (narodowościwietnamskiej) - opuściło
pokoje bez wymeldowania.

W przypadku osoby niebędącej studentem - zgłoszonej przez AZS AWFis _ wysokość opłaty
wskazanejw Uttlowiekwaterunku (372,60 zł) była lliezgodlla z postallowielriami Zarządzenia
Nr 42/ 20 14, co n a l eży uznać za n i ep rawi d łowość'

3.ó.3 Przyznawanie miejsc w Domu Studenckim oraz wysokość ponoszonych opłat w roku
aka demi ckim 2020 / 202 7108

Zagadnienia przYznawania miejsc w DS oraz wysokość należnych z tego tytułu opłat
sta nowiły przed miot regulacji:

. Zarządzenia Rektora AWFIS Nr l2o/2o20 z dnia 75 października 2o2o r. w sprawie:
Regulaminu Domu Studenta Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu im. Jędrzeja
Śniadeckiego w Gdańsku, (dalej: Zarządzenie Nr 72o /2O2o)- . Zarządzenia Rektora AWFis Nr t2l/2o2a z t5 paŹdziernika 2020 r. w sprawie:
Regulaminu świadczeń dla studentów Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu
im, .lędrzeja Śniacle,c.kie.go w Gdansku (dalej Zarządze.nie. nr 727/2020)

105 Pomimo wyjaśnień Uczelni z dnia 15 marca2o2!'r'w zakresie statusu zakwaterowanego na podstawie umowy
mieszkańca DS, zgodnie z którymi (...) w otrzymanej liście studentów

obcokrajowców _ przydzielenie domu studenta figuruje jako student oraz w przekazanych w wcześniejszych zestawieniach
widnicjcnawykazicstudcntów,ww' nic widnicjc wsporządzonym przczAWFi5 wtol<u l<ontroli Wykoziccudzozicmców
studiujących w AW F iS w latach 20 7B-2o20.
10ó Brak analogicznych umów (iak w przypadku studenta ), na podstawie przekazanej przez AWFIS
dokumentacji, stwierdzono również w dwóch innych przypadkach (studentów ).
1o7Wyjaśnienia z dnia 15 marca2o2!r.
108 Do dnia 3t.t2.2O2O r.
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. Zarzqdzenia Nr 42/2074

. Zarządzenia Rektora AWFIS Nr 3t/2o2o z dnia 9 kwietnia 2o2o r. w sprawie:
czasowego obniżenia wysokości opłat za kwaterunek w Domu Studenta Akademii
Wychowania Fizycznego i Sportu im. Jędrzeja Śniadeckiego w Gdańsku.

Zgodnie z postanowieniami Regulaminu Domu Studenta wprowadzonego Zarządzeniem
Nr 720/2020, D5 stanowi integralną część AWFiS ijest miejscem Czasowego zamieszkania
uprawnionych studentów AWFIS oraz innych osób najmujących lokale (5 2 ust. 2).
Zakwaterowania studentów w okresie roku akademickiego dokonuje Kierownik DS
napodstawie listy zatwierdzonej przez Prorektora ds. Studenckich (S4 ust. 1). przed
zakwaterowaniem student ma m.in. obowiązek zawrzećumowę najmu miejsca w DS (ust. 3).
Mieszkańcy są zobowiązani do terminowego wnoszenia czYnszu najmu (5 10 ust. 2).

Przepisy Zarządzenia Nr 727/2020 - kwestie związanezzakwaterowaniem w D5 - normowały
wsposób analogiczny jak obowiązujące w poprzednim roku akademickim Zorządzenie
Nr 47/2079.

Kontrolą objęto pięć przypadków zakwaterowania w Domu Studenckim, obejmujących:

1' Dwóch studentów 
"''oTln'J":,".]'ł;?iffiymi zawarte zostały umowy:

. - student o nr albumu
2. T rzech p racown i ków AWF|S, z którym i zawa rte zostały u mowy:

W przypadku studentów przedłożono Wnioski o przyznanie miejsca w domu studentów,
zawierające uzasadnienie wskazujące na odległe od lJczelni miejsce zamieszkania lub trudną
sytuację materialną. W jednym'przypadku zakwaterowanie nastąpiło na podstawie listy
podpisanej przez Prorektora ds. Studenckich, w drugim - na podstawie skierowania
podpisanego przezstarszego specjalistę Działu - Sprawy Socjalne Studentów.

Ze studentami zawarte zostały Umowy kwaterunku na czas oznaczony. Wysokość opłat,
wynikająca zkażde1z umóW, była zgodna z postanowieniami Zarządzenia Nr 42/2074.

odnosząc się do podstawy zakwaterowania w DS pracowników AWFiS wyjaśniono, iż:
pracownikont Uczelni udziela się zakwaterowania na podstawie złożonego i zaakceptowanego
podania przez Rektora AWFis Gdańsk.109
Z zakwaterowanymi' o'o'_"ro.l,:''ł:Tix'.'x"'r?i:;:zł:;li:'il^'".Y'n. 

.r., określony

. oo 13paźd'ern'n^'::ł:::'-'fl['iio?łri#^ 
2o2! r., na czas określony

. oo 
'październiu' 'o:.o#,o'Ło T"'ffi '|t'łron ̂

 2o2o r. na czas określony
od I października 2a2o do 30 czerw ca 2o2Ir.

Pracownik Uczelni, zakwaterowany na podstawie umowy , obowiązany
był do polroszelria oplaty llriesięcznej wwysokoścl 300 zł. Wysokość należnoścl określił
Rektor na podaniu o zakwaterowanie.
W odniesieniu do pozostałych pracowników AWFIS ustalono, iż pismem z dnia 7 grudnia
2a2ar. skierowanym do Rektora Uczelni grupa nauczycieli akademickich (w tyńosóby
zakwaterowane na podstawie umów oraz )wystąpiła
o utrzymanie dotychczasowej zniżki za mieszkanie w D5' Rektor, w formie adnotacji
poczynionej na przedmiotowym piśmie, wyraził zgodę na opłatę w wysokości 22o zł.
Wodniesieniu do nauczycieli akademickich, z którymi zawarto umowy o numerach

1o9 Wyjaśnienia z dnia 20 lutego 2o2! r.
110 Przedmiotowa umowa zawarta została z pracownikiem AWFIS, niebędąc vm Profesorem AWFIS.

a

a

a

Strona 35 z 15ó



wskazanych wyzej, wyjaśniono, iż ww.: byli zakwaterowani od o7.o5.2o79 r' od początku
zakwaterowania uiszczają opłatę w kwocie 220,00 PLN za m-c. Nie były zawarte z nimi umowy
zakwaterowania 2079/2020. Podstawą zakwaterowania było pismo z dnia 08.05.2079 r.

zaopiniowane pozytywnie przez Rektora dr hab. Waldemara Moskę, prof' AWFIS (scan pisma
w załączniku). UmowY kwaterunku zostały zawarte w roku akademickim 2020/2027.111
Pismo datowane na 7 grudnia 2o2o r. podpisane zostało również przez nauczyciela
akademickiego nie wykazanego w Rejestrze osób, z którymi zawarto' Umowę kwaterunku.
Ze złożonych w tym zakresie wyjaśnień wynika, iż: Pani
jako pracownik dydaktyczny prowadzi zajęcia zdalnie i do dnia dzisiejszego nie stawiła się celem
podpisania umow zakwaterowania. Pani ma
przydzielone miejsce od 07.05.2079 r. kwota jaką uiszcza wynosi 220,00 PLN.112
Z powyższego wynika, że ww. nauczyciel akademicki od dnia przYdziału miejsca do dnia
złoŻenia niniejszych wyjaśnień był zakwaterowany w DS pomimo niezawarcia Umowy
kwaterunku.
Ustalono, iż opłaty z tytułu czynszu najmu nie były Wnoszone w terminie, czym naruszono
510 ust. 2 pkt 7 Regulaminu Domu Studenta wprowadzonego Zarządzeniem Nr 72o/2o2o'
W przypadku zakwaterowanego na podstawie umowy pracownika
AWFIS nalezna opłata nie została uiszczona.113
Zgodnie z wyjaśnieniami: W przypadku zaległości osobiście pracownicy Domu Studenta
przekazywali informacje dla osoby, którejdotyczyła zaległość.11a Ponadto Uczelnia w stosunku
do studentów posiadających zadłuzenie wyciągała konsekwencje polegające m'in. na braku
możliwości ubiegania się o przydział miejsca na nowy rok akademicki oraz nieotrzymania
wpisu do karty obiegowej.lls

Zgodnie z postanowieniami Zarządzenia nr 47/2079 oraz Zarządzenia Nr 727/2o2o
o przyznanie miejsca w domu studenckim mógł ubiegać się student AWFis, który nie zalega
zopłatą za dom studenta. W oparciu o dokumentację dotyczącą trzech studentów
zakwaterowanych w DS w latach akademickich 2OI9/2O2O oraz 2020/2027 - na podstawie
umów , oraz -stwierdzono,
iżwdacie podpisania ww. umów studenci nie posiadali zaległości z tytułu opłat
za zakwaterowanie, na podstawie umów zawartych w poprzednich latach akademickich
(wjednym przypadku zaległa opłata uiszczona została w dacie podpisania umowy

).

(dowód: akta kontroli - dokumentacja elektroniczna)

3.7 P rzyznawanie stypendium Rektora.

W okresie objętym kontroIą Uczelnia posiadała regulacje wewnętrzne określające
wysokość, trybprzyznawania oraz sposóbwypłaty stypendiów, zgodnie z obowiązującymi
w tym zakresie przepisami Psw oraz Pswn.

W roku akademickim 207812079 stwierdzono jeden przypadek przyznania stypednium
rektora wwysokości niezgodnej zRegulaminem orazjeden przypadek dokonania wypłaty
stypendium na rachunek bankowy inny niż wskazany we wniosku o przyznanie
świadczenia,czym naruszono 5 5 ust.2 is 3 ust.2 przedmiotowej regulacji. Ponadto,
w jednym przypadku stypendium rektora przyznanezostało studentowi niespełniającemu
Wymogu wynikającego z art. 181 ust. 3 Psw.

Decyzje w przedmiocie przyznania stypendium rektora, wydane w roku akademickim
2078/2ot9, nie zawierały w k'omparycji oznaczenia organil, co uznano za uchybienie.

111Wyjaśnienia z dnia 15 marca2o2!r.
112Wyjaśnienia z dnia 15 marca2o2!r.
113 W Rejestrze osób zakwaterowanych, w rubryce uwagi, przy WW. pracowniku - widnieje adnotacja ucieczka.
11aWyjaśnienia z dnia 15 marca2027r.
115 Na podstawie wyjaśnień z dnia !5 marca2o2! r.
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Wszystkie decyzje w przedmiocie przyznania stypendium rektora wydane zostały
zprzekroczeniem terminu wynikającego z art. 35 Kpa. Jednocześnie w żadnym
z WW. przypadków nie zrealizowano obowiązku wynikającego z art.36 5 7 Kpa.

Działalność Uczelniw niniejszym obszarze ocenia się negatywnie.
Za powstałe nieprawidłowości odpowiedzialność ponosi Rektor Akademii oraz Komisja
stypendialna.

Z przekazanego w toku kontro li przez Akademię - Wykazu studentów poszczegolnych kierunków
studiów, ktorym w lątach akademickich 2078/2079 oraz 2019/2020 przYznano stypendium
rektora wynika, iz we wskazanym wyżej okresie stypendium rektora przYznane zostało
studentom narodowości polskiej oraz czterem studentom narodowości białoruskiej
iukraińskiej. Zgodnie ze złożonymi wyjaśnieniami: w latach akądemickich 2078/2079 oraz
20 7 9 / 20 2 0 stu d en ci n ar o d owo ści chi ń ski ej ni e otr zy myw a li sty pen di ów.1 16

W toku kontroliwyjaśniono równiez, iżw roku akądemickim 2O7B/2o79 decyzjew przedmiocie
przyznania stypendium rektora dla nojlepszych studentów wydawane były wyłącznie przez
Rektora Uczelni, natomiast w roku akademickim 2079/2020 - wyłącznie przez Komisję
Stypendialną.117

3.T.l Przyznawanie stypendium rektora w roku akademickim 2OIB/207g.

Zgodnie z art. 27o ust. 7 Przepisów wprowadzających, w roku akademickim 2ot8/2o79
studenci ubiegają się o pomoc materialną, zakwaterowanie i wyżywienie, o których mowa
w art. 173 ustawy uchylanej w art.t69 pkt 3 [Psw], na zasadach dotychczasowych.

W myśl regulacji art.273ust.tPrzepisówwprowadzających,w roku akademickim 2oI8/2oI9
pomoc materialną, zakwaterowanie i wyżywienie, o których mowa W art. 773 i art. 799
ustawy uchylanej w art. 1ó9 pkt 3 [Psw], przyznaje się na zasadach dotychczasowych
i w trybie dotychczasowym.

Natomiast stosownie do art. 275 ust. 7 Przepisow Wplrowadzających, regulaminy ustalania
wysokości, przyznawania i wypłacania świadczeń pomocy materialnej dla studentów,
o których mowa w art. 18ó ust. 1 ustawy uchylanej w art. t69 pkt 3 [Psw], przyjęte przed
dniem wejścia w życie ustawy Pswn, zachowują moc do dnia 30 września 2ot9 r.

Niezaleznie od brzmienia przepisów przejściowych, rozstrzygających o utrzymaniu czasowo
W mocy regulaminów wydanych przed dniem wejścia w życie ustawy Prawo o szkolnictwie
wyższym i nauce, w dniu B października 2078 r. wydane zostało Zarządzenie Rektora AWFis
nr 38/2078, którym wprowadzono Regulomin ustalania wysokości, przyznawania i wypłacania
świadczeń pomocY materialnej dla studentów Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu
im. Jędrzeja Śniadeckiego w Gdańsku (dalej: Regul amin). Jako podstawę prawną ww. regulacji
przyjęto przepis ustawy uchylonej (art' 18ó ust.1 Psw) oraz art. 275 ust.7 Przepisów
wprowadzających. Zarządzenie weszło w życie z mocą obowiązującą od 1 października
2O!8r.

W związku z powyższym wprowadzony WW. Zarządzenlem Regulamin uznano
zaobowiązujący akt prawa wewnętrznego Uczelni i przez pryzmat jego unormowań
dokonano oceny ustalonego w toku kontroli stanu faktycznego.

W myśl S 2 ust. 2Regulaminu - stypendium rektora dla najlepszych studentóW przyznawane
jestnazasadachiwtrybieokreślonymwustawiezdnia27lipca2005 r'-Prawooszkolnictwie
wyższyłn oraz W niniejszym regulaminie. Zgodnie z S 3 Regularninu, świadczenia pomocy
materialnej przYznawane są do 10 miesięcy danego roku akademickiego. Stypendia
wypłacane są co miesiąc według harmonogramu wypłat (ust. 1). Kwoty świadczeń pomocy
materialnej wypłacane są przelewem na indywidualne konto bankowe studenta.
Nie dokonuje się przelewów na inne konta wskazywane przez studenta (ust. 2). W myśl 5 4

11ó Wyjaśnienia z dnia 1O luteg o 2o2I r
117 Wyjaśnienia z dnia 10 lutego 2027 r
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Ust. ó i 5 11 ust. 2 Regulaminu, stypendia rektora dla najlepszych studentóW Są przyznawane
nawniosekstudentaprzezrektora.Zkolei-zgodniez S2TRegulaminu-wnioskioprzyznanie
stypendium rektora dla najlepszych studentów wrazzdokumentacją (...)winny być składane
(...)w terminie do 10 paŹdziernika danego roku akademickiego.

Ponadto, W WW. okresie przYznawanie stypendium rektora stanowiło przedmiot regulacji
art. 17 3, art. 17 4 - 777 oraz a rt. 18 1, art' t84 i art. 18ó Psw.

Kontroli poddano siedem przypad ków przyznania stypend iu m re ktora. 118

Stypendium rektora przyznawane było na wniosek studenta. W jednym przypadku (studenta
o nr alb.: ) wniosek złoŻonY został z naruszeniem terminu wynikającego z 5 27
Regulaminu (opóźnienie wyniosło 2 dni). W jednym przypadku (studenta o nr alb.: )

wniosek nie zawierał daty jego złozenia, tym samym nie mozna ocenić, czy dochowany został
termin złożenia przedmiotowego dokumentu, wynikaj ący z przytoczonej wyżej regulacji.

We wszystkich wnioskach zadeklarowane zostało kryterium, tytułem którego student
ubiegał się o przyznanie stypendium rektora dla najlepszych studentów oraz załączono
dokumenty potwierdzające jego spełnienie.

Wszystkie wnioski zawierały oświadczenie o nieubieganiu się oraz o niepobieraniu
świadczeń pomocy materialnej na więcej niż jednym kierunku. Tym samym zweryfikowany
został waru nek ubiegania się o przyznanie stypendium, wynikający z art.1B4 ust. 7 Psw oraz
5óust.3Regulaminu.

Na podstawie złozonych wniosków wydane zostały decyzje w przedmiocie przyznania
stypendium rektora dla najlepszych studentów, do których - zgodnie z brzmieniem art' 2o7
ust. 1 Psw - odpowiednie zastosowanie miały przepisy Kpa.

Ustalono, iż decyzje w przedmiocie przyznania stypendium rektora nie zawierały oznaczenia
organu przyznającego świadczenie, wymaganego przepisem art. 7o7 5 t pkt 7 Kpa.
W komparycji decyzji, w miejscu oznaczenia organu, widniała pieczęć nagłówkowa AWFis.
Zgodnie z wyrokiem WSA z dnia 15 paŹdziernika 2o2o r',ll SłSz 599/20: brak oznaczenia
organu pozbawia dany akt charakteru decyzji administracyjnej' Jednakże brak oznaczenia organu
w tak zwanej części nagłówkowej decyzji nie powoduje takiego skutku, jeżeli podpis osoby
upoważnionej do wydania decyzji został opatrzony pieczęcią dostatecznie identyfikującą
ko nkr etny o r ga n a d mi ni str a cji publi czn ej (.,.).

Tym samym wobec faktu, iż poddane kontroli decyzje o przyznaniu stypendium rektora
zawierały pieczęć oraz podpis identyfikujący organ przyznający świadczenie, brak
oznaczenia organu w komparycji decyzji uznano za uchybienie.

Ustalono również, iżdecyĄew przedmiocie przyznania stypendium rektora wydane zostały
zprzekroczeniem terminu załatwiania spraw, wynikającego z art' 35 Kpa. odnosząc się
do zagadnienia realizacji obowiązku wynikającegoz art.3ó Kpawyjaśniono, iżnie realizowano
('.') obowiązku zawiadomienio strony o niezałatwieniu sprawy w terminie, ale decyzja została
wydana w pierwszym terminie przyznawania stypendiów rektora. Stypendia rektora są
przYznawane na zasadzie konkursu i otrzymują je osoby z najlepszymi wynikami. Zatem wnioski
złożone do momentu rozstrzygnięcia konkursu są rozpatrywane w jednym terminie.119
Niezależnie od powyższych wyjaśnień, wydanie dbcyzji z przekroczeniem terminu
wynikającego z art. 35 5 3 Kpo oraz niewypełnienie - wynikającego z art. 36 Kpa - obowiązku
zawiadomienia strony o niezałatwieniu Sprawy W terminie W należy uznać
za nieprawidłowość.

Decyzje wydane w przedmiocie przyznania stypendium rektora nie zawierały pouczenia
o prawie do zrzeczenia się odwołania i skutkach zrzeczenia się odwołania, o którym mowa
wart.7O751pkt7Kpa.

118 Studentom o nr albumu
narodowości białoruskiej, jednemu _ narodowości ukraińskiej).
119Wyjaśnienia z dnia 29 kwietnia2o2tr.
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Wszystkie decyzje o przyznaniu stypendium rektora zostały doręczone. Decyzje odebrano
osobiście, czego dowodem była sporządzona na nich adnotacja o odbiorze wrazz podaniem
daty i podpisu studenta.

Ustalono, iz studentowi (o nr alb.: ) przyznano stypendium Rektora w łącznej
wysokości 550 zł na podstawie dwóch wniosków, złożonych w oparciu o kryterium wysokich
wynikóww naUce oraz osiągnięć artystycznych.
Zgodnie z Regulaminem - kwota stypendium za Wysoką średnią ocen uzyskanych
w poprzednim roku akademickim wynosiła 300 zł i była wartością stałą. Z kolei przedłozona
przez studenta dokumentacja w zakresie osiągnięć artystycznych powinna, zgodnie
z postanowieniami Regulaminu, stanowić podstawę wypłaty świadczenia w wysokości t25 zł
(za m i ast f a ktycz n i e przyznanej i wypłaconej kwoty 25o zł).
Zgodnie z wyjaśnieniami: (nr albumu ) w roku akademickim
2078/2079 otrzymał stypendium rektora w części odnoszącej się do osiągnięć artystycznych
w kwocie 250 zł ponieważ w opinii Rektora wyróżnienie międzynarodowe zostało
skategoryzowane jako równoznaczne do zajęcia miejsca l-X w przeglqdach i festiwalach o zasięgu
krajowym. Kwota 75o zł [powinno być: kwota 725 złl w przypadku wyróżnienia
międzynarodowego ni e była adekw atna do osiągni ęcia.12o
Wyjaśnienie w powyższym zakresie nie zasługuje na uwzględnienie. o ile decyzja
wprzedmiocie przyznania stypendium dla najlepszego studenta ma charakter uznaniowy
(czego dowodzi użyte w art. 181 Psw sformułowanie może otrzymać), o tyle nie może mieć
charakteru dowolnego. Podstawę rozstrzygnięcia organu przyznającego stypendium
powinny stanowić przepisy wewnętrzne Uczelni,statuujące kryteria przyznaniaświadczenia
oraz ustaloną,związanąz danym kryterium wysokość świadczenia. Tylko wówczas bowiem
proces przYznawania świadczeń jest transparentny. W związku z powyższym, przyznanie
stypendium rektora w kwocie niezgodnej z wysokością określoną w Regulaminie, jako
działanie naruszające S 5 ust.2 przedmiotowej regulacji, należy uznaćzanieprawidłowość'

Ponadto, w jednym przypadku ustalono, iż stypendium rektora przYznane zostało
studentowi (o nr alb.: ) niespełniającemu wymogów ustawowych wynikających
z przepisu art. 181 ust. 3 Psw, zgodnie z którym student może ubiegać się o przyznanie
stypednium nie wcześniej niżpo zaliczeniu pierwszego roku studiów.
W związku z powyższym wyjaśniono, iż: w ocenie orłanu przyznającego
stypendium rektorą w roku akademickim 2071/2079 w chwili vvydania decyzji spełniła wymogi
wynikające z art. 787 ust 3 Pswn [powinno być: Psw], ponieważ uzyskoło wpis warunkowY na
drugi rok, a zatem należy uznać, że zaliczyła pierwszy rok.121

Wyjaśnienia w powyższym zakresie nie zasługują na uwzględnienie. Wskazany wyżej przepis
ustawy w sposób jednoznaczny łączy uprawnienie do uzyskania stypendium rektora dla
najlepszych studentów z zaliczeniem roku studiów. Pojęcie worunkowego zaliczenia roku
studiówniejesttożsamezinstytucjązaliczeniąrokustudiów.Warunkowezaliczenie bowiem
umożliwia kontynuowanie studiów na roku wyższym jedynie w drodze wyjątku
(warunkowo), pomimo braku terminowego zaliczenia przedmiotów obowiązkowych na
niższym roku. Przy czym zaliczenie wyższego roku studiów może nastąpić dopiero w chwili
ziszczenia się warunku, jakim jest zaliczenie w określonym terminie przedmiotu nie
zaliczonego uprzednio.
Przyznanie stypiendium rektora studentowi niespełniającemu Warunków wskazanych
w ustawie należy uznaćza nieprawidłowość.
Dodatkowo należy podkreślić, iżzuwagi na brzmienie przepisów art.174ust'4 Psworaz S 33
Regulaminu, ' wprowadzających procentowy limit studentów danego kierunku studiów,
którym może być przyznane świadczenie, przyznanie stypendium osobie nieuprawnionejjest
równoznaczne z tym, że inny spełniający kryteria student możliwości uzyskania stypendium
zostanie pozbawiony.

120 Wyjaśnienia z dnia 6 marca 2o2I r.
121 Wyjaśnienia z dnia 29 kwietnia 2021 r
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Stypendia przYznane zostały na rok akademicki oraz wypłacane były przez okres 10
miesięcy.
W jednym przypadku stypendium wypłacane było przez okres ó miesięcy' Zgodnie
zwyjaśnieniami: Pon (nr albumu ) utracił status studenta AWFiS
w Gdansku na podstawie przeniesienia na inną uczelnię z dniem 15 marca 2019 roku.122

Pierwsza wypłata świadczenia co do zasady miała miejsce w listopadzie, obejmując łącznie
wypłatę stypendium za październik i listopad. W jednym przypadku świadczenie po raz
pierwszy wypłacono w styczniu, obejmując nim łącznie paŹdziernik, listopad, grudzień
i styczeń. Wskazane wyzej terminy wypłaty związane były z datąwydania decyzji, na mocy
których świadczen ia zostały przYznane.

Stwierdzono, iż w dwóch przypadkach wypłata stypendium nie została dokonana w cyklu
miesięcznym,októrymmowaWart.t84ust.3Psworaz53ust. IRegulaminu.Wodniesieniu
do studenta (o nr alb.: ) - stypendium wypłacono W marcu za dwa miesiące
(luty i marzec)' W przypadku studenta (o nr alb.: ) - w kwietniu wypłacono stypendium
za miesiąc marzec i kwiecień. W związku z powyższym wyjaśniono, iż
(nr albumu ) otrzymał stypendium rektora za luty 2079 rokw marcu 2079 roku, ponieważ
po modyfikacji w programie obsługującym stypendia w styczniu 2079 roku - system nie
wy7enerowął wypłoty dla Pana na listach zbiorczych pod koniec lutego
2079 roku' Sytuacja została rozwiązana w kolejnych dniach i ostatecznie stypendium zostało
wypłacone 6 marca _ po wydruku listy uzupełniającej.123 Tożsame wyjaśnienia w zakresie
przyczylly wypłaty stypendium należnego Ża marzec 2o7? r. w kwietniu Zot? r. zlożone
zostały w odniesieniu do drugiego studenta'

Ustalono również, iż w jednym przypadku przez okres siedmiu miesięcy dokonywano
wypłaty stypendium na rachunek bankowy inny niż wskazany przez studenta we wniosku
o przyznanie świadczenia, czYm naruszono 5 5 ust. 2 i S 3 ust. 2 Regulaminu'
W związku z powyższym wyjaśniono, iż Pan (nr albumu ) złożył
pisemną prośbę o zmianę numeru konta do wypłat stypendiów w dniu 09'07.2079 roku oraz
następnie 23.04.2079 roku ('..)'12a Jednocześnie w załączeniu przekazano kopie obu pism
studenta.
Wyjaśnienia w powyższym zakresie nie zasługują na uwzględnienie' Dokumentem
inicjującym proces przyznania stypendium rektora był, zgodnie z art.174 Psw oraz S 2ó ust. 1

Regulaminu, wniosek zlożony przez studenta. W poddanym kontroli przypadku, student
w treści wniosku zawarł numer rachunku bankowego do wypłaty stypendium, a podpisany
przez niego dokument stanowił podstawę wydania decyzji przYznającE świadczenie. Tym
samym numer rachunku bankowego wskazany we wniosku należy uznaćza indywidualne
konto bankowe studenta, o którym mowa w 5 3 ust. 2 zdanie pierwsze Regulaminu. Z kolei
numer rachunku bankowego - podanyw odrębnym, późniejszym piśmie - stanowi inne konto
wskazane przez studenta, do którego odnosi się S 3 ust. 2 zdanie drugie Regulaminu'
Dokonywanie przelewów na inne konto wskazane przez studenta, jako działanie niezgodne
z postanowieniami 5 3 ust' 2 Regulaminu, nalezy uznaćza nieprawidłowość.

3.7.2 Przyznawanie stYpendium rektoraw roku akądemickim 2079/2020

Realizująr- uslawuwy wytrróg wyrlikający z art. 95 Pswtl, Zarządzenienl Relt'totu AwFis
nr47/2079 z dtlia 30 września 2ot9 r. wprowadzono Regulanlin świadczeń dla studentów
Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu im. Jędrzeja Śniadeckiego w Gdansku (dalej:

Regulamin), określający m.in. wysokośc, szczegółowe kryteria, tryb przyznawania oraz
sposób wypłaty świadczeń jak również tryb powoływania i skład komisji stypendialnej.

122 Wyjaśnienia z dnia 6 marca 2o2t r
123 Wyjaśnienia z dnia 6 marca2o2!r,
12a Wyjaśnienia z dnia 6 marca 2o2! r'
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W myśl 5 2 ust. 2 Regulaminu - stypendium rektora przyznawane jest na zasadach i w trybie
określonym w ustawie z dnia 20 lipca 2oIB r. _ Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce oraz
w niniejszym Regulaminie.
Zgodnie z postanowieniami S 5 Regulaminu, stypendium przyznawane jest na rok akademicki
iwypłacane przez okres do 9 miesięcy danego roku akademickiego. Stypendia wypłacane są
co miesiąc (ust.1) przelewem na indywidualne konto bankowe studenta (ust. 3). Nie dokonuje
się przelewów na inne konta wskazane przez studenta (ust.3). W myśl 5 ó, świadczenie
przYznawane jest na udokumentowany wniosek studenta (ust. 1 ), który winien być złożony
wterminie do dnia to października danego roku akademickiego (ust.3). Świadczenia są
przYznaw ane od m ies iąc a zł ożenia wn i os ku (u st. 5).

Na mocy Zorządzenia Rektora nr ó0/2079 z dnia 15 listopada 2ot9 r. powołana została
Komisja Stypendialna dla Studentów oraz Odwoławcza Komisja Stypendialna dla Studentów
w AWFIS. W związku z wejściem w zycie przedmiotowej regulacji utraciło moc Zarządzenie
Rekto r a nr 5 o / 2 o 7 9 z dnia 22 p aździ er nika 20 79 r.

Skład powołanej KomisjiStypendialnej,przyznającej stypendium rektora w r.a.2ot9/2o2o,
był zgodny z art'86 ust. 3 Pswn.

Kontro l i pod d a no sześc przyp ad ków p rzyzna n ia stypend i u m re ktora. 125

Stypendium rektora przYznawane było na wniosek studenta. W jednym przypadku (studenta
o nr alb.: ) wniosek o przyznanie stypendium złożony został z naruszeniem terminu
wynikającego z5 6 ust. 3 Regulaminu (opoźnienie wynosiło 4 dni). W jednym przypadku
(studenta o nr alb.: ) - wniosek nie zawierał daty jego złożenia,tym samym nie mozna
ocenić, czy dochowany został termin złożenia przedmiotowego dokumentu, wynikający
z przytoczonej wyzej regu I acj i.

Na kazdym wniosku zadeklarowano kryterium, tytułem którego student ubiegał się
o przyznanie stypendium rektora dla najlepszych studentów oraz załączone zostały
dokumenty potwierdzające jego spełnienie.

Wszystkie wnioski zawierały oświadczenie o niepobieraniu świadczeń z Funduszu
Stypendialncgo na więcej niż jednym kierunku studiów oraz o niestudiowaniu dłużej riż 6lat.
Tym samym zrealizowano obowiązek informacyjnywynikający zart.94 ust' 1 Pswn orazzS B
ust.3 Regulominu.

Przyznawanie świadczeń następowało w drodze decyzji administracyjnych, zgodnie z art. 86
ust.2 Pswn orazw myśl5 11ust. 3Regulaminu.

We wszystkich decyzjach spełniony został wymóg dokładnego określenia organu'
wynikający z art. !o7 5 7 Kpa. W treści decyzji organ kolegialny oznaczony został paprzez
wskazanie wszystkich osób wchodzącychw jego skład i biorących udział w wydaniu decyzji.
Decyzje podpisane zostały przez Przewodniczącego Komisji Stypendialnej, z podaniem
imienia i nazwiska oraz stanowiska służbowego.

Decyzje administracyjne wydane zostały z przekroczeniem terminu załatwiania spraw
wynikającego z art.35 Kpa' W zakresie realizacji obowiązku wynikającego z art.36 Kpa,
aktualne pozostają wyjaśnienia złożone w dniu 29 kwietnia 2027r., przytoczone na stronie
59 niniejszego dokumentu. Wydanie decyzji z przekroczeniem terminu wynikającego
z art.35 5 3 Kpo oraz niewypełnienie obowiązkrl zawiadnmienia strony n niezałatwienitl
sprawy w tcrnlinie, o którym mowa w art. 3ó Kpo, w należy uzrlaćza rrieprawidłowurść.
Decyzję wyd aneprzę7' Komisje Stypendialną nie zawierały por.tczenia o prawie do zrzeczetria
się odwołania i skutkach zrzeczenia się odwołania, wymaganego przepisem art. 107 S 1 pkt
7 Kpa.
Wszystkie decyzje o przyznaniu stypendium rektora zostały doręczone. Decyzje co do
zasady odbierano osobiście, czego dowodem była sporządzona na nich adnotacja o odbiorze

125 Studentom o nr albumu
ukraińskiej).
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wraz z podaniem daty i podpisu studenta. W jednym przypadku decyĄa została doręczona
za pokwitowaniem odbioru przezPocztę Polską.

We wszystkich przypadkach stypendia przyznane zostały na rok akademicki - od miesiąca
złożeniawniosku - oraz wypłacane były przez okres 9 miesięcy, przelewem na indywidualne
rachunki bankowe studenta wskazane we wniosku o przyznanie świadczenia.

(dowód: akta kontroli - dokumentacja elektroniczna)

3.8 Zagraniczne podróże służbowe.

Podróże służbowe dokumentowane były zgodnie z przepisami regulacji wewnętrznych
oraz postanowieniami Rozporządzenia MPiPS.

W siedmiu na osiem zbadanych przypadków rozliczenie delegacji nastąpiło po upływie 14
dni od dnia zakończenia podróży służbowej, tj. niezgodnie z 5 5 ust.1Rozporządzenia MPiPS
oraz 5 19 ust. 7Zarządzenia 33/2074.

W dwóch przypadkach dokonano rozliczenia kosztów noclegu z przekroczeniem limitu
określonego w załączniku do Rozporządzenia MPiPs' naruszając 5 1ó ust. 1 przedmiotowej
regulacji oraz 5 13 ust. 7Żarządzenla33/2074.
W jednym przypadku stwierdzono przedłuźenie podróży służbowej w celu niewiążącym
się z realizacją zadania służbowego, w wyniku czego poniesiono podwójne koszty powrotu
zzagranicznej podróży służbowej oraz niezasadne koszty noclegów i diet, co należy uznać
za niegospodarność.
Działalność Uczelniw badanym obszarze ocenia się negatywnie.

Za powstałe nieprawidłowości odpowiedzialność ponosi Rektor Akodemii.

Wysokość oraz warunki ustalania należności z tytułu zagranicznych podróży służbowych
stanowią przedmiot regulacji Rozporządzenia Ministra Pracy i Polityki Społecznej z dnia
29 stycznia 2073 r. w sprawie należności przysługujących pracownikowi zatrudnionemu
wpaństwowej lub samorządowej jednostce sfery budżetowej z tytułu podróży służbowejl26,
(dalej: Rozporządzenie MPiPs) wydanego na podstawie delegacji ustawowej zawartej
w art.77s 5 2 Kodeksu pracytzT (dalej: Kp).

Ponadto, zagadnienia związane z odbywaniem podróży służbowych uregulowane zostały
wAWFiS przepisami Zarządzenia Nr 33 Rektora AWFis z dnia B lipca 2074 r. w sprawie
wprowadzenia ,,Zasad odbywania podróży służbowych i wyjazdów kierowanych oraz używania do
celow służbowych samochodów osobowych, motocykli i motorowerów niebędących własnością
pracodawcy w Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu im. Jędrzeja Śniadeckiego w Gdańsku"
(d al ej: Za r z ąd zeni e 3 3 / 20 7 4).

Zgodnie z S 5 Zarządzenia 33/2074, w sprawach nim nieuregulowanych zastosowanie mają
obowiązujące akty normatywne, w szczegól ności:
- Rozporzqdzenie MP|PS,
- Rozporządzenie Ministra lnfrastruktury z dnia 25 marca 2oo2 r. w sprawie warunków
ustalania oraz sposobu dokonywania zwrotu kosztów używania do celow służbowych samochodów
osobowych, motocykli i motorowerów niebędących wJasnością pracodawcY (dalĄ: Rozporządzenie
Mt),
- Rozporządzenie Ministra Nauki i Szkolnictwa Wyższego z dnia !2 października 200ó r'
w sprawie warunków kierowania osób zą granicę w celach naukowych, dydaktycznych
i szkoleniowYch oraz szczególnych uprawnien tych osób.

Kontroli poddano dokumentację ośmiu podróży służbowych, zrealizowanych w latach 2ot9'
2o2o,w tYmjednej od bytej samochodem osobowym niebędącym własnością pracodawcy128.

12ó Dz. U' z 2oI3 r' poz. 167.
127 Dz. U. z 2o2O r. poz. t320.
128 Delegacje nr
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Stwierdzono, iż w każdym przypadku zagraniczna podróż słuzbowa odbyła się na podstawie
Wniosku o wyjazd za granicę zaakceptowanego przez Prorektora ds. Nauki i Współpracy
zZagranicą, zgodnie z S ó ust. 7i 5 oraz 5 1ó ust. 7Zarządzenia 33/2074. We wszystkich
wnioskach wskazany został cel wyjazdu.
Wtrzech przypadkach Wnioskiowyjazdzagranicę nie zostałyzłożonewterminie określonym
w 5 1ó ust'2Zarządzenia 33/2074,t1.na co najmniej 27dni przed planowanym wyjazdem.
W pt"zypadku delegacji oznaczonych numerami oraz wnioski
złożone zostały na ó dni przed datą wyjazdu. Jak wyjaśniono W toku kontroli: decyzja
owyjeździe zapadła później niż na 21 dni przed planowanq podróżą, stąd nie było możliwości
wcześniejszego złożenią wniosku o wyjazd za granicę.l29
W przypadku delegacji oznaczonej numerem wniosek złożony został na 13 dni
przed datą wyjazdu' Zgodnie z przedłożonymi w toku kontroli wyjaśnieniami: powodem
niezłożeniawniosku było podjęcie decyzji orazstworzenie możliwościwyjazduw terminiekrotszym
niż 21 dni przed planowanym wyjazdem. Pismo z wnioskiem o wyjazd zostało złożone wówczas
m o żliwi e j a k n aj szy b ci ej'1 30

W odniesieniu do podróży służbowej, która odbyła się samochodem osobowym niebędącym
własnością pracodawcy dodatkowo złożony został Wniosek o wyrażenie zgody na używanie
docelów służbowych samochodu osobowego niebędącego własnością pracodawcy, na którym
zgodę wyraził Rektor, stosownie do S 27 ust. 1 i 2 Zarządzenia 33/2074'

Zgodnie z 5 9 ust. 3 Zarządzenia 33/2074, rozliczenie finansowe podroży służbowej poza
granicami kraju odbywało siq na podstawie przedlożonego przez pracownika Rozliczenia
kosztów wyjazdu zagranicznego oraz dokumentów potwierdzających poniesione wydatki.
W jednym przypadku - wobec braku ww. dokumentów - złożone zostało oświadczenie,
o którym mowa W S 5 ust' 2Rozporzqdzenią MPiPS oraz 5 9 ust. 5 Zarządzenia 33/2074'

Wszystkie Rozliczenia kosztów wyjazdu zagranicznego zatwierdzone zostały przez Prorektora
ds. Nauki i Współpracy z Zagranicą, zgodnie z s t9 ust. 2 Zarządzenia 33/2074. w sześciu
przypadkach rozliczenia nie zawierały daty przedłożenia Ww. dokumentów przez
delegowanych, co należy uznaćza uchybienie'

Do rozliczenia delegacji o numerach araz przedłożono faktury
wystawione w walucie obcej (USD) za usługi noclegowe w wysokości przekraczającej limit,
o którym mowa W 5 1ó ust. IRozporządzenia MPiPSoraz S 13 ust. lZorządzenia 33/2074.
Przy uwzględnieniu ilości noclegów (od 76.05.2078 r. do 21.05.2018 r.), kwoty limitu
na noclegw Chinach (170 EUR) orazprzyjętego do rozliczerria delegacji kursu EUR (4,32ó2)
i UsD (3,6957) - limit za jeden nocleg, wodniesieniu do każdej zwyżej wymienionych
delegacji, przekroczony został o t59,64 zł (36,90 EUR), co - uwzględniwszy liczbę noclegów
- stanowi kwotę 79B,2o zł (184,50 EUR).
Zgodnie z wyjaśnieniami złożonymi w toku kontroli: koszty noclegu zostały określone już
we,,wniosku o wyjazd za granicę" i zaakceptowane przez osoby akceptujqce wyjazd w imieniu
Pracodawcy, co spełnia zarówno wymogi 5 74 naszego Zarządzenia nr 33/2074 jak i S 7ó u 3
rozporzqdzenia Ministra Pracy i Polityki Społecznejz dnia 29 stycznio 2073r'131
odnosząc się do ww. wyjaśnień nalezy zauważyć, iż z literalnego brzmienia przytoczonego
w wyjaśnieniach 5 1ó ust. 3 Rozporządzenia MPIPS wynika możliwość wyrażenia zgody przez
pracodawĆę na zwrot kosztów za nocleg, stwierdzonych rachunkiem, w wysokości
przekraczającej limit jedynie W uzasadnionych przypadkach' Użycie sformułowania
stwierdzonych rachunkiem wskazuje, że wyrażenie zgody przez pracodawcę ma charakter
następczy wobec podroŻy służbowej, która już się odbyła i której koszty noclegu zostały
udokumentowane W wysokości wyższej niż określona limitem. Uzasadniony przypadek
z kolei ma miejsce WóWczas, gdy z uwagi na zaistniałe w podróży nadzwyczajne okoliczności,
delegowany nie był w stanie ponieść kosztów noclegu do określonej limitem kwoty.

129 oświadczenia delegowanych załączone do wyjaśnień z dnia 3 marca 2027 r
13o oświadczenie delegowanej załączone do wyjaśnień z dnia 2 marca 2o2! r.
131 Wyjaśnienia z !! marca 2o2! r.
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W przypadku delegacji oraz wyższe koszty noclegu zostały
zaakceptowanejeszcze przed wyjazdem, a zatem przyjęto a priori, że będą one przekraczały
dopuszczalny limit. Jednocześnie ani ze złozonych wyjaśnień ani tez przekazanej w toku
kontro|i dokumentacji nie wynika, aby w przypadku ww. delegacji wystąpiły okoliczności
uzasadniające przekroczenie granicy limitu ustanowionego przepisami Rozporządzenia
MPiPs. W związku z powyższym nie można potwierdzić, ze wydatki zostały dokonane
w sposób celowy i oszczędny, zgodnie z art.44 ust. 2 i 3 ustawy o finansach publicznych.
W stwierdzonym W toku kontroli stanie faktycznym, rozliczenie kosztów noclegu
zprzekroczeniem limitu, o którym mowa w S 1ó ust.I Rozporządzenia MPiPs, nalezy uznaćza
nieprawidłowość.

Ponadto ustalono, iż w rozliczeniu delegacji o numerze koszty powrotu
zzagranicznej podróży służbowej przyjęte zostały w podwójnej wysokości, tj. na podstawie
fakturVAT oraz
W toku kontroli wyjaśniono, iżbilety powrotnew ramach delegacji służbowejzostały zakupione
przed wyjazdem. Powrót pierwotnie planowany był na
dzień 77sierpnia 2078 r.Zgodniezinformacjąprzedstawionąw rozliczeniudelegacji przez

, zaistniała jednak konieczność przedłużenia pobytu
z uwagi na WYznaczone spotkaniew sprawie dalszejwspołpracy w zakresie prowadzenia wspólnych
badań naukowych, dlatego powrót nastąpił w dniu 7ó sierpnia 2078 r. Bilety zakupione na
77 sierpnia nie podlegaly zwrotowi.132
odnosząc się do ww. wyjaśnień należy zauwaŻyć, iż zgodnie z wyrokiem 5ądu NajwyŻszego
z dnia22lutego 2008 r.,lPK2o8/o7 - podroż służbowa charakteryzujesiętym,że jestodbywana
(7) poza miejscowością, w której znajduje się siedziba pracodawcy, lub poza stałym miejscem pracy
(2) na polecenie pracodawcy, (3) w celu wykonania określonego przez pracodawcę zadania.
Wszystkie te cechy wystąpić muszq łącznie, a brak jednej z nich wyklucza zakwolifikowanie pracy
świadczonej przez pracownika na rzecz pracodawcy jako podroży służbowej (..') l dalej: przepisy
wprawdziew żaden sposób nieokreślajądopuszczalnego czasutrwanią podróży służbowej, jedynie

można z nich wywieść ogólny wniosek, że ma ona trwać tyle, ile wymaga tego jej cel (zadanie).

Zkolei,wwyroku z 11 kwietnia 2001 r. (l PKN 350/00) Sąd Najwyższywskazał,iż:celem
[podróży służbowej] jest wykonywanie określonego przez pracodawcę zadania (...) Zadanie
zamyka się w pewnych granicoch przedmiotowych i czasowych ('..)'

W przypadku delegacji o numerze we Wniosku o wyjazd za granicę jako cel
wyjazdu wskazano m.in.: nawiązanie kontaktów i przeprowadzenie rozmów dotyczących
prowodzenia wspólnych badań naukowych oraz innych obszorów współpracy pomiędzy
uczelniami.
W Rozliczeniu kosztów wyjazdu służbowego poczyniono adnotację o treści: zmiana pierwotnego
terminu powrotu z 71.08'2078 r. na 7ó.0B'207B r. - konieczność przedłużenio pobytu z uwagi no
WYznaczone spotkanie w sprawie dalszej współpracy w zakresie prowadzenia wspólnych badan
naukowych.

W żadnym z dokumentów sporządzonych po powrocie z zagranicznej podroży służbowej,
tj' zarówno w Rozliczeniu kosztów wyjazdu służbowego jak i w Sprawozdaniu z wyjazdu
zagranicznego nie wskazano (poza ogólnym sformułowaniem) konkretnych okoliczności ani
zdarzeń determinujących potrzebę przedłużenia pobytu w tym samym miejscu o kolejne
5 dni, przy pobycie trwającym nieprzerwanie od 14 lipca do 11 sierpnia 2079 r' (t1. przez
29 dni). Tym samym brak jest podstaw do przyjęcia, że przedłużenie podróży słuzbowej
wiązało się z realizacją zadania służbowcgo. Sl<utl<iem przedłużerria pobytu było poniesienie
dodatkowych (podwóinych w ramach rozliczenia delegacji) kosztów przelotu ora'zwydatków
na pokrycie noclegów i diet (w łącznej wysokości ). Działanie takie, naruszające
zasadę Wyrazoną w art. 44 ust. 2 i 3 ufp, należy uznać za niegospodarne, co stanowi
nieprawidłowość w działaniu Uczelni.

132 Wyjaśnienia z 6 marca 2o2t r
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W Sprawozdaniach z wyjazdu zagranicznego dotyczących delegacji o numerach
oraz , obejmujących pobyt w Chinach w okresie od 15 maja 2oIB r. do 2I maja
2O!8 r. jako rezultat wyjazdu wskazano m.in. podpisanie Porozumienia z

i AWFIS orazUmowy z i AWFIS.
W toku kontroli wyjaśniono, iż: w dokumentacji Biura Rektora nie odnaleziono porozumienia
zawartego pomiędzy i AWFis w 2078 roku, natomiast w dokumentacji
odnaleziono zawarte z tą uczelnią 133, które
przekazano wzałączeniu przedmiotowych wyjaśnien. Z kolei na dokumencie Umowy
pomiędzy i AWFls widnieje jedynie rok [2018] jej
podpisania, bez wskazania dokładnej daty.
Z uwagi na brak dokumentu, którego podpisanie, zgodnie z treścią Sprawozdań z wyjazdu
zagranicznego, stanowić miało efekt podróży słuzbowych oraz brak dokładnej daty
podpisania Umowy pomiędzy i AWFls - wtoku kontroli
nie było możliwe potwierdzenie celu wyjazdu udokumentowanego delegacjami o numerach

oraz
Do rozliczenia kosztów zagranicznej podróży służbowej, odbytej samochodem osobowym
niebędącym własnością pracodawcy, załączona została - zgodnie z 5 79 ust. 7 Zarządzenia
33/2074 - Ewidencja przebiegu pojazdu. Wynikająca z ewidencji data powrotu z zagranicznej
podroży służbowej była niezgodna z okresem pobytu wskazanym we Wniosku o wyjazd
za granicę orazw Rozliczeniu kosztów wyjazdu służbowego.
W zakresie stwierdzonej rozbieżności wyjaśniono, iż w okresie objętym delegacją: w związku
z problemami technicznymi nie udało się zakończyć [prowadzonych w ramach pobytu]
eksperymentów (...) dlatego też pracownicy zakładu dermatologii Uniwersytetu w Munster
zaproponowali przedłużenie pobytu w celu lich] zakończenio (...)' Mimo zakończenia delegacji
pozostałem w Uniwersyteciew Munster korzystajqc z urlopu wypoczynkowego, a faktyczny powrót
do Polski miał miejsce 70 sierpnia 2019 (...),134 tj. w dniu wynikającym z Ewidencji przebiegu
pojazdu.

Zgodnie z 5 t2 ust' 2 Zorzqdzenia 33/2074, koszty przĄazdu rozliczone zostały w oparciu
o Ewidencję przebiegu pojazdu, w wysokości stanowiącej równowartość 50% stawki za jeden
kilometr przebiegu pojazdu wynikającej z Rozporządzenia Ml.
Jak wyjaśniono w toku kontroli: stawka za jeden kilometr przebiegu pojazdu w 2079 r. ustalana
była po złożeniu wniosku owyrażenie zgody na używanie do celów służbowych samochodu
osobowego niebędqcego własnością pracodawcy. Stawka co do zasady wynosiła 50% stawki
określonej w Rozporządzeniu Ministra lnfrostruktury w przypadku wyjazdów finansowanych
ze środków własnych uczelni, zaś w przypadku wyjazdów finansowanych ze środków zewnętrznych
_ 700%.13s

W przypadku siedmiu (na osiem objętych badaniem) delegacji - rozliczenie nastąpiło po
upływie 14 dni od dnia zakończenia podróży służbowej, co stanowi naruszenie 5 5 ust. 1
Rozporządzenia MPiPS oraz 5 19 ust. t Zarządzenia 33/2074.
W przypadku:

. delegacji - rozliczenie zostało dokonane w ó4 dniu po powrocie,

. delegacji - rozliczenie zostało dokonane w 70 dniu po powrocie,

. de|egacji - rozliczenie zostało dokonane w 115 dniu po powrocie,

. delegacji - rozliczenie zostało dokonane w 727 dniu po powrocie,

. delegacji - rozliczenie zostało dokonane w 118 dniu po powrocie,

. delegacji - rozliczenie zostało dokonane w 41 dniu po powrocie,

. delegacji - rozliczenie zostało dokonane w 41 dniu po powrocie13ó.

Niedochowanieterminurozliczeniadelegacji,wynikającegoz55ust. !RozporządzeniaMP\PS
oraz 5 19 ust. 1Zarządzenia 33/2074 należy uznaćza nieprawidłowość'

133 Wyjaśnienia z dnia 13 kwietnia 2O21 r.
13a oświadczenie delegowanego załączone do wyjaśnień z dni a2marca2o2!r
135 Wyjaśnienia z dnia 6 marca2o2! r.
13ó Liczonym jak w przypadku delegacji
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Z przygotowanego przez AWFiS w toku kontroli zestawienia zagranicznych podróży
służbowych, które odbyły się w latach 2ot\-2o20, wynika, ze na ogólną liczbę 97 delegacji,
tylko 2B rozliczonych zostało w terminie.

W myśl 5 19 ust. 3 Zarządzenia 33/2014, w przypadku niedotrzymania terminu rozliczenia
wyjazdu zagranicznego, wyjeżdżającemu zostanie wysłane wezwanie do rozliczenia
wterminie siedmiu dni od dnia otrzymania wezwania (...). Zgodnie ze złozonymi
wyjaśnieniami: nie były wysyłane przez Dział Nauki wezwania do zapłaty, jedynie kontakt
telefoniczny z wyjeżdżającYm (po uzyskaniu informacji, że dana osoba się nie rozliczyła w dziale
F i n a n s ow o - K si ęgowy m).1 3 7

Biorąc pod uwagę powyższe uznać należy,iż Uczelnia nie egzekwowała w sposób skuteczny
terminowego rozliczania przez pracowników podroży służbowych.

(dowód: akta kontroli _ dokumentacja elektroniczna)

3.9 Nawiązywanie i rozwiązywanie stosunku pracy z nauczycielami akademickimi.

Nawiązanie stosunku pracY z nauczycielami akademickimi w AWFIS, w wymiarze
przekraczającym połowę pełnego wymiaru czasu pracy' następowało po przeprowadzeniu
otwartego konkursu.

Statuty Uczelni określały tryb i warunki postępowania konkursowego na stanowisko
nauczyciela akademickiego, zgodnie z Wymogamiwynikającymi z art. 11Ba ust. 7Psw oraz
art. 119 ust. 1 Pswn.

Uczelnia przestrzegała trybu postępowania konkursowego wynikającego z regulacji
wewnętrznych.

Rozwiązanie stosunku pracy z nauczycielami akademickimi było zgodne z obowiązującymi
w tym zakresie przepisami prawa.

Działalność Uczelniw powyźszym zakresie ocenia się pozytywnie.

3.7.7 Nawiązanie stosunku pracy z nauczycielami akademickimi.

W latach 2078 - 2o2o ogłoszono 44 otwarte konkursy na stanowiska nauczycieli akademickich.
Trzy konkursy zostały nierozstrzygnięte, jeden unieważniony. W jednym przypadku konkurs zastał
rozstrzygnięty,lecz nie nawiązano stosunku pracY z wyłonionymi kandydatami.138

Przyczyną nierozstrzygnięcia trzech konkursów ogłoszonych na stanowiska nauczycieli
akademickich był brak ofert od kąndydotów na przedmiotowe konkursy, w związku z powyższym
Komisja Ko nkursowa zamknęł a konkursy bez rozstrzy gnięci a.139

7 przekazanej w tym zakresie dokumentacji wynika, iż nie został rozstrzygnięty konkurs na
stanowisko:
1. starszego wykładowcy w Katedrze Wychowania Fizycznego, Zakładzie Metodyki
Wychowa ni a F izy cznego, ogłoszo ny 20 wrześ n ia 20 IB r.,

2. profesora nadzwczajnego w Katedrze Sportu, Zakładzie Zarządzania w Sporcie,
ogłoszony 1ó listopada 2ot8r.,
3. asystenta w Katedrze Sportu, Zakładzie Teorii Sportu, ogłoszony 25 listopada 2079 r.

Nierozstrzygnięcie konku rsów w przypadku I. i 2. zostało udokumentowane protokołami
komisji. W trzecim przypadl<u sporządzono informację o wynikach konkursu wtrybie
art.It9 Psw.n, która została upubliczniona na stronie Biuletynu ]nformacji Publicznej
M inisterstwa Nau ki i Szkol n ictwa Wyższego. 1a0

W odniesieniu do konkursu unieważnionego wyjaśniono, iż art. 85 ust. 4 pkt' e Statutu
Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu im. Jędrzeja Śniadeckiego w Gdańsku brzmi:

1J7 Wyjaśnienia z dnia 11 marca202Ir.
138 Wyjaśnienia z dnia 10 lutego 2021 r.
139 Wyjaśnienia z dnia t5 marca 2o2! r.
14oWyjaśnienia zdnia29 kwietnia 2021r. wraz z dokumentacją.
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,,zastrzeżenie możliwości unieważnienia konkursu z ważnych prZYCzYn bez podania uzasadnienia".
W związku z powyższym punktem Statutu, unieważniono otwarty konkurs na stanowisko
nauczyciela akademickiego.741 Do wyjaśnień załączono informację sporządzoną przez
Rektora w dniu 6 października 2o2o r. o unieważnieniu konkursu na stanowisko asystenta
w Katedrze Sportu, Zakładzie Fitness. lnformacja o uniewaznieniu konkursu została
upubliczniona na stronie internetowej Ministerstwa Nauki i Szkolnictwa Wyższego oraz
wBiuletynie lnformacji PublicznejAWFis w Gdańsku. lnformacja na obu stronach pojawiła się
6 października 2020 r.1a2

W zakresie nienawiązania stosunku pracY z wyłonionym w drodze konkursu kandydatem
wyjaśniono, iż w przypadku konkursu na stanowisko asystenta w Katedrze Sportu, Zakładzie
Zarządzania Sportem, rozstrzygniętego w styczniu 2079 r., Rektor AWFiS ostatecznie odstąpił od
zatrudnienia p. na stanowisku asystenta, na podstawie kompetencji wynikającej z art. 57
ust. 9 Statutu AWF1S obowiązującego do dnia 7.70.2079 r. Przepis ten stanowił, żeostatecznq
decyzję w sprawie zatrudnienio zwycięzcy konkursu podejmuje rektor'1a3 Ponadto przekazano
pismo zawierające informację orozstrzygnięciu konkursu oraz wniosek ozatrudnienie
wyłonionegow nim kandydata, z adnotacją Rektora o braku zgody na zatrudnienie.

W Wykazie nauczycieli akademickich, z którymi nawiązano stosunek pracY w latach 2O7B-202O
wymieniono dwóch nauczycieli akademickich, zatrudnionych w pełnym wymiarze czasu
pracy na stanowisku adiunkta oraz kustosza dyplomowanego' z którymi nawiązano stosunek
pracy bez przeprowadzenia otwartego konkursu. Zgodnie ze złożonymi w tym zakresie
wyjaśnieniami: przyczyną nieprzeprowadzenia otwartego konkursu w przypadku dalszego
zatrudnienia nauczycieli akademickich, tj. oraz było ponowne zatrudnienie
pracowników po nabyciu uprawnień emerytalnych. Podstawą prawnq zatrudnienia bez ogłoszenia
otwartego konkursu był art. 77B a ust 3 ustawy z dnia 27 lipca 2005r. Prawo o szkolnictwie
wyższym, zgodnie z którym ,,Nauczyciela akademickiego, ktory nabył uprawnienia emerytalne,
można zątrudnić ponownie na tym somYm stanowisku, w tej samej uczelni bez postępowania
konkursowego".laa

Zagadnienie nawiązywania stosunku pracY z nauczycielami akademickimi w okresie objętym
kontrolą stanowiło przedmiot regulacji:

r aft. It8-72tPsw orazart. 13óPsw
o art. It7 - t2O Pswn oraz art.147 Pswn
r Statutu Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu im. Jędrzeja Śniadeckiego

wGdańsku zatwierdzonego Uchwałą Senatu Nr 3 z dnia 23 listopada 2o!I r.,
zmienionego Uchwałami Senatu: Nr ó9 z dniat7 grudnia 2oI4r., Nr 5 z dnia24
lutego 2ot6r., Nr 40 z dnia27 września 2077 r.oraz Nr 3ó Senatu AWFis zdnia20
grudnia 2078 r.

o Statutu Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu im. Jędrzeja Śniadeckiego
w Gdańsku zatwierdzonego Uchwałą Senatu Nr 41 z dnia 19 czerwca 2079 r. (która
weszła w życie z dniem 7 paźdz\ernika 2079 r.), zmienionego Uchwałami Senatu:
Nr 70 z dnia 25 września 2ot9 r., Nr 1ó z dnia 11 marca 2o2o r', Nr 48 z dnia 22
kwietn i a 2O2O r., N r 90 z d n i a 25 czerw ca 2O2O r.o ra z N r 1 19 z dnia 77 grudnia 2O2O

Ponadto, zgodnie z art' ?4B ttst. 1 i 2 Przepisów wprowaclzającYch, pracownicy uczelni
zatrudnieni w uczelniach na podstawie mianowania w dniu wejścia w życie ustawy, o której
mowa w art.1 [Pswn], pozostają zatrudnieni w tej samej formie i na ten sam okres'
Do stosunkóW pracy nawiązanych na podstawie mianowania stosuje się odpowiednfo
przepisy art.246 ust. 3 i 4 (...). W myśl przywołanego wyżej art. 24ó ust.3, do umów o pracę
obowiązujących w dniu wejścia w zycie ustawy lPswn] oraz zawartych w okresie od dnia

1a1Wyjaśnienia z dnia 15 marca2o2!r.
1a2 Wyj aś n i eni a z dnia 20 maja 2o2! r. w r az z doku mentacj ą.
1a3 Wyjaśnienia z dnia 15 marca 2o2I r.
1aa Wyjaśnienia z dnia 9 lutego 2o2! r.
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wejścia w zycie tej ustawy Upaździernika 2018 r'] do dnia 31grudnia 2otB r. stosuje się
przepisy ustawy uchylanej w art. 169 pkt 3 [Psw] oraz przepisy wydane na podstawie art. 151
ust. 1 tej ustawy, w zakresie minimalnej wysokości miesięcznego wynagrodzenia
zasadniczego - do dnia 31 grudnia 2o7B r,, a w pozostałym zakresie - do dnia 30 września
2O2Or.

Kontroli poddano dokumentację dotyczącą nawiązania stosunku p.racY z sześcioma
nauczycielami akademickimi, zatrudnionymi na stanowisku profesora uczelni1a5, adiunkta1aó
i asystenta1a7, w wymiarze przekraczającym połowę pełnego wymiaru czasu pracy.

We wszystkich przypadkach nawiązanie stosunku pracy poprzedzone zostało
przeprowadzeniem otwartego konkursu. Sposób przeprowadzenia konkursów był zgodny
z postanowieniami Statutów, obowiązujących w okresie ich ogłoszenia.
Podstawę ogłoszenia konkursu stanowił wniosek dziekana wydziału do rektora o zgodę na
rozpisanie postępowania konkursowego. Jeżeli wniosku nie sporządzał dziekan, na
dokumencie widniała jego akceptacja. Po wyrażeniu zgody przez rektora na wszczęcie
procedury konkursowej - dziekan (w okresie do 7 października 2019 r.) lub rektor (po tej
dacie) ogłaszał konkurs.
ogłoszenia o konkursie zawierały wszystkie elementy Wymagane przepisami Statutu oraz
zastrzeżenie o możliwości unieważnienia konkursu z ważnych przyczyn bez podania
uzasadnienia. Zgłoszenia do konkursu nastąpiły w zakreślonym ogłoszeniem terminie.

Zgodnie z unormowaniami Statutów, dziekan w drodze zarządzenia powoływał komisję
konkursową. W przypadku konkursu ogłoszonego na stanowisko profesora
nadzwyczajnego, Dziekan Wydziału Zarządzeniem nr B/2o78-
2079 z dnia 4 kwietnia 2ot9 r. powołał komisję konkursową w składzie czteroosobowym,
tj' niezgodnie z postanowieniami S 57 ust. 4 Statutu (tekst jednolity wprowadzony Uchwałą
Nr 3ó z dnia2o.I2.2O18 r.). Działanie Uczelniw tym zakresie nalezy uznaćza uchybienie.

Spełnienie przez kandydatów na nauczycieli akademickich wymogów ustawowych,
wynikających z art. Io9 Psw oraz 7t3 Pswn, weryfikowano na podstawie składanych przez
nich oświadczeń.

Umowy o pracę z osobamiwyłonionymi w drodze konkursu każdorazowo zawierał Rektor
AwFis.Wszystkie umowy o pracę wskazywały, czy AWF1S jest dla pracownika podstawowym
miejscem pracy W rozumieniu uslaw Psw/Pswn. Ulnowa o pracę' stanowiąca podstawę
zatrudnienia na stanowisku adiunkta, zawarta w okresie obowiązywania ustawy Prawo
oszkolnictwiewyższym, nie przekraczała maksymalnego terminu zatrudnienia wynikającego
z postanowień art. I2o Psw oraz regulacji Statutu.

Zgodnie z wyjaśnieniami1a8, wszystkie ogłoszenia konkursowe, w dniu ogłoszenia otwartego
konkursu, zamieszczane sąna BlP-ieUczelni (...),w Akademickiej Bazie ogłoszeń (...) oraz na stronie
Komisji Eur o pejskiej (...).

W dniu rozstrzygnięcia konkursu, informacja o wynikach, zamieszcząna jest na BlP-ie Uczelni
(adres j/w) oraz wysyłana jest wiadomościq e-mail na adres: procawnouce@nauka'gov.pl

W wyjaśnieniach wskazano również daty ogłoszenia konkursów oraz podania informacii
o rozstrzygnięciu w odniesieniu do wszystkich nauczycieli akademickich, których proces
zatrudnienia objęty został kontrolą' Załączona w tym zakresie jedynie częściowa
dokumentacja nie pozwala na weryfikację, czy obowiązki informacyjne w każdym przypadku
faktyczn ie zostały spełn ione.
W toku kontroli nie stwierdzonó również przekroczenia maksymalnej liczby umów na czas
ol<rcślony lub mal<symalncgo czasu trwania ww. umóW, wynikających z regulacji Kp.

14s P. , p.
746 P.
147 p.
148 Wyjaśnienia z dnia 15 marca 2o2! r
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3.7.2 Rozwiązanie stosunku pracy z nauczycielami akademickimi

W oparciu o przekazaną w toku kontroli dokumentację ustalono, iż podstawę rozwiązania
stosunku pracy W latach 2018 -2o2o stanowiły:

r pot'ozurnienie stron
. rozwiązanie stosunkU praCy bez wypowiedzenia
. rozwiązanie stosunku pracy za wypowiedzeniem (przez pracodawcę lub

pracownika)
. upływ czasu, na jaki umowa o pracę była zawarta.

W trzech przypadkach przYczYnę wygaśnięcia u mowy o pracę stanowiła śmierć pracownika.

Rozwiązanie oraz wygaśnięcie stosunku pracy z mianowanym nauczycielem akademickim,
stanowiło przedmiot regulacji art. 723-127 Psw. Rozwiązanie lub wygaśnięcie stosunku
pracY z nauczycielem akademickim zatrudnionym na podstawie umowy o pracę, w myśl
art. I28 Psw, następowało na zasadach określonych w Kp,zzastrzeżeniem, że rozwiązanie
stosunku pracY za wypowiedzeniem następuje z końcem semestru. Zgodnie z art. !36 Psw _
W sprawach dotyczących stosunku pracy pracowników uczelni, nieuregulowanych
w ustawie, zastosowanie miały przepisy Kp.

W ustawie Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce zagadnienia związane z rozwiązaniem oraz
wygaśnięciem stosunku pracY z nauczycielami akademickimi uregulowane zostały
w przepisach art. 727a, art. !23 i art. t24 Pswn. Ponadto, w myśl art. !47 ust. 1 Pswn,
w sprawach dotyczących stosunku pracy pracowników uczelni, nieuregulowanych'
w ustawie, stosuje się przepisy Kp'

Z kolei, zgodnie z brzmieniem art. 5 Kp, jeżeli stosunek pracy określonej kategorii
pracowników regulują przepisy szczególne, przepisy kodeksu stosuje się w zakresie
nieuregulowanym tymi przepisam i.

Kontroli poddano dokumentację dotyczącą sześciu nauczycieli akademickich, z którymi
r ozwiązano stosu nek pracy:

. bezwypowiedzenialae
o Zd wypowiedzeniem przez pracodawcę 150, W tym dwa przypadki rozwiązania

stosun ku pr acy z mianowa nym i nauczycielam i akademicki mi.

3.7.2. 7 Rozwi ąza ni e umow o p r acę bez wY powi edzeni a.

Podstawę rozwiązania stosunku pracy bez wypowiedzenia w jednym przypadku stanowiła
przesłankawynikającaz art'525 1pkt2 Kptj. popełnienie przez pracownikawczasietrwania
umowy o pracę przestępstwa, które uniemożliwia dalsze zatrudnianie go na zajmowanym
stanowisku, jeżeli przestępstwo jest oczywiste lub zostało stwierdzone prawomocnym
wyrokiem' W dwóch przypadkach - podstawę rozwiązania stosunku pracy - stanowiła
przesłanka wskazana w art' 52 s t pkt 1 Kp, tj. cięzkie naruszenie przez pracownika
podstawowych obowiązków pracown iczych.

Rozwiązanie umów o pracę bez wypowiedzenia z winy pracownika nastąpiło przed upływem
1. miesiąca od uzyskania przez pracodawcę wiadomości o .okoliczności uzasadniającej
rozwiązanie, zgodnle z art. 52 5 2 Kp.

We wszyslkiclr pl zypadkach pracodawca, zgodnle z dyspozycją wynikając ąz art.52 $ 3 Kp,
wystąpił do trzcch działających w AWFiS organizacji związkowyclr z zawiadotrricllictn
ozamiarze rozwiązania umowy o pracę zawartej na czas nieokreślony bez zachowania
okresu wypowiedzenia.

W każdym z poddanych kontroli przypadków, oświadczenie o rozwiązaniu umowy o pracę
bez wypowiedzenia nastąpiło na piśmie, zgodnie z art. 30 5 3 Kp. We wszystkich

1ae W odniesieniu do:
1so W odniesieniu do:
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oświadczeniach pracodawca wskazał przYczynę uzasadniającą rozwiązanie umowy
oraz pouczenie o przysługującym pracownikowi prawie odwołania do sądu pracy (wniesienia
roszczeniaoprzywróceniedopracylubodszkodowanie),zgodniezart.3054i55Kp.

3.7.2.2 Rozwiązanie stosunku pracY za wypowiedzeniem przez pracodawcę

Rozwiązanie stosunku pracY z mianowanymi nauczycielami akademickimi nastąpiło
zważnych przYczYn, po uzyskaniu opinii Senatu AWFIS, zgodnie z art. 725 Psw
w zw. z art. 248 ust. 1 i 2 or az w zw. z art. 246 ust. 3 Przepisów wprowadzających. Przy czynę
rozwiązania stosunku pracY z nauczycielem akademickim zatrudnionym na podstawie
umowy o pracę stanowiły zmiany organizacyjne, w tym likwidacja stanowisk pracy
wynikająca zprzyjętego - w oparciu o art. 100a Psw - Programu naprawczego.

We wszystkich poddanych kontroli przypadkach, na podstawie art. 38 Kp, przeprowadzona
została uprzednia konsultacja zamiaru wypowiedzenia stosunku pracy z trzema,
działającymi w AWFIS, za kładowymi orga nizacja mi związkowymi.

We wszystkich przypadkach, oświadczenie o rozwiązaniu stosunku pracy za
wypowiedzeniem, z zachowaniem 3-miesięcznego okresu wypowiedzenia, nastąpiło na
piśmie, zgodnie z art. 30 S 3 Kp. We wszystkich oświadczeniach pracodawca wskazał
przYczYnę uzasadniającą rozwiązanie stosunku pracY oraz pouczenie o przysługującym
prawie odwołania do sądu pracy, zgodnie z art. 30 s 4 i s 5 Kp. Dodatkowo, w oświadczeniach
o rozwiązaniu stosunku pracy z mianowanymi nauczycie|ami akademickimi, zawarto
informację o pozytywnym zaopiniowaniu przez Senat rozwiązania stosunku pracy z ważnych
przYczYn.

oświadczenie pracodawcy o Wypowiedzeniu umowy o pracę odebrane zostało osobiście
przez pracownika' W odniesieniu do nauczycieli mianowanych, w jednym przypadku za datę
doręczenia wypowiedzenia uznano dzień (...) wysłania emaila z treściq wypowiedzenia,ls1
wdrugim zaś - za datę doręczenia przyjęto datę odmowy przyjęcia przesyłki zawierającej
pismo o rozwiązaniu stosunku pracy.
Przepisy Kp nie regulują kwestii, kiedy pismo pracodawcy zawierające jego oświadczenie
woli uważa się za skutecznie doręczone pracownikowi. W zakresie tym - zgodnie z art. 300
Kp - odpowiednie zastosowanie mają przepisy Kodeksu cywilnegols2 (dalej również: Kc).

Stosownie do przepisu art.67 5 1 Kc - oświadczenie woli, które ma byczłożone innej osobie,
jest złożone z chwilą, gdy doszło do niej w taki sposób, że mogła zapoznać się z jego treścią.
Zgodnie zaś zbrzmieniem 5 2 oświadczenie woli wyrażone w postaci elektronicznej jest
złożone innej osobie z chwilą, gdy wprowadzono je do środka komunikacji elektronicznej
w taki sposób, żeby osoba ta mogła zapoznać się z jego treścią.

Rozwiązanie stosunku pracY z nauczycielami akademickimi nastąpiło z końcem semestru,
zgodnie zart.!23 ust.2 Psww zw.zart'24Bust.7i2orazwzw.zart'246ust.3Przepisów
wprowadzających oraz art.728 ust' 1 Psw'

Mianowani nauczyciele akademiccy, z którymi rozwiązano stosunek pracy
za wypowiedzeniem, wchodzili w skład komitetu założycielskiego Akademickiego Związku
Zawodowego AWFiS. odnosząc się do kwestii ochrony ww. osób, wynikającej z arl' 32
ustawy o związkach zawodowych, w toku kontroli złożono obszerne wyjaśnienia. Wyjaśniono,
iż: pismo informujące pracodawcę o powstaniu zwiqzku datowane na dzień 78.17.2079 r, tego
samego dnia zostało doręczone do Biura Rektora AWFIS. Decyzją zebrania założycielskieq,o rru
przewodniczqcego Komitetu Założycielskiego nowego zwiqzku zawodowego 'na funkcję
Przewodniczqcego został powołany ' W skład 3-osobowego Komitetu
Założycielskiego miał również wejść oraz . Jąko
osoby podlegające szczególnej ochronie wskazano wymienionych 3 członków Komitetu
Założycielskiego. Jednakże w myśI uchwały nr 7 Zebrania Zołożycielskiego Członków
Akademickiego Związku Zawodowego AWFis w Gdańsku o utworzeniu związku zawodowego,

151 Wyjaśnienia z dnia !7 marca 2o2! r.
152 Dz.U. z 2o2o r. poz. t7 40, z późn' zm.
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wejście w życie uchwały w tym przedmiocie odłożono do momentu zarejestrowania związku
zawodowego w KRS, co nastąpiło dopiero w styczniu 2020 r. W związku z tym, w ocenie AWFiS, do
utworzenia związku zawodowego w rozumieniu art. 72 u'z.z. nie doszło w dniu 74.71'2079 r.,
bowiem skutek prawny został przesunięty na moment rejestracji związku w KRS, zgodnie z wolą
członków Zebrania Założycielskiego. Zauważyć należy, że przepisy prawa nie zabraniajątworzenia
związków zawodowych ze skutkiem na przyszłość. W zwiqzku z tym należało uznać, że dalsze
uchwały podjęte przez Zebranie Założycielskie (nr 2-3), w ktorych wskazano, że wchodzą w życie
z dniem podjęcia, nie mogły odnieść skutku w dniu podjęcia uchwały, bowiem w momencie ich
podjęcia związek zawodowy jeszcze nie powstał.
Ponadto, jak wynika z rejestru Stowarzyszeń, lnnych organizacji Społecznych i Zawodowych,
Fundacji orąz Samodzielnych Publicznych Zakłądów opieki ZdrowotnejKRS Akademicki Związek
Zawodowy AWFis w Gdańsku został zarejestrowany pod numerem 0000827847 w dniu
B'07.2o20 r. jako stowarzyszenie a nie związek zawodowy. W związku z tym zachodzi wątpliwość,
czym w istocie jest organizacja nazwana jako Akademicki Związek Zawodowy AWFiS w Gdańsku.
Ponadto, w ocenie AWFIS, założenie organizacji pod nazwą Akademickiego Związku Zawodowego
AWFis w Gdąnsku miało służyć przeciwdziałaniu ewentualnemu wydaniu zgody przez Senat
AWFis na rozwiązanie stosunków pracY, jok również miało na celu zapewnienie ochrony
wskazanym pracownikom przed ewentualnym wypowiedzeniem stosunku pracy. To z kolei,
w ocenie AWFis, stanowiło nadużycie prawa podmiotowego. W dniu 7ó listopada 2079 roku
z Biura Rektora został wysłany do członków Senatu AWFis e-mail zawierajqcy porządek
planowanego na dzien 20 listopada 2079 roku posiedzenia Senatu, w którym jednym z punktów
było podjęcie uchwaly w sprawie wyrażenia opfuii Senatu w przet)nioł:ie rozwił|zutliu z wuŻttycłt
przyczyn stosunku pracy z oraz
osobne zaproszenia na posiedzenie Senatu AWFis zaplanowanego na dzień 20'77.2079 r.

otrzymali rownież w dniu 78.77.2079 r' oznacza to, że zawiodomienie
o zawiązaniu się nowego związku zawodowego zostało złożone w okolicznościach świodczących
owiedzy obu pracowników co do treści posiedzenia Senatu. W tej sytuacji, próba wykorzystania
ochrony przed rozwiązaniem stosunku pracy W związku zpełnieniem funkcji w organizacji
związkowejw świetle art' B k.p., stanowiła nadużycie prawa. oboj pracownicy byli wieloletnimi
pracownikami Akademii i aż do listopada 2079 roku nie widzieli potrzeby utworzenia zwiqzku
zawodowego, czy pełnienia funkcji w zarządzie związku, pomimo, iż do tego czasu funkcjonowały
w AWFiS 3 związki zawodowe, tj. Związek Nauczycielstwo Polskiego, NsZz ,,Solidarność" oraz
Zwiqzek Zawodowy Pracowników AWFis. Pracownicy Ci nie podjęli decyzji o wstąpieniu do
związku zawodowego już istniejącego,lecz utworzyli własnq organizację. Co więcej tylko te osoby
będące założycielami zostały wskazane jako przedstawiciele korzystajqcy z ochrony związkowej.
W ocenie AWFis, takie działanie pozostaje również W sprzeczności z zasadami współżycia
społecznego. objęcie wskazanych pracowników ochroną wykraczało poza uzasadnioną potrzebę
i przybrało postać nieusprawiedliwionego społecznie przywileju, bowiem wcześniej nie sprawowali
oni żadnych funkcji związkowych i nie byli aktywnymi działaczami związkowymi.ls3
Ponadto, na poparcie zawartej w wyjaśnieniach argumentacji, przedstawiono poglądy
wyrażoneworzecznictwieSądu Najwyższego(lPK 22t/16,llPK 155/15,lPKN 17/97,lPK
2B8/14) oraz wskazano ważne przYczYnY, stanowiące podstawę rozwiązania stosunku pracy
z ww. nauczycielami akademickimi.

, Przytoczona wyzej kwestia była również przedmiotem kontroliprzeprowadzonej w Uczelni
przez lnspektora Pracy okręgowego lnspektoratu Pracy w Gdańsku, zakończonej
Wystąpieniem zdnia 24 stycznia 2o2o r., w którym m.in. zobowiązano Uczelnię do
niewypowiadania stosunku pracy pracownikom objętym ochroną przed wypowiedzeniem,
wskazanym uchwałą komitetu założycielskiego zakładowej organizacjizwiązkowej.
Pismem z dnia 27 lutego 2o2o r. informującym lnspektora Pracy o realizacji załeceń
zawartych w Wystąpieniu, pracodawca zobowiązał się do niewypowiadania stosunku pracy
pracownikom objętym ochroną przed wypowiedzeniem, wskazanym uchwałą komitetu
założycielskiego zakładowej organizacji związkowej. Jednocześnie nie zgodził się, jakoby
wcześniej takiego wypowiedzenia dokonano z naruszeniem przepisóW prawa oraz wskazał,
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iz sprawa członków Komitetu Założycielskiego AZZ AWFis stanowi przedmiot sporów
zawisłych przed sądem powszechnym.

Podkreślić należy, iż rozwiązanie stosunku pracy jest prawnie skuteczne dopóki czynność ta
nie zostanie podważona przez pracownika W drodze odpowiedniego powództwa.
Rozstrzyganie indywidualnych sporów ze stosunku pracy stanowi przedmiot kognicji sądów
pracy. Prawo do sądu przysługuje każdemu pracownikowi, bez względu na podstawę
nawiązania stosunku pracy, zgodnie z art. 242 5 1 Kp W zW. z art. 2 Kp' )ak wynika ze
złożonych w toku kontroli wyjaśnień: przed Sądem Rejonowym Gdańsk-Południe w Gdansku
toczą się obecnie sprawY pracownicze ołI;lorrrrrieli akademickich 

(.'.).rro

(dowód: akta kontroli _ dokumentacja elektroniczna)

3.10 Wypłacanie wynagrodzenia nauczycielom akademicki m.

Kontrolą objęto terminowość wypłaty wynagrodzeń dziesięciu nauczycielom
akademickim.
W przypadku czterech nauczycieli akademickich wypłata wynagrodzenia dokonana
została z jednodniowym przekroczeniem terminu wynikającego z 5 49 ust. 3 Regulaminu
pracy, przY czym W odniesieniu do jednej spośród ww. osób, nieterminowa wypłata
wynagrodzenia nastąpiła w dwóch kolejnych, następujących po sobie miesiącach.

W jedllyln przypadku llie docltowallo terlnillu wypłaLy dodatku s]recjallrego, wynikającego
z przepisów prawa powszechnie obowiązującego oraz regulacji wewnętrznych. Zwłoka
wwypłacie dodatku specjalnego wynosiła 31 dni.

Wypłata wynagrodzenia za miesiące: styczeń, kwiecień, maj, lipiec, wrzesień, listopad,
grudzień 2078 r. oraz styczeń, maj, czerwiec i wrzesień 2ot9 r. nastąpiła z naruszeniem
539 ust. 4 Regulaminu pracY wprowadzonego Zarządzeniem nr 21/2oo8, bowiem nie
dokonano jej w dniu poprzedzaiącym dzień wolny od pracy.

Działalność Uczelniwtym zakresie ocenia się negatywnie.

Za powstałe nieprawidłowości odpowiedzialność ponosi Rektor Akademii oraz Dyrektor
Finansowy.

W myśl postanowień art. 85 s 1 i s 2 Kp wypłaty wynagrodzenia za pracę dokonuje się co
najmniej raz w miesiącu, w stałym i ustalonym z góry terminie' Wynagrodzenie za pracę
płatne raz w miesiącu wypłaca się z dołu, niezwłocznie po ustaleniu jego pełnej wysokości,
nie późniejjednak niż w ciągu pierwszych 10 dni następnego miesiąca kalendarzowego.

W odmienny sposób uregulowana została wypłata wynagrodzenia nauczycielom
akademickim zatrudnionym w uczelni publicznej, stanowiąc tym samym wyjątek od
ustawowej reguły wyrażonej w art. 85 Kp. Na podstawie delegacji ustawowej zawartej
wart.151 ust. 1Psw wydane zostało Rozporządzenie Ministra Nauki iSzkolnictwa
Wyższego z dnia2 grudnia 2016 r.w sprawiewarunkówwynagradzania za pracęi przyznawania
innych świadczeń związanych z procą dla pracowników zatrudnionych w uczelni publicznejlss
(dalej: Rozpo rządzenie w sprawie wynagradzania|.
Zgodnie z5 27 przedmiotowej regulacji - wynagrodzenie zasadnicze, dodatekza staŻ pracy'
dodatek funkcyjny i dodatki specjalne są wypłacane nauczycielowi akademickiemu z góry,
a pozostałe składnikiwynagrodzenia - z dołu (ust. 1). Prawo do wynagrodzenia wypłacanego
z góry wygasa z ostatnim dniem miesiąca, w którym ustał stosunek pracy, z tym że pracownik
zachowuje wynagrodzenie wypłacone za ten miesiąc (ust. 2). Wynagrodzenie zasadnicze 

'

iskładniki wynagrodzenia wypłacane z góry, o których mowa W ust. t, są wypłacane
w pierwszym dniu roboczym miesiąca (ust. 3).

154 Wyjaśnienia z dnia 15 marca2o2!r.
15s Dz.|J'2ot6poz'2063. okres obowiązywania rozporządzenia: ot.ot.2ot7 - 01.10.2018.

Strona52z756



Zgodnie z art. 246 ust' 3 Przepisów wprowadzających, do umów o pracę obowiązujących
w dniu wejścia w życie ustawy [Pswn] oraz zawartych w okresie od dnia wejścia w życie tej
ustawy do dnia 31grudnia 20t8 r. stosuje się przepisy ustawy uchylanejw art. 1ó9 pkt 3
[Psw] oraz przepisy wydane na podstawie art. 151 ust. l tej ustawy, w zakresie minimalnej
wysokości miesięcznego wynagrodzenia zasadniczego - do dnia 31 grudnia 2o!8 r.,
a w pozostałym zakresie - do dnia 30 września 2a20 r'

Zgodnie z brzmieniem art. t39 Pswn wynagrodzenie zasadnicze, dodatek za staż pracy'
dodatek funkcyjny oraz dodatek zadaniowy wypłacane są nauczycielowi akademickiemu
miesięcznie zgorY. Prawo to wygasa z ostatnim dniem miesiąca, w którym ustał stosunek
pracy, ztymże pracownik zachowuje wypłacone za ten miesiąc wynagrodzenie.

Zgodnie z art.86 5 1 Kp pracodawca jest zobowiązany wypłacać wynagrodzenie w miejscu,
terminie i czasie określonych w regulaminie pracy |ub w innych przepisach prawa pracy.
Z koleiw myśl art.1041S 1 Kp, regulamin pracy powinien ustalać w szczególności m.in. termin,
miejsce, czas i częstotliwość wypłaty wynagrodzenia.
Zgodnie z brzmieniem 5 39 Regulaminu pracywprowadzonegoZarządzeniem Rektora AWFis
nr 2t/2o0$ z dnia L października 2008 r', nauczyciele akademiccy otrzymują wynagrodzenie
miesięczne z gorY w pierwszym dniu miesiąca (ust. 2). Jeżeli dzień wypłaty wynagrodzenia
przypada w dzień wolny od pracy, wypłaty dokonuje się w dniu poprzedzającym (ust. 4)'

Z kolci, zgodnic z 5 49 ust. 3RegulaminuprdcyWprowadzonego Zarządzenielrr RektoraAWFiS
nr 39/2ot9 z dnia 7ó września 2oI9 r. (na mocy którego poprzedni Regulamin pracy utracił
moc obowiązującą), nauczyciele akademiccy otrzymują wynagrodzenie miesięczne z góry
w pierwszym dniu każdego miesiąca kalendarzowego' Jeżeli dzień wypłaty wynagrodzenia
przypada w dzień ustawowo wolny od pracy, wypłaty dokonuje się w następującym po nim
dniu roboczym.Zarządzenie weszło w życie w terminie 74 dni od jego opublikowania w BlP
AWFis. Kolejne Zarządzenia nr IB/2o2o oraz 126/2020 zagadnienie dotyczące wypłaty
wynagrodzenia regulowały w sposób analogiczny.

Do kwestii wypłaty wynagrodzeń odniesiono się równiez w przepisach dodatkowych
Zarządzenia Rektora AWFiS Nr 55/2ot4 z dnia 76 października 2074 r. w sprawie
wprowadzenia Regulaminu wynagradzania (...). zgodnie z S 25 ust. 3 zdanie drugie
przedmiotowej regulacji, jeżeli pierwszy dzień miesiąca jest dniem ustawowo wolnym od
pracy - wynagrodzenie i składniki wynagrodzenia wypłacane są w następującym po nim
pierwszym dniu roboczym. Analogiczna regulacja wtym zakresie obowiązywała w kolejnych
regu laminach wynagradzania.

Tym samym, w okresie do dnia wejścia w życie Regulaminu procy wprawadzonego
Zarządzeniem 39/2079, w AWFiS obowiązywały dwie regulacje wewnętrzne (Regu|amin
prący oraz Regulamin wynagradzania), zawierające postanowienia wzajemnie sprzeczne
wzakresie sposobu wypłaty wynagrodzenia, w sytuacji gdy termin tej wypłaty był dniem
ustawowo wolnym od pracy.

Zważywszy na brzmienie art. Bó S 1 Kp uznać należy, iż aktem, który winien zawierać
unormowania w zakresie wypłaty wynagrodzenia jest regulamin pracy. Tym samym za
podstawę termi nu wypłaty wynagrodzenia w okresie do 30 września 2ot9 r. przyjąć nal eży
postanowienia Regulaminu procY wprowadzonego Zarządzeniem nr 27/2OOB z dnia
7października 2008 r.

Kontrolą objęto terminowość wypłaty wynagrodzeń dziesięciu nauczycieli akademickich za
poszćzególne miesiące ich zatrudńienia w AWFiS, w okresie 2o78-2o2o, co obrazuje tabela.
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Lp. lmię nazwisko Okres od: Okres do:

I 01.01.2018 28.O2.2019

2. 01.01.2018 29.02.2020

.)_ 01.01.2018 29.02.2020

4.
01.01.2018
01.09.2018

30.0ó.2018
31.72.2020

5. 01.01.2018 30.o6.2020

6. 18.10.2018 37.I2.2020

7 01.01.2018 37.72.2020

Ó. 01.01.2018 28.12.20t9

9. 07.o7,2018 29.02.2020

10. 01.01.2018 15.07.2019

W toku kontroli stwierdzono, iż w przypadku czterech nauczycieli akademickich kwota
Wynagrodzenia brutto widniejąca na listach Wypłat była niższa od wynikającej z przekazanej
przez Uczelnię dokumentacji, stanowiącej podstawę określenia należnego pracownikowi
wynagrodzenia.

Wypłatę wynagrodzenia w niższej wysokości stwierdzono w odniesieniu do następujących
nauczyciel i akademickich:

. za miesiące: październik 2079 r', listopad 2oI9 r., grudzień
2079 r., styczeń 2o2o r. oraz luty 2o2o r.

W związku z powyższym wyjaśniono, iż: obniżenie WYnagrodzenia nastąpiło na podstawie
art.3o3 w związku z art.302 ust. 1 ustawy z dnia 20lipca 2078 r. Prawo o szkolnictwie wyższym
i nauce (Dz' U 2078r', poz. 7óóB ze zm'). Decyzją Rektora AWFis w sprawie zawieszenia
w pełnieniu obowiązków nauczyciela akademickiego postanowiono w stosunku do

zawiesić go z dniem 2019 r. w pełnieniu obowiązkow
nauczyciela akademickiego AWFis na okres do ukończenia postępowania wyjaśniającego
i ewentualnego postępowania dyscyplinarnego w jego sprawie przed Rzecznikiem Dyscyplinarnym
ds. Nauczycieli Akademickich AWFiS (.'.) oraz obniżyć wynagrodzenie zasadnicze w okresie
zawieszenia w pełnieniu obowiązkow o 50% począWszy od pierwszego dnia miesiąca
kalendarzowego następującego po miesiącu, w którym nastąpiło zawieszenie ('..).15ó Decyzja
Rektora przekazana została w załączeniu złożonych wyjaśnień.

. za sierpień 2oI9 r'orazpaździernik2ot9 r.

W związku z powyższym wyjaśniono,iż: w miesiącu sierpniu 2079 roku została rozliczona
u pracownicy absencja chorobowa z tytułu 4 dni niezdolności do pracY za okres od 02'07'2079 r.

do 05'07.2079 r., natomiast w miesiącu październiku 2079 roku rozliczono absencję chorobową z
tytułu 2ó dni niezdolności do pracy za okres od 05.09.2079r. do 30.09.2079r.157

. za miesiące: paŹdziernik 2ot9 r.,grudzień 2oI9 r.,styczeń
')()')0 r. oraz luty ?()')()'r.

W związku z pov,tyższym wyjaśniono: w związku ze zmianq struktury organizacyjnej AWFiS
wprowadzonejZarządzeniem nr 43 /2079 Rektorą Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu
iłn. Jędl zeju Śtiudeckiego w Gduńsku z dniu 7 paździerriku 2079t. w spł awie zniany regulanlinu
organizacyjnego administracji Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu, w Pionie Dziekana
Wydziału zlikwidowany został Wydział tym samym
z dniem 7 października 2079 r. nie pełnił już funkcji Dziekana

15ó Wyjaśnienia z dnia 27 kwietnia 2o2! r
157 Wyjaśnienia z dnia 27 kwietnia 2o2! r
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Wydziału . W związku z powyższym wypłata dodatku funkcyjnego (...)

""'."pełnienia'-':::::,::"::^',:**::::;::::,' 
,::::::::::,']'-',,,,o,,en2o!9 r'

W zakresie tym wyjaśniono, iz: w związku ze zmianą struktury organizacyjnej AWFiS lopisaną
wyzej] w Pionie Dziekana Wydziału zlikwidowany został Wydział

tYm samym z dniem 1 października 2079 r. nie pełniła jużfunkcji
Prodziekana ds' Wydziału
W związku z powyższym wypłata dodatku funkcyjnego (''.) z tytułu pełnienia powyższejfunkcji
przysługiwała do dnia 30września 2079 r'15?

Ponadto stwierdzono,iżw przypadku wszystkich nauczycieli akademickich wynagrodzenie
netto wynikĄącez list wypłat było tożsame z kwotą widniejącą na przelewie bankowym.

W toku kontroli ustalono, iŻ przyznany w dniu 18 grudnia 2ot8 r.
dodatek specjalny za miesiąc grudzień - wypłacony został 31 stycznia 2oI9 r.

W związku z powyższym wyjaśniono, iż: w przypadku tym zawinił czynnik ludzki. Z uwagi na
napiętrzenie się obowiązków służbowych pod koniec roku kalendarzowego 2079\powinno być
2o7B| oraz na początku nowego roku 2020 [powinno być 2oI9l związanych z rocznYm
rozliczeniem podatkowym pracowników, sprawozdawczością GUs, sporządzeniem orąz
przekazaniem dla pracowników rocznych informacji RMUA, wypłatą świadczeń świątecznych
jeszcze przed świętami Bożego Narodzenią dla 350 pracowników tJczelni przez przeoczenie
dodotek specjalny dla wypłacono dopiero 31stycznia 2079 r.160
odnosząc się do ww. wyjaśnień podkreślić należy, iż przepisy dotyczące terminu wypłaty
wynagrodzenia mają charakter bezwzględnie obowiązujący, co znajduje swoje
odzwierciedlenie również w wykształconym na ich gruncie orzecznictwie' Jak zauważył Sąd
Najwyższy w wyroku z 18 marca 2oI5 r.,l PK L97/74: obowiązek wypłaty wynagrodzenia za
pracę w terminie wcześniejszym niż określony w art. 85 5 2 k.p., jako korzystniejszy dla pracownika,
może być wprowadzony zarówno przepisami niższej rangi (art. 9 k.p.), jak i umową o pracę (art' 78
k'p.). W każdym z tych przypadków jest to ,,stały i ustalony z góry termin" w rozumieniu art. 85 5 7
k.p', a niewypłacanie w tym terminie wynagrodzenia za pracę stanowi naruszenie podstawowego
obowiązku pracodawcy określonego w art.94 pkt 5 k.p. (.'.)'

Niedochowanie terminu wypłaty dodatku specjalnego, wynikającego z 5 27 ust. 3
Rozporządzenia w sprawie wynagradzania oraz s 39 ust. 2 i 4 Regulaminu pracy
(wprowadzonegoZarządzeniem nr 2t/2o08). statlowi nieprawidłowość w działaniu lJczelni.
Działanie takie jest również naruszeniem obowiązków pracodawcy, wskazanych w art. 94
pkt 5 Kp oraz 5 12 ust. 1 pkt ó cyt. wyżej Regulaminu pracY, w zakresie terminowego
i prawidłowego wypłacania wynagrodzenia.

Ponadto W toku kontroli stwierdzono, iż wynagrodzenie należne nauczycielowi
akademickiemu za październik 2ot9 r. wypłacone zostało
wdwóch transzach, a.t.to.2079 r. oraz 2l.70.2ot9 r. odnosząc się do przedmiotowej
kwestii wyjaśniono, iż: w dniu 07.7o.2O79r' otrzymał wypłatę
wynagrodzenia zasadniczego oraz dodatku z tytułu wysługi lat. Z uwagi na zmiany personalne
związane ze zmianą struktury organizacyjnej AWF|S wprowadzonej Zarządzeniem nr 43 /2079
Rektora Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu im. Jędrzeja Śniadeckiego w Gdańsku z dnia
7 października 2079 r. w sprawie zmianY regulaminu organizacyjnego administracji Akademii
Wychowania Fizycznego i Sportu oraz wejściem w życie art. 737 Statutu Akademii Wychowania
Flz.ycz'nego i Sportu im. Jędrzeja Śniadeckiego w Gdańsku stanowiącego, że kierowńictwo nad
dotychczasowymi studiami doktoranckimi sprawuje dyrektor szkoły doktorskiejwstrzymano do
wyjaśnienia wypłatę dodatków funkcyjnych. W dniu 27.70.2079 dokonano wypłaty dodatku

158 Wyjaśnienia z dnia 28 kwietnia 2021 r
159 Wyjaśnienia z dnia 29 kwietnia 2021 r
1óoWyjaśnienia zdnia29 kwietnia 2021 r

Strona 55 z 15ó



ztytułU pełnienia funkcji kierownika oraz dodatku ztytułu pełnienia

funkcji Kierownika na podstawie dokumentów, które wpłynęły
już po zrealizowaniu wypłaty głównej.1ó1

W toku kontroli ustalono również, iż wypłata wynagrodzenia za listopad
2o2or. igrudzień 2o2or.orazwypłata wynagrodzenia i

za grudzień2o2o r. nie została dokonana w pierwszym dniu roboczym miesiąca.
W związku z powyższym wyjaśniono, że: przelewy bankowe z tytułu wYpłatY wynagrodzenia

, i zostały wprowadzone
do banku, podpisane oraz wysłane dnia 07.72.2020 roku (...) W przypadku wypłaty
wynagrodzenia dla w dniu 3listopada 2o2o zawinił po części czynnik ludzki
oraz błąd systemu informatycznego kadrowo-płacowego. Przez błąd systemowy

nie została zaciągnięta na listę płac, o czym zorientowano się w kolejnym dniu
roboczym. Niezwłocznie po wykryciu pomyłki sporządzono dodatkową listę płac nr 20/77/2237
oraz przesłano wynagrodzenie na rachunek bankowy pracownicy.162

odnosząc się do ww' wyjaśnień zauważyć nalezy, że z załączonej do wyjaśnień historii
przepływu płatności wynika, iż przelewy bankowe z tytułu wypłaty wynagrodzenia
wprawdzie zostały wysłane do banku w dniu 1grudnia 2020 r., jednakże transakcji tej
dokonano o godzinie 20.52. Przelewy wynagrodzeń na rachunki bankowe pracowników
mogły zostać zatem zrealizowane dopiero w kolejnym dniu roboczym ifaktycznie wtym dniu
realizacja wypłaty wynagrodzenia nastąpiła' o czym świadczą przekazane w toku kontroli
bankowe potwierdzenia przelewów dotyczące poszczególnych pracowników. Podkreślić
nalezy, iż obowiązkiem pracodawcy jest nie tylko wyznaczenie terminu wypłaty
wynagrodzeniaalerównieżprzestrzeganieustalonej daty,przy czymWWyznaczonymprzez
pracodawcę dniu środki pieniężne powinny być postawione do dyspozycji pracownika.
W związku z powyższym, niedochowanie terminu wypłaty wynagrodzenia w miesiącu
listopadzie 2o2o r. i grudniu 2o2or., wynikającego z 5 49 ust' 3 Regulaminu pracY
wprowadzonego Zarządzeniem 39/2079 (tekst jednolity ogłoszony Zarządzeniem
Nr 72ó/2020), stanowi nieprawidłowość w działaniu Uczelni. Działanie takie jest również
naruszeniem obowiązków pracodawcy, wskazanych w art. 94 pkt 5 Kp oraz w 5 11 pkt f cyt.
wyżej Regulaminu pracY, W zakresie terminowego i prawidłowego wypłacania
wynagrodzenia.

W toku kontroli ustalono również, iż wypłata wynagrodzenia za miesiące styczeń, kwiecień,
maj, lipiec, wrzesień, listopad, grudzień 2o7B r. oraz styczeń, maj, czerwiec i wrzesień
2079 r.163 tlastąpiła z llaruszel'|iern g 39 ust. 4 Regulaminu pracY wprowadzonego
Zarządzeniem nr 2I/2oo8, bowiem nie dokonano jej w dniu poprzedzającym dzień wolny od
pracy.

(dowód: akta kontroli - dokumentacja elektroniczna)

3.11 Pozostałe zagadnienia organizacyjne związane z funkcjonowaniem Uczelni.

Legitymacje studenckie studentom studiów stacjonarnych co do zasady wydawane były
w październiku. Wydawanie legitymacji studentom studiów niestacjonarnych związane
było zterminarzem organizacji roku akademickiego i datą obowiązkowych sesji
zjazdowych, podczas których były odbierane.
Stwierdzone przypadki wydania legitymacji studenckich w miesiącach późniejszych
spowodowane byłyzwłokąwopłacie za legitymację bądź niezgłaszaniem się po jej odbiór.

W latach akademickićh 2078/2079, 2oI9/2o2o oraz 2o2o/2o2! organizbcja roku
akademickiego podana została do wiadomości studentów i pracowników zgodnie
z postanowieniami obowiązujących w tym okresie Regulaminów studiów.

1ó1 Wyjaśnienia z dnia 29 kwietnia 2021 r.
1ó2 Wyjaśnienia z dnia 29 kwietnia 2021 r.
1ó3 W których dzień wypłaty wynagrodzenia przypadał na dzień wolny od pracy
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W roku akademickim 2o1B/2ot9, szczegółowy harmonogram zajęć dla kierunku
Fizjoterapia I stopnia i jednolitych studiów magisterskich oraz Fizjoterapia tl stopnia
podany został do wiadomości studentów oraz prowadzących zajęcia z naruszeniem
terminu wynikającego z postanowień 5 3 ust. 5 Regulaminu studiów.
Działalność Uczelniw powyższym obszarze ocenia się pozytywnie z nieprawidłowością.

Za powstałą nieprawidłowość odpowiedzialność ponosi Rektor Akademii oraz Dziekan
Wydziału Rehabilitacji i Kinezjologii.

3. 7 7.7 T er minow ość wydaw ania legitymacji studenckich

Zgodnie z wyjaśnieniami złożonymi w toku kontroli: w lotach akademickich 2078/2079 oraz
2079/2020 student w momencie podjęcia studiów, podpisania ślubowania, odbieroł legitymację,
której odbiór potwierdzał własnoręcznYm podpisem w prowadzonej przez niego teczce
z dokumentami przebiegu studiów. Zwrot legitymacji studenckiej następował po złożeniu
egzaminu dyplomowego, bądź po wydaniu decyzji o skreśIeniu z listy studentów.
od roku akodemickiego 2020/2027 szczegółowe regulacje w zakresie dotyczącym legitymacji
studenckich zostały doprecyzowane i umieszczone w treści Regulaminu Studiów Akademii
Wychowania Fizycznego i Sportu im. Jędrzeja Śniadeckiego, stanowiącego załącznik nr 1 do
Uchwały nr ó0 Senotu AWFIS z dnia 22'05.2020 r.lóa

Zagadnienia dotyczące legitymacji studenckich normowane były również przepisami
Regulominu studiów stanowiącego załącznik do Uchwały Senatu Nr 13 z dnia 18 kwietnia
2ot9 r. (S 2 ust. 2 i 3) oraz Regulaminu studiów stanowiącego załącznik do Uchwały Senatu
Nr 13 z dnia L7 kwietnia 2079 r. (5 2 ust. 3 i 4).

Ponadto kwestie związane z wydawaniem legitymacji studenckich w okresie objętym
kontrolą stanowiły przedmiot regulacji:

. Rozporządzenia Ministra Nauki i Szkolnictwa Wyższego z dnia t6 września 2076 r.
w sprawie dokumentacji przebiegu studiówlós.

o UstaWY Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce, której przepis art' 74 ust. 4 statuuje
obowiązek Uczelni wydania studentowi legitymacji studenckiej'

. Rozporządzenia Ministra NaukiiSzkolnictwa Wyższego zdnia27 września 2o78r.
w sprawie studiów.16ó

Przepisy regulacji wewnętrznych Akademii ani postanowienia prawa powszechnie
obowiązującego nie zakreślają daty wydania legitymacji studenckiej, wiążąc tę czynność
ze zdarzeniem W postaci rozpoczęcia studiów (Rozporządzenie MNisW W sprawie
dokumentacji przebiegu studiów), bądź złożenia ślubowania (Regulamin studiów stanowiący
załącznikdo Uchwały Senatu Nr ó0). Legitymacja jest dokumentem poświadczającym status
studenta' Tym samym wydanie legitymacji studenckiej powinno nastąpić niezwłocznic
po nabyciu przez studenta prawa do jej posiadania, a czynność odbioru dokumentu należy
odnotować w stosownym rejestrze.

W toku kontroli stwierdzono, iż legitymacje dla studentów studiów stacjonarnych co do
zasady wydawane były w październiku. Jako naiczęstsze przYczYny wydania legitymacji
studenckich w późniejszych miesiącach wskazano zwłokę w zapłacie za legitymację bądź
późniejsze zgłaszaniesię po jej odbiór.

W przypadktr studiów niestacjonarnych odbiór legitymacji co do zasady następował
w micsiącu listopadzie i grudniu, co zwlązane było z tcrminarzcm orgatrizacji rol<u
akademickiego i datą obowiązkowych sesji zjazdowych dla studentów, podczas których
legitymacje studenckie były odbierane. W pojedynczych przypadkach, przyczyną odbioru

1óa Wyjaśnienia z dnia 76 lutego 2o2! r
ró5 Dz.U. z 20!6, poz. 229.
1óó Di.U' z 2o!8, poz. 786!.
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legitymacji studenckich w miesiącach późniejszych była zwłoka w dokonaniu opłaty
za l egitymacj ę, bądź póŹniejszy jej od biór.

W oparciu o zapisy Rejestru legitymacji studenckich wydanych cudzoziemcom odbywającym
stud ia w języku angielskim w l atach a kademickich 2o7B/2o79, 2ot9 /2020 or az 2o2o / 2o2I
stwierdzono, iz legitymacje studenckie wydane zostały jedynie w 15 przypadkach1ó7.
W zakresie tym wyjaśniono, iz: powyższa sytuacja związana jest z tym, iż tylko 75 studentów
zgłosiło się do dziekanatu celem odbioru legitymacji' Reszta studentów, nie zgłaszała chęci
posiadania Elektronicznej Legitymacji Studenckiej. Dodatkowo jeśli chodzi o rok akademicki
2020/2027, od października do marca zajęcia odbywały sięwyłączniew trybie zdalnym. Dopiero
w marcu studenci pojawili się na Uczelni (przylecieli do Polski) i właśnie teraz osoby zainteresowane
odbier ają l egityma cje168.

3.77.2 Terminowość przedstawiania do wiadomości studentów harmonogramu/planu zajęć.

3. 77.2.7 Rok akademicki 20 78/ 20 79

Zgodniezbrzmieniem Regulaminu9tudiów,stanowiącegoZałącznikNr1doUchwałySenatu
Nr 13 z dnia 18 kwietnia 2oIBr., rok akademicki rozpoczyna się 7października itrwa do
30 września następnego roku kalendarzowego (S 3 ust' 1). organizację roku akademickiego
podaje się do wiadomości studentów i pracowników na co najmniej 3 miesiące przed
rozpoczęciem roku akademickiego poprzez zamieszczenie jej na stronie internetowej
Akademii (5 3 ust. 2|. Szczegółową organizację roku akademickiego dla wszystkich form,
trybów ikierunków studiów na Akademii określa Senat (5 3 ust. 3)' Szczegółowy
harmonogram zajęć prowadzonych na wydziale ustala dziekan i podaje do wiadomości
studentów i nauczycieli nie póŹniej niż tydzień przed rozpoczęciem zajęć (S 3 ust' 5).

Jak wynika ze złożonych w toku kontroli wyjaśnień: w roku 2078/2079 organizacja Roku
Akademickiego podana została do wiadomości studentów i pracownikow dnia 29 czerwca 2078
roku na stronie Bip oraz na stronie AWFis (...)1ó9 '

UchwałąSenatu Nr21zdnia27 czerwca 2ot9r. zatwierdzonyzostałTerminarzorganizacji
Roku Akademickiego 2oIB/2o79. Uchwała weszła w życie z dniem podjęcia.

Ponadto wyjaśniono, iż: w roku akademickim 2078/2079 szczegółowy harmonogram zajęć
dowiadomości studentów oraz prowadzących zajęcia podany został na stronie AWFiS dnia
24września 2078 r. dla kierunków: Wychowanie Fizyczne, Turystyka i Rekreacja, Sport oraz
Terapia Zajęciowa, natomiąst dla kierunku Fizjoterapia l stopnia i JSM dnia 2ó września 2078 r.,

a dla kierunku Fizjoterapia ll stopnia, decyzjąDziekanaWydziału RiK - 27 września 2078 r.170

Tym samym szczegółowy harmonogram zajęć dla kierunku Fizjoterapia l stopnia i JSM oraz
Fizjoterapia ll stopnia podany zostały do wiadomości studentów oraz prowadzących zajęcia
z naruszeniem terminu wynikającego z postanowień S 3 ust. 5 v'rw. Regulaminu, co stanowi
nieprawidłowość.
W związku z pov,tyższym wyjaśniono, iż: podanie szczegółowego harmonogramu zajęć w roku
akademickim 2078/2079 dowiadomości studentoworaz prowadzącychzajęcia dopiero w dniu 26
września 2078 r. (dlą kierunku Fizjoterapia I stopnia i JSM) oraz w dniu 27 września 2078 r. (dla

kierunku Fizjoterapia ll stopnia) nastqpiło z powodu losowych zmian kadrowych w Dziale
Planowania, spowodowanymi ciężkąchorobą jcdncgo z pracowników i rczygnacjąz pracY drugiego
pracowttiku, co wymagało skierowanitl do prac nad harmonogrunvrn zajęć innych prauwników
i wydłużyło proces przygotowywania hormonogramów, Dodatkowo opublikowanie planu ząjęć na
kierunku Fizjoterapia ll stopnia zostało wstrzymane do dnia 27 września 2078 r. na prośbę
dziekanaWydziału Rehobilitacjii Kinezjologii _ 177

1ó7 Na 90 studentów ujętych w przedmiotowym Rejestrze.
1ó8 Wyjaśnlenla z dnia L2 kwietnia 202'1 r.
1ó9 Wyjaśnienia z dnia 6 marca 2o2! r.
170 Wyjaśnienia z dnia 6 marca 2o2! r.
171 Wyjaśnienia z dnia !2 kwietnia 2021 r.
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3. 77.2.2 Rok akademicki 20 79 / 2O2O

Zgodnie z brzmieniem Regulaminu Studiów, stanowiąceg oZałącznik Nr 1 do Uchwały Senatu
Nr 13 z dnia 17 kwietnia 2oI9 r., rok akademicki rozpoczyna się I października i trwa
do 30 września następnego roku kalendarzowego (5 3 ust. 1). organizację roku
akademickiego wraz z podziałem na semestry podaje się do wiadomości studentów
ipracownikóW na co najmniej 3 miesiące przed rozpoczęciem roku akademickiego poprzez
zamieszczenie jej na stronie internetowej Akademii (5 3 ust. 2). Szczegołową organizację
roku akademickiego dla wszystkich form, poziomów, profili i kierunków studiów określa
Senat (5 3 ust. 3). Szczegółowy harmonogram zajęć prowadzonych na wydziale ustala
dziekan ipodaje dowiadomości studentów inauczycieli akademickich nie później niż dwa
tygodnie przed rozpoczęciem zajęć (S 3 ust. 5).

Jak wynika ze złożonych w toku kontroli wyjaśnień: w roku 2079/2020 organizacja Roku
Akademickiego podana została do wiadomości studentów i pracownikow dnia 27 czerwca 2019
roku na stronie Bip oraz na stronie AWFiS.172

Uchwałą Senatu Nr 35 z dnia 79 czerwca2079 r. zatwierdzony zostałTerminarz organizacji
Roku Akademickiego 2ot9/2o2o. Uchwała weszła w życie z dniem podjęcia.

Ponadto wyjaśniono, iż: w roku akademickim 2o79/2o szczegołowy harmonogram zajęć do
wiadomości studentów i dydaktyków podany został na stronie AWFis w dniach 7ó i 77 września
20 79 r. dl a wszy stki ch kierunków17 3.

3.77.2.3 Rok akodemicki 2O2O/2O27

Zgodnie z brzmieniem Regulaminu Studiów,stanowiącegoZałącznikNr 1 do Uchwały Senatu
Nr ó0 z dnia 22 maja 2020 r., rok akademicki rozpoczyna się t października i trwa
do 30 września następnego roku kalendarzowego (s 7 ust. 1). Szczegółową organizację roku
akademickiego dla wszystkich form, poziomów, profili i kierunków studiów określa Senat,
po zasięgnięciu opinii organu samorządu studenckiego i podaje do wiadomości na stronie
internetowejAkademiidodnia31majakażdegoroku(57 ust.4).Szczegółowyharmonogram
zajęć prowadzonych na wydziale ustala izmienia Rektor lub upowazniony prorektor, dziekan
lub prodziekan i podaje do wiadomości studentóW oraz nauczycieli al<ademickich na stronie
internetowej Akademii na semestr zimowy do dnia 31 lipca, a na semestr letni do dnia
15 stycznia (5 7 ust.5).

Jak wynika ze złożonych w toku kontroli wyjaśnień: w roku 2020/2027 organizacja Roku
Akademickiego podana została do wiadomości studentów i pracowników dnia 28 maja 2O2O roku
na stronie Bip oraz na stronie AWFiSl7a.

Uchwałą Senatu Nr 59 z dnia 22 maja 2020 r. zatwierdzony został Terminarz organizacji
Roku Akademickiego 2o2o/202t. Uchwała weszła w życie z dniem podjęcia.

Ponadto wyjaśniono, iżw roku akademickim 2020/21,w związku z sytuacjq covidowąnie można
było zadecydować o trybie realizacji zajęć (w załqczniku zarządzenie 95/2020), więc szczegółowy
harmonogram zajęć do wiadomości studentów i dydaktyków podany został na stronie AWFiS dnia
75 września 2020 r. dla wszystkich kierunków.l7s
Zgodnie z S 1 ust. 5 przekazanego W ramach wyjaśnień Zarządzenia Nr 95/2o2o z dnia
11września 2o2o r. W sprawie: organizacji kształcenia .w warunkoch związanych
z zapobieganiem, przeciwdziałaniem i zwalczaniem CovlD-79 w roku akademickim 2o2o/2o27,
wykaz zajęc dla studentów zostanie podany do ich wiadomości w harmonogramie zajęć
najpóźniej do dnia 15 września 2o2o roku.

172 Wyjaśllienia z dnia ó marca 2027 r
173 Wyjaśnienia z dnia 6 mar ca 2o2! r
17a Wyjaśnienia z dnia 6 mar ca 2o2! r
175 Wyjaśnienia z dnia 6 marca 2o2! r

Strona 59 z 15ó



Tym samym ogłoszenie szczegółowego harmonogramu za1ęc w terminie poźniejszym niż
wynikający z Regulaminu studiów podyktowane zostało wystąpieniem sytuacji zagrożenia
epidemicznegoi związanąz nią koniecznością bieżącego podejmowania decyzji w zakresie
formy prowadzenia zajęć dydaktycznych oraz ich organizacji w ramach dualnego sposobu
nauki.

Ponadto, w toku kontroli wyjaśniono, iż: w harmonogramach zajęć dydaktycznych były
dokonywane zmiany spowodowane ruchami kadrowymi (zmiana obciążen, zatrudnienie nowych
pracowników). Były one wprowadzane za wiedzą i zgodą dziekąna.I7ó

(dowód: akta kontroli - dokumentacja elektroniczna)

3.12 Udostępnianie nieruchomości Uczelni podmiotom zewnętrznym.

W AWFiS została określona strategia rozwoju Akademii na lata 2o72-2o2o, a następnie na
lata 2020-2026. W dokumentach tych, W sposób ogólny określono kierunki
gospodarowania posiadanym przez Uczelnię mieniem, w tym zagospodarowania
nieruchomości.
W okresie objętym kontrolą w Akademii nie zostały ustanowione przepisy wewnętrzne,
kompleksowo regulujące zasady udostępniania w drodze porozumień lub umów
cywilnoprawnych nieruchomości podmiotom zewnętrznych, w tym również zasady
postępowania przy wyborze dzierżawców Iub najemców nieruchomości Uczelni oraz
zasady ustalania wysokości czynszu.
Analiza wybranej do kontroli próby dotyczącej zawartych umów i porozumień
dotyczących udostępniania nieruchomości AWFiS wykazała, że Akademia:
- nie dokumentowała analiz stopnia zainteresowania najmem sal, będących przedmiotem
umów (3 przypadki),
- nie dokumentowała czynności, mających na celu zapewnienie możliwości ubiegania się
o wynajem szerszemu gronu potencjalnych zainteresowanych podmiotów oraz uzyskanie
jak najkorzystniejszych dla Akademii rezultatów wynajmu (3 przypadki); w świetle art.44
ustawy o finansach publicznych,każde działanie podejmowane przez jednostkę sektora
finansów pubIicznych powinno być starannie i rzetelnie przygotowane
iudokumentowane, ceIem wykazania, że wydatki z tytułu kosztów utrzymania obiektu
przynoszą uczeI ni wymierne korzyści,
- nie dokumentowała zasad ustalania opłat lub zastosowanych zasad i okoliczności
obniżania stawek za udostępniane nieruchomości i sprzęt będący na wyposażeniu tych
n ieruchomo ści (9 przypadków).
Na podstawie powyższych ustaleń należy stwierdzić, że proces udostępniania
nieruchomości Akademii, w tym zawierania umów w tym zakresie, nie był wystarczająco
przejrzysty. Jedną z przYczYn tego stanu rzeczY był brak w okresie obiętym kontrolą
kompleksowego uregulowania w przepisach wewnętrznYch Akademii ww. zagadnień.
W przekazanej do kontroli dokumentacji dotyczącej 9 umów/porozumień brak było
dokumentów potwierdzających umocowanie osób reprezentujących podmioty, z którymi
Akademia zawarła umowy/porozumienia.
Wtoku kontroli ustalono również, że przed zawarcicm 7 umów/porozumień nie dokonano
ustalenia wartości rynkowej przedmiotu czynności prawnej. Powyższe było istotne
zuwagi na treść art. 90 ust. 4 Psw oraz art. 423 ust. 2 Pswn i konieczność ustalenia
obowiązku uzyskania zgody Prezesa Prokuratorii Generalnej Rzeczypospolitej Polskiej'
w przypadkach gdyby wartość rynkowa przedmiotu czynności prawnej przekroczyła
kwotę 2 000 000 złotych.
W treści 3 umów nie zamieszczono klauzuliwaloryzacyjnej, o której mowa w art. 3581 5 2
Kodeksu cywilnego, uprawniającej Akademię do zwiększenia wysokości czynszu
np.wgwskaźnika inflacji, co świadczy o niewystarczającej dbałości o zabezpieczenie
intcrcsów Akademii.

W niniejszym obszarze zastosowano opisową ocenę działalności Uczelni.

17ó Wyjaśnienia z dnia 6 marca 2027 r

Strona óo z 15ó



Zagadnienia dotyczące udostępniania nieruchomości przez uczelnie publiczne w okresie
objętym kontrolą zostały tylko częściowo uregulowane w przepisach powszechnie
obowiązujących.
Zgodnie z art.90 ust' 4 Psw, w brzmieniu obowiązującym od 1 stycznia 2ot7 r', na zasadach
określonych w art. 38-41 ustawy z dnia 76 grudnia 2076 r. o zasadach zarządzania mieniem
poństwowym177 dokonanie przez uczelnię publiczną czynności prawnej w zakresie oddania
składników aktywów trwałych, w rozumieniu przepisów o rachunkowości, do korzystania
innemu podmiotowi, na okres dłuższy niż 1B0 dniw roku kalendarzowym' Wymagało zgody
Prezesa Prokuratorii Generalnej Rzeczypospolitej Polskiej, w przypadkach gdy wartość
rynkowa tych składników albo wartość rynkowa przedmiotu czynności prawnej,
przekraczała kwotę 2 000 000 złotych. Do wniosku o wyrażenie zgody nalezało dołączyć
zgodę senatu uczelni. Analogiczny obowiązek został uregulowany w art. 423 ust' 2 Pswn
ztym,że do wniosku o wyrażenie zgody dołącza się zgodę rady uczelni.
Zprzepisow art.66 ust. 1a Pswwynikał obowiązek opracowania i realizacji strategii uczelni,
tj. dokumentu umożliwiającego zarządzanie szkołą wyższą w sposób menadżerski, który
nalezy rozumieć jako plan zarządzania wszystkimi zasobami uczelni, kreowany w procesie
racjonalnej jej analizy i otoczenia, ułatwiający świadome kształtowanie przyszłości uczelni'
obowiązek przyjęcia i realizacji strategii uczelni określono również w art. 28 ust' 1 pkt 3
Pswn.

Przepisy wewnętrzne

W Akademii w okresie objętvm kontrolą nie zostały ustanowione przepisy wewnętrzne,
kompleksowo regulujące zasady udostępniania W drodze porozumień lub umów
cywilnoprawnych nieruchomości podmiotom zewnętrznych, w tym również zasady
postępowania przy wyborze dzierzawców lub najemców nieruchomości Uczelni. Rektor
Akademii w wyjaśnieniach wskazał, że proces udostępniania nieruchomości co do zasady
składał się z następujących etapów: a) dokonanie przeglądu infrastrukturY - ocena potencjału
ifunkcjonalności danej nieruchomości oraz przydatności do realizacji celów statutowych Uczelni;
b) cel - uzyskanie lub zwiększenie przychodu AWFIS, wspomożenie celów statutowych Uczelni,
c) poszukiwanie lub wybór najemcy, negocjacje z kontrahentem pod kątem maksymalizacji zysku
oraz realizacji celów statutowych Uczelni, d) przygotowanie draftu umowy we współpracy z Biurem
Prawnym (zgody i akceptacje), e) przedstawienie draftu umowy kontrahentowi, f) zatwierdzenie
wersji ostatecznej umowy przez Biuro Prawne (zgody i akceptacje), g) podpisanie umowy zgodnie
zkompetencjami. h)udostępnienie przedmiotu najmu, i) przekazanie umowy do Centralnego
Rejestru Umów (cRU), j) bieżqce monitorowanie zapisów wynikajqcych z umowy.778

W Akademii zostały przyjęte zarządzeniami Rektora cenniki wynajmu zewnętrznych oraz
wewnętrznych obiektów sportowych, ośrodka sportowo-szkoleniowego oraz pomieszczeń
domu studenta.179 Jednakpozaww. cennikami funkcjonowały w Akademii inne cenniki - Hali
Leszka Blanika, Hali Widowiskowo-sportowej oraz Sali Kongresowej - niezatwierdzone
przez Rektora, których procc5u sporządzcnia nic byli w stanic wyjaśnić zarówno Rektor
Akademii jak i pracownicy,którzy stosowalite cenniki.
W kontrolowanej jednostce nie zostały określone także zasady odpłatności za najem
pomieszczeń biurowych/administracyjnych, w tym minimalne stawki czynszu za ! m2
powierzchni w poszczególnych nieruchomościach. Nie opracowano też procedur w zakresie
kalkulacji wysokości i określania stawki czynszu za najem pomieszczeń
biu rowych/adm inistracyjnych.

W Akademii nie ustalono również mechanizmów, mających na celu zapewnienie
przejrzystych zasad postępowania przywyborzedzierżawców lub najemców nieruchomości.
W złożonych wyjaśnieniach Rektor Akademii wskazał, że wybór najemców następował na
zasadzie: a) weryfikacji wiarygodności kontrąhenta oraz kodu działalności, b) spojności ze strategiq

L17 Dz.|). 2ot6 poz. 2259, z późn. zm.
178 Wyjaśnienia z dnia t lutego 2021 r.
179 Zarządzenia nr: ó4 / 2ot!, 29 / 2o!3, 42/ 20 t4, 5 6 / 20 7ó, 9 4/ 2o2o.
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i profilem działalności AWFiS, c) uzyskania najkorzystniejszych warunków współpracy.
Jak wyjaśnił Rektor, Akademia nie posiada wzoru umowy zatwierdzonego zarządzeniem rektora'
('..) Ze względu na różny charakter obiektow, terenów i ich specyfikę, każda umowa
przygotowywana jest indywidualne i uzgadniana z Biurem Prawnym.
W wyjaśnieniach z dnia 23 czerwca 2o2I r. Dyrektor Administracyjny przedstawił
informacje dotyczące zasad, którymi Akademia kierowała się przY udostępnianiu
nieruchomości. Dyrektor wskazał, że Akodemia Wychowania Fizycznego i Sportu im. Jędrzeja
Śniadeckiego w Gdańsku obowiązona jest do przestrzegania przepisów ustawy o finansach
publicznych, która nakłada na Uczelnię obowiązek rzetelnego i gospodarnego zarządzania
posiadanymi środkami w celu realizacji swoich zadań ustawowych i statutowych' Ustawa - Prawo
o szkolnictwie wyższym i nauce w art' 77 określa jakie główne zadania mają w naszym kraju
uczelnie akademickie. Są to: 7) prowadzenie kształcenia na studiach; 2) prowadzenie
kształcenia na studiach podyplomowYch lub innych form kształcenia; 3) prowadzenie
dziąłalności naukowej, świadczenie usług badawczych oraz transfer wiedzy i technologii do
gospodarki;4) prowadzeniekształcenia doktorantow;5) kształcenie i promowanie kadr
uczelni; ó) stwarzanie osobom niepełnosprawnYm Warunków do pełnego udziału w: a) procesie
przyjmowania na uczelnię w celu odbywania kształcenia, b) kształceniu, c) prowadzeniu
działalności naukowej;7) wychowywanie studentów w poczuciu odpowiedzialności zo państwo
polskie, tradycję narodową, umacnianie zasad demokracji i poszanowanie praw człowieka;
B) stwarzaniewarunków do rozwoju kulturY fizYcznej studentów; 9) upowszechnianie pomnażanie
osiągnięć nauki i kultury, w tym przez promadzenie i udostępnianie zbiorów bibliotecznych,
informacYjnYchi archiwalnych;70) działanie na rzecz społeczności lokalnych
i regionalnych.
Ponadto zadaniem uczelni publicznej prowadzącej kształcenie w zakresie nauk medycznych
lub nauk o zdrowiu, a taką jest AWFiS, może być także uczestniczenie w sprawowaniu opieki
medycznej w zakresie i formach określonych w przepisach o dziołalności leczniczej.
Dodatkowo uczelnia może prowadzić domy studenckie i stołówki studenckie.
Ponadto, zwrócić należy uwa7ę, że status AWF'S w art. B ust' 3 przewiduje, że Akademia może
prowadzić we współpracy ze stowarzyszeniami sportowymi m'in. z Akademickim Związkiem
Sportowym, a także innymi stowarzyszeniami sportowymi, studia podyplomowe, kształcenie
specjalistyczne i inne formY kształcenia (m.in. kursy i szkolenia), także przeznaczonych dla osób
ni eb ęd ący ch stu d enta mi.
Mając na uwadze powyższy zapis zauwążYć należy, że AWFiS w pierwszej kolejności zobowiązana
jest do udostępnienia obiektów i powierzchni podmiotom wskazanym w art. 8 ust. ,,3 Statutu, o nie
Jak najszerszej grupie potencjalnych kontrahentów". Zauważyć również należy, że jako ,,korzyści
z wynajmowanych obiektów" nie należy wyłącznie rozumieć korzYści finansowych. Świadczy o tym
działalność statutowa AWFis, a w szczególności zasady którymi w myśl art.7 Statutu Uczelnia
obowiązono jest się kierowoć - w szczególności zasadą kształcenia w celu zdobywania
i uzupełniania wiedzy oraz stwarzanią wąrunków do rozwoju kultury fizYcznej i sportu studentów,
pracowników i absolwentów, a także zasadą uczestniczenia w rozwoju kultury fizYcznej i sportu'
W świetle zatem statutu za korzyść z wynajmowanych obiektów należy w znacznej mierze rozumieć
stwarzanie przez Uczelnię swoim studentom, pracownikom i absolwentom możllwoścl do
poszerzania wiedzy orąz doskonalenia swojej kultury fizycznej, co czynione jest m'in' poprzez
stwarz'anie możliwościkorzystania przezwskązanepodmioty z obiektów sportowych. Korzyściądla
AWFis jest bowiem również budowanie otoczenia edukacyjno-sportowego, a także zaplecza
sportowców, zaś w tym celu Uczelnia uważnie dobiera kontrahentów, nie opierając się wyłqcznie
na kryterium ,,zwiększenia konkurencyjności i osiągnięcia większych korzyści z wynajmowanych
obiektów",
Mając na uwadze powyższe zauważyć zatem należy, że Akademia Wychowania Fizycznego i Sportu
im' Jędrzeja Śniadeckiego w Gdansktt zobowiązana jest w pierwszej kolejności da stwarz'ania
preferencyjnych warunków do prowadzenia własnej działalności (z uwzględnieniem zapisów
statutowych), co czynione jest m.in' poprzez wynajmowanie powierzchni podmiotom, którzy
umożliwiają AWFis ksztołcenie swoich studentów. Jako przykład można wskazać umowę najmu
pomieszczeń, w których prowadzona jest placówka rehabilitacyjna , w którejto
studenci AWFiS mają możliwość odbywać szkolenia i praktyki' Korzyścią Uczelni w tym przypadku
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jest zatem nie tylko wynagrodzenie z tytułu umowY najmu z tym podmiotem, Iecz również
możIiw ość ksztął ceni a stud entów'
Na marginesie powyższego zauważyć należy, że treść pytania odwołuje się do zasady
gospodarowania określonej w art. 1'2 ustawy z dnia 27 sierpnia 7997 r, o gospodarce
nieruchomościami, z której wynika obowiązek gospodarowania nieruchomościami w sposob
zgodny z zasadami prawidłowej gospodarki.Wskazać jednaktrzeba, że przywołana ustawa określa
zasady gospodorowania nieruchomościami stanowiącymiwłasnośćSkarbu Państwa orazwłasność
jednostek samorządu terytorialnego, a także określa zasady gospodarowania nieruchomościami
w ściśle określonych celach. Ustawa ta nie obowiązuje zatem AWFis, w kształcie przedstawionym
w treści pytania, ponieważ Uczelnia w pierwszej kolejności stwarza preferencyjne warunki
do prowadzenia własnej działalności z uwzględnieniem swoich zadań statutowych'
Podsumowując podstawowym celem Uczelni nie jest maksymalizacja zyskow z najmu tylko
realizacja zadań nałożonych na nią przez ustawodawcę oraz Statut. Jest to szczególnie istotne ną
Uczelni sportowej, która nie może funkcjonować bez współpracY z samorządem lokalnym,
związkami i klubomi sportowymi. Niestety ustawodawca pominął tę kwestię milczeniem w art. 71
ustawy PoSzWiN stwierdzając zdąwkowo o ,,stwarzoniu warunków do rozwoju kultury fizycznej
studentów". Pominięcie przez ustawodawcę kwestii finansowania szkolenia przez uczelnie
sportowe kadr na potrzeby polskiego sportu wyczynowego i amatorskiego (jak ma to miejsce
przypadku chociażby kądr morski czy lotniczych) wydaje się źródłem tych problemów.
Uregulowania na poziomie ustawowych tejże kwestii rozwiałoby wszelkie wątpliwości i usunęło
szereg przeszkód w rozwoju uczelni sportowych jak i polskiego sportu w ogóle' Specjalistyczne
uczelnie mogłyby stanowić zaplecze kuźnie kadr dla polskich klubów. Ten postulot de lege ferenda
zostawiamy jednok do rozwożenia odpowiednim or7onom państwowym'
Należy jednak zwrócić uwagę pomimo powyższych uwarunkowań i trudności, że tam gdzie to jest
możliwe i nie stoi w sprzeczności z realizacją zadań Uczelni przewidzianych prawem władze |Jczelni
podejmują działania majqce na celu maksymalizację przychodów zwykorzystania komercyjnego
majątku Uczelni' Tam gdzie to możliwe, ogłaszana są otwarte przetargi (przY długotrwałych
umowach na znaczne powierzchnie). Sytuację utrudnia fakt, iż Uczelnia dysponuje ograniczonym
zakresem obiektów do ewentualnego wynajmu długoterminowego. Bardzo często to kontrahent
zgłasza zapotrzebowanie na wynajem' Jeśli uda się znaleźć jakieś pomieszczenie spełniające
wymaganie, rozpoczynały się negocjacje dotyczące warunków i zasad wynajmu. Najem
okazjonalny najczęściej odbywa się na postawie przyjętych cenników i ewentualnych zniżek.
Cenniki są aktualizowane w miorę potrzeb co roku i dostosowywane do sytuacji rynkowej i stanu
naszej infrastruktury' Ponadto w początku tego roku zostało przyjęte przez nowego Rektora
Za r zqd zeni e maj qce u po rządkow a ć tą kw estię (...).
Przyjmując do wiadomości powyższe wyjaśnienia, na podstawie ustaleń dokonanych
wtrakcie kontroli stwierdzono, ze kwestia udostępniania nieruchomości przez Akademię,
w tym określenie zasad zapewniających przejrzystość tego procesu' wymagała
kompleksowego uregulowania w przepisach wewnętrznych Akademii. W zastrzeżeniach
z dnia 27 lipca 2022 r. do projektu wystąpienia pokontrolnego poinformowano, że w wyniku
kontroli Akademia usunęła braki i obecnie funkcjonują przepisy wewnętrzne, kompleksowo
regulującezasady udostępniania w drodze porozumień lub umów cywilnoprawnych nieruchomości
podmiotom zewnętrznym, w tym również zasady postępowania przY wyborze dzierżawców lub
najemców nieruchomości Uczelni oraz zasady ustalania wysokości czYnszu. Wskazano,
żew Akademii opracowano cenniki uwzględniające sytuację na rynku lokatnym oraz koszty
funkcJonowania obiektów. ('..) opracowano ponadto regulamin dotyczący oddawania w najem
nlerucllottlości Uczelni, starając się proces wynajmu uczynlć Jak na]bardziej przejrzystym
i transparentnym. Nie zawsze jest to w 700% możliwe ze względu na tak zwany najem okazjonalny
oblektów i koniecznośc wręcz poszukiwania chętnych nań klientow, co jednak staramy się
niwelować wprowadzając cenniki i przejrzyste zasady przyznania zniżek dla stałych klientów
Idozastrzeżeń załączone zostały stosowne dokumenty, potwierdzające przedstawione
informacje]. Ponadto w zastrzeżeniach wskazano: (...) Jak słusznie zauważyli kontrolujący
MEiN, szczególne dotyczy to zasad udostępniania infrastruktury, które Akademia musi stosować
wobec uczelnianego klubu sportowego Azs AWF'S w Gdańsku. Nateży zauważyć,
iżfunkcjonowanie Uczelni sportowej bez klubu sportowego, w którym trenują studenci
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i pracownicy, byłoby niemożIiwe. Niestety działalnośc zastrzeżona dla klubu sportowego nie mieŚci
się w katalogu zadan uczelni wyższej opisanych w art. 1-1 Ustawy z dnia 20 lipca 201'Br- Prawo
o szkolnictwie wyższym i nauce. W opinii Akademii, jest to przejaw niedostrzegania przez
ustawodawcę specYfiki uczelni sportowej. Jednak pomijając postulaty de lege ferenda należy
stwierdzić, iż od początku przemian ustrojowych symbioza i wspołpraca AWFis jako uczelni
sportowej z Akademickim Związkiem Sportowym AWFis w Gdańsku, jest fundamentem naszego
działania i znalazła odzwierciedlenie w art' 1-09 ust. Statutu AWFis z dnia L9 czerwca 2079 r' Do
tego cześć okresu objętego kontrolą obejmowała okres pandemii, w czasie ktorej decyzją władz
Państwa praktycznie zamrożono część obszarów działalności AWFIS, wymuszając podejmowania
trudnych decyzji wobec kurczęcych się przychodów z tytułu wynajmu obiektów.

Strategia

W AWFis została określona strategia rozwoju Akademii na lata 2ol2-2o2o, a następnie na
lata2020-202ó. W dokumentach tych w sposób ogólny określono kierunki gospodarowania
posiadanym przezUczelnię mieniem, wtym zagospodarowania nieruchomości. W pierwszym
z wymienionych dokumentów jako cel strategiczny nr 3 określono rozwój infrastruktury
badawczej, sportowej, dydaktycznej, administracyjnej, socjalnej i informatycznej
wspomagającej procesy zawarte w misji iwizji Akademii. W ramach tego celu zaplanowano
działania w głównej mierze związane z modernizacją posiadanych obiektów sportowych.
Jednym z działan było również zagospodarowanie terenu Akademii poprzez współpracę
gospodarczą z podmiotami zewnętrznymi. Zadne z postanowień strategii rozwoju Akademii
na lata 2ot2-2o2o nie odnosiło się do zagadnienia odpłatnego udostępniania nieruchomości
podmiotom zewnętrznym. Natomiast w strategii rozwoju Akademii na lata 2020-2026
w ramach celu strategicznego nr 4 (rozwój infrastruktury) zaplanowano działania mające
zazadanie zoptymalizować wykorzystanie istniejącej infrastruktury Uczelni, w tym
dotyczące skutecznego wynajęci a obiektów spo rtowych i dyda ktycznych.

U stolenia doty czqce zawi erania umów

W toku kontroli zbadano proces udostępnienia nieruchomości na podstawie 5 umów najmu
i4porozumień o współpracy, zawartych w latach 2ot8'2o2o z

. Ponadto badaniu
poddano 1 porozumienie owspółpracy, zawartew 2020 r. z podmiotem

Tabela - kon w zakresie ionia nieruchomości

Numer dokumentu Rodzaj
Przedmiot

umowy/porozumi
enia

Podmiot, z
którym
zawańo

umowę/poro
zumienie

Data
zawarcia
umowy

Okres
udostępniania

KG.261.3.2020.rM
naJmu
umowa

sala sportowa 27.01.2020
od27.O7.2O2O

na czas
nieokreślonY

od 01.05.2018
na czas

nieokreślonv
KNCŻ/MS/9/2ot8

porozumlen
ico
współpracv

sprzęt żcglarsl<i 01.05.2018

KEs.2ó1.33.2019.TM
najmu
umowa Pomieszczenie 17.12.2019

odOt.t2.2OI9
na czas

nieokreślony

KES.261.32.2079.TM
naJmu
umowa

obiekty sportowe,
laboratorium
wysiłku
fizycznego,
sale dydaktyczne,
salka do masażu

02.I2.2019
37.70.2079-
37.07.2020

budynki, obiekty
3portowc,
laboratoria,
pokoje w domach
studenckich

30.71.20r8 37.70.2018-
31.07.2079RB/wl,Ą/t4/2oIB

naJmu
umowa
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KG.261.4.2020.TM umowa
najmu

sala dydaktyczna,
szatnia 0r.71.2020

o7.I1,.2020-
15.o5.2026

ot/HB/2018
porozumien
ieo
wsoółoracv

Hala Leszka
Blanika o2.o7.2018 02.07.2018-

3I.72.2019

02/HB/2078
porozumien
ieo
współpracy

Hala Leszka
Blanika, Hala
Widowiskowo-
Sportowa,
Sala Kongresowa

25.O5.2018
28.06.2018-
30'0ó.2018

KNCŻ.267.4.2o2o.Ms
porozumren
ieo
współpracy

sprzęt żeglarski
imotorowodny,
sale dydaktyczne

76.O4.2020
o1.o5.2020-
31.I2.2020

03/HB/2020
porozumten
teo
WS

Hala Leszka
Blanika 02.o7.2020 ot.oL2020-

31.72.202L

Na podstawie udostępnionej przez Uczelnię dokumentacji, dotyczącej zawarcia WW. umóW
i porozumień ustalono, co następuje:

Umowa z dnia 27 stycznia 2020 r., nr KG.267.3.2O20.TM

W lmlenlu Akadernll umowę zawarł Pan dr hab. Waldemar Moska - ówczesny Rektor
Akademii. Zgodnie z 5 1 ust. 7i 2ww. umowy Akademia oddała , w odpłatny najem
salę sportową, znajdującą się przy ul. , celem prowadzenia przez najemcę
treningów oraz meczy tenisa stołowego W ramach Sekcji Tenisa Stołowego
Zgodnie z S ó ust. 1umowa została zawarta na czas nieokreślony z mocą obowiązywania od
dnia 1 października 2079 r'

W toku kontroli ustalono, Że przed zdecydowaniem o zawarciu umowy KG.2ó7'3.2\20.TM
Akademia nie przeprowadziła udokumentowanej analizy (rozeznania) stopnia
zainteresowania najmem sali, będącej przedmiotem umowy nr KG.267.3.2020.TM. Nie
udokumentowano róWnież czynności, mających na celu zapewnienie możliwości ubiegania
się o wynajem szerszemu gronu potencjalnych zainteresowanych podmiotów oraz nie
udokumentowano okoliczności potwierdzających uzyskanie jak najkorzystniejszych dla
Akademii rezultatóW z Wynajmu.
Były Rektor Akademii wskazał w wyjaśnieniach180, że w ramach rozeznania rynku organizacji
ząjęć w tenisie stołowym na terenie miasta Gdańska (..') dokonano rozeznonia w postaci osobistej
wizytacji obiektów i podmiotów na terenie miasta, prowadzących tego rodzaju działalność (...)
Zrozeznania wynika, że: (..') - żaden podmiot tego rodzaju nie wyraża zainteresowania
uczestnictwemw zajęciachtenisa stołowego na obiektach AWFis. Ponadto były Rektor Akademii
podniósł, że: (...) - Dział Gospodarczy i Zaopatrzenia AWFiS, prowadząc zorganizowanq
działalność poszukiwanio potencjalnych kontrahentów, zapewnia obłożenie obiektów sportowych
AWFis w niewielkim zakresie przed godz' 7ó'oo; - wiele obiektów sportowych AWFiS jest
niewykorzystywanych z powodu braku zainteresowania podmiotów zewnętrznych oraz
zmniejszającej się liczby studentów; - zły stan obiektów sportowych AwFis nie pozwala na
konkurencyjny wynajem wstosunku do obiektów PZTS, MRKS i obiektów szkolnych.
Były Rektorwyjaśnił również, że Uczelnia nie miała obowiązku organizowania postępowania,
mającego na celu zapewnienie możliwości ubiegania się o wynajem szerszemu gronu
potencjalnych zainteresowanych podmiotów oraz uzyskanie jak najkorzystniejszych dla
Akademii rezultatów zwynajmu,'gdyż nie stosuje się do niej lJstawy o Gtsspot)urce
Nieruchomościami. AWFiS zgodnie ze swoim itatutem i Ustawą o szkolnictwie wyższym ma za
ządanie reąlizowanie celów odmiennych niż stricte komercyjne. W celu optymalizacji realizacji
swoich celow statutowych musi współpracować z otoczeniem społeczno-gospodarczym. Nie
koniecznie kierując się zyskiem finansowym. Jak rozumiem, taki był zamysł ustawodawcy, który
wyłączył szkoły wyższe spod stosowania zasad określonych |Jstawą o Gospodarce

18o Wyjaśnienia byłego Rektora Akademii przekazane w wiadomości elektronicznej z dnia 31 mĄa2o2I r
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Nieruchomościami, w tym art. 42 nakazujący uwzględnienie konieczności zapewnienia jawności
ijednolitości postępowania, równego dostępu do udziału w przetargu, uzyskania
najkorzystniejszego wyniku. Dodatkowo jeszcze Uczelnia w realizdcji swoich działan korzysta
z ochrony przewidzianej art. 70 ust. 5 Konstytucji RP, która mówi, że autonomię szkoł wyższych
można ograniczyć tylko w drodze jawnego i konkretnego przepisu rangi ustawowej. A jak
wykazałem powyżej, brak jest przepisu nakazującego zasugerowanego w pytaniu lkontrolera].

Miesięczny czYnszz tytułu najmu ustalono na kwotę 3 ooo,oo zł netto (S 5 ust. 1 umowy).
Były Rektor Akademii wyjaśnił181, że stawka za korzystanie przez z sali do tenisa stołowego
została przygotowana w oparciu o analizę cen rynkowych tego typu obiektów. W kolejnych
wyjaśnieniach182 były Rektor Akademii przekazał swoje oświadczenie (bez daty)
sporządzone w sprawie przeprowadzonej analizy rynku w zakresie stawek za wynajem sali
sportowej. Z ww' oświadczenia wynika, że były Rektor dokonał wizji obiektów
prowadzących zorganizowaną działalność szkoleniową wtenisie stołowym na terenie miasta
Gdańska i pozyskał informacje dotyczące kwot dzierżawnych (20 zł za stół) za korzystanie
z obiektów'
Wskazać w tym miejscu nalezy, że do ww. oświadczenia nie zostały dołączone żadne
dokumenty potwierdzające dokonane przez byłego Rektora ustalenia (np. kopie cenników
obowiązujących w innych podmiotach)' Z wyjaśnień i dokumentacji nie wynika również,
w jaki sposób obliczono wysokość czYnszu określoną w zawartej umowie.
Z uwagi na brak w powyższym zakresie szczególowych pisemnych analiz, nic można
stwierdzić, czY na etapie zawierania umowy czYnsz ten został ustalony w sposób
zapewniający uzyskanie jak najkorzystniejszych dla Akademii rezultatów z wynajmu, nie
tylko finansowych.

W kontekście ustalania wysokości czynszu były Rektor Akademii w wyjaśnieniach183
podniósł, ze zobowiązał się do wyremontowania obiektu, celem przygotowania go do zajęć
(...) Jednak w zawartej umowie nie zamieszczono zapisów zobowiązujących do
wykonania remontu sali sportowej, będącej przedmiotem umowy. Zatem na etapie
zawierania umowy nie zabezpieczono w tym zakresie w wystarczający sposób interesów
Akademii' odnotować należy, że pomimo powyższego dokonał remontów - były Rektor
Akademiiwskazał rodzaj prac wykonanych w obiekcie oraz koszty poniesione w tym zakresie
przez o łącznej wartości I29 97o,oo zł, a także przekazał kopie dokumentów
potwierdzających poniesione przez koszty. Były Rektor Akademiiwyjaśnił, że w zawartej
umowie nie zamieszczono zapisów zobowiązujqcych AWFiS do wykonania remontu sali sportowej
(.'.l, sdyż takie zobowiązanie przedstawił Kierownik Sekcji Tełisa Stołowego (...).

Jednak powyższy fakt pozostaje bez wpływu na dokonaną wyżej ocenę braków w treści
umowy.
Były Rektor Akademii podniósł w wyjaśnieniach także, że w wyniku podpisanej umowy
Akademia Wychowania Fizycznego i Sportu uzyskała: stawkę rynkową obowiązującą
w nowoczesnYch, doskonalewyposażonych obiektach do tenisa stołowego w Gdańsku; odnowioną
sale sportową (z obiektu nie nadającego się do dydaktyki i sportu w postaci tenisa stołowego);
odpowiednie warunki do organizacji specjalizacji trenerskiej, realne oszczędności w opłotach za
energie elektryczną w wyniku wymiany energochłonnego oświetlenia na nowoczesne oszczędne
oświetlenie ledowe; doskonała promocję z tytułu uczestnictwa w zajęciach v-ce Mistrza
Paraolimpijskiego, najlepszego polskiego studenta sportowca i wielu medalistów Mistrzostw Polski.
Przyjmując do wiadomościwyjaśnienia w zakresie dotyczącym autonomii uczelni podkreślić
jednocześnie należy, że w świetle art. 44 ustawy o finansach publicznYch,każde działanie
podejmowane przez jednostkę sektora finansów publicznych powinno być starannie
irzetelnie przygotowane iudokumentowane, chociażby celem wykazania, że wydatki
z tytułu kosztów utrzymania obiektu przYnosząuczelni wymierne korzyści. Z dokumentacji

181 Wyjaśnienia byłego Rektora Akademii przekazane przy wyjaśnieniach Rektora Akademii z dnia 25 lutego 2021
r.,R.097t.9.44.2020.
182Wyjaśnienia byłego RektoraAkademii przekazanewwiadomości elektronicznej zdnia3tmaja2o2Ir.
183 Wyjaśnienia byłego Rektora Akademii przekazane przy wyjaśnieniach Rektora Akademii z dnia25 lutego 2021
r.,R.097t.9.44.2020.
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Sporządzanej na etapie zawierania Umowy (a nie dopiero z wyjaśnień składanych w toku
kontroli) powinno wynikać d laczego korzyści (nie tylko finansowe)wynikające z wynajmu sali
wybranemu podmiotowi będą większe (i w jakim zakresie) od korzyści wynikających
zwynajmu sali innemu podmiotowi. Przedłozona dokumentacja nie jest wystarczająca dla
potwierdzenia, że Akademia uzyskała najkorzystniejsze rezultaty w zamian za wynajem sali
sportowej. Wyniki przedstawionego W wyjaśnieniach byłego Rektora razeznania stopnia
zainteresowania najmem sali nie zostały w sposób wystarczający udokumentowane - nie
uzyskano womawianym zakresie pisemnych informacji. Na marginesie nalezy wskazać,
że podmioty, w których dokonano rozeznania, zostały wybrane w sposób dowolny
(w Akademiiw tym zakresie nie ustalono żadnych zasad).
W toku kontroli stwierdzono, ze W okresie od 1 paŹdziernika 2079 r. do dnia 26 stycznia
2o2o r. Akademia zapewniła możliwość korzystania z sali sportowej, znajdującej się
przy ul. , pomimo nie zawarcia pisemnej umowy w tym zakresie. Były
Rektor Akademii wyjaśnił18a, że w okresie przed 2ó stycznia 2020 roku, kiedy trwały negocjacje
zmierzające do podpisania umowY, w obiekcie odbywały się rożne zajęcia sportowe, dydaktyczne
i korzystały z niego także grupy zewnętrzne.Powyższe opóźnienie w zawarciu pisemnej Umowy
mogło negatywnie wpłynąć na dochodzenie praw Akademii w przypadku ewentualnego
sporu z kontrahentem.
Wartość przedmiotu czynności prawnej wyniosła zł,zatem przed zawarciem umowy
nie było Wymagane uzyskanie zgody,o której mowa w art. 90 ust.4 Psw.

Porozumienie z dnia 7 maja 2078 r., nr KNcŻ/Ms/9/2o78

W imieniu Akademii powyższe porozumienie zawarł Pan - ówczesny Kanclerz
Akademii, działający na podstawie pełnomocnictwa z dnia 30 lipca 2015 r. udzieloneg o przez
Rektora Akademii.
W porozumieniu, zawartym na czas nieokreślony, uregulowane zostały zasady prowadzenia
przez Akademię oraz wspólnych działań szkoleniowych oraz organizacyjnych
przez sekcję żeglarską na terenie Narodowego Centrum Zeglarstwa.
Akademiazobowiązała się do odpłatnego udostępnienia na zasadach najmu sprzętu
żeglarskiego wg stawek określonych w 5 3 ust. 1 porozumienia, które były nizsze o 95,B3%-
98,52% od przewidzianych w Cenniku usług Narodowego Centrum Żeglarstwa Akademii.
Szczegółowe dane w powyższym zakresie przedstawiono w tabeli nr KNCZ/M s/9/2o7B-7.

Tabela nr KNCŻ/MS/9/2078- 7

Porównanie lentu z z cennika NCŻ.
Stawkaw
cenniku

za 1dzień najmu
(przy najmie

3

Na podstawie S 4 ust. 1 porozumienia Akademia udostępniła równiez przystań
żeglarską w niezbędnym zakresie, z uwzględnieniem preferencyjnych opłat za: korzystanie
z przystani (5 zł brutto/os./miesiąc), postój łodzi trenerskiej (10 zł brutto/jedn./miesiąc),
wodowanie (10 zł brutto za jednorazowe użycie dźwigu), umieszczenie banerów (25 zł brutto
za 7 m2 banera za miesiąc). Akademia zobowiązała się również do zapewnienia
nieodpłatnego dostępu do pokoju trenerów w godzinach pracy NCZ, do siłowni oraz sal
wykładowych na potrzeby zajęc dydaktycznych oraz regat.

18a Wyjaśnienia przekazane przy wiadomości elektronicznej z dnia 37 ma1a 2o2t r
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Sprzęt żeglarski
opłata określona
w umowie za szt.

za miesiąc

Opłata obliczona
na podstawie

cennika za szt. za
miesiąc (30 dni)

obniżenie
opłaĘwzł
zatszt,

obniżenie
opłaty w

procentach
zatszt.

Optimist 4o'oozł 50'00 zł t2oo,oozł 1 150'00 zł 95,83%

L'Equipe B0'00 zł 50'00 zł 24oo'oozł 235o,oozł 97,92%
Deska

windsurfinsowa 90'00 zł 40'00 zł 27oo'oozł 2 660,00 zł 98,52%

Laser 70'oozł 50'00 zł 2 7oo,oozł 2 050'00 zł 97,62%

420 110,00 zł 50'00 zł 3 300'00 zł 325o'oozł 98,48%



W związku z regatami organ izowanymi przez , w 5 4 ust. 2 porozumienia ustalono zasady
odpłatności za najem statków, pontonów trenerskich, za postój samochodów na parkingu
wewnętrznym NCZ oraz inne usługi, na preferencyjnych warunkach. Stawki określone w 5 4
ust. 2 lit. b, c, i e porozumienia, które można było porównać ze stawkami przewidzianymi
wCenniku usług Narodowego Centrum Zeglarstwa Akademii, były nizsze o 5o%-91,t5%.
Szczegółowe dane W poWyZSZym zakresie przedstawiono w tabeli nr KNCZ/MS /9/2078'2'

Tabela nr KNCŻ/Ms/9 /20 7B-2
Porównanie opłat dotyczących regat określonych w porozumieniu z opłatami wynikającYmi
z cennika NCŻ.

5przęt/usługa Jednostka
rozliczeniowa

Stawka
określona w

umowie

Stawka
wynikająca
z cennika

obniżenie stawki
wzł

obniżenie stawkiw
procentach

Ponton trenerski Dzień 200'00 zł 4oozł 2oo'oozł 50,oo%

Statek Jędrzej Dzień 300'00 zł 900'00 zł ó00'00 zł 66,67%

Statek Oliwa Dzień 300'00 zł t2oo,oozł 900'00 zł 75,OO%

Statek Akademia Dzień 300'00 zł 1300'00 zł 1000'00 zł 76,92%

Postój na
parkingu Dzień 50% stawki

z cennika
30'00 zł 15'00 zł 50,oo%

Wodowanie operacJa
dźwigowa

't 0,00 zł 90'00 zł 80,00 zł 88,89%

Postój łodzi
trenerskiej Miesiąc 10,00 540'00 zł 530'00 zł 98,15%

Korzystanie z
przystani przez t

osobe
Miesiąc 5'00 zł Nie

określono
Nie dotyczy Nie dotyczy

Umieszczenie
banerów 1m2lmiesiąc 25'oozł Nie

określono Nie dotyczy Nie dotyczy

W dokumentacji dotyczącE zawarcia porozumienia nie Wskazano podstawy prawnej
orazprzYczYny obniżenia opłat. Rektor Akademii wyjaśnił185, że całość procedowania umowy
prowadził kierownik NCŻ AWFis. Kontrahent współpracował już z NcZ AWFis. W związku
z długoletnią Współpracą, organizocją zajęć dla dzieci i młodzieży, a także działaniami
promocyjnymi na rzecz NCZ i AWFIS ustolono preferencyjne koszty najmu jednostek sportowych.
Po przygotowaniu Wzoru umowY przeszła ona przez Biuro Prawne celem sprawdzenia pod
wl4lędern forrnalno-prawnyrn, a następnie przekazana Żostułu łJts zaLwiet dzenia i podpisania przez
Kanclerza.
Ponadto Rektor przekazałL86 wyjaśnienia pracownika Akademii, w których Wskazano,
że stawki ujętew obowiązującym cenniku przewidziane byłY przedewszYstkim dla indywidualnych
odbiorców oraz dla okazjonalnych działań podmiotów gospodarczych. W przypadku działan
o dłuższym wYmiarze podpisYwane byłv sfosowne porozumienia (umowy)' W trakcie
prowadzonych przez poprzednie władze Uczelni n%ocjacji ustalane były stosowne stawki'
Głównym czYnnikiem przy podejmowaniu decyzji był termin (długość okresu) udostępnienia
sprzętu oraz przejęcie przez biorącego sprzęt spraw związanYch z jqo utrzYmaniem, konserwacją
i naprawaryli. Tak było w przypadktl ' Poza tym długotrwała Współpraca
i obopólne korzYści przemawiały i przemawiajq za takim podejściem do porozumienia z

Jednocześnie Rektor przekazałIB7 wyjaśnienia pracownika Akademii, z których Wynika,
że AWF|S Gdańsk nie dokonywało wYceny/kalkulacji przed podpisaniem porozumienia 7

. Było to spowodowane przede wszYstkim tym, iż sprzęt wYkorzYstywany był w celu
szkolenia dzieci i młodzieży, prowadzeniu treningów oraz stortach w wielu zowodach kegatach)
reprezentując zaróWno AWFiS Gdańsk jok i
Przyjnrując do wiadomości powyższe Wyjaśnienia stwierdzic należy, że okoliczności

185 Wyj aś ni eni a z dni a 25 lutego 2o2 ! r., R.o9 tt.9.4 4.2o2o.
18ó Wiadomość elektroniczna z dnia 15 czerwc a 2021r.
187 Wiadomość elektroniczna z dnia 15 czerwca 2o2! r.
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stanowiące Uzasadnienie tak Znacznego obnizenia dla opłat za udostępniany
sprzęt i świadczqne usługi nie zostały formalnie określone w zadnym akcie wewnętrznym
Uczelni. Nie zostały sporządzone również zadne pisemne analizy czy notatki z ustaleń
dokonywanych w procesie zawierania umowy. Nie kwestionując zasadności stosowania
preferencyjnych stawek dla , ustalenia dokonane w odniesieniu do umowy
nrKNCZ/MS/9/2o7B wskazują na niewystarczĄący poziom transparentności procesu
zawierania ww. umowy z

U mowa z dnia 77 grudnia 2079 r., nr KE5.267.33.2O 79.TM

W imieniu Akademii WW' umowę zawarł Pan - Dyrektor administracyjny,
działający na podstawie pełnomocnictwa nr 34/2079 udzielonego przez Rektora Akademii
w dniu 2 października 2079 r.

Zgodniez51ust.1i3umowyAkademiaoddała wnajemdoużywaniapomieszczenie
nr 7 o powierzchni !7,o8 m2 znajdujące się w łączniku B/C przy ul.
w Gdańsku. Umowa została zawarta na czas nieokreślony,począwszY od dnia 1grudnia
2079 r. (5 7 ust. 1).

W toku kontrol i usta lono, że przedzdecydowaniem o zawarci u u mowy KEs.2ó 1.33. 2079.T M
Akademia nie przeprowadziła udokumentowanej analizy (rozeznania) stopnia
zainteresowania najmem pomieszczenia, będącego przedmiotem umowy. Nie
udokumentowano również czynności, mających na celu zapewnienie możliwości ubiegania
się o wynajem szerszemu gronu potencjalnych zainteresowanych podmiotóW oraz uzyskanie
ja k naj korzystn iejszych dla Aka demii rezu ltatów z wyn aj m u.
W przekazanych przez Rektora Akademii wyjaśnieniach188 Kierownik Działu obiektów
Wewnętrznych wyjaśnił, że nie dokonano analizy stopnia zainteresowonia najmem
pomieszczenia, gdyż do końca listopoda 2079 roku było ono wynajmowone przez firmę
Apomieszczenie to przeznaczono na potrzeby współpracujące4o z Uczelniq klubu sportowego.
Stawką była określona powyżejwYceny robionej dla innych pomieszczeń wUczelni. (.'.) Uczelnia
dysponuje ograniczonym zakresem obiektów do ewentualnego vvynajmu długoterminowego.
Kontrahent zgłaszał zapotrzebowanie na wynajem. Jeśli udało się znaleźć jakieś pomieszczenie
spełniające wymagania kontrahenta, rozpoczynały się negocjacje. ogłoszenia umieszczamy tylko
w przypadku większych wynajmów oraz jeżeli wynajem nie jest związany z realizacją poza
komercyjnych celów działania U czelni.(..').

Za używanie przedmiotu najmu określono miesięczny czYnsz w wysokości óo9,76 zł netto.
Przed ustaleniem WW. stawki Uczelnia nie dokotlała stosownej wyceny/kalkulacji.
W przekazanych przez Rektora Akądemii wyjaśnieniach189 Kierownik Działu obiektów
Wewnętrznych wskazał: w przypadku umowY KEs.2ó7'33.2o79.TM zaproponowaliśmy stawki
tak jak dotychczasowemu kontrahentowi' Nasz dział otrzymał informację (mail w załączeniu),
dotyczącą proponowanych warunków i ną ich podstawie rozpoczęliśmY procedurę przygotowania
umowY. W naszej ocenie stawka 750,00 zł. brutto (óo9,7ó zł. netto) za 77 mkw (44,77 zł. brutto
za 7 m.kw - 35,87 zł. netto za 7 m.kw.) jest powyżej stawek wynajmu tego typu pomieszczeń
w okolicy, obowiązujqcychw 2019 roku.
odnosząc się do powyższego podkreślić należy, że w świetle art.44 ustaw o flnansach
publicznych, każde działanie podejmowane przez jednostkę sektora finansów publicznych
powinno być starannie i rzetelnie przygotowane (w tym poprzedzone rzetelnymi analizami)
iudokumentowane, chociażby celem wykazania, że wydatki z tytułu kosztów utrzymania
ponlięslcle1lia przynoszą tlczelnlwymlerne korzyści. Z doktrmentacji sporządzanej na etapie
zawierania umowy (a nie dopiero z wyjaśnień składanych w tokr-r kontroli) powinno wynikać
dlaczego korzyści (nie tylko finansowe) wynikające z wynajmu pomieszczenia wybranemu
podmiotowi będą większe (i w jakim zakresie) od korzyści wynikających z wynajmu innemu
podmiotowi. Przedłożona dokumentacja nie jest wystarczająca dla potwierdzenia, ze
Akademia uzyskała najkorzystniejsze rezultaty w zamian za wynajem wymienionego

188 Wiadomość elektroniczna z dnia 9 czerwca 2o2! r
189 Wiadomość elektroniczna z dnia 9 czerwca 2o2! r
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Wcześniej pomieszczenia.

W toku kontroli stwierdzono, że w okresie od 1 grudnia 2oI9 r. do dnia 1ó grudnia 2oI9 r'
Akademia zapewniła mozliwość korzystania z pomieszczenia nr 7, pomimo
niezawarcia pisemnej umowy w tym zakresie. Kierownik Działu obiektów Wewnętrznych
wyjaśnił19o, że umowa została zawarta 77 grudnia 2079 roku, z datą obowiązywania od dnia
7.72.2079 roku (par.7 pkt 7). Przejęcie pomieszczenia od poprzedniego najemcy miało miejsce
w ostatnich dniach |istopada. Projekt umowy (z zastrzeżeniem trwania umowy od 7.72'2079 roku),

został przesłany do niezwłocznie po przejęciu pomieszczenia.(...). PowYższe
opóŹnienie w zawarciu pisemnej Umowy mogło negatywnie wpłynąć na dochodzenie praw
Akodemiiw przypadku ewentualnego sporu z kontrahentem.
Wartość przedmiotu czynności prawnej wyniosła zł, zatem przed zawarciem
Umowy nie było Wymagane uzyskanie zgody, o której mowa w art. 90 ust. 4 Psw.

Umowa z dnia 2 grudnia 2o79 r., nr KES.2ó7.32.2079.TM

W imieniu Akademii powyŻszą umowę zawarł Pan - Dyrektor
administracyjny, działający na podstawie pełnomocnictwa nr 34/2079, udzielonego przez
Rektora Akademiiw dniu 2 października 2079 r.

ZgodniezS1i2umowyAkademiaoddała doodpłatnegoużywaniawokresieoddnia
3t października 2019 r. do dnia 31 lipca 2o2o r. obiekty sportowe' laboratorium wysiłku
fizycznego, sale dydaktyczne oraz salkę do masażu, zlokalizowanc w Cdańsl<u przy
ul. . Rektor Akademii wyiaśnił191, że chęć wynajmu obiektu zgłosił

w związku z realizowonym przez siebieprojektem t ].

Czynszza korzystanie z nieruchomo ści Akademiiw WW. okresie ustalono w łącznejwysokości
4t4427,42 zł brutto (płatnyw 3 ratach - bezwzględu na to, czy faktycznie używał
obiektów). Czynsz ten ustalono na podstawie wyliczeń uwzględniających określone
w umowie stawki za korzystanie z poszczególnych obiektów, takich jak: hala Xll, pływalnia,
siłownia, sala do szermierki, Hala Leszka Blanika, laboratorium wysiłku fizycznego, sale
dydaktyczne oraz salki do masażu. W toku kontroli ustalono, że w umowie:

1) stawka za korzystanie z hali gimnastycznej im' Leszka Blanika została określona
zgodnie z cennikiem, stanowiącym załącznik do zarządzenia Rektora Akademii
nr 64/2OIt

2) stawka za korzystanie z sali do szermierki została przyjęta w wysokości niższej
o 50 zł/60 min. niż wynikająca z cennika, a stawka za siłownię w wysokości wyższej
o50zł/60 min. niż wynikająca z cennika. Kierownik Działu obiektów
Wewnętrznych wyjaśniłtez, że Sala do szermierki bYła wYkorzYstywane tylko przez 2
zawodników, którzy mieli trenować w Sali razem z innymi podmiotami aedna plansza
z ośmiu), a stawka 250 PLN jestprzewidziana zawynajem całejSali do szermierki. Stawka
była wyższa od tej jaką powinniśmY wziąć wg cennika (300PLN/Bpląnsz=37,50PLN).
W przypadku siłowni, stawka była powyżej cen nikow ej.

W pozostałym zakresie w 5 2 ust. 1 umowy nr KES'2ó1.32.2079.TM za udostępnienie: Hali
Xll przyjęto stawkę 25o zł/60 min; pływalni przyjęto stawkę 2oo zł/60 min; laboratorium
wysiłku f izycznego przyjęto stawkę 25o zł/ó0 min.; sali dydaktycznych przyjęto stawkę 50
zł/45 min., a salki do masażu przyjęto stawkę 2o0 zł/60 min.
W załączonej do wyjaśnień wiadomości elektroniczn€1 z dnia 22listopada 2ot9 r. (przed
zawarciem umowy) Kierownik Działu obiektów Wewnętrznych zamieścił tygodniowy koszt
wynajmu obiektów uwzględniający następujące pozycje: Hala Xll - 20 godz. x 25o zł;
Pływalnia _ 2 godz.x 400 zł; Siłownia _ 2 goclz.x 350 zł; Sala Vll (szermierka| - 20o zł/60
minut.
odnośnie stawek zamieszczonych w umowie Kierownik Działu obiektów Wewnętrznych
wyjaśnił193, że stawki te przewyższały te określone w obowiązującym cenniku (Zarządzenie

190Wiadomość elektroniczna z dnia 9 czerwca2027r.
191 Wyjaśnienia z dnia 25 lutego 202 1 r., R.o9 7L9 A4.2o2o'
192 Wiadomość elektroniczna z dnia 9 czerwc a 2o2!r.
193 Wiadomość elektroniczna z dnia 9 czerwc a 2o2Ir.
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Rektora ó4/20L7 z 19'72.201'1- roku - w załączeniu). W przypadku pływalni
złożył zapotrzebowanie jedynie na maksymalnie 2 tory dla kilku zawodników (zgodnie
zobowiązującymi przepisami dopuszcza się maksymalnie ó osob na 7 tor), stąd kwota 200 zł.,
zamiast 290 zł. za wynajem całej pływalni (6 torów). Zajęcia zawodników odbywały się razem
z innymi kontrahentąmi, Salka do masażu to faktYcznie jedna z szatni przekazywana do dyspozycji
fizjoterapeuty projektu w określonych w zapotrzebowaniu godzinach - koszt wcenniku 40 zł.
Kwota w umowie to 200 zł. Sale dydaktyczne - przyjęta kwota była wyższa od normalnie
stosowanych w rozliczeniach z innymi kontrahentami (wcześniej przyjęta była kwota 40 zł. za 45
minut). Kwotaw umowie 50 zł. za 45 minut.
Przyjmuje się wyjaśnienia dotyczące salki do masazu. Natomiast we wskazanym
w wyjaśnieniach cenniku brak jest pozycji dotyczącej HaliXll, pływalni, laboratorium wysiłku
fizycznego oraz sal dydaktycznych. W związku z tym należy stwierdzić, że stawki te nie
zostały ustalone w sposób przejrzysty 

'

W toku kontroli stwierdzono, że w okresie od 37 października 2079 r. do dnia 2 grudnia
2079 r. Akademia zapewniła możliwość korzystania z obiektów sportowych,
pomimo niezawarcia pisemnej umowy w tym zakresie. Kierownik Działu obiektów
Wewnętrznych wyjaśniłIga, że negocjacje i przygotowywanie umowY trwały jakiś czas. l)mowę
przygotowywało Biuro Prawne AWFis, a stawki co najmniej cennikowe ustalali kierownicy
obiektów. Gotową wynegocjowana umowa została podpisana na początku grudnia 2079 roku.
Gdybv umowa nie była podpisana, tak jak wiclu innych kontrahentów ptacitby za
korzystanie z obiektów zgodnie z obowiązującym cennikiem. Negocjacje trwały jakiś czas dlatego,
że nie chciał początkowo zgodzić się na stawki powyżej cennika obowiązującego w Uczelni.
Powyższe opóźnienie w zawarciu pisemnej umowy mogło negatywnie wpłynąć na
dochodzenie praw Akademii w przypadku ewentualnego sporu z kontrahentem.
Wartość przedmiotu czynności prawnej wyniosła zł brutto zł, zatem przed
zawarciem umowy nie było Wymagane uzyskanie zgody,o której mowa w art' 90 ust. 4 Psw.

Umowa z dnia 3O listopada 2078 r., nr RBAAIM/74/2078

W imieniu Akademii umowę i aneks zawarł Pan dr hab. Waldemar Moska - ówczesny Rektor
Akodemii.
Zgodnie z S 1ust. 1oraz 5 ó ust. 1ww. umowy Akademią oddała do używania
wokresie do dnia 31 lipca 2079 r. budynki, obiekty sportowe, laboratoria oraz pokoje
w domach studencl<ich wraz z W posażeniem, u rządzeniami i sprzętem sportowym położone
w Gdańsku przy ul. , w dniach i godzinach uzgodnionych
z ad ministra cją Akademii.
Z tytułu korzystania z obiektów, na podstawie Szczegołowej kalkulacji stawek wykonanej na
potrzeby umowy, usta lono j ed no razową o płatę w wysokości t44 7 42,oo eu ro netto, w tym za
akademik 40 392,00 euro netto oraz za obiekty 104 350, O0 euro netto (sale wykładowe, sale
treningowe, siłownie, pływalrlię, obiekty zewnętrzne - boiska, stadion lekkoatletyczny
i szatnie z natryskami).
Zgodnie z aneksem nr 2 z dnia 31 lipca 2079 r. do umowy nr RBA//M/14/2OLB okres
obowiązywania umowy w części dotyczącej udostępnienia akademika został wydłużony do
dnia 1ó września 2o19 r, za łącznąopłatą ustaloną na kwotę 4 000,00 euro netto.
Były Rektor Akademii w . powyższym zakresie złoŻył szczegółowe wyjaśnienia,,'
m.in. wskazując''s, że stawka za korzystanie przez , w ramach Projektu

z nhlcktów Akademii Wychowania FizYczne1o i Sportu w Gdańskt"t została wyliczona
i ustalona ryczałtowo w oparciu o ceny z cennika AWFis' |Jmawa została przygotowana z korzyściq
dla AWFiS, ze względu na niepełne kórzystanie przez uczestników Projektu z obiektów AWFis.
W trąkcie ustalania wysokości ryczałtu, kierowano się dobrem AWF,S (...).

Wartość przedmiotu czynności prawnej wyniosła zł19ó,zatem przed zawarciem

194 Wiadomość elektroniczna z dnia 9 czerwc a 2027 r.
195 Wyjaśnienia byłego Rektora Akademii przekazane przy wyjaśnieniach Rektora Akadem ii z dnia 25lutego 2027 r.,
R.0917.9.44.2020 orazz dnia 37 maja2O2tr.
19ó Przeliczono na zł wg kursu euro z dnia 30 listopada 2ot8 r' - 4,2904'
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Umowy nie było Wymagane uzyskanie zgody, o której mowa w art. 90 ust' 4 Psw

Porozumienie z dnia 2 stycznia 2O2O r., nr 03/HB/2020

W imieniu Akademii porozumienie zawarł Pan - Dyrektor administracyjny,
działający na podstawie pełnomocnictwa nr 34/2079 udzielonego przez Rektora Akademii
w dniu 2października2ot9 r.

W porozumieniu określono zasady prowadzenia w okresie od 1 stycznia 2o2o r. do dnia
31 grudnia 2o2t r. współpracy przez Akademię oraz w zakresie dotyczącym
Sekcji Gimnastyki Klubu.
Zgodnie z S 2 ust. 1 porozumienia Akademia zobowiązała się do udostępnienia
w niezbędnym zakresie Hali Leszka Blanika, na podstawie zatwierdzonych miesięcznych
harmonogramów. W S ó ust. t i 2 porozumienia ustalono, ze z tytułu porozumienia
zapłaci za korzystanie z obiektu łącznąkwotę t57 2oo,oozł brutto, na którą składać się będą
miesięczne opłaty w wysokości ó 300,00 zł brutto. Rektor Akademii wyjaśnił197, że stawki
zostały ustalone przez kierownika obiektu oraz zatwierdzone przez Dyrektora Administracyjnego'
Z przekazanej przez Rektora Akademii kalkulacji pn. Szacunek do harmonogramu,
sporządzoneEoprzez Kierownika Hali Gimnastycznej Leszka Blanika, wynika, że do wyliczeń
miesięcznej opłaty przyjęto stawkę za 5 godzin korzystania Wynoszącą 20 zł za osobę przy
grupie pow. 30 osób, pomniejszoną o20%rabat,z uwagi na to, że umowa została zawarta na
2 lata, a płatności będą dokonywane niezależnie od zajęć. Kierownik Hali Gimnastycznej
Leszka Blanika wyjaśnił198, Że w poprzednich latach dostaliśmy ustną zgodę przełożonych na
zastosowanie 20% rabatu. W obecnynl czasie ów 20% rabat zostal cofniętY i nie jest stosowany.
Nie zostało to sformalizowane, było to polecenie rektora przekazane Dyrektorowi
Administracyjnemu. Jak wynika z doświadczenia, umieszczenie takiej możliwości w powszechnie
obowiązujqcym cenniku spowodowałoby lawinę roszczeń o obniżenie opłat. DozłoŻonych
wyjaśnień dołączono pisemną zgodę wyrażoną przez Rektora Akademii na stosowanie przez
Dyrektora Administracyjnego zniŻek do 20% w stosunku do stawek cennikowych, jednak
zgoda ta została wydana dopiero 1września 2020r' - zatem pozawarciu opisywanej umowy.
W Szacunku obliczono miesięczną opłatę wwysokości 6744,00 zł (bez wskazania,czy stawka
wyjściowa oraz opłata stanowią wartość netto czy brutto). Różnicę pomiędzy kwotą ó
300,00 zł ujętą w umowie, a kwotą 6 t44,oo zł ujętą w szacunku Kierownik Hali
Gimnastycznej Leszka Blanika wyjaśnił199 następująco: przed samą przerwą świąteczną oraz
przed terminem podpisania umowy została w harmonogramie została zmieniona ilość osob
wjednej z grup (soboto z 20 osób na 2ó osób). W związku z powyższym harmonogram oraz
szacunkowa kalkulacja musiała zostać skorygowana. (...). Kwotą z szacunkowego harmonogramu
jaką jest ó 297,ó0 została zaokrąglona do kwoty 6 300 PLN no ustną prośbę Najemcy
porozumienid (...).W zakresie braku określenia kwoty brutto/netto ww. Kierownik wyjaśnił:
przyjęto kwotę brutto ze względu na podpisanie porozumienia na okres 24 miesięcy. W cenniku jest

napisane, żew przypadku umów zawartych na minimum rok ceny są ustalane indywidualnie. l taką
przyjęto zasadę.
Tymczasem jak wynika z harmonogramu stanowiącego załącznik do porozumienia, grupy
korzystające z obiektu liczyły: 20,25 oraz 30 osób. Zatem w szacunku należało przyjąć
stawkę przewidzianą w cenniku200 obowiązującym od dnia 1stycznia2079 r. dla grupy od 1ó
do 30 osób, wynoszącą30 zł netto za osobę za 5 godzin korzystania z obiektu (36,90zł
brutto/5h,7,3B zł brutto/1h). Stawkę w wysokości 20 zł netto za osobę za 5 godzin
korzystania z obiektu tnożna byłoby zastosować, gdyby grupa liczyła więcej niż 30 osób.
Uwzględniając dane wynikające z harmonogramu stanowiącego załącznik do porozumienia,
przy zastosowaniu prawidłowej stawki, miesięczna opłata powinna wynosić w pełnej
wysokości t4tó9,ó0 zł brutto (z ewentualnvm 20% rabatem - 11335,ó8 zł brutto). Tym
samym wartość porozumienia zawartego na czas 24 miesięcy powinna wynosić 34o 07o,40

197Wyjaśnienia przekazanewwiadomości elektronicznej zdnia9 czerwca2o2tr'
198Wyjaśnienia przekazanewwiadomości elektronicznej zdnia9 czerwca2o2Ir.
199 Wyjaśnienia przekazane wwiadomości elektronicznej z dnia 9 czerwca2o2!r.
2oo Zgodnie z wy'jaśnieniami Kierownika Hali Gimnastycznej Leszka Blanika cennik ten nie został wprowadzony
zarządzeniem Rektora, natomiast kwoty były ustalane z byłym Kanclerzem
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zł brutto (z ewentualnym20% rabatem _ 272056,32 zł brutto) zamiast zł brutto.
Rektor Akodemii wyjaśnił2o1, że stawki zostały ustalone przez kierownika obiektu (...) oraz
zatwierdzone przez Dyrektora Administracyjnego. Kierownik Hali Gimnastycznej Leszka
Blanika wyjaśnił202, że w cenniku jest napisane, że w przypadku umów zawartych na minimum 1
rok ceny są ustalane indywidualnie. l taką przyjęto zasadę. Porozumienie zostało podpisane na
okres od dnia 02.07.2020 r' do dnia 37.72.2027 r. tj. na okres 24 miesięcy' Ceny wskazane
w cenniku obowiązują do krotkoterminowego okresu najmu np. zgrupowania, obozy. Powyższe
wyjaśnienia nie stanowią wystarczającego uzasadnienia dla tak istotnego zaniżenia wartości
przedmiotu porozumienia.
Wartość przedmiotu czynności prawnej wyniosła zł, zatem przed zawarciem
umowy nie było Wymagane uzyskanie zgody,o której mowa w art. 90 ust. 4 Psw.

Umowa z dnia 7listopada 2020 r., nr KG.2ó7.4.2020.TM

W imieniu Akademii umowę zawarł Pan - Dyrektor administracyjny,
działający na podstawie pełnomocnictwa nr 67/2o2o udzielonego przez Rektora Akademii
w dniu 1 września 2o2o r.
Zgodnie zpkt 1,2i7 umov,ly Akademia oddała do odpłatnego używania w okresie od
dnia 1 listopada 2o2o r. do dnia 15 maja 2026 r. salę dydaktyczną nr 76 zwykorzystaniem na
cele biurowe (o powierzchni 50 m2) oraz szatnię nr 7 z przeznaczeniem na pomieszczenie
magazynowe (o powierzchni 7 m2), znajdujące się W budynku Akademii przY
ul. w Gdańsku.
W toku kontroli ustalono, że przed zdecydowalriettr o zawarciu ul'llUWy KG.267.4.2020.TM
Uczelnia nie przeprowadziła udokumentowanej analizy (rozeznania) stopnia
zainteresowania najmem sali, będącej przedmiotem umowy nr KG.267.4.2020.TM. Nie
udokumentowano równiez czynności, mających na celu zapewnienie mozliwości ubiegania
się o wynajem szerszemu gronu potencjalnych zainteresowanych podmiotów oraz uzyskanie
jak najkorzystniejszych dla Akądemii rezultatów z wynajmu.
Rektor Akodemii wyjaśnił2o3, że (...) zwrócił się z zapytaniem o możliwość
wynajmu pomieszczenia na cele biurowe. Dotychczasowe pomieszczenia, w których mieściły się
biura, ze względu na stan techniczny, nie nadawały się do użytku na cele biurowe' (.'.).

Specjalista kierujący Sekcją Gospodarczo-Ad ministracyjną wyjaś niłzoa, że
spełnia rolę klubu sportowego działającego przede wszystkim w środowisku akademickim

w szczególności na terenie i bazie Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu w Gdańsku pod
patronatem Rektora Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu w Gdańsku. Członkami klubu są
m.in. studenci i absolwenci oraz procownicy Uczelni. przez wiele lat korzystał z pomieszczeń
w budynku, który w chwili obecnej ze względu na zły stan techniczny nie nadaje się do użytku,
aw szczegolności na cele biurowe. od kilku lat poszukiwał nowych pomieszczeń.
W czerwcu 2020 roku zwrócił się do Rektora AWFIS prof. dr hab. Pawła Cięszczyka z prośbą
o rozważenie możliwości zmiany siedziby biura. Mając na uwadze długoletniąwspółpracę oraz to,
że działa , po analizie dostępnych pomieszczeń na terenie Campusu,
Uczelnia zaproponowała salę nr 7ó, która jest zlokalizowano w nie wyremontowanej części
Budynku położonego przy ul.

Akademia, pomimo prośby kontrolerów, nie przedstawiła w toku kontroli zapytania
o możliwość wynajmu pomieszczeń. okoliczności stanowiące uzasadnienie opisanego wyźej
działania Akademii nie zostały formalnie określone w zadnym akcie wewnętrznym Uczelni.
Nie zostały sporządzone również zadne pisemne analizy, czY notatki z ustaleń
dokonywanych bezpośrednio przed jak i w procesie zawierania umowy' co przesądzao braku
przej rzystości tego procesU.

W pkt 14 umowy postanowiono, że zapłaci Akademii miesięczny czYnsz w wysokości

2o1 Wyj aś n i en i a z dnia 25 lutego 2O2t r., R.09 7 !'9.44.2o2o.
2o2 Wyjaśnienia przekazane wwiadomości elektronicznej z dnia 9 czerwc a 2o2! r
203 Wyjaśnienia z dnia 25lutego 2O21 r., R.o9!!.9.44.2o2o'
20a Wyjaśnienia przekazane w wiadomości elektronicznej z dnia 9 czerwca2o2! r
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1500,00 Zł netto Za salę oraz 27o,oo zł za szatnią Rektor Akademii wyjaśnił205, że kwota
wartości ustalana była na podstawie stawek rynkowych. (''.). Ustalenie opłat odbyło się podczas
spotkania z kontrahentem.

Akademia pomimo prośby kontrolerów nie przedstawiła w toku kontroli dokumentacji
potwierdzającej przeprowadzenie analizy rynku w zakresie stawek za wynajem pomieszczeń
(w celu określenia stawek rynkowych), a także zapytania o możliwość wynajmu
pomieszczeń oraz dokumentacji zawierającej ustalenia dokonane podczas spotkania
z kontrahentem (protokół, notatka służbowa itp.). Rektor Akademii nie wyjaśnił również,
dlaczego tak istotne czynności nie zostały udokumentowane.
Natomiast Specjalista kierujący Sekcją Gospodarczo-Administracyjną wyjaśnił20ó, że kwota
czYnszu ustalana była na podstawie operatu szacunkowego sporządzonego dla innego budynku na
terenie Campusu i analogicznie przyjęto, iż kwota czynszu nie może być niższa niż 27,20 zł /m2
netto. Ponadto miał ofertę nawynajem pomieszczeń poz. kampusem na kwotę porównywalną,
a w noszej ocenie przeniesienie biura poza Uczelnię utrudniłoby realizację celów
statutowych Uczelni. Strony ustaliły, iż miesięcznY czYnsz najmu będzie wynosił 30,00 zł netto.
Powyzsze ustalenia dokonane w odniesieniu do umowy nr KG'26t'4.2o2o.Ttvlwskazują na
niewystarczający poziom transparentności w procesie zawierania WW. umowy'
Wartość przedmiotu czynności prawnej wyniosła zł, zatem przed zawarciem
umowy nie było Wymagane uzyskanie zgody, o której mowa w art. 90 ust. 4 Psw.

Porozumieniezdnia 2lipca 2O78 r., nr O7/HB/2O78

W imieniu Akademii porozumienie oraz aneks zawarł Pan - ówczesny Kanclerz
Akademii, działający na podstawie pełnomocnictwa nr 32/2075 udzielonego przez Rektora
Akademiiw dniu 30lipca 2015 r.

W porozumieniu określono zasady prowadzenia w okresie od dnia 2lipca 2o!B r. do dnia 31
grudnia 2079 r. współpracy przez Akademię oraz w zakresie dotyczącym
Sekcji Gimnastyki Klubu.
Zgodnie z S 2 ust. 1 porozumienia Akademia zobowiązała się do udostępnienia
w niezbędnym zakresie Hali Leszka Blanika, na podstawie zatwierdzonych miesięcznych
harmonogramów.
W S ó ust.1i2 porozumienia ustalono,żeztytułu porozumienia zapłaciza korzystanie
zobiektu łączną kwotę 39 ó00,00 zł brutto, na którą składać się będą miesięczne opłaty
wwysokości 3300,00 zł brutto. W dniu 5listopada 2o7B r. został zawarty aneks nr 1

do porozumienia, w którym postanowiono, że z tytułu porozumienia zapłaci za
korzystanie z obiektu łącznąkwotę 67 600,oozł brutto, płatnąwczęściach: za okres od dnia
5 listopada 2o7B r. do dnia 31 grudnia 2o7B r. w wysokości 4 000,00 zł brutto; za okres od
dnia 1 stycznia 2ot9 r' do dnia 31 grudnia 2oI9 r' w wysokości 5 300,00 zł brutto
miesięcznie.
Specjalista kierujący Sekcją Gospodarczo-Administracyjną wyjaśnił207, że nie była
przeprowadzona kalkulacja wynagrodzenia określonego W porozumieniu nr 07/HB/207B. Umowa
była ustalana przez ówczesne władze administracyjne AWFiS Gdańsk' obiekt jakim jest Hala
Gimnastyczną Leszko Blanika, Centrum lnnowacyjno-Wdrożeniowe jest jedynym tokim obiektem
w Polsce i nie ma obiektu w Polsce do porównania. (.'.).

W świetle art. 44 ustowy o finonsach publicznych,każde działanie podejmowane przez
jednostkę sektora finansów pr_rblicznych powinno być starannie i rzetelnie przygotowane
iudokumentowane, celem wykazania, Że wydatki z tytułu kosztów utrzymania obiektu
przYnoszą uczelni wymierne korzyści' Z dokumentacji sporządzanej na etapie zawierania
umowy powinno wynikać, w jaki sposób określono wynagrodzenie sprecyzowane W umowie.
Przedłożona dokumentacja nie jest wystarczająca dla potwierdzenia, że Akademia uzyskała
najkorzystniejsze rezultaty w zamian za wynajem hali sportowej.
Wartość przedmiotu czynności prawnej wyniosła zł, zatem przed zawarciem

2o5 Wyj aś n i eni a z dni a 2 5 lute go 202 1 r., R.o9 7t.9.44'2o2o.
20ó Wyjaśnienia przekazane w wiadomości elektronicznej z dnia 9 czerwca2o2!r,
207 Wyjaśnienia przekazane w wiadomości elektronicznej z dnia 9 czerwca2o2t r
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Umowy nie było Wymagane uzyskanie zgody, o której mowa W art. 90 ust. 4 Psw.

Porozumienie z dnia 25 maja 2O!8 r., nr O2/HB/2O78

W imieniu Akademii porozumienie oraz aneks zawarł Pan - ówczesny Kanclerz
Akademii' działający na podstawie pełnomocnictwa nr 32/2075 udzielonego przez Rektora
Akademii w dniu 30 lipca 2OI5 r.

W porozumieniu określono zasady ws.półpracy Akademii, oraz
przy organizacji w dniach 28-30 czerwca 2OIB r. Festiwalu

Sportów Gimnastycznych - lndywidua|nych Mistrzostw Polski w gimnastyce sportowej
kobiet, mężczyzn, gimnastyce artystycznej, skokach na trampolinie, skokach na ścieżce,
akrobatyce w kategorii seniorów i juniorów. W s 2 umowy określono świadczenia, jakie
strony porozumienia zobowiązały się spełnić. Akademia w ramach realizacji porozumienia
zobowiązała się m.in. do udostępnienia Hali Gimnastycznej Leszka Blanika, Hali
Widowiskowo-Sportowej oraz Sali Kongresowej. W zamian Akademia uzyskała m.in. prawo
do współorganizacji zawodów, prawo używania oficjalnej nazwy zawodów, prawo używania
logo Polskiego Związku Gimnastycznego, a także zapewnienie promowania zawodów
iAkademii ze strony tego związku. Zgodnie z 5 7 porozumienia, poza obowiązkiem
udostępnienia obiektów, Akademia nie ponosiła dodatkowych kosztów'
Specjalista kierujący Sekcją Gospodarczo-Administracyjną wyjaśnił208, że nie była
przeprowadzona kalkulacja/wycena świadczeń określonych w 5 2 porozumienia nr j2/HB/207B.
Porozumienie było ustalane przez ówczesne władze AWFis Gdańsk. obiekt jokim iest Hala
Gimnastyczna Leszka Blanika, Centrum lnnowacyjno - Wdrożeniowe jest jedynym takim obiektem
w Polsce i nie ma obiektu w Polsce do porównania. Jak również była to impreza - Festiwal Sportów
Gimnastycznych - indywidualne Mistrzostwa Polski w gimnastyce sportowej kobiet, mężczyzn,
gimnastyce artystycznej, skokach na trampolinie, skokach na ścieżce, akrobatyce w kategorii
Seniorów i Juniorow, mająca na celu przedstawić nowe możliwości Akademii Wychowania
Fizycznego i Sportu w Gdańsku jakim była międzY innymi nowo wybudowąna i oddana do użytku
Hala Gimnastyczna Leszka Blanika, Centrum lnnowacyjno - Wdrożeniowe. Możliwość zebrania
w jednym miejscu wszystkich zawodników poszczególnych kategorii gimnastyki i zorganizowania
w iednym miejscu imprezy dedykowanej tylko dla tej dyscypliny. )edyny taki obiekt w Polsce
przeznaczony dla gimnastyków, mający zwiększyć możliwości szkoleniowe Polskich zawodników.
oddanie składników aktywów trwałych, w rozumieniu przepisów o rachunkowości,
do l<orzystania i , nastąpiło na okres trie
dłuższy niż 1B0 dni w roku kalendarzowym' zatem przed zawarciem umowy nie było
Wymagane uzyskanie zgody, o której mowa W art. 90 ust.4 Psw.

Porozumienie z dnia 7ó kwietnia 2o2o r., nr KNCŻ.2ó7.4.2o2o.Ms

W imieniu A kademii porozumienie zawarł Pan - Dyrektor administracyjny,
działający na podstawie pełnomocnictwa nr 34/2079 udzielonego przez Rektora Akademii
w dniu 2 paźdzternika 2oI9 r.
W porozumieniu określono zasady prowadzenia w okresie od dnia 1 maja 2o2o r' do dnia
31grudnia 2020 r. współpracy przez Akademię oraz
wzakresie prowadzenia wspólnych działań edukacyjnych polegających na organizacji
szkoleń i egzaminów żeglarskich, motorowodnych oraz innych przedmiotów nautycznych na
stopnie żeglarskie w Narodowym Centrum Zeglarstwa Akademii.

Zgodnie z S 1 ust. 2 porozumienia Akademia zobowiązała się do odpłatnego udostępnienia
sprzętu żeglarskiego i motorowodnego oraz sal dydaktycznych wg stawek

określonych w 5 ó ust. 1 porozumienia, które były niższe od przewidzianych w Cenniku usług
Narodowego Centrum Żeglarstwa Akademii o 12,5%-39,9!% (za sprzęt od L2,5% do 25% -

średnio 22,05%; za sale od 35,9%o do 39,9I% - średnio 38,43%), Szczegółowe dane
w powyższym zakresie przedstawiono w tabeli nr KNCZ.2ó t.4'2o2o.Ms.

Tabel a nr KNCŻ.2 ó 7.4'20 2o.Ms
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Porównanie stawek o eniu ze stawkami i z cennika NCŻ.

W s ó ust. 1 pkt 11 porozumienia postanowiono, żew przypadku wykorzystywania przez
jednostek pływających niestanowiących własności Akademii, postój tych

jednostek w marinie NCZ będzie rozliczany wg stawek z obowiązującego W danym czasie
cennika NCZ.
Ponadto na podstawie S 2 ust. 6 oraz S 3 ust. 1 porozumienia zobowiązał się
do udzielenia poleconym przez Akadernię uczestnikom szkoleń rabatu w wysokości 100 zł
brutto/os. od opłaty za szkolenie oraz do zapłaty na rzecz Akademii prowiz1i w kwocie too zł
brutto za każdą osobę skierowaną przez Akademię na szkolenie. Strony porozumienia
zobowiązały się również do promowania oferty szkoleń oraz Narodowego Centrum
Żeglarstwa Akademii poprzezróżne kanały komunikacji (5 4 porozumienia),

Z dokumentacji dotyczącej zawarcia porozumienia nie wynika, co stanowiło podstawę
prawną oraz przYczyny obniżenia opłat wykazanych w tabeli nr KNCZ.2ót.4.2o2o.Ms.
Rektor Akademiiwyjaśnił2o9 ,że zewzględu na stały charakter współpracy ustalono ceny o średnio
20% niższe wstosunku do cennika, w związku z planowaną częstą organizacją szkoleń. Ponadto

209 Wyj aś n i e n i a z dni a 25 l ute go 202 1 r., R.o9 7!.9'4 4.2o2o.
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5przęt/sala Czas udostępnienia
Stawka

określona w
umowie

Stawka
wynikająca
z cennika

obniźenie
stawki w zł

Obniżenie stawki w
procentach

Godzina 45,oozł ó0,0O zł 15,00 zł 25,00%

Dzień 23o,oozł 300'00 zł 7o,oozł 2333%Jacht żaglowy
"Olimpia"

dzień (najem >3dni) 200,00 zł 260'00zł 60,00zł 23,O8%

Godzina 55'00 zł 7o,oozł I5'oozł 27,43%

Dzień 310'00 zł 400'00 zł 90'00 zł 22,50%.Jacht żaglowy
"Unia"

dzień (najem >3dni) 300'00 zł 380'00 zł 80'00 zł 2r,05%

Godzina 30'00 zł 4o'oozł 10'00 zł 25,OO%

25,O0%Dzień 150'00 zł 2oo,oozł 50'00 zł
Jacht żaglowy
typu Hobie Cat

Dragon
dzień (najem >3dni) t4o,oozł 180'00 zł 4o,oozł 22,22%

Dzień 400'00 zł 500'00 zł 100'00 zł 20,oo%

12s0%

Jacht motorowy
"Asystent"
40-50 KM dzień (najem >3dni) 350,00 zł 400,00 zł 50'00 zł

lJzień  óo,Uozł ó00'00 zł 140'00 zł 23,33%Jacht nrotorowy
"Asystent" 90

KM dzień (najem >3dni) 400'00 zł 500'00 zł 100'00 zł 20p0%

Godzina 23o,oozł 300'00 zł 7o'oozł 23,33%

Dzień 800'00 zł 1000,00 zł 2oo,oozł 20,oo%
Jacht motorowy

"Jędrzej"
dzień (najem >3dni) 7oo,oozł 900,00 zł 2oo,oozł 22,22%

Godzina 310'00 zł 400'00 zł 90'00 zł 22,50%

Dzień 1000'00 zł 1300'00 zł 300,00 zł 23,O8%
Jacht motorowy

"Oliwa"
dzień (najem >3dni) 92o,oozł 1200'00 zł 29o'oozł 23,33%

Godzina 25,oozł 39,oozł 74,oozł 35,90%Sala
dydaktyczna

(mała) Dzień L2O,OOzl t99,oozł 79,oozł 39,70%

Godzina ó0'00 zł 99,oozł 39,00 zł 39,39%.5ala

konferencyjna
(śrcdnia) Dzień 330,00 zł 549,oozł 2t9,oozł 39,89%

Godzina 7o,oozł 7o9'oozł 39'00 zł 35,78%Sala
konferencyjna

(duża) Dzień 42o,oozł 699'oozł 279,oozł 39,97%



Rektor przekazał2lo wyjaśnienia pracownika Akademii, w których wskazano, że stawki ujęte
w obowiązującym cenniku przewidziane były przede wszystkim dla indywidualnych odbiorcow
oraz dla okazjonalnych działan podmiotow gospodarczych. W przypadku działań o dłuższym
wymiarze podpisywane były stosowne porozumienia (umowy). W trakcie prowadzonych przez
ówczesnego Kierownika NCŻ negocjacji ustalanebyły stosowne stawki. Głownym czynnikiem przy
podejmowaniu decyzji był termin (długość okresu) udostępnienia sprzętu oraz jego ilość. Zgodnie
z rozmowami z przedstowicielami , firma planowała przeprowadzenie dużej ilości
szkoleń. Niestety sytuacja epidemiologiczna nie pozwoliła na przeprowodzenie planowanej ilości
szkoleń. obecnie kontrahent korzysta ze sprzętu wedle stawek cennikowych, bez stałej umowY.
Poprzedni kierownik NCŻ AWFis Gdańsk przed podpisoniem porozumienia z
odnosił się do stawek cennikowych oraz sytuacji na rynku szkoleń żeglarskich i motorowodnych.
Przyjmując, że koszt szkolenia motorowodnego wynosi ok. 550 zł i bierze w nim udział 4 osoby, to
firma będzie miała wpływ w wysokości 2 200 zł. Z tego wg podpisanego porozumienia dlą AWFIS
Gdansk przypadnie: 7ó0,00 zł, za wynajęcie sali (małej) - 3ó0,00 zł i jednego rib-a - 400,00 zł.
Koszty dla instruktorów to ok. 7 200 zł. Do tego dojdzie paliwo, ewentualne materiały dydaktyczne
itp. Koszty i wpływy dla takiego szkolenia będą się więc równoważyły. oczywiście przy większej
ilości kursantów wynik dla firmy będzie lepszy i bardziej opłacalny. Z powyższego wynika więc, że
wynegocjowane ceny zarówno dla AWFiS Gdańsk (planowane częste i spore wpływy) jak i dla firmy

były dobrze skalkulowane'
W złożonych zastrzeżeniach do projektu wystąpienia pokontrolnego wskazano, ze
porozumienie to było zawarte w szczytowym momencie ,,paniki" CoVlDoweji paraliżu Państwa
i jego instytucji. Kontrahenci masowowYcofYwali sięz umów i, aby uzyskać jakiekolwiek przychody
z tytułu umów najmu, trzeba było kontrahentów intensywnie poszukiwać, nawet zo mniejsze
stawki i przyjmując na siebie część ryzyka związanego ze spodziewanymi decyzjami rządu
(zamknięcie działalności we wszystkich obszarach, bo podowczas takie pomysły się pojawiały)' Na
marginesie należy nadmienić, iż przyznana Uczelni roczna subwencja nie wystarcza na pokrycie
funduszu płac, więc podejmowanie decyzji trudnych, ale zgodnych z prawem i koniecznych było
nieodzowne dla jej przetrwania.

Przyjmując do wiadomości powyższe wyjaśnienia stwierdzić jednak należy, że nie zostały
sporządzone zadne pisemne analizy czy notatki z ustaleń dokonywanych w procesie
zawierania przedmiotowej umowy' Nie kwestionując zasadności stosowania
preferencyjnych stawek, ustalenia dokonane w odniesieniu do umowy nr
KNCŻ.26t'4.2o2o.Ms wskazują na niewysta rczający poziom transparelrttrości procesu
zawierania ww. umowy z kontrahentem.

Pozostąłe ustalenia

W toku kontroli stwierdzono, że spośród zbadanych umów w 3 przypadkach, tj. w umowie
nr KG.267'4.2o2o'TM, 07/HB/2)7B, 03/HB/2o20 wprost zawarto zapisy zapewniające
Akademii możliwość kontroli przedmiotu umowy w zakresie prawidłowej realizacji umowy.
Pozostałe umowy nie zawierały takich zapisów.
Pan - Radca Prawny wyjaśnił211: nie można się zgodzić z tezą (...),
żewumowie/porozumieniu nr KG'2ó7.3.2a2o.TM, KNCŻ/MS/9/217B, KEs.2ó7.33.2o79,TM'
KEs.2ó1.32'2079'TM, RB/WM/74/2078, ('"), 02/HB/2O78, KNcŻ.2ót.4.2a2o'Ms nie
uwzględniono zapisow zapewniających Akuderrrii nożliwr:ść korltruli przeilniuLu'' ulluwy
w za kr esi e pr awi d ł ow ej r eal iz a cji u mow. l tak (...)

2. w umowie 02/HB/2o18 - zgodnie. z s 5 tr.go Porontmienia, Strony zobowiqzały się do
wznjemne4o paszanauonia swoich interesów i ttdzielania sobie wszelkich informacji
niezbędnych do prawidłouiego wykonywania Postąnowień Porozumienia; (...)

4. w umowie KG.2ó7.3.2020'TM -w umowietej przewidzianow 5 7 ust. 3 obowiązek
udostępnienia przez najemcę przedmiotu najmu na żądanie AWFis potrzeby
studentow i zawodników oraz o raniczono prawo korzystania przez naiemcę
z obiektu poza godzinami otwarcia budynku AWFIS. Zawarcie umowy z nie

21o Wiadomość elektroniczna z dnia 15 czerwca 2o2! r
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spowodowało utratY kontroli przez AWF1S nad przedmiotem najmu;
w umowie KNCŻ/Mj/9/2O7B - w porozumieniu tym przewidziano różnego rodzaju
obowiązki po stronie , który spełnienie warunkowało spełnienie
świadczenia przez AWFiS' Stawiane wymogi należało więc uznać za
uprawnienia AWF1S do stosownej kontroli wykonywania Porozumienia przez

ó. w umowie KES.2ó7.33.2079.TM - przedmiotem tejumowy jest lokal o pow' ok' 77
m2. W umowie ograniczone zostało korzystanie z tego lokalu poprzez konieczność
uprzedniego poinformowania AWF1S o podnajmie. Z kolei możliwość adaptacji lokalu
przez najemcę została uzależniona od zgody Wynajmującego. AWFiS nie utracił więc
kontroli na przedmiotem umowy;

7. w umowie KE1'2ó7.32'2079.TM - na podstawie przedmiotowej umowy AWFiS nie
utracił możliwości kontroli przedmiotu umowy' Zasady najmu obejmowały bowiem
korzystanie z obiektu wYłącznie W z gorY określonych terminach a najemca był
obowiązany do przestrzegania wewnętrznych przepisów AWFIS. Nadto na najemcę
został nałożonY szereg obowiązkow umownych związąnych z korzystaniem
z przedmiotu najmu;

8. w umowie RBMM/74/2)7B - w 5 2 umowy określono szereg obowiązków najemcy
w zakresie korzystania z obiektow AWFis, w tym w zakresie zapoznania się
z przepisami wewnętrznymi obowiązującymi w Akademii. Nadto zakres korzystania
z obiektow AWFiS przez najemcę wyma4ał uprzedniego uzgodnienia z administracją
Akudenńi. Uczehńu łńe nlslułu zulem puzbuwiuru kulrlluli trud pzednlirrlenl uttlowy
oraz sposobem jejwykonywania przez najemcę.

Ponadto ewentualny brak w postanowieniach umownych skonkretyzowanych zasad kontroli
prawidłowości wykonywania umowy/porozumienia przez drugą stronę nie stanowi w tym
zakresie żadnej przeszkody. Zgodnie bowiem z zasadami ogólnymi zobowiązań kodeksu
cywilnego: Art' 354' 5 7. Dłużnik powinien wykonać zobowiązanie zgodnie z jego treścią
i w sposób odpowiadajqcy jego celowi społeczno-gospodarczemu oraz zasadom wspołżycia
społecznego, a jeżeli istniejąw tym zakresie ustalonezwyczaje -takżew sposób odpowiadajqcy
tym zwyczajom. S 2. W taki sam sposób powinien współdziałać przy wykonaniu zobowiązania
wierzyciel. Art. 355. 5 7. Dłużnik obowiqzany jest do staranności ogólnie wymaganej
wstosunkach danego rodzaju (należyta staranność). 5 2. Należytą staranność dłużniką
w zakresie prowadzonej przez niego dziąłalności gospodarczej określa się przy uwzględnieniu
zawodowego charakteru tejdziałalności. Z powołanych przepisów wynika, że brakwspółpracy
jednej ze stron (np. nieudzielenie drugiej stronie informacji istotnych z punktu widzenia
wykonywania umowy lub uniemożliwianie kontroli przedmiotu umowY) może być traktowony
jako nieprawidłowe wykonywanie umowy i prowadzićw oparciu o odpowiednie postanowienia
umowy lub przepisy kc do rozwiązania umowy.

Ponadto ustalono, że w treści umowy nr RBĄVM /tĄ/zoI9 nie określono zapisów
dotyczących odpowiedzialności za szkody powstałe w wyniku realizacji zawartej
umowy/porozumienia.
Pan - Radca Prawny wyjaśnił212: brak określenia w pierwotnym tekście
umowy zasad odpowiedzialności najemcy za szkody powstałew wyniku realizacji zawartej umowy
nie powodował zwolnienia najemcy z tej odpowiedzialnaści na zasadach ogólnych kodeksu
cywilnego wyrażonych w art. 475 kc, art. 443 kc, art. 477 i art. 472 kc, art' 474 kc. Powołane
przepisy stanowią:
1) art. 475 kc - Kto z winy swej wyrzqdził drugiemu szkodę, obowiqzany jest do jej

noprawićnia.
2) art. 443 kc - okoliczność, że działanie lub zaniechanie, z którego szkoda wynikła,
stanowiło niewykonanie lub nienależyte wykonanie istniejącego uprzednio zobowiązania, nie
wyłqcza roszczenia o naprawienie szkody z tytułu czynu niedozwolonego, chyba że z treści
istni ej ącego uprzednio zobowiqzania wy nika co innego'
3) art.471kc - Dłużnik obowiązany jest do naprawienia szkody wynikłejz niewykonania lub

212 Wiadomość elektroniczna z dnia 25 czerwca 2o2! r.
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nienależytego wykonania zobowiązania, chyba że niewykonanie lub nienależyte wykonanie jest
następstwem okoliczności, za które dłużnik odpowiedzialności nie ponosi.
4) art. 472 kc - Jeżeli ze szczególnego przepisu ustawy albo z czynności prawnej nie wYnika
nic innego, dłużnik odpowiedzialny jest za niezachowanie należytej staranności'
5) art. 474 kc - Dłużnik odpowiedzialny jest jak za własne działanie lub zaniechanie za
działania i zaniechania osób, z ktorych pomocą zobowiązanie wykonywa, jak rownież osób, którym
wykonanie zobowiązania powierza' Przepis powyższy stosuje się także w wypadku, gdy
zobowiązanie wykonyw a p r zedstawiciel ustawowy dł użnika.

Natomiast w umowie nr RB/WM/74/2OIB oraz w porozumieniu nr O2/HB/2OIB nie
określono zapisów umozliwiających Akademii jednostronne Wypowiedzenie umowy
np. W przypadku niewywiązywania się stron umowy/porozumienia z warunków określonych
w tych dokumentach (w umowie nr RB/WM/74/2)7B w 5 ó ust. 2 określono jedynie
uprawnienie do rozwiązania umowy za porozumieniem stron).
Pan - Radca Prawny wyjaśnił213: brak określenia W umowie
RB/WM/74/207B expressis verbis zapisów umożliwiających Akademii jednostronne
wypowiedzenie umowy np. W przYpadku niewywiązywania się z wąrunków określonych
www. umowie, nie pozbawiało Akademii możliwości jednostronnego wYpowiedzenia umowY.
Należy bowiem zwrócić uwagą na takie przepisu kodeksu cywilnego jak: art. ó67 s 2, art. ó72
i art. óB5. Powołane przepisy stanowią:
1) art. óó7 $ 2 kc ' Jeżeli najenlca używa rzeczY w sposób sl)zeLnly z utttuwą lub
z przeznaczeniem rzeczy i mimo upomnienia nie przestaje jej używać w tąki sposób ąlbo gdY rzecz
zaniedbuje do tego stopnia, że zostaje ona narażona na utratę lub uszkodzenie, wynajmujqcy może
wy powiedzieć najem bez zachowania terminów wypowiedzenia'
2) art. ó72 kc - Jeżeli najemca dopuszcza się zwłoki z zapłatq czynszu co najmniej za dwa
pełne okresy płatności, wynajmujący może najem wypowiedzieć bez zachowania terminów
wypowiedzenia.
3) art' óB5 kc - Jeżeli najemca lokalu wykracza w sposób rażqcy lub uporczywy przeciwko
obowiązującemu porządkowi domowemu albo przez swoje niewłaściwe zachowanie czyni
korzystanie z innych lokali w budynku uciążliwym, wynajmujący może wypowiedzieć najem bez
za ch ow a ni a ter mi n ów wy p ow i ed zenia.
Należy wskazać, że treść art. ó73 5 3 k.c. nie stoi na przeszkodzie wypowiedzeniu najmu zawartego
na czas oznaczonY z przyczYn wskazanych np. w art. óó7 s 2 kc. czy art. ó72 kc, nawet jeżeli
przYczYnY określone w tych przepisach nie zostoły wskazane w umowie najmu jako podstawy
przedterminowego wYpowiedzenia umowy. Art. ó73 k.c. zowiera regulację dotyczącą terminów
wypowiadania umów najmu tak zawartych na czas nieoznaczonY $ 7 i 2), jak i zawartych na czas
oznaczonY, wskazując, że mogą to być albo terminy umowne albo terminy ustowowe określone
w Kodeksie cywilnym. Jego f unkcją jest określenie chwili zakończenia stosunku z umowy najmu jako
stosunku o charakterze ciqgłym, co jest o tyle istotne, że element czasu bezpośrednio wyznacza
treść i rozmiar świadczeń stron. Z kolei art. óó7 5 2 i art. óB5 k.c. określają sytuacje wypowiedzenia
najmu ze skutkiem natychmiastowym, zatem przewidują możliwośc przedwczesnego zakończenia
najmu w przypadku kwalifikowanego niewykonywania obowiązków przez najemcę. Regulacje te
odnoszą się tak do najmu o nieoznaczonym, jaki oznaczonym czasie trwania (por' J. Panowicz-
Lipska, System Prawa Prywatnego, Tom 8 Prawo zobowiązan - część szczegółowa, Worszawa
2077, str. ó5)' ! .

W umowie 02/HB/2078 przewidziano uprawnienie po stronie AWFiS do:
1) (s 3 ust' 3) rezygnacji z współorganizocji ,,Festiwalu ..." bez ponoszenia jakichkolwiek
kosztów w przypadku niedostarczenia przez wyłonionego w trybie przetargu nieograniczonego
wykonawcę w terminie dó dnia 27.06.20278 r. spizętu gimnastycznego niezbQdnego
do przeprowodzenia zawodów;
2) (s 3 ust 4) odstąpienia od umowy w terminie do dnia 27.oó.2o7B r., bez ewentualnych
r o sz czeń p ozo sta ły ch Str o n p o r ozu mi eni o. (..')

W przekazanei do kontroli dokumentacji dotyczącej umów/porozumień nr: o3/H1/?-o2o,
KG'26t.3.2o2o.TM, KNcZ/Ms/9 /2o!B, KEs.2ó1.33.2ot9.TM, KEs.26t.32.2ot9.TM,
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RBN/M/t4/2oIB, KG.267.4.2o2o.TM, o7/HB/2oI8, o2/HB/2o18 brak było dokumentów
potwierdzających umocowanie osób reprezentujących podmioty, z którymi Akademia
zawarła umowy/porozumienia. Pan - Radca Prawny wyjaśnił2La, że na
etapie weryfikowania projektow umów przez biuro prawne dokonywana jest weryfikacja
właściwego umocowanią reprezentantow do zawarcia umow. WerYfikacja ta najczęściej
dokonywana jest na podstawie informacji ujawnionych w publicznych rejestrach takich jak CEIDG
lub KRS albo w oparciu o dokumenty pełnomocnictw. W przypadku weryfikacji reprezentacji
w oparciu o dane z rejestrów publicznych biuro prawne nie gromadzi wyciągów z tych rejestrów,
bowiem rejestry te są powszechnie dostępne w formie elektronicznej. Ponadto poszczególni
pracownicy Akademii odpowiedzialni za przygotowywanie i ząwieranie umów posiadają wiedzę
o osobach reprezentujących podmioty stale współpracujqce z Akademią, co ułatwia werYfikację
zasad i personaliów osób reprezentujących te podmioty. W szczegolności dotyczy to osób
reprezentujących , z którym zostały zawarte wymienione w pytaniu umowy nr 07
/HB/2o78,02/HB/207B,03/HB/2020, KEs.2ó7.32'2079.TM, KEs.2ó7.33.2079.TM,
KG.2ó 7'3'2o2O.T M, KG.2ó 7.4.2o2o.T M, KNCŻ/MS/ 9 /2O 78, RB/WM/ 74/ 20 78'

W toku kontroli ustalono również, że przed zawarciem umów/porozumień
nr: KG.2ó1.3.2o2o.TM, KEs.2ó1.33.2079.Tl,Ą, KEs.26t.32.2ot9.Flvl, RB/wtĄ/74/2ot\,
03 / HB / 2o2o, KG.26 7.4.2020.TM, o 1/ HB / 2oIB n ie d o kona no usta l enia wa rtości ryn kowej
przedmiotu czynności prawnej' Powyzsze było istotne z uwagi na treść art. 90 ust.4 Psw oraz
art.423 ust. 2 Pswt i kr:rltiecztluść ustaletria clbr:wiązku uzyskallia zgody Prezesa Prokuratorii
Generalnej Rzeczypospolitej Polskiej, w przypadkach gdyby wartość rynkowa przedmiotu
czynności prawnej przekroczyła kwotę 2 000 000 złotych. Pan - Radca
Prawny wyjaśnił215, że Akademia nie sporzqdzała dokumentacji w celu ustalenia wartości
rynkowej przedmiotu czynności prawnej przed zawarciem umów nr KG'2ó7.3.2020.TM,
KES.2ó7'33.2079'TM, KES.2ó7.32.2079'TM, RBMM/74/207B, 03/HB/2o20,
KG.2ó7.4'2020'TM, )7/HB/207B, bowiem wąrtość wskazanych umów (ich przedmiotu) była
wyraźnie niższa od kwoty 2.000.000,00 zł. W związku z tym nie zachodziło podejrzenie
ewentualnego przekroczenia wartości, o której mowa w przepisach powołanych w pytaniu.

W toku kontroli stwierdzono, że W treści umów nr:
KG.26I'3.2o20.TM, KEs'2ó1.33.2079.TM i KG.26I.4.2020.TM, nie zamieszczono klauzuli
waloryzacyjnej, o której mowa w art. 35B1 S 2 Kodeksu cywilnego, uprawniającĄ Akademię do
zwiększenia wysokości czYnszu np. wg wskaŹnika inflacji.
Pan - Radca Prawny wyjaśnił21ó, że umowa KG.267.3.2)20.TM
iKEs'2ó1.33.2019.TM jest umową nalmu zawartą na czas nieokreślony z jednomiesięcznyrrt

okresem wypowiedzenia. To z kolei umożliwiało Akademii wypowiedzenie umowy w sytuacji,
w ktorej najemca nie wyraziłby zgody na podwyższenie czynszu, gdYby Akademia uznoła takie
podwyższenie czYnszu za konieczne. Nadto no etapie przygotowywania i weryfikacji projektu
umowy przez biuro prawne osoby merytorYczne nie zgłaszały postulatu wprowadzenia do umowY
kl a u zu I i w a I o ry za cyjn ej.

3.13 Prawidłowość prowadzenia gospodarkifinansowejw Uczelniw Iatach 2076- 2o2o.

3.13.1 Wykonanie Programu naprawczego dla Akademii Wychowania Fizycznego
i Sportu im. )ędrzeja Śniadeckiego w Gdańsiu na Iata 2016-2078

Przedsięwzięcia zaplanowane w pierwotnym Prog,ramie naprawczym, wprowadzonym na
mocy Uchwały Senatu AWFis nr 47 z dnia 30 września 2075 r., nie zostały w pełni
zrealizowane.

21a Wiadomość elektroniczna z dnia 25 czerwca 2o2! r
215 Wiadomość elektroniczna z dnia 25 czerwca 2o2! r
21ó Wiadomość elektroniczna z dnia 25 czerwca 2o2! r
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Aktualizacja Programu naprawczego (wprowadzona Uchwałą Senatu AWFis nr 29
z dnia 26 września 2018 r.) nastąpiła W momencie, w którym większość ujętych w tej
aktualizacji przedsięwzięć została już w dużej mierze zrealizowana.

W okresie realizacji Programu naprawczego nastąpiła poprawa kondycji finansowej lJczelni.
Na podstawie wskaźników analitycznych takich jak: złota reguła bilansowa, wartość
bilansowajednostki,wskaźnikpłynnościfinansowejlil!stopnianiestwierdzono zagrożeń
dla funkcjonowania jednostki pod kątem płynności finansowej w latach 2077-2079.Bvło
to jednakspowodowanegłównie jednorazowym napływem środkówfinansowych ztytułu
sprzedaży nieruchomości. Działanie o charakterze niecyklicznym nie powoduje stabiIności
finansowej, nie wpływa na poprawę sytuacji finansowej Akademii W dłuższej
perspektywie, a jedynie krótkookresowo poprawia płynność finansową.

Analiza porównawcza przychodów i kosztów działalności operacyjnej, bez ujmowania
pozostałej działalności operacyjnej i finansowej, wskazała na brak zrównoważenia
przychodów i kosztów. Strata na działaIności operacyjnej z roku na rok się zwiększała. Była
to tendencja niekorzystna, świadcząca o braku zrównoważenia kosztów i przychodów tej
działalności i wymagająca osiągnięcia zysku na pozostałej działalności operacyjnej lub/i
finansowej celem uzyskania dodatniego wyniku finansowego.

Uczelnia osiągnęła wskaźnik redukcji zadłużenia na zakończenie 2018 roku na
wymaganym poziomie 1,0.

Uczelnia spełnila obowiązkisprawozdawcze, dotyczące realizacji ProgrununaprawcŻe1o.

W ninlejszym obszarze zastosowano opisową ocenę działalności Uczelni.

3.13.1.1 Realizacja założeń Programu naprawczego.
Program naprawczY Akądemii Wychowania Fizycznego i Sportu im. Jędrzeja Śniadeckiego
w Gdańsku (dalej: Program naprawczy) został wprowadzony na podstawie art. 1OOa ust. 1 Psw.
Zgodniez53ust. 1pkt2rozporządzeniaMinistraNauki iSzkolnictwaWyższegozdnia
5 października2077r'wsprawiezakresuitryburealizocjiprogramunoprowczegoprowadzącego
do uzyskania równowagi finansowej uczelni publicznejzl7 (dalej: rozporządzenie w sprawie
programu naprawcze4o), Program naprawczY określał działania mające na celu odzyskanie
równowagi finansowej Uczelni przez zrównoważenie do końca 2018 roku kosztów
działalności z jej przychodamiwraz z harmonogramem ich wdrażania.
Program naprawczY został uchwalony przez Senat AWFis na mocy Uchwały nr 47 z dnia
30 września 2075 r. Pismem nr R/977/2o!5 zdnia7 października 2015 r. Rektor Uczelni
przekazał p rzedm i otowy d oku m ent Mi nistrowi.

Głównym założeniemAWFiS, mającym na celu odzyskanie równowagifinansowej, byłwzrost
przychodów w różnych grupach, tak by pokryć rosnące koszty działalności operacyjnej.
W ramach przedsięwzięć zmierzających do zwiększenia przychodów, zaplanowano działania
dotyczące:

a) zwiększenia przychodów z dotacji Ministersbła oraz dotacji na realizację projektów
unijnych,

b) zmniejszenia l<osztówwynagrodzeń orazświadczeń z nimizwiązanych,
c) redul<cji l<osztów l<ształcenia popruez zoptymalizowanie programów kształcenia,
d) przygotowania do sprzedaży nieruchomości i organizacji przotargów na'ich zbycie,
e) zwiększenia przychodów z tytułu optymalizacji wykorzystania obiektów Uczelni -

renegocjacji umów dzierżawy' zawarcia nowych umów w związku z nowopowstałą Halą
Gimnastycznąoraz zwiększenia przychodów z tzw. Akcji Lato.

W przedstawionym przez Uczelnię Programie naprowczYm znalazła się analiza obszarów
wyszczególnionych powyżej. Była ona przedstawiona w sposób syntetyczny. Nie wszystkie

217 Dz.|J. Nr 243 poz. !446,zpóźn.zm.
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przedstawione działania były wycenione, a planowany termin zbycia nieruchomości
połozonej w Gdańsku, przy ul. Kazimierza Górskiego o łącznej powierzchni 20447 m2

dotyczył okresu wykraczającego poza ramy Programu naprawczego tj. po 2ot8 r.

W dniu 30 czerwca 2ot7 r. Rektor Uczelni przekazał do Ministerstwa sprawozdanie
zrealizacji Programu naprawczego za rok 201ó. Sprawozdanie zostało przyjęte przez Senat
Uczelni w dniu 28 czerwca2oI7 r' Uchwałą nr 37'

W dniu 13 września 2oI7 r. Ministerstwo skierowało pismo218 do Rektora AWFis, wskazując
na powzięte wątpliwości co do realizacji celów cząstkowych założonych w Programie
naprawczYm na rok 2aI6: poważne wątpliwości budzq powstałe odchylenia od harmonogramu
założonych działań, w szczegóIności w kontekście niepełnego zakresu realizacji planowanych
zadań oraz braku pełnejinformacji na temat części działań przewidzianych do realizacji w 207ó
roku. Nie wszystkie założone działąnia zostały bowiem pomyślnie zrealizowane i tym samym
niew pełni osiągnięto cele cząstkowe na rok 2o7ó'w przedmiotowym piśmie zwrócono się
z prośbą o uzupełnienie sprawozdania z realizacji Programu naprawczego za rok 2016
w następującym zakresie:
a) braku oszczędności z tytułu kosztów podstawowej działalności' Rektor został

poproszony o Wyszczególnienie planowanych do wdrożenia narzędzi, które
pozwoliłyby pozyskać studentów zzagranicy, skalkulowanie kwoty przychodów z tego
tytułu oraz analizę możliwości realizacji poczynionych na lata kolejne założeń. Rektor
poproszony został równiez o wskazanie realnych możliwości ograniczenia kosztów
działalności,

b) przedstawienia informacji na temat Wygenerowanych oszczędności w okresie
październik-grudzień 2076 r. w ramach planowanej redukcji kosztów kształcenia oraz
alternatywnych możliwości osiągnięcia oszczędności w odniesieniu do wskaźnika
proporcji pracowników będących nauczycielami akademickimi do pozostałych
pracownikówAWFis,

c) przekazania informacji o Zaawansowaniu sprzedażY majątku trwałego i ocenę, czy
oszacowane przychody z tego tytułu są w dalszym ciągu realne do osiągnięcia.
Poproszono również o informację w jakiej wysokości osiągnięto przychody z tytułu
optymalizacji wykorzystania obiektów oraz jakie przychody Uczelnia uzyskała
z naliczonych odsetek karnych z uwagi na odstąpienia AWFiS od umowy z pierwotnie
wybranym wykonawcą inwestycji Budowy Hali Gimnastycznej Leszka Blanika _ Centrum
lnnowacyjno-Wdrożeniowym AWFiS w Gdańsku oraz czY wybór nowego wykonawcy
nastąpiw l kwartale 2077 r.

Uczelnia została poproszona również o przedstawienie kalkulacji kwot W poszczególnych
latach lub wskazanie alternatywnych narzędzi, umożliwiających wdrożenie Programu
naprawczego oraz o ewentualną aktualizację planowanych zadań inwestycyjnych
i remontowych, planowanych oszczędności W poszczególnych grupach rodzajowych,
planowanych bilansach, rachunkach zysków i strat iwskaźnika poziomu redukcji zadłużenia.

W odpowiedzi Rektor Uczelni wyjaśnił219, że odchylenia od harmonogramu założonych
działań wynikają, m.in. ze zmiany wykonawcy przy budowie hali gimnastycznej, sposobu
podziału dotacji podstawowej (zmiana algorytmu) wpływającego na Wysokość poziomu
zatrudnienia kadry dydaktycznej, przepisów prawa dotyczących odliczania podatku VAT od
zakupów związany.ch z działalnościąUczelni oraz wartości minimalnego wynagrodzenia'

W złożonych wyjaśnieniach Rektor wskazał, że zwiększenie przychodów z działalności
dydaktycznej poprzez pozyskanie studentów zzagranicy nie zostanie w pełni zrealizowane.
Uczelnia poinformowała również o urealnieniu stawek na niektórych kierunkach,

218 Pismo Zastępcy Dyrektora Departamentu Budżetu i Finansów Ministerstwa nr DBF'WFsN.74.37.2ot7.MP zdnia
t3września2ot7 r'
21e Pismo nrR/836/20t7 zdnia2E listopada 2017 r.
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co Spowoduje wzrost przychodów.w 2o!7 r' zaplanowano także zwiększenie przychodów
z wynajmu powierzchni.

W odpowiedzi na zapytanie co do oszczędności w okresie październik-grudzień 2076 r'
w ramach planowanej redukcji kosztów kształcenia Rektor stwierdził, że trudno wycenić
oszczędności za ten okres. Na|ezy brać pod uwagę cały rok akademicki i rozliczenie
wszystkich godzin dydaktycznych.

Według informacji Rektora, Uczelnia na koniec 2ot6 r' osiągnęła optymalny wskaźnik
proporcji zatrudnienia pracowników administracji i obsługi w stosunku do nauczycieli
akademickich wynoszący 0,9B' Rektor poinformował także, że w 2ot7 i 20tB roku będą
prowadzone dalsze działania mające na celu obniżenie liczby pracowników
administracyjnych i co za tym idzie kosztów wynagrodzeń.

W piśmie Rektor wskazał, że poprawił się wskaźnik dostępności, który z wartości ok.27
studentów na 1 nauczyciela akademickiego w 2076 roku, obnizył się do wartości 14
w 2077 roku.

Rektor przedstawił także informację o posiadanym majątku ruchomym i nieruchomym.
W zakresiesprzedaży:
a) zabudowanej nieruchomość w Gdańsku przy ul' Czyżewskiego 29, o powierzchni

75 t43 m' - tzw' Dworek Ludolfino - Uczelnia posiada podpisaną warunkową umowę
przedwstępną sprzedaży. Prezes Prokuratorii Generalnej Skarbu Państwa rozpatruje
wniosek o wydanie zgody na tę sprzedaz,

b) niezabudowanej działki gruntu W Gdańsku pomiędzy Al' Grunwaldzką
a ul. Czyżewskiego nr 273/78 o powierzchni 7 ó50 m'z - w wyniku przetargu
nieograniczonego na sprzedaż działki gruntu nr 273/78 podpisana została umowa
przedwstępnai Uczelnia uzyskała zgodę na sprzedaż Prezesa Prokuratorii Generalnej
Skarbu Państwa' Zawarcie przYrzeczonej umowy sprzedaży zaplanowane jest na rok
24L7,

c) działki nr 57/79 przy ul' Czyżewskiego w Gdańsku o powierzchni ok 95O0 m'?
zabudowanej budynkami ośrodka Przygotowań olimpijskich i Domu Asystenta -
w wyniku przetargu podpisana została przedwstępna umowa sprzedaży.

W celu uzyskania przychodów z tytułu optymalizacji wykorzystania obiektów, Uczelnia
ustanowiła zewnętrznego administraŁorazarządzającego Narodowym Cetrtrutn Zeglarstwa
oraz nastąpiły renegocjacje wcześniej zawartych umów dzierżawy' Uczenia zaplanowała
także wynajem kwater w domach studenckich podczas wakacji w ramach tzw. Akcji Lato.

Rektor stwierdził, że płynność finansowa, którą lJczelnią uzyskała dzięki sprzedaży
nieruchomości, zapewnia osiągnięcie optymalnego wskaźnika zadłużenia wskazanego
w rozporządzeniu w sprawie zakresu i trybu realizacji pro7romu naprawcze7o prowadzącego do
uzysko nia rów nowogi finansowej już na koniec 20 77 roku.z2o

W odpowiedzi na powyższe wyjaśnienia Ministerstwo zwróciło uwagę' że dla powodzenia
progrąmu naprawc7?go. isfntnego znaczenia nabierąjq pra4nozowane przychody z tytttłtl
sprłe.rlaży majątktt trwałcgo, pod warunkiem, że Prełes Prokuroforii Generalhej Rzeczpospolitej
Polskiej wyrazi zgodę tlts sprzeduż nieluclltstttłlści i łlziułek AWFis, a środki zostaną przekazane
przed zakończeniem programu naprawczego.22L Wątpliwość wzbudziło również zapewnienie
Rektora o osiągnięciu na koniec 2017 r' optymalnego wskaźnika zadłużenia na skutek
sprzedaży nieruchomości: Pragnę zauważyć, że ww. wskaźnik określa relację sumy zobowiązań
krotkoterminowych i krótkoterminowych rozliczeń międzyokresowych ujmowanych w pasywach
do sumy aktywów obrotowych i środków trwalych w budowie, a zatenl nie odnosi się bezpośrednio

220 Pismo nr R/836/2O17 zdnia2E listopada 2017 r.
221 Pismo Dyrektora Departamentu Budżetu i Finansów Ministerstwa nr DBF.WFSN.74.to.2o!8.MP z dnia
11 stycznia 2018 r.
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do mojątku czy uzyskanych przychodów.222 Ministerstwo zwrociło się do Uczelni o przekazanie
dodatkowych wyjaśnień - w jaki sposób sprzedaż mienia Uczelni wpłynie na wskaŹnik
zadłużenia wrazze wskazaniem konkretnych kwot poszczególnych składników wskaŹnika.

W dniu 29 czerwca 2018 r. Rektor Uczelni przekazał do Ministerstwo sprawozdanie
zrealizacji Programu naprawczego za rok 2ot7. Sprawozdanie zostało przyjęte przez Senat
Uczelniw dniu27 czerwca 2078 r. Uchwałą nr 25'

W dniu 9 października 2018 r. do Ministerstwo wpłynęło pismo Rektora223 informujące,
że zgodnie z Uchwałą Sen atu nr 29 z dnia 26 września 2078 r.,Uczelnia dokonała aktualizacji
Programu naprawczego.

Uczelnia zgodnie z 5 9 ust. 2 rozporządz:ania w sprawie programu naprawcze1o przedstawiła
Ministrowi a ktua l izację programu na prawczego'

Sporządzona aktualizacjaProgramu naprawczego w części dotyczącej przychodów zakładała
wzrost dotacji podstawowej. Według wyliczeń Uczelni wzrost wysokości dotacji miał być
zrealizowany dzięki polepszeniu wskaźników:

utrzymania wskaźnika dostępności dydaktycznej (13 studentów i doktorantów
przypadających na 1 nauczyciela akademickiego),
wzrostu wskaźnika potencjału naukowego do wysokości 0,B,
wzrostu składnika umiędzynarodowienia,
wzrostu składnika kadrowego.

Wysukrrść wzros[u tlutacji Uczehiu clszauowała tra kwotę to89,9 tys. zł.

lnną pozycją przychodów w obszarze dydaktyki były opłaty za studia studentów
obcokrajowców w wysokości óóB,0 tys. zł, opłaty za kursy dla obcokrajowców w wysokości
292,0 tys. zł oraz przychody z dzierżawy obiektów i wynajmu sprzętu sportowego
w wysokości 27 45,o tys. zł.

Przychody w obszarze działalności naukowo-badawczej oszacowane były na 22o,o tys. zł,
przychody z tytułu grantów _ B49,I tys. zł orazz tytułu dotacji unijnych t!3t,5 tys. zł.
Należy mieć na uwadze, że wzrost przychodów z grantów i dotacji unijnych wiąże się ze
wzrostem kosztów i dlatego czystym przychodem mogą być jedynie koszty pośrednie, które
według szacunków Uczelni miały wynieśc 4o7,7 tys.zł.

Największą kwotę przychodów Uczelnia zakładała z obszaru dostosowania posiadanego
majątku ruchomego i nieruchom ego. Akademia zakładała sprzedaż dwóch zabudowanych
działek o wartości 26 t2o,o tys. zł.

W dniu t9 czerwca2ot9 r. Senat Akodemii Uchwałą nr 33 przyjął sprawozdanie z realizacji
Programu Naprawczego dta Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu im. Jędrzeja Śniadeckiego
wGdańskuza2oLBrok.Sprawozdaniezostałowysłane22adoMinisterstwawdniu 28czerwca
20!9 r.

Ministerstwo odniosło się do przesłanego przez Uczelnię sprawozdania z realizacji
i zamknięcia Programu naprawczego realizowanego w latach 2oI6-2ot9 stwierdzając, że no
wyniki finansowe osiqgane przez Akademię miały wpływ działania o charakterze niecyklicznym
tj' związane ze sprzedażą majątku, co w ocenie Ministerstwa Nouki i Szkolnictwa Wyższego nie
sprzyja długofalowejstrategii odzyskiwania płYnnościfinansowej, a jedynieincydentalnie poprawia
tyt l t o cj ę f i n o n saw ą p o d mi ot t t,

Należy podkreślić, że ideą realizacji ptranu naprawczego nie jest tYlko reąlizacja zysku netto
w danym roku sprawozdawczym, ale przede wszystkim wdrożenie działań mających na celu
odzyskanie równowagi finansowej przez zrównoważenie planowanych kosztow działalności
z przychodami w ramach bieżącej działalności Uczelni. W zwiqzku z powższYm szczególnie

222 Pismo Dyrektora Departamentu Budżetu i Finansów Ministerstwa nr DBF.WF5N.74.10.2018.MP z dnia
11 stycznia 2018 r.
223 Pismo nr R/675/20!8z dnia27 września 2018 r.
22a Pismo nr R'070.3.28.2019, data wpływu do Ministerstwa - 2lipca2079 r.
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istotnym wydaje się intensyfikacja działan, których celem jest osiągnięcie trwałej stabilizacji
finansowej.22s

(dowód: akta kontroli - dokumentacja elektroniczna)

Sprawozdanie z pierwszego roku realizacji Programu naprawczego nie wykazuje pełnego
wykonania zaplanowanych działań.

Plan optymalizacji kosztów zakładał obniżenie w 2016 r. pozycji kosztów wynagrodzeń
o kwotę 1 357,0 tys. zł oraz kosztów świadczeń na rzecz pracowników o kwotę 280,0 tys. zł.

Zgodnie danymi wykazanymi w sprawozdaniu Akademia obniżyła koszty wynagrodzeń
o kwotę 657,3 tys' zł i koszty świadczeń o kwotę 792,9 tys. zł'
Wynagrodzenia w2015 r. wynosiły 27773 446,5ozł natomiastw 2076r.-2ttt6 725,42zł.
Ubezpieczenia społeczne i inne świadczenia wynosiły w 2015 r. - 5 15B 979,23 zł, aw 2076
r.- 4966076,0Izł.

W ramach planu dostosowania poziomu zatrudnienia i wynagrodzeń Uczelnia zakładała
całkowitą redukcję niedoborów godzinnych i znaczne obniżenie osobogodzin
dydaktycznych (B 10ó godzin) realizowanych z tytułu nadgodzin czY umów
cywilnoprawnych poprzez łączenie wykładów, tworzenie dużych grup, zmian proporcji
wykładów w stosunku do ćwiczeń oraz Wprowadzenie e_learningu.

W sprawozd aniu Uczelnia wykazała obniżenie godzin dydaktycznych o 3 527 godzin w roku
a kademicki rn 2015 / 2076.

Dodatkowo dokonano analizy realizacji godzin dydaktycznych, wdrożono zajęcia
prowadzone przez Uczestników studiów doktoranckich (doktorantów) celem redukcji
kosztów kształcenia wypłacanych z tytułu nadgodzin czy umów zleceń.

Liczba zrealizowanych godzin dydaktycznych w roku akademickim 2oI7/2oIB wyniosła
ó4384,04 - W tym 78075,23 godzin stanowiły nadgodziny. Wartość godzin
ponadwymiarowych w wysokości 557 5ó6,86 zł dotyczyła 9 4o7 godzin zrealizowanych
w roku akademickim 2ot7/2o78. W roku akademickim wystąpiły także godziny
niezrealizowane w łącznej liczbie 2 17 4,66.

W roku akademickim 2078/2019 łączna liczba godzin dydaktycznych wyniosła 60 457,29 -
w tym t67o2,75 godzin stanowiły rradgodzirly. Wartość godzin ponadwymiarowych
w wysokości 1L37 455,78 zł dotyczyła wypłaty z tytułu 133,BB godzin zrealizowanych
wroku akademickim 2OI7/2018 oraz 16482,32 godzin w rok akademickim 2OIB/2O79.
W roku akademickim wystąpiły także godziny niezrealizowane włącznej liczbie 5 035,4ó.

W roku akademickim 2ot9/2o2o łączna liczba zrealizowanych godzin dydaktycznych
wyniosła 5!875, w tym liczba nadgodzin wynosiła 1352t,o5. Wystąpiły także godziny
niezrealizowane W łącznej liczbie 7 7B4,5o. Łączny koszt wynagrodzeń z tytułu nadgodzin
wyniósł na dzień wszczęcia czynności kontrolnych - 55 030,75 zł' Zgodnie z informacją
Uczelni rozliczenie godzin dydaktycznych za rok akademicki 2O79/2O nie jest jeszcze
kompletne, z powodu zmian organizacyjnych na lJczelni i ograniczonego kontaktu
spowodowanego stanem epidemii w związku z zakażeniami wirusem SARS-CoV-2.

Łączna liczba godzin dydaktycznych w okresie 20tB - 2o2o zmnie1szyła się, w tym także
zmniejszyła się liczba nadgodzin.

Zwraca się jednak uwagę na rosnącą liczbę godzin dydaktycznych niezrealizowanych przez
nauczycieli.

Zasadnym wydaje się być przeprowadzenie analizy godzin dydaktycznych pod kątem
zatrudnienia nauczycieli oraz przydziału godzin dydaktycznych pracownikom w celu
ef e ktywn ego gos pod a rowa n ia ś rod k ami U czelni'

225 Pis m o nr D B F.WFS N. 67 !.2o.2o2o.HŻ z dni a 23 sier pni a 2o2o r
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Uczelnia planowała także redukcję kosztów kształcenia poprzez zoptymalizowanie
programów kształcenia w cyklach kształcenia rozpoczynających się od roku akademickiego
2016/2017. To działalnie miała poprzedzić analiza programów kształcenia, utworzenie
bardziej dopasowanych do potrzeb rynku pracy programów kształcenia, jak równiez
zoptymalizowanych pod kątem ponoSZonych kosztów. Działanie miało przynieść
oszczęd ność w wysokości 1 900,0 tys .zł. Uczelni nie udało się zrea lizować tego celu od strony
finansowej. W przedstawionym materiale dowodowym, brak było dokumentacji
potwierdzającej realizację załozenia. W odpowiedzi na pytanie, jaki był poziom redukcji
osobogodzin w roku 2017 i na zakończe nie Programu naprawczego, Uczelnia poinformowała,
że działania podjęte w roku 201"ó/2077, a zmierzające do redukcji osobogodzin czyli łączenie grup
wykładowych i specjalizacyjnych, prowadzenie wykładow w formie e-learning, zmniejszenie liczbY
grup ćwiczeniowych poprzez zmianę realizacji wybranych zajęć z podgrup na grupy dziekańskie,
zmiana formy realizacji wybranych zajęć z ćwiczeń na wykłady zostały przeniesione odpowiednio
na kolejne lata, co skutkowało utrzymaniem rezultatów wykazanych za rok 207ó/77 oraz
adekwatnie przyczyniło się do redukcji osobogodzin i wymiernego efektu w programie
naprawczym.226

AwFis zaplanowała takze uzyskanie optymalnego wskaźnika zatrudnienia na
poziomie 1 (stosunek liczby zatrudnionych nauczycieli akademickich do liczby
zatrudnionych pracowników administracji i obsługi). Zaplanowano redukcję około 22 etatów
pracowlrikówadnlirristracji ir:bslugi. Redukcja nria{a następować poprzez naturalne odejścia
z tytułu przejścia na emeryturę'

Liczby podane w etatach na koniec Xll

Porównanie kosztów wynagrodzeń - zestawienie sporządzone przez Uczelnię na potrzeby
kontroli (dane w zł).

2076227 2O!7229 2078 20!9
Dvdaktvka r1192425,14 12345092,40 13135 488,37 15 400 075,08
Administracia ó 410 358'0B 6059 786,93 6 r52 991,35 6761754,3I
obsługa 2574925,33 2575 572,28 2677 075,33 2288 860,65

20r77 708,55 2091979t,61 21965 555,05 24450 090,04

Dane ze sprawozdań z realizacji Programu nąprąWczego za rok 2a'I6 i 2ot7 roŻnią się od
podanych przez Uczelnię w trakcie kontroli. Uczelnia w sprawozdaniu z realizacji Programu
noprowczego z 2016 r' wykazała oszczędności na poziomie 570,0 tys. zł, natomiast zgodnie
z danymi przedstawionymi podczas kontroli, oszczędności powinny wynieść 115,5 tys. zł.
Wodniesieniu do 2oI7 roku różnica pomiędzy kosztami wynagrodzeń wykazanymi
w sprawozdaniu z realizacji programu a przedstawionymi podczas kontroli wynosiła
442,5tys'zł.

22ó Pismo nr R'0911.9.35.2o2o,R/224/2o2!zdnia 7ólutego2o2I r. (pkt B5).
227 Dane ze sprawozdania z wykonania Programu naprawcze4o za 2ot6 r. (koszty wynagrodzeń administracji -
6 286 3ó7,4B zł, obsługi _ 2!84 428'77 zł).
228 Dane ze sprawozdania z wykonania Programu naprawcze4o za 2oI7 r. (koszty wynagrodzeń administracji -
5 930 85ó'01zł, obsługi 22ot348,14zł).

2076 2017 2018 2018-2016
Pracownicy
administracii i obsłuei

t63,Or r53,26 156,75 -6,26

Nauczyciele
akademiccv

766 782,5 178,5 +72,5

Wskaźnik (stosunek
liczby nauczycieli do
liczby pracowników
administracji
i obsłuei)

r,o2 t,rg 7,74
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Koszty wynagrodzeń nauczycieli akademickich od 2o7ó r. zwiększały się i w 2oI9 r.
w porównaniu do roku 2ol6były wyższe o 4 2o7,6 tys. zł'

Wynagrodzenia administracji w 2017 r. były nizsze niż w roku 201ó, natomiast w następnych
latach rosły iw 2079 r. były o 350,8 tys'złwyższeniŻw 2ot6'
Wynagrodzenia obsługi w 2079 r. były o 226,! tys. zł niższe niż w 2ot6 r. Najwyższa kwota
kosztów wynagrodzeń dotyczył'a 2018 roku.

W obszarze dostosowania posiadanego majątku ruchomego i nieruchomego Uczelnia
zaplanowała przeprowadzić renegocjacje zawartych wcześniej umów dzierżawy oraz
wydzierzawić nowopowstałą Halę Gimnastyczną. Planu nie udało się zrealizować z uwagi na
odstąpienie AWF's od umowy z pierwotnie wybranym wykonawcą inwestycji. Nie udało się
także pozyskać dodatkowych przychodów z tzw. Akcji Lato (wynajmu kwater w domach
studenckich podczas wakacji). Wstępnie planowana kwota przychodów miała wynieść
450,00 tys. zł.

Zgodnie ze złożonym sprawozdaniem z realizaĄi Programu naprawcze7o za rok 2ot7 r' nie
udało się w pełni zrealizować zaplanowanych zamierzeń mających na celu zapewnienie
równowagi f i nansowej U czelni'

Zaplanowano pozyskanie większych środków z Ministerstwa i dotacji na realizację projektów
unijnych z wyłączeniem środków pochodzących z Narodowego Centrum Badań i Rozwoju
i Narodowego Centrum Nauki (dalej: NCN)wwysokości 1 000,0tys 'zł,Llczelniąnie uzyskała
zaplanowanej kwoty przychodów' Jak ustalono, kwota dotacji podstawowej uległa obniżeniu
o 580,7 tys. zł. Uczelnio wyjaśniła, że było to spowodowane zastosowaniem algorytmu,
wedłu g któ rego Minister stw o wyl icza wyso kość d otacj i d l a każdej z U czel ni.

Uczelnio wykazała, ze w roku 2077 wzrosła kwota przychodów w zakresie projektów
unijnych o 264,9 tys.zł.

Po analizie kont księgowych stwierdzono,że pozostałe przychody operacyjne zwiększone
zostały o sprzedaż nieruchomości229 w wysokości l722oooo,oo zł oraz wpłynęła
dodatkowa kwota zadatku w wysokości 77560959,5o zł (na podstawie wstępnej umowy
sprzedaży23o), który został ujęty na koncie rozliczenia międzyokresowe przychodów. Cała
wartość sprzedaży została ujęta w przychodach |Jczelni w 2018 r., po sprzedaży
nieruchomości.

optymalizacja kosztów zakładała oszczędność w pozycji kosztów wynagrodzeń o kwotę
3!76,0 tys. zł i kosztów świadczeń o kwotę 940,0 tys. zł. Plan nie został zrealizowany.
Ustalono, że nastąpił wzrost kosztów wynagrodzeń o 587,5 tys. zł, natomiast koszty
świadczeń na rzecz pracowników wzrosły o 427,7 tys. zł.

Wynagrodzenia osobowe wzrosły w 2oI7 r. w porównaniu do 2oLó r. o Bo2,!tys. zł'

Podobnie jak w roku 2ot6, Uczelnia zakładała redukcję kosztów kształcenia poprzez
zoptymaIizowanie programów kształcenia w cyklach kształcenia rozpoczynających się od
roku akademickiego 2016/2017. lJczelnia miała doprowadzlć do całkowitej redukcji
niedoborów godzinnych i do znacznego obniżenia osobogodzin dydaktycznych
realizowanych z tytułu nadgodzin. Planowana kwota miała wynieść 1 9oo,o tys. zł. W toku
kontrtoli nie przedstawiono dokumentacji potwierdzającej realizację założenia'

Ponadto Uczelnio zamierzała przeprowadzić analizę programów kształcenia.. Zaplanowane
oszczędności oszacowano na 329,0 tys' zł. Plan nie został zrealizowany w tych obszarach pod
kątem finansowym.

229 Dotyczy nieruchomości położonej w Gdańsku' przy ul. Kazimierza Córskiego 1 stanowiącej działkę o nr 2!3/t8
o powierzchni 7 650 m2.
230 Dotyczy nieruchomości położonej w Gdańsku, przy ul. )ózeta Czyżewskiego stanowiącej działkę nr 57/t9
o powierzchni 9 tO6m2.
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Uczelnia dokonała sprzedaży niezabudowanej działki gruntu w Gdańsku pomiędzy
Al. Grunwaldzką a ul. Czyzewskiego o powierzchni 7 ó5O m2 o wartości netto B 000,0 tys. zł.

Po zrealizowanym przetargu udało się osiągnąć kwotę t722o,o tys. zł.

LJczelnia osiągnęła dodatkowe przychody z tytułu wynajmu pomieszczeń w wysokości
35ó,1 tys. zł. Kwota planowana w tym zakresie wynosiła 200,0 tys. zł.

Sprawozdania obejmują informacje dotyczące planowanych działań w celu zrównoważenia
kosztów działalności Uczelni z jej przychodami, z uwzględnieniem terminowości ich
wykonania, nie zawierają jednak szczegółowej diagnozy stanu f inansów Uczelni,
zuwzględnieniem zmian wynikających z realizacji Programu naprawczego oraz oceny
efe ktywności stosowa nych środ ków na prawczych.

Działania Akademii, mające na celu wzrost przychodów w różnych grupach.

7' Przychody z działalności dydaktycznej - dotacja podstawowa w 2018 r.

Według informacji Akademii, podjęte działania zmierzające do poprawy wskaźników
będących częścią składową algorytmu podziału dotacji podstawowej, w tym w szczególności
wskaźników: dostępności, potencjału naukowego, umiędzynarodowienia i kadrowego,
przełożYłY się na wzrost dotacji podstawowejw 2018 r. w porównaniu z rokiem 2077 o 4,8%,

to jest o to99,9 tys. zł, biorąc pod uwagę kwotę dotacji z 2077 r. stanowiącą podstawę jej

naliczenia na 20'18 r. (bez uwzględnienia dodatkowego zwlększenla). Dokonując analizy
algorytmu przedstawionego przez Ministerstwo, Uczelnia w 2018 r. poprawiła składniki
algorytmu w porównaniu do roku 2017.
Składnik umiędzynarodowienia z poziomu o,74yo wzrósł do o,!5%, składnik badawczy
z o,o9% wzrósł doo,o9%, składnik kadrowy zo,t9%o wzrósł doo,25%,, natomiast składnik
studencko-do ktorancki z o,2o% wzrósł do 0,33%.
W 2018 r. nastąpił wzrost dotacji, z poziomu 22745,6 tys. zł w 2ot7 r. do 23 B72,B tys. zł,

t1.o I067,3tys'zł.

Ustalono, że w niektórych pozycjach sprawozdania z wykonania Programu naprawczego
występują błędy. Koszty rodzajowe w sprawozdaniu za2076 r. są błędnie podliczone i koszty
nie maleją o 4B0,8 tys. zł, a o793,6tys. zł. Pozostałe przychody operacyjne w tabeli na stronie
4 w 2075 r. są wykazane W wysokości 3 ó3B,5 tys. zł, natomiast ze sprawozdania
finansowego wynika, że pozostałe przychody operacyjne Wynoszą 3 Io3,t zł.

2. Przychody z tytułu opłat za studia studentów obcokrajowców.

Zakładana kwota przychodów z tytułu opłat za studia studentów obcokrajowców w 2otB r'
to óó8,OO tys' zł. Zrealizowana kwota wynosi 778,8tys'zł.
Przychody Uczelni z tytułu opłat za studia studentów obcokrajowców, zgodnie z ewidencją
księgową wyniosły:

Ustalono równiez, że informacje podane w Sprawozdaniu z realizacji i zamknięcia programu
naprawczego nie są zgodne z ewidencją księgową. Uczelnia wyjaśniła: w wyniku weryfikacji
danych z Aktualizacji programu naprawczego stwierdzono, że dane w tabeli na stronie 2 dotyczące
wpłat obcokrajowców za usługi edukacyjne w 2077 roku zostały błędnie wskazane. W pozycji tej

wpisano omyłkowo kwotę wpłat z roku 201ó dotyczących roku akademickiego 207ó/77.

opłaty 2017
Planowana kwota

przychodóww2018
r.

2018

opłaty za studia
sLudetltów
obcokraiowców

358 496,34 óó8 ó50'00 778785,62
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W sprawozdaniu z realizacji programu naprawczego powielono ten błąd, podając wykonanie
jedynie za rok 2018 i nie weryfikując danych za rok 2077. Natomiast rzeczywiste wpłaty
obcokrajowców z tytułu usług edukacyjnych, uzgodnione z Działem Kształcenia i ujęte
w przychodachw roku 2077 wyniosły 35B 49ó,34 zł.231

Dział Kształcenia podał takze dane za rokakademicki:
2076/2077
Liczba studentów obcokrajowców dokonujących opłat za studia - 20 osób.
Naliczenia 79 7 360,00 zł.
Zapłaty I97 3óo,oo zł.

2017/2018
Liczba studentów obcokrajowców dokonujących opłat za studia - 34 osoby
Naliczenia 345 937,77 zł.
Zapłatv 335146,92zł.

20tB/2019
Liczba studentów obcokrajowców dokonujących opłat za studia - 42 osoby
Naliczenia 44B 559,25 zł.
Zapłaty 448 559,25zł.

Kwestie opłat za studia Uczelnia uregulowała w następującychzarządzeniach Rektora:_ Zarządzenie nr 26/2076 z dnia 22lipca 2ot6 r. w sprawie wysokości opłat obowiązujących
w roku akad emi cki m 20 7 ó /20 77 ;

Zarządzeni e nr 30 / 20 77 z dni a 27 lipca 20 t7 r . w sp r aw i e wy soko ści o pł at o b owi ązuj ący ch
w roku akademickim 2077/2078;

- Zarządzenie nr 71/2at8zdniaII lipca 2018 r.wsprawiewysokościopłatobowiązujących
w roku akademickim 2078/2079.

Uczelnia podpisała następujące umowy z rekruterami w celu pozyskania studentów
z zagranicy:
_ Umowa Ż 7awarta 4 maja 2oI7 r'

obowiązująca do 1 września 2022 r. Uczelnio płaci 300 euro za studenta po
uregulowaniu płatności czesnego przez studenta. W dniu 27 listopada 2079 r.

wystawiła fakturę nr FN3/77/2079 na kwotę
300 euro (kurs średni NBP nr 228/NPB/2}19 z dnia 26't7'2ot9 r.4,2999|,t)' 72B9,97
zł.;

- [Jlnowa ze zawarta w dniu 16 czcrwca 2o2o r. dotycząca pozyskania
w latach 2ot$-2o2o studentów i doktorantóW oraz kandydatów na kursy językowe.
Uczelnio otrzymała fakturę nr 20/0ó/7ó/7 z dnia !6 czerwca 2o2o r. na kwotę
134B0,0o euro (kurs średni NBP nr 774/N/NPB/2o2o z dnia 75.06.2020 r.4,4403)
tj' 59 855,24zł.;
umowa o współpracy z zdnia !7 maja2ol7 r.
- w związku zrealizacjąumowy Uczelnia nie przedstawiła kosztów;
umowa z z dnia 11 czerwca 2078 r. - w związku

' z realizacją umowy Uczelnia nie przedstawiła kosztów; -'

utllowa rekruterska z z202o r,- w związku z realizacją umowy
U czelnia nie przedstawiła kosztów.

3. opłaty za kursy dla obcokrajowców.

W 2018 r' Uczelnia osiągnęła przychody z tytułu reallzacji kursu języka angielskiego dla
studentów z Azji w wysokości 232449,36 zł. Koszty związane z prowadzonym kursem
w roku 2018 wyniosły 20 6t3,6o zł.

231 P i smo n r R.09 1 1. 9'5 ó .2o2o, R/ 33 5 / 2o2 t z dnia 22 m ar ca 2027 r
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Sprawdzono ewidencję księgową przychodów i kosztów ztego tytułu. Przychody zostały
ujęte na koncie księgowym 7o3-2to, natomiast koszty na koncie 503-210.
Zakładana kwota przychodów w 2018 r. z tytułu realizacji kursu języka angielskiego
wynosiła 2924oo,oozł.
Dodatkowa analiza wykazała, że w następnych latach przychody Uczelni były niższe.
w2ot9 r. przychody z tytułu realizacji kursu języka angielskiego dla studentów z Azji
wyniosły t9o 354,75 zł. Koszty nie zostały przezUczelnię przedstawione.
w 2o2o r. przychody z tytułu realizacji kursu języka angielskiego dIa studentow z Azji
wyniosły 8 493,00 zł. Koszty związane z prowadzeniem zajęć dla studentów z Azji wyniosły
93936,00zł.

Na skierowane do Uczelni pytanie dotyczące ustalania cen Za prowadzone kursy języka
angielskiego dla obcokrajowców, Uczelnia wyjaśniła: organizowane w latach akademickich
2078/2079 i 2079/2020 kursy języka angielskiego dla obcokrajowców były kursami
komercyjnymi ukierunkowanymi na osiągnięcie zysku przez AWFis' Zysk ten stanowił jeden

z punktów zawartych w programie naprawczYm AWF'S oraz miał być przeznaczanY na realizację
strategii Uczelni. Wysokość opłaty za kurs języka angielskiego dla obcokrajowców w pierwszej
edvcji (2078/2019) oraz drugiej edycji (2079/2020) wynosiła 2 000 euro i wynikała z kalkulacji
kosztów (kosztorYs) związanych z prowadzeniemi obsługqadministracyjnąkursu, sporządzonejwg
wzoru (wzór określa zarządzenie Rektora - Z-9-2o77i z-40-20791.zaz

4. Przychodyz działalności naukowo-badawczej.

Akademia w 2oI7 r. i w 2018 r. otrzymała z Ministerstwo następujące informacje dotyczące
wysokości środków dotacji podmiotowej na utrzymanie potencjału badawczego.
2077 r.

Informacia Wvdział Dotacia (wzł)
200s44/E-400/s/2077
dniaT4luteso 2OI7 r.

z
Turystyki i Rekreacji 1óB 0ó0'00

222228/E-400/S/2077
dniat4luteso 2Ot7 r.

z
Rehabilitacji i Kinezjologii 188 050,00

200548/E-400/S/2077
dniat4luteso 2077 r.

z Wychowania Fizycznego 290 000,00

646trO,OO

Uczelnią w księgach rachunkowych na koncie przychodów 701-10 ujęła równowartość
pon i es io nych kosztów w r az z narzutem w wyso ko ści 5 42 38 6,o 6 zł'
W kosztach na koncie księgowym 5oI-2 ujęta została kwota 54t732,40 zł.

2078r.

Podobnie w roku 2oI8, Uczelnio w księgach rachunkowych na koncie przychodów 7ol-7o
ujęła równowartość poniesionych kosztówwrazznarzutem wwysokości7o9 386,44zł.

W kosztach na koncie 501-2 rljęta została kwofa 7o4779,32 zł.

232Wyjaśnienie przekazane pocztą elektroniczną w dniu 12 kwietnia 2021 r
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lnformacia Wvdział Dotacia (wzł)
200s44/E-400/s/2afi
dnia26 czerwca 2078r

z Turystyki i Rekreacji 176 51O,OO

222228/E-400/5/2077
dnia26czerwca 2078r

z
Rehabilitacji i Kinezjologii 206890,OO

2005Ą8/E-Ąoo/s/2oI7
dnia26 czerwca 2OlBr

z
Wychowania Fizycznego Ą37 28o,oo

820 ó80'00



Uczelnia otrzymała także informacje o wysokości środków dotacji celowej na prowadzenie
badań naukowych lub prac rozwojowych oraz zadańznimizwiązanych, słuzących rozwojowi
młodych nau kowców oraz uczestni ków studiów doktoranckich.

2077 r

lnformacia Wydział Dotacia (w zł)
2OO544/E-4OO/S/2OI7 z
dnia 18 kwietnia 2OI7 r.

Turystyki i Rekreacji 21700,oo

222228/E-4OO/S/2077 z
dnia 18 kwietnia 2077 r.

Rehabilitacji i Kinezjologii 3 000,00

2OO54B/E-4OO/S/2O77 z
dnia 18 kwietnia 2077 r.

Wychowania Fizycznego 5B 500,00

B3 200,00

Dotacja celowa została ujęta w księgach rachunkowych na koncie przychodów 7O7-2o do
kwoty stanowiącej równowartość poniesionych kosztów wraz z narzutem w wysokości
78843,79 zł.

W kosztach na koncie księgowym 501-1 ujęta została kwota 7B792,65 zł.

2018 r.

lnformacia Wydział Dotacia (wzł)
2jO544/E-4OO/S/2O77 z
dnia 10 lipca 2O1B r.

Turystyki i Rekreacji ó 100'00

222228/E-4OO/S/2O17 z
dnia l0lipca 2018 r.

Rehabilitacji i Kinezjologii 11400,00

2oos4B/E-40O/S/2o17 z
dnia 10 lipca 2018 r.

WychowaniaFizycznego 110 200,00

727 700.OO

Podobnie w roku 2oI8 Uczelnio w księgach rachunkowych na koncie przychodów 7ol-2o
ujęła równowartość poniesionych kosztów wrazz narzutem w wysokości Bó 2BO,BB zł.

W kosztach na koncie księgowym 501-1ujęta została kwota Bó 05B,B7 zł.

W zastrzeżeniach z dnia 27 lipca 2022 r. do projektu wystąpienia pokontrolnego Uczelnia
wyjaśniła, że rożnice w zakresie kosztów działalności naukowo-badawczej w porównaniu
z przychodami (...) wynikąją z ujemnych różnic kursowych ujętych w kosztach finansowych, a nie
na kontach zespołu "5".

Wartość łączna otrzymanych dotacji na utrzymanie potencjału badawczego W 2oI8 r.
wynosiła B20 ó80,00 tys. zł i była wyższa o 774 57o,Oo zł niżw roku poprzednim.

Dotacja celowa na prowadzenie badań naukowych lub prac rozwojowych orazzadańz nimi
związanych, służących rozwojowi młodych naukowców oraz uczestników studiów
doktoranckich w 2018 r. była wyższa niż w roku 2ot7 r. o 44 500,00 zł i wynosiła
!27 7oo,oozł.

Uczelnia, aktualizując Progranl naprawczY, posiadała informacje o wysokoścl otrzymańych
dotacji.
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5. Przychody z tytułu grantów.

W latach 2oI7 - 2ot\ Uczelnio realizowała 12 projektów / grantów finansowanych z NCN
i Mi ni ster stw a, zgo dnie z p oniższy m wyka ze m (d a n e w zł).

Przychody z tytułu projektów NCN w 2oI7 r. zostały zaewidencjonowane na koncie
księgowym 701-30 w wysokości 371874,56 zł, koszty w tej samej wysokości na koncie
501-5. W 2018 r' Uczelnia ujęła projekty NCN na koncie księgowym przychodów (701-30)
i kosztów (501-5) na kwotę 764783,32zł.

Projekty z Ministerstwą zostały ujęte na kontach przychodów (7ol-4o) oraz na kontach
kosztów (501-7) w 2077 r. w wysokości 2I9 392,57 zł, w 2oIB r. na tych samych kontach
w wysokości 746 520,7 3 zł.

6. Przychody z dotacji unijnych.

Akademia w latach objętych kontrolą realizowała następujące projekty finansowane
ze środków Unii Europejskiej:

Nazwa
projektu

Konku
rs/

źródło
srantu

Nrumowy Czas
trwania

Wańość
grantu

Koszty
bezpośr
ednie
2077

Koszty
pośrednie

2077

Koszty
bezpośredni

e 2O18

Koszty
pośrednie

2078

Suplementac
ja karnityną

RSA/
MNiS

0067 /RS4
/2016/54

2r.04.2076-
20.04.2019

400 000,
00

120758
,01

6 355,49 7oo 58ó'29 to 684,44

Analiza
genotypowa

OPUS
tr/
NCN

UMO.
2016/2r/
B/N27/07
0óB

25.OI.2020

25.Ot.2021

431 8rO,
00

60 449,
U/

t7 BO7,61 170 972,67 4229I,80

l ntensywnoś
ć z oporem '..

PRELU
DIUM
t2/
NCN

UMO-
2076/23/
N/NZ7/O2
479

22.09.2017
21.09.2019

98
400,00

20 999,
99

4 200,00 40 r96,Ot B 039,20

Zdolności
koordynacyj
ne....

RSA/
MNiS

0018/RS3
/2015/53

17.04.2017 -

16.08.2017
300 000,

00
5I

299,tO
5 700,00

Metody
wsporrlagają
ce...

RSA
/lvll,,liS

0026/RS/
20ts/s3

08.04.2015-
07.o4,20I8

400 000,
00

3t72s,
00

3 s25,00 37725,OO 3 525,00

Nordic
Walking...

OPUS
B/
NCN

2074/15/
B/NZ7/OO
976

74.09.2075-
73.09.2078

591
760,00

r57 765
,o9

43984,60 70770,44 27103,98

Suplementac
ja karnityną

OPUS
8/
NCN

2014/7s/
B/N27/OO
893

14.09.2075-
73.O3.2079

4to
000,00

89 s10,
95

26853,29 IO9 853,62 32498,53

Wpływ
su plementac
ji witaminą D

OPUS
JI

NCN

UMO.
2012/05/
B/NZ7/O2
493

25.04.2073-
24_O4.2077

472250,
o0

32 693,
45

3 035,35

Efekty
krótkotermi
nowe i

długotermin
owe...

OPUS
73/
NCN

2017/25/
B/NZ7/02
309

03.01.2018-
02.01.2027

ó54 080'
00

Nie
dotyczy

Nie
dotyczy

144731,77 57 892,7r

Zmiana
ekspresji
genów...

MINIA
TURA/
NCN

DEC.
2078/O2/
x/Nz7/oo
081

01.08.2018-
3t.07.2019

49 995,0
n

Nie
dotyczy

Nie
dotyczy

76 761,79 7 616,12

Wpływ
treningu
Nordic..

MINIA
TURA/
NCN

2077/O7/
x/Nz7/oo
010

01.09.2077-
30.08.2018

489t8,O
0

Nie
dotyczy

Nie
dotyczy

32 ó08'80 3 579,08

Poszukiwani
e nowych
genów '...

OPUS
t4/
NCN

UMO-
2077/27/
B/NZ7/OO
204

70.o9_2078-
09.o9.2021

1 s13 40
0,00

Nie
dotyczy

Nie
dotyczy

7 996,23 2398,87
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- projekt Zdolni z Pomorza - umowa nr RPPM.03.O2-22-OO2I/16 z dnia 12.1,0.2076 r.,
Źródło dofinansowania: Regionalne Programy operacyjne Województwa Pomorskiego,
wartość dofinansowania: I283879,9o zł. okres realizacji: oI.ol'2o75 - 37.to.2o23 r.
Projekt nie przewidywał kosztów pośrednich,

_ projekt Akademia Wspierania Fachowców - podniesienie kompetencji kadry dydaktycznej
AWFis Gdańsk - Umowa nr PoWR.03.04.00-00-DoB7/tó z dnia 30.05 .2OI7 r., źrodło
dofinansowania: Program operacyjny Wiedza Edukacja i Rozwój, wartość
dofinansowania: 750 7BI,25 zł. okres realizacji: o7.o8.2o77 _ 28.o2.2o79 r. Wysokość
kosztów pośrednich 757 156,25zł,

- projekt Dobry Skok na Dobry Staż _ umowa nr PoWR.03.o1.oo-oo-so49/77 z dnia
t7 '7o.2oI7 r.,źródło dof inansowania: Program operacyjny Wiedza Edukacja i Rozwój,
wartość dofinansowania: t295 018,40 zł. okres realizacji: 0B.01.2018 _ 3I.I2.2o79 r.
Wysokość kosztów pośrednich 223 336,4o zł,

- projekt Zintegrowany ProgramRozwoju AWFIS - umowa nr POWR.O3.O5.OO-OO-2025/t7
z dnia 20.06.2078 r', Źródło dofinansowania: Program operacyjny Wiedza Edukacja
iRozwój, wartość dofinansowania: 1B9B44B,00 zł. okres realizacji: o3.o9.2o18 -
3t.o9.2022 r. Wysokość kosztów pośrednich 326 4oB,oO zł,

- projekt opracowanie i wdrożenie programu kształcenia nauczycieli W AWFis w Gdańsku _

umowa nr POWR'03.01.00-00-KN76/7817 z dnia t2.I2.2o7B r., źrodło
dofinansowania: Program operacyjny Wiedza Edukacja i Rozwój, wartość
dofinansowania: t727 694,80zł. okres realizacji: 01.10.2018 - 3o.o9.2o2t r.
Wysokość kosztów pośrednich 798 Ą7 5,Bo zł,_ BLUEPRINT FOR SKILLS COOPERATION AND EMPLOYMENY IN ACTIVE LEISURE -
Umowa nr 2077-268ó1001-001 Erasmus plus programme, wartość dofinansowania
34B57euro. okres realizacji:01.01.2018 _ 3I.72.2020 r. Wartość kosztów pośrednich
0'00 zł'

Akademia w księgach rachunkowych ujęła przychody z tytułu realizowanych projektów
unijnych do wysokości poniesionych kosztów:
2Ot7 r.

Konto Nazwa proiektu Przychód (w zł)
702-!3 ZdolnizPomorza 777 952,4r

702-74 Akademia Wspierania
Fachowców 74735,67

252688,02

Akademia w 2oI7 r. ujęła na kontach księgowych kosztów 5o2-I3 i 502-74 odpowiednio
kwoty !77 9 52,47 zł i 7 4 7 35,ót zł.
2OtBr.

Konto Nazwa proiektu {wzł)
289 8rO,76702-A6 Dobry Skok na Dobry Staż

702-17 Blueprint 233s3,24

702-12 Zintegrowany Program
Rozwoiu AWFiS 27345,65

702-73 ZdolnizPomorza 204303,13

702-14 Akademia Wspierania
Fachowców 570 358,05

702-02
Opracowanie i Wdrozenie
Programów Kształcenia
Nauczycieli

85 099,43

1I94270,26
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W 201B r. Uczelnia zaewidencjonowała koszty na kontach księgowych:
502-06 289 870,76
502-rt 23353,24
502-12 27345,65
502-73 204303,13
502-74 ó05 358'05
502-02 85 162,76

7. Przychody zdzierżawy obiektów iwynajmu sprzętu sportowego

Zrealizowane przychody z tytułu wynajmu pomieszczeń (dane w zł):

2016 2017 2018 20t9
Wynajem
pomieszczeń 24BB 984,59 2702335,06 2883 599,79 3 529 94I,98

Dom
Studenta

1259 468,65

Wartość przychodów w okresie od 2016 r. do 2079 r. rosła i w 2oI9 r. osiągnęła wartośĆ
3 529,9 tys. zł.

Ustalono, że założona przez Uczelnię wysokość przychodów z tytułu dzierŻav,ty obiektów
i wynajmu sprzętu sportowego została osiągnięta. Wartość ujęta w Programie naprawczYm
to:2745,otys. zł, natomiast zrealizowana to: 2883,6 tys. zł.

Uczelnia ustalała ceny wynajmu obiektów sportowych i regulowała je następującymi
zar ządzeniam i Re ktora :

a) Zarządzenie Rektora nr 64/201Jzdniat9 grudnia 2oI7r.wsprawie: cennikawynajmu
wewnętrznych obiektów sportowych Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu w Gdańsku.
Zarządzenie obowiązywało od2 stycznia 2ot2r.
Zarządzenie Rektora nr 7o4/2o2ozdnia24września 2020 r. w sprawie: cenników najmu
wewnętrznych obiektow AWFis w Gdańsku wprowadziło cennik najmu obiektów
sportowych AWFis oraz cennik najmu obiektów wielofunkcyjnych AWFiS'Zarządzenie
weszło w życie z dniem wydania, natomiast w cennikach stanowiących załącznik do
zarządzenia widnieje sprzeczna informacja, ze cenniki obowiązują od 1 września 2020
r. Utraciło mocZarządzenie Rektora nr 64/2o!tzdnia t9 grudnia 2077r'

b) Zarządzenie Rektora nr 29/2013 z dnia 1 lipca 2013 r. w sprawie: ustalenia opłatza pobYt
oraz zasad pobytu w ośrodku Sportowo-Szkoleniowym Akademii Wychowania Fizycznego
i Sportu im. Jędrzeja Śniadeckiego w Raduniu'

c) Zarządzenie Rektora nr 5ó/20t6zdnia22listopada 2016r. wsprawie: wprowadzenia
cennika wynajmu zewnętrznych obiektów sportowych AWFiS w Gdańsku.
Zarządzenie Rektora nr94/2o2o zdniaBwrześnia 2o2or.wsprawie: cennikawynajmu
zewnętrznych obiektów sportowych AWFiS w Gdańsku. Utraciło mocZarządzenie Rektora
nt 56/2016 zdtia22lislopada 2016 r.

Ponadto Akademia przedstawiła informacje o cennikach, które nie zostały uregulowane
Zarządzerialni Rektora: centrik llali Gimnastycznej Leszka Blanika, cennik 5ali l(ongresowej,
cennik Hali Widowiskowo-Sportowej oraz cenni k N a rodowego Centru m Zegl a rstwa AWFiS.

W cenniku Sali Kongresowej zosta ła zawarta notatka Kierownika Działu obiektów
Wewnętrznych o następującej treści : W sierpniu 2079 r', przejqłem w ramach zostępstwa Dział
obiektów Wielofunkcyjnych, w skład ktorego wchodziła Sala Kongresowa. Przedstawiony cennik
znajdował się na stronie internetowej działu. Podczas prowadzenia rozmów z potencjalnymi
kontrahentami korzystaliśmY z cen w niej zawartych. W maju 2020 r., dział został włączony do
nowoutworzonego Działu obiektuWewnętrznych. Wewrześniu 2020 r. został zatwierdzony nowy
cennik dla wszYstkich obiektów (Zarządzenie Rektora nr 704/2020 z 24.04.2020 r.)'
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Notatka Kierownika Działu obiektów Wewnętrznych o podobnej treści zawarta została
równiez w cenniku Hali Widowiskowo-Sportowej.

W odpowiedzi na pytanie, w jaki sposób w latach 2ol8-2o2o dokonywano w Uczelniustalania
opłat czynszowych oraz czY przy dokonywaniu kalkulacji stawek czYnszu zostały
uwzględnione koszty utrzymania poszczególnych nieruchomości udostępnionym
podmiotom zewnętrznym, lJczelnia wyjaśniła: przy ustalaniu cen wynajmu powierzchni
użytkowych brane były pod uwagę: stawki rynkowe, miejscowe, otoczenie, podmioty o podobnym
profilu działające w pobliżu, dotychczasowe doświadcząnie. Profit najemcy prowadzący
działalność zbieżny w stosunku do realizacji celów statutowych Uczelni. Przy tym posiłkowano się
cenami użytkowymi, urzędowymi, wycenami. Stawki były ustalane celem maksymalizacji
przychodow Uczelni.
Do każdej grupy obiektów lub jednostek AWFis obowiązujq cenniki, dotyczące udostępniania
nieruchomości na potrzeby realizacji zająć sportowych, dydaktycznych, noclegów etc. Stawki te
były proponowane przez administratorów obiektow, jako najlepiej znających realia i rynek,
następnie zatwierdzane przez rektora lub Kanclerza/ Dyrektora Administracyjnego.z33

Z uwagi na powyższe stwierdzono, że ustalanie cen wynajmu obiektów sportowych nie
opierało się na koszlach utrzymania poszczególnych nieruchomości.

Ponadto w toku kontroli ustalono, że lJczelnia nie posiada procedury wydanej w formie
pisemnej dotyczącej zasad egzekwowania należności z tytułu udostępniania nieruchomości
Uczelni podmiotom zewnętrznym. Kierownik Biura Rektora wyjaśnił: Jeśli powstaje
zadłużenie, to w ramach prewindykacji wykonują ją kierownicy poszczegótnych obiektów.
Następnie jeżeli ona nie skutkuje, to sprawa jest przekazywana do Biura Prawnego Uczelni w celu
prowadzenia sprawY w zakresie windykacji należności cywilnoprawnych przysługujących
AWFiS.234

8. Sprzedaż majątku trwałego.

Jednym zdziałan zaplanowanychw Programienaprawczymbyłasprzedażmajątku trwałego.

Senat Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu w Gdańsku uchwałą nr 14 z t4 maja
2073r. wyraził zgodę na sprzedaż nieruchomości położonej W Gdańsku przY
ul. Czyżewskiego29 - zabudowanej działkigruntu nr 47/3o powierzchni 15 143 m2.

Uczelniaw dniu 28 listopa da2ot7 r., uzyskała zgodę Prokuratorii Generalnej Rzeczpospolitej
Polskiej na zawarcie ze spółką Czyżewskiego 29 sp. z o. o. z siedzibą w Gdańsku umowy
sprzedaży ww. nieruchomości za cenę 5 000 0oo,oo zł, przy przyjęciu, że sprzedaż będzie
zwolniona z opodatkowania podatkiem od towarów i usług. Zgoda była waźna do 30
września 2078r.
Do końca realizacji Programu naprawczeTo sprzedażnie została sfinalizowana.

Senat Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu w Gdańsku uchwałą nr 26 z 3 czerwca
2075 r. wyraził zgodę na sprzedaż nieruchomości położonej w Gdańsku przy ul. Kazimierza
Górskiego 1 stanowiącej działkę o nr 273/78 o powierzch ni7 650 m2.

W dniu 19 września 2o7ó r. została zawarta umowa przedwstępna sprzeclaży w formie aktu
notarialnego (Repertorium A nr 889ó/2016) WW. działki z wybranym w wyniku
przeprowadzonego przetargu oferentem tj. w Gdyni, na kwotę
t722o 000,00 zł.

Na posiedzeniu Senatu w drriu 28 września 2ot6 r. podjęto Uchwałę nr 31 w sprawie
wyrażenia zgody na ustanowienie służebności gruntowych obciążających działki nr 2t3/L7
w obr.00ó o obszarze o,3777 ha i nr 213/20 w obr. O0ó o obszarze9,4703 ha, objętych
księgąwieczystą Kw nr GD1G/000ó3 t24/7,w celu zapewnienia dojazdu do drogi publicznej.

233 Pi s mo nr R.09 1 1.9. 1 ó .2o2o, R/ t57 / 2027 z dnia 7 lutego 2027 r. (pkt 5)'
234 Pismo z dnia 19 stycznia2O2Tr.
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W dniu Io października 201ó r. Rektor Uczelni zwrócił się do Ministra Skarbu Państwa
z wnioskiem o wyrażenie zgody na sprzedaz nieruchomości stanowiącej własność Akademii
- (wyrażenie zgody na zawarcie umowy sprzedaży pomiędzyAWFIS a

w Gdyni oraz wyrażenie zgody na ustanowienie nieodpłatnych służebności gruntowych
przechodu i przejazdu) - znak pisma R/917/2076.

Po uzupełnieniu dokumentów w dniu 14 grudnia 2076 r. Minister Skarbu Państwa (pismem

znak MSP.DMSP'5541.46I.2076 DMsP/JKs/wn. 1101ó) wyraził zgodę na dokonanie
czynności prawnych w zakresie rozporządzania składnikami aktywów trwałych o wartości
rynkowej przekraczającej równowartość w złotych kwoty 250000 euro, polegających na

sprzedaży prawa własności nieruchomości gruntowej położonej W Gdańsku przY
ul. Kazimierza Górskiego 1, stanowiącej działkę nr 2I3/tB o powierzchni 0,7ó50 ha, za cenę
77220 000,00 zł netto, na rzecz spółki z siedzibą w Gdyni. Zgoda
była ważna do 30 listopada2ot7 r.

W dniu 25 stycznia 2o!7 r. Uczelnia zwróciła się do Prezesa Prokuratorii Generalnej
Rzeczpospolitej Polskiej o potwierdzenie / wyrażenie zgody na sprzedaż przedmiotowej
nieruchomości, wydanej przez Ministra Skarbu Państwa.

W lutym 2oI7 r. Prezes ProkuratoriiGeneralnej Rzeczpospolitej Polskiejpoinformował, ze
wyrażona przez Ministra Skarbu Państwa zgoda na zbycie nieruchomości gruntowej oraz
tlstanrrwienie nienrlpłatnej słltżehności gnlntowej nie może tlpowaŻniaĆ, do dokonania
planowanych czynności prawnych bez uzyskania nowej zgody udzielonej przez Prezesa
Prokuratorii Generalnej Rzeczpospolitej Polskiej. Po dacie 1 stycznia 2OI7 r. zbycie
składników majątku trwałego o wartości przekraczającej kwotę 2000000,00 zł wymaga
zgody Prezesa Prokuratorii Generalnej Rzeczpospolitej Polskiej. Uprzednio udzielona przez
Ministra Skarbu Państwa zgoda przestała mieć bowiem znaczenie prawne dla czynności
dokonywanych po 1stycznia 2ot7 r.Zuwagi na to, iż zgoda udzielonaprzez Ministra Skarbu
Państwa nie została skonsumowana przed dniem 1 stycznia 20t7 r. poprzez dokonanie
czynności prawnej dotyczącej rozporządzenia składnikamiaktywówtrwałych, zmiana stanu
prawnego jaka nastąpiła w dniu 1 stycznia 2ot7 r., czyni ją pozbawioną mocy prawnej.
Wobec przedstawionego stanu rzeczY koniecznym było ponowne rozpoznanie przez
Prezesa Prokuratorii Generalnej Rzeczpospolitej Polskiej wniosku o wyrażenie zgody na
podstawie nowych przesłanek obowiązujących od dnia 1 stycznia 2ot7 r'

W dniu 10 marca 2oI7 roku Akademia otrzymała zgodę Prezesa Prokuratorii Generalnej
Rzeczpospolitej Polskiej (znak pisma: KR-o7t-4B/I7/sKAw/ó396/t7/2B0) na dokonanie
czynności prawnych w zakresie rozporządzania składnikami aktywów trwałych o wartości
rynkowej przekraczającej kwotę 2 000 000,00 zł polegającą na:

- sprzedaży na rzecz spółki z siedzibą w Gdyni nieruchomości
gruntowej położonej w Gdańsku przy ulicy Kazimierza Górskiego 1, oznaczonej
ewidencyjnie jako działka 2I3/I8 o powierzchni 0,7ó50 ha, za cenę II22o 000,00 zł
netto,

- ustanowieniu nieodpłatnej służebności gruntowej przechodu i przejazdu na

nieruchomości gruntowej położonej w Gdańsku przy ul. Kazimierza Górskiego 1.

Zgoda była ważna do 31 stycznia2078 r.

W dniu 1grudnia 2oI7 r.został podpisany akt notarialny (Repertorium A nr 73762/2ot7).

Uchwała Senatu Akademii Wvchowania.FizYcznego i Sportu w Gdańsku nr 4I z 23listopada
2ot6 r. w sprawie wvrażenia zqodY na zbYcie lub oddanie do używania na podstawie umów
cvwilnoprawnvch oraz na wniesienie do spółki kapitałowej lub soółdzielni lub innej organizacji
gospodarczej oraz fundacji działającej na podstawie prawa polskieqo nieruchomości położonej
w Gdańsku pomiędzv Aleja Grunwaldzką a ulicą Jozefa Czvżewskieąo. stanowiącei działke
nr 57/79 o powierzchni 9 70ó m2.

W dniu 25września2077 r. została zawarta umowa przedwstępna sprzedaży w formie aktu
notarialnego (Repertorium Anr to6$4/2o77) działki gruntu nr 57/79 o powierzchni 9 10ó
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m2 z wybranym w wyniku przeprowadzonego przetargu oferentem tj. spółką BMc lNVEST
2 na kwotę 2I I2o 000,00 zł.

Rektor Akodemii w dniu 3 października 2077 r. (pismem znak R/6B4/2ot7) skierował
wniosek do Prezesa Prokuratorii Generalnej Rzeczpospolitej Polskiej o wyrażenie zgody na
spr zedaż n i erucho mości sta nowi ącej włas n ość A WFis.

W dniu 19 grudnia 2077 r. (znak pisma: KR-72-29/77 /PKEW /39297 /77) Uczelniaotrzymała
od Prezesa Prokuratorii Generalnej Rzeczpospolitej Polskiej zgodę na dokonanie czynności
prawnej w zakresie rozporządzenia składnikami aktywów trwałych, w rozumieniu przepisów
o rachunkowości w przypadkach gdy wartość rynkowa tych składników przekracza kwotę
2 000 000'00 zł.Zgoda była ważna do 30 listopa da2ot} r.

W dniu 12 stycznia2or9 r. podpisano akt notarialny (Repertorium A nr 287/2or1).

(dowód: akta kontroli - dokumentacja elektroniczna)

Analiza finansowa - lata 201ó-2018.

Na koniec 2o7B r.8B,9% aktywów Uczelni stanowiły aktywa trwałe (w przeważającej części
rzeczowe), II,7o/o zaś aktywa obrotowe. Aktywa obrotowe w głównej mierze składały się ze
środków pieniężnych (79,2%). Na pozostałą część przypadały należności krótkoterminowe
(2O,1%) i zapasy (O,7 %).

Żródła finansowania powyższego majątku pochodziły z funduszy własnych (B7,9%),
za ci ągn iętych zo bowi ąza ń (73,7%) or az r ozliczeń mi ędzyokresowych (5%).

Fundusz własny Akademii na koniec 2oIB r' wyniósł Io2 569 77 ó,95 zł, co stanowiło B7,9%
sumy bilansowej oraz 92,I% aktywów trwałych, w 2077 r. wyniósł ó4,6%o, a w 2ot6 r' 56%.
W latach 2o76-20t8 fundusz wzrósł z kwoty 59 265 o14,o5 zł do Io2 5ó9 776,95 zł, co
sta nowiło tend encję pozytywną.

Dokonano wyliczenia wskaźników analitycznych charakteryzujących sytuację
ekonomiczno-finansową lJczelni. Dane pochodzą ze sprawozdań finansowych lJczelni na
dzień 31grudnia.

Złota reguła bilansowa.

Według złotej reguły bilansowej, kapitały własne powinny finansować aktywa trwałe.

zł

Pożądany poziom powyższego wskaźnika powinien kształtować siq w <lkolicach jedności lub
ją przekraczac. Przy takitrl poziomie cały majątek trwały jest finansowany kapitałami
wł.lsllyllli itrl wskazt'rje na mocne podstawy kapitałowe jer1nostki ijej niezależnoćc
finansową. Wskaźnik Akodemii z roku na rok jest wyższy, co wskazuje na poprawę sytuacji
finansowej, jednak nie osiągnął poziomu jedności.

Wartość biIansowa A kadcmii.

Aktywa netto powinny mieć tendencję wzrostową. Wzrost wskaźnika wartości bilansowej
w stosunku do roku poprzedniego oznaczał,że lJczelnia prawidłowo się rozwijała.

2016 2077 20t8 20!9
Kapitał własny s9 265,A 77732,6 1o2569.8 110 858,7
Aktywa trwałe to5 643.I r70119,2

o,65

771327 I

o,92

725725,7
Pokrycie
aktywów
trwałych
kapitałem
własnym

0,5ó o,96
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20!7 2018 2079
Aktywa ogółem -
zobowiązania ogółem
(dane w tys. zł)

7t132,6 103 5ó9'8 720379,9

Wskaźni ki płyn ności f inansowej.

Wskaźnik płynności finansowej l stopnia

Wskaźnik informuje o zdolności jednostki do regulowania wymagalnych zobowiązań
bieżących.

20t7 2018 2019
Aktywa obrotowe -
należności powyzej
12 miesięcy / zobowiązania
krótkoterminowe -
zobowiązania
krótkoterminowe powyzej 12
miesięcy

r,23 r,32 1,44

WskaŹnik bezpieczny powinien wynosić od 7,2 do 2,o. Poziom wskaźnika oznacza, że po

upłynnieniu zapasów, ściągnięciu należności i wykorzystując posiadaną gotówkę, jednostka
może spłacić bieżące zobowiązania. W przypadku uczelni zawsze trzeba mieć na uwadze,
że nie wszystkie posiadane środkifinansowe mogą zostać wydatkowane. Na kontach uczelni
są środki dedykowane, np. środki ZFŚS, funduszu pomocy materialnej dla studentów
i doktorantów, środki unijne otrzymane na realizacje programów i projektów.

Wskaźnik płynności finansowej l l stopnia.

WskaŹnik określa zdolność do szybkiego uregulowania bieżących zobowiązań.

2077 20t8 2019
Aktywa obrotowe -
n a l ezności pov,tyżej 12
miesięcy / zobowiązania
krótkoterminowe -
zobowiązania
krótkoterminowe powyżej 12
miesięcy

1,23 r,32 1,44

Wskaźnik bezpieczny powinien wynosić 1,0.

Na podstawie przedstawionych wskaźników analitycznych nie stwierdzono zagrożeń dla
funkcjonowania jednostki pod kątem płynnościfinansowej w latach 2077-2079.

Fundusz zasadniczy.

zł
20!6 207V 2AL8

51789,7 5ó 483'0Fundusz zasadniczy na początek
roku

53443,6

28416,1Zwiększenia 910,5 7 5!O,2
7 337,2 20 507,4Równowarto ść oddawanych do

użytkow a nia inw esty cji
budowlanych
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Zysk
Zmniejszenie z tytułu likwidacji
zaktualizowa nych środkow
trwałych

910,5 172,9 7 347,2
5ó7,5

Zmniejszenia 2564.4 2816,9 2809,I
Pokrycie straty
U mo r zeni e b udy nkow i b u d owli
lnne - korekta oddanych w latach
ubiegłych inwestYcji

2 564,4 2 87ó,9 2 807,7

8,0
Fundusz zasadniczy na koniec
roku

51789,7 56483,1 82090,O

2016/2075 2017/2016 2018/20!7
Dynamika zmian w funduszu
zasadniczym 96,52% IOg,06% 145,34%

Wartość zmian w funduszu
zasadniczym -2134,8 4693,4 25 606,9

Wzrost funduszu zasadniczego spowodowany był rozliczeniem dotacji celowej na realizację
inwcstycji oraz przezllaczelrietlr zysku Uł-zeltli lla zwiększenie funduszu. Wzrost funduszu
zasad niczego stanowił tendencję pozytywną.

Przychody.

Na przychody Uczelni w latach 2076-2078 składały się głównie przychody z działalności
dydaktycznej, przychody inne (projekty, wynajem, sprzedaż usług) oraz przychody
z dział alności na u kowo-badawczej.

Działalność dydaktyczna przyniosła w Akademii w latach 2o76-2ot1 odpowiednio:
28ó47,0 tys. zł, 27 542,8 tys. zł, 28867,B tys. zł. Główną częśc przychodów stanowiły
dotacje działalności dydaktyczne j: B4,4%w 20!6 r.,BB,o%w 2oI7 r. oraz B2,B%w 2018 r.

Przychody z działalności naukowo-badawczej wyniosły w latach 2o76-2ot} odpowieclnio:
w2o7ór.-779B,otys.zł,w2077r'-t272,5tys.złiw2oIBr.-77O7,otys.zł.Głównąich
część stanowiły dotacje badawcze igranty.

Na pozostałe przychody Akademii składał się głównie wynajem powierzchni użytkowych
(w 2076r.-2 489,otys.zł,w2oI7 r.-27o2,3tys. zł iw 2oIBr.- 2 BB3,ótys .zł) orazpozostałe
przychody operacyjne.

Wartość przychodów z działalności operacyjnej, tzw. przychody netto ze sprzedaży
izrównane z nimiw latach2ol6-2o79wyniosły odpowiednio: 33 115,3 tys' zł, 33294,0tys.
zł,35 982,2tys'zł.
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Przvchodv 3L.L2.2076 3t.12.2017 31.12.2018 31.t2.2019

działalność dvdakwczna Ż8 647 015,5I 86,5r% 27 542 765,58 82,73% Ż8867 823'98 80,23% 37 641,426,45 81,,06%

dotacio podstawowo 24 164 300,00 23 s83 600,00 23 905 600,00 33 44Ża43'69

inne dotocie 280 950,00 360 570,00 299 446,21 200 000,00

oploty studentóW i doktorantóW 3 602 882,94 2 i04 499,40 3 2i0 s08,84 2 793 ZaL,O4

opłdty zo studio podyplomowe i kursy 250 4i2,s7 546 469,40 700 003,26 420 534,46

pozostołe 348 450,00 747 626.78 7i2 265,67 784 767 ,26

pozostała działalność 3 r77 LL9,69 9,4r% 3 s92 s76,70 r0,79% 4 746 L22,80 1.3,r9% 7 660 Ż69 
'36

L6,50%

proiekty UE 189 88s,65 454 768.80 1 452 192,39 2 297 687 ,56

wvnoiem 2 488 984,59 2 702 33s,06 2 88i 599,19 4 789 410,63

sprzedaż usłuq 4i8 249,45 435 472.84 410 ji1,22 579 77L,Lt

działalność wvdawnicza 75 235,3s 0,23% 43 rr0,24 0,L3% 38 064,90 O,LL% 36 660,00 0,o8%

działalność naukowo_badawcza r 798 027,38 3,620ń L ŻL2 496,92 3,64% r706 977,37 4,74% 1 052 679,05 2,27%

dotocio stotutowa 360 885,42 s42 386.06 709 386,44

mtodzi noukowcy 42 748,04 78 843.79 86 280,88

NCN 382 427,16 371 874.56 764 783,32 983 838,97

MNiSW 411 966,76 279 i92.51 146 520,73 68 840,08

zmiana stanu produktóW 77 898,70 0,24% 54 555.00 0,1-6% 61 641,0C 0,77% 48 318,00 0,n%

koszt wvtworzenia na własne potrzeby 0,00 848 477,73 Ż55% 561 605,48 1.,56% 0,00

przychody netto ze sprzedaży i zrównane z

ntmt 33 1ls 296,03 33 293 982,L3 359a2229,53 46 439 3s2,86

pozostałe przvchodv operacvlne s 592 886,24 12 242. 765,34 2L775 033,99 2 678 620,74

przvchodv finansowe 22 505,63 46 869,65 239 488,9r 63 361,4s

zł

Wysoką Wartość Wykazywały pozostałe przychody operacyjne. w 2016 r. Wyniosły
5 592,9 tys. zł, w 2ot7 r. - t2 242,8 tys. zł natomiast w 2018 r. - 21775,o tys. zł.

Ustalono, że przychody Uczelni wykazywały tendencję rosnącą, co było spowodowane
przede Wszystkim zwiększeniem pozostałych przychodówoperacyjnych z kwoty 5 592,9tys.
zł w2076 r. do kwoty 27775,0 tys. zł na koniec 2078 r' Wzrost ten spowodowany był
sprzedażą majątku Uczelni' Nastąpił także wzrost dotacji podstawowej oraz dotacji
statutowej w działalności naUkowo-badawczej orazprzYchodów z tytułu Wynajmu' Wzrosły
także przychody z tytułu realizacji projektóW unijnych oraz grantóW z NCN.

Koszty.

Koszty ogółemUczelniv,tyniosły w latach 2016-2018 odpowiednio: 38 551,4 tYs'zł,38236,3
tys. zł i 44 2IB,3 tys. zł.

Koszty funl<cjonow ania Akademii (l<oszty rodzajowe) w latach 201'6-2018 Wynosiły
odpowiednio:34230,9 tys. zł,35 653,6 tys' zł i 40 304,7tys.zł' Główną składową kosztów
były wynagrodzenia, które w 2o7ó r. stanowiły 67,69% kosztów prowadzenia działalności
operacyjnej Akademii,w 2oI7 r. - 60,87%o aw2018 r. _ 56,47%. Największym wzrostem
charakteryzowały się koszty amortyzacji, wynagrodzeń, usług obcych i pozostałych kosztów
rodzajowych.

2017 201.82016
28 867,8Przvchodv z dydaktyki 28 647,0 27 542,8
23905,6Przychody z dotacii 24164,3 23 583,6

49,8%
Udział przychodów
z dydaktyki w przychodach
osółem

74% 60,4%

Udział przychodów
z dotacji w przychodach
oeółem

62,4%to 5r,7yo 4r,2%

Udział przychodów
z wynajmu w przychodach
oeółem

6,42% 5,gyo 4,gyo
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Koszty 37,L2.20L6 struktura 3L.L2.20L7 struktura 31.12.20L8 struktura 3I.LŻ'2019 sttuktura
amortyzacja s3s 688.90 1,.56% 488 972,47 L 4r1, 190,22 3.s0% 1,326 241,82 3.87%
zużycie materiałóW i enersii 3 193 288,68 9,33% 3 669 278.s1 Io.Ż9% 3 930 820,48 9,75% 4 314 965.99 12,6r%
u5łu8i obce 3 225 967 .O4 9.42% 3 224 299,62 9,04% 4 399 171,,48 1,0.9r% 3 852 501,14 1,1,,25%
podatki i oplaty s38 068,57 1,,57% 501 298,44 1,.4I% 497 266,89 1,,23% 541 687,88
wynagrodzenia 21716 1,2s.42 61.69% 21 703 604,85 60.87% 22760 1,50,02 56.47% 26 435 L43,79 77,23%
ubezpieczenia społeane i inne śWiadaenia 4 966 076,0I 1,4,5L% s 393 808.67 1,5.r3./" 5 961 134,82 1,4,79% 6 s24 648.89 19,06%
pozostate koszty rodzajowe 576 805.83 7.69./. 621 432,36 L,76% 7 Ż98 865 '42 3.22% 910 817,91 2.66%
Wartość sprzedanVch towaróW i materialów 78 904,00 o,23% 44937.OO o.r3% 45 516,00 O,LI% 44 740.OO o,13%
koszty rodzajowe 34 230 924.45 LOO.OO% 3s 653 631,92 LOO,OO% 40 3M 115,33 100,00P/6 43 950 753,42 L2839%

]ozostałe koszty operacyine 3 735 526.59 2 033 957,69 3 390 s37.84 2I8L 525,79
koszty finansowe 583 1,41,73 548 725,48 523 620,18 220 L19,36

zł

Ustalono, ze koszty rodzajowe Uczelni wzrosły i wynosiły na koniec 2o7B r.40 3o4,t tys. zł.

Zatrudnienie (etaty).

Zatrudnieniew Akademiiw 2018 roku W poróWnaniu do 2076 zwiększyło się ó,3 etatów.
Zwiększyło się zatrudnienie W grupie nauczycieli akademickich o 72,5 etatów natomiast
zmniejszyło o ó,2 etatów W grupie pracowników nie będących nauczycielami akademickimi.

Wysokość kosztów wynagrodzeń według informacji zawartej w sprawozdaniu z wykonania
Programu naprawczego kształtowała się następująco:

zł

2016 2077 2018
rodza owe 34230,9 35 653,6 40304,7

38 551,5 38236,3 44278,3
Koszty wynagrodzeń 217t6,t 27703,6 22760,r
Udział kosztów wynagrodzeń lł
kosztach rodzaiowvch 67,7% 60,9% 565%

Udział kosztów wynagrodzeń
i pochodnych w kosztach
ogółem

67,7% 70,9% 65,O%

2076 2077 2018
Pracownicy naukowo-
dydaktyczni 166,O t82,5 178,5

Pracownicy administracyini 105,1 95,4 98,B
Pracownicy obsługi 57,9 57,9 58,0
Razem 329,O 335,8 335,3
Wskaźnik zatrudnienia 1,0 0,8 o,9

20t6 2077 2018
Pracownicy naukowo-

aktyczni 17192425,14 72345092,40

Pracown icy acl lni rris IracVi ni ó2Bó 367 '4B 5 930 85ó'01
8 387 100,00Pracownicy obsługi 2I84428,77 2207348,14

Razem t9 663221,39 20 477 296,55
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Wysokość kosztów wynagrodzeń według zestawienia sporządzonego przez Uczelnię
w trakcie trwania czynności kontrolnych była następująca:

zł
201.6 2017 2078

Pracownicy naukowo-
dydaktyczni

1r792425,14 12345 092,40 13135 488,37

Pracown icy ad ministracyi ni ó 410 358'08 6059 186,93 6 75299r,35
PracownicV obsługi 2 514 428,77 25r5 512,28 2 677 075,33
Razem 20 r77 708,55 20 979 791,6r 21 965 555,05

Ustalono, że Uczelnia w sprawozd aniu z realizacji Programu naprawczego przedstawiła inne
dane niz podczas kontroli. Założenie przedstawione w aktualizacji programu naprawczego'
które wskazywało na wysokość kosztów wynagrodzeń administracji i obsługi nie zostało
zrealizowan e.Uczelnia w sprawozdaniu przedstawiła kwotę wyższąo 92,9 tys.zł, natomiast
zgodnie z danymi przestawionymi podczas kontroli kwota wynagrodzeń powinna bycvvyższa
o 535,9 tys. zł. Z uwagi na powyższe stwierdzono, Ze założona w aktualizacji Progromu
naprawczego wysokość kosztów wynagrodzeń administracji i obsługi, nie została
zrealizowana.

W zastrzeżeniach z dnia 27 lipca 2022 r. do projektu wystąpienia pokontrolnego Uczelnia
wyjaśniła, że wykazane (...) rożnice w kwotach wynagrodzeń pracowników administracji i obsługi
w latach 207ó-2o7B w porównaniu z danymi przekazanymi w trakcie kontroli wynikają
z odmiennego sposobu księgowania wynagrodzeń pracowników zatrudnionych w domu
studenckim. Mianowicie do końca 2078 roku wynagrodzenia te - podobnie jak wszystkie koszty
prowadzenia domów studenckich - były ujmowane w funduszu pomocY materialnej, a nie

w kosztach działalności operacyjnej' Zgodnie z art. 7o3 ustawy Psw fundusz pomocY materialnej
dla studentów i doktorantow w części pochodzqcej z opłat za korzystanie z domu studenckiego,
opłat za korzystanie ze stołówki studenckiej, innych przychodow, w tym z opłat za wynajem
pomieszczeń w domach i stołowkach studenckich, przeznaczało się na pokrycie kosztów
utrzymania domów i stołówek studenckich, w tym na wynagrodzenia pracowników zatrudnionych
w tycll domach i stołówkach studenckich, odpis na zakładowy fundusz świadczen socjalnych dla
tych pracowników. W zaktualizowanYm programie naprawczym punkt dotyczący optymalizacji
wynagrodzeń odnosił się do kwot stanowiących kosztv wynagrodzen pracowników administracji
i obsługi. Natomiast w trakcie kontroli MEiN zestawienia przygotowane przez Dział organizacyjnY
Kadr i Płac obejmowały wszystkie wynagrodzenia pracowników administracji i obsługi, w tym
również wynagrodzenia pracowników zatrudnionych w domu studenckim, finansowanych
zfunduszu pomocy materialnej studentów i doktorantów.

Pozostałe przychody i koszty operacyjne / Przychody i koszty finansowe (przedstawione
na podstawie rachunku zysków i strat).

zł
20t7 2018 20t9

Pozostałe przychody
operacvine

11055,3 20t?!,2 2677,9

!9 536,2zysk z l"yLułu t ozcltodu
nietinansowych aktywow
trwałych
Dotacie

'lo 445,8

375,9 335,4 335,2
233,6 319,7 2282,7lnne

2780,7Pozostałe koszty
operacyine

946,5 180ó'8

5,8strata z tytułu rozchodu
n ief ina nsowych aktywów
trwałVch
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aktualizacja wartości
aktywów trwałych

168,2

inne koszty operacyine 846,5 t 638,6 2174.9
Przychody finansowe 23,9 229,2 54,9
Odsetki 23,9 225,5 52,9
lnne 3,7 7,9
Koszty finansowe 525,9 513,5 277,6
Odsetki 573,9 473,4 209,1
lnne 71,9 40,7 2,5

Wybrane pozycje pozostałych przychodów i kosztów operacyjnych (według kont
księgowych) przedstawiaj ą się następująco:

Pozostałe przychody operacyjne - 2017 r.:

- sprzedaz nieruchomości - 11 210 000,00 zł,_ rozwiązanie rezerwy na wypłatę wynagrodzeń z tytułu godzin ponadwymiarowych -
777 6t9,5lzł,

_ rozwiązanie odpisu aktualizującego wartość należności - 60 175,4ozł,
- korekta podatku na liczonego VAT za 2OIB r. _ 26 06!,79 zł,_ refundacja stypendiówwypłaconych w programie stypendialnym dla Polonii - 2775o,oo

zł,

- zwrot opłaty za usunięcie drzew i zajęcie pasa drogowego - obciążenie wykonawcy
układu drogowego _ 20 B2o,oazł,

- inne.
Pozostałe przychodv operacyjne - 2018 r.:_ sprzedaż nieruchomości _ 2t 120 000,00 zł,

wyks ięgowa n i e zobowi ą zań przedawn ionych - 9 ! 480,!3 zł,
- odszkodowania otrzymane i korekta księgowań polis ubezpieczeniowych z lat ubiegłych

- 88204,72zł,
- korekta lat ubiegłych dot. grantów - 25 022,22 zł,

przychody z Domu Asystenta _ dot. lat ubiegłych _ 247oo,24zł,_ zwrot kosztów sądowych - t9 999,20 zł,
inne.

Pozostałe przvchody operacyjne - 2019 r.:
rozwiąza n ie odpisów a ktu a l izujących na leżno ści _ ó2 40!,53 zł,
wyksięgowanie zobowiązań nieistniejących i przedawnionych - 58 707,22zł,
zwrot kosztów komorniczych - 50 B80,15 zł,
otrzymane odszkodowania - t9 644,98zł,

- refundacja kosztów podróży pracowników za udział W posiedzeniach komisji
habil itacyjnych, w przewodach doktorskich _ 9 867,9 2 zł,

- kara umowna za niewykonanie układu drogowego - 2 ooo 000,OO zł,
inne.

P ozostałe kos zty o Leraqjle_Źog-r.i
- kosztamortyzacjiśrodkówtrwałychsfinansowanychdotacjami -375B8I,7ózł,

koszty lat ubiegłych _ 792429,2ozł,
utworzenie odpisów aktualizujących należności -77 536,37 zł,
wyksięgowanie należności nieściągalnych - 53 o5O,34 zł,'
odszkodowanie zgodnie z wyrokiem sądu - 39 1O0,0O zł,
inne.

Pozostałe koszty ooeracvjne - 2018 r.:
utworzenie rezerwy na godziny ponadwymiarowe - B2B 573,45 zł,
koszt amortyzacji środków trwałych sfinansowanych dotacjami - 335 37B,85 zł,
inwestycje zaniechane - 792 39 7,o4 zł,
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- koszty lat ubiegłych - 7IB253,94zł,
- uzgodnienie zobowiązańztytułu składek zus - Io4o7o,79 zł,

- inne.

Pozostałe koszty operacvine - 2019 r.:
* utworzenie odpisów aktualizujących naleznosci _ 2Io3742,77 zł,

- renta odszkodowawcza - 4t899,!Bzł,
* wyksięgowanie należności przedawnionych _ 14 7 68,24 zł,

- inne.
lstotne pozvcie kosztów finansowych:

zł

Na podstawie analizy kont księgowych oraz sprawozdawczości Uczelni zwraca się uwagę na

wymienione poniżej pozycje kosztów finansowych i pozostałych kosztów operacyjnych
w latach 2Ot7-2019.

2O!7 r.

Kosztyfinansowe w tys. zł
odsetki budżetowe i opłaty prolonsacvine 37,9
odsetki od nieterminowvch zapłat 37,4
Odsetki od odszkodowania 16,4
Odsetki od dotacjiwykorzystanej niezgodnie z
przeznaczeniem 48,5

odsetki od zaległości z tytułu niewykonania
umowy

7,2

Pozostałe koszty operacyine w tys. zł
Nalezności nieściagalne i przedawnione 53,r23s

235 W pozostałych kosztach operacyjnych z 20 17 r. u.ięte jest postanowienie Komornika o umorzeniu postępowania
egzekucyjnego w związku ze stwierdzeniem bezskuteczności egzekucji w wysokości 1B 450'00 zł.

2077 20ta 20t9
473,4 209,IOdsetki 573,9

20ó,9 odsetki od
kredytów i

pożyczek,
0,ó odsetki od
nieterminowych
zapłat,
1,ó odsetki
budzetowe

wtym 375,9 odsetki od kredytów
i pozyczek,
31,4 odsetki od
nieterminowych zapłat,
37,9 opłaty prolongacyjne i

odsetki budżetowe,
1ó,4 odsctl<i od
odszkodowania,
48,5 odsetki od dotacji
wykorzystanej niezgod nie
zprzeznaczeniem, -

1,2 odsetki od zaległości z
tytułu niewykonania
umowy,
2,6 inne opłaty (związane z
kartamiVlSA)

292,5 odsetki od
kredytów
i pożyczek,
3,5 odsetki od
nieterminowych zapłat
i budzetowe,
40,4 odsctl<i od dotocji
wykorzystanej
niezgodnie
z przeznaczeniem,
134,3 odsetki od
zwróconej dotacji,
2,7 inne opłaty
(związane z kartami
vrsA)
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Koszty finansowe w tys' zł
odsetki budzetowe i od nieterminowych zapłat 3.5
Odsetki od dotacji wykorzystanej niezgodnie z
przeznaczeniem 40,4

odsetki od zwróconej dotacji wykorzysta nej
n iezgod n ie z przeznaczeniem 734,3

2OtBr.

2079 r

Koszty finansowe w tys. zł
odsetki budzetowe i od nieterminowvch zapłat 2,2

Pozostałe koszty operacyjne w tys. zł
Nalezności nieściągalne i przedawnione 74,8

Naleźności

zł

Należności krótkoterminowe Wynosiły w 2oIó r. - t9O2,Btys' zł, w 2Ot7 r. - 7733,3 tys. zł
orazw 20IB r. - 2806,9 tys' zł, co stanowiło odpowiednio: I,72%o,I,3Byo,2,24% aktywów
Uczelni.

Ustalono, że Uczelnia tworzyła odpisy na należności.

Z zestawienia należności z tytułu dostaw i usług, przedstawionego przez Uczelnię,wynika, iz
większość zaległości została regulowana przez dłuŻników. W toku kontroli zwrócono się
o szczegółowe wyjaśnienie w zakresie braku zapłaty należności przez wybranych
kontrahentów:

- 2ol-oo47o - zadłużenie w kwocie 70 525,92 zł, zaległości
z2oo9 roku i lat następnych. Uczelnia wyjaśniła: Dłużnik ogłosił upadłość, wierzytelność
została zgłoszona' Sprowa jest w trakcie postępowania upadłościowego przed Sądem
Rejonowymw olsztynie (V GUp ) - postępowanienadalw toku,236

- 2o7-att23 - zadłużcnic
wl<wocic ?3I4734,40 zl, zaleglość z 2076 roku. Uczeltliu wyjaśrliła: WysLusuwuttu
wezwurie do zupłaty, sprawa jest w toku. Dłużnik ogłosił upadłość' Wierzytelność AWFis
została zgłoszona w postępowaniu upadłościowYm lV GUp Postępowanie
upadłościowe w sprnwie likwidacji majątktt upadłego taczy się z ttdziałem syndyka (.,,), Sprawa
z clużym prctwdopodobieństwem skończy się niewyp'łacalnością i koniecznością umorzenia jako
nieściągalna,2s7 147 zastrzeżenlach z dnia 27 lipca 2022 r. do projektu wystąpienia
pokontrolnego Uczelnia wyjaśniła, że

, zadłużone w AWFiS na kwotę 2.374'734'40 zł zostało spłacone z gwarancji
ubezpieczeniowej z PZU s.A. a spłata została rozliczona w drodze kompensoty faktur z karami
umownymi nałożonymi przez AWFIS na Spółkę z tytułu niewykonania umowY.

23óWyjaśnienie przekazane pocztą elektroniczną w dniu 17marca2o2!r
237Wyjaśnienie przekazane pocztą elektroniczną w dniu 17 marca 2o2I r

2A!6 2.017 2018
Należności krótkoterminowe I9O2,B I733,3 2806,9
z tvtułu dostaw i usłus 433,4 404,6 777,8
z tytułu podatków, ubezpieczeń i
dotacji 59,3 76,9 34,6

z tYtułu udzielonvch pożyczek
lnne 74IO,O I25I,7 2594.4
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201,-02579 - zadłuzenie w kwocie 245 583,77 zt, zaległośc
z2ot! roku i lat następnych. Uczelnia wyjaśniła: Przedsądowo _ kierowano wezwania do

zapłaty, prowadzono negocjacje w celu polubownego zakończenia sporu. Wobec niedojścia do
ostatecznego porozumienia skierowano powództwo o zapłatę - sprawa w toku przed Sądem
okręgowym w Gdansku. obecnie trwają negocjacje w przedmiocie spłaty zadłużenia oraz
przywrócenia sytuacji do stanu zgodnego z prawem,w tym zapewnienia nowego,wypłacalnego,
najemcy,238 W zastrzeżeniach z dnia 27 lipca 2022 r' do projektu wystąpienia
pokontrolnego Uczelnia wyjaśniła, ze W powyższym zakresie zawarta została ugoda
sądowa z dnia 7.04.2021- r' przed Sądem okręgowym w Gdansku w sprawie o sygn. IX GC

2o7-o32t4 -zadłuzeniewkwocie
It 57 3,2o zł, zal e gł ość z 20 t8 i 20 19 r oku' U cz el nio wyj a ś n ił a : W y sto s ow a n o w ezw a ni a d o

zapłaty oraz czynności windykacyjne. Sprawa jest na etapie kompletowania dokumentacji oraz
dowodów do pozwu,239

2o7-oo575 - zadłużenie w kwocie 292032,15 zł, zaległość z 2oI4
roku i lat następnych. Uczelnio wyjaśniła: Przedsądowo - skorzystano z zabezpieczenia
wykonania umowY - aktu notarialnego o poddaniu się egzekucji do kwoty 700 000,00 zł, ponad
tą kwotę wytoczono postępowanie sądowe. Przeprowadzono postępowania egzekucyjne, które
były bezskuteczne. Wobec darowania przez dłużnika jedynego składnika majątku, z którego
realnie możliwe było prowadzenie egzekucji - mieszkania w - na rzecz swojej córki

- wytoczono dwa powodztwa z tzw. Skargi Paulińskiej - oba zakończone
sukcesem. Sprawy toczą się przed komornikiem Sądowym przy Sądzie Rejanowym w .Słtlpsku

- ze względu na obostrzenia pandemiczne, egzekucja z nieruchomości jest

wstrzymana. Dodatkowo z dłużnikiem są prowadzone negocjacje w celu dobrowolnej spłaty
zadłużenia.2ao

środki pieniężne.

zł

Stan środków pieniężnych na dzień 31 grudnia w 2079 r' utrzymywał się na podobnym
poziomie jak w 2018.

238Wyjaśnienie przekazane pocztą elektroniczną w dniu ttmarca2o2tr
239Wyjaśnienie przekazane pocztą elektroniczną w dniu tI marca 2o2t r
2a0Wyjaśnienie przekazane pocztą elektroniczną w dniu 7I marca 2o2t r

2078 20t92076 2017
rr324,72833,9 13704,8 77065,4
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Zobowiązania'

Analiza zobowiązań na dzień 31 grudnia

nieprzeterminowane
od L do 30 dni
od 31 do 90 dni
od 91" do 180 dni
od 1.81 do 360 dni

20L6

L008700,35 s2,s7%
' 428s96,95 22,34%

].65 355,35 8,6Ż%

98 459,57 5,L3%

63 495,24 3,3r%
154 120,95 8,03%
974 352,s3

' I qlnzz8,rl'lon,oolz"l

ŻoL7

945 348,57 68,95%

333 808,19 24,35%
4 679,4L O,34%

22 257,09 !,62%
31 709,s0 23r./"
33 288,53 ?,41%

425 971-,50

1 37J" 09l"/29: XOO,OOg/" '

2018

1, L32 391,27 89,5r%

42749,03 3,38%
7s 864,88 6p0%

-487,08 -0,04%

5 558,65 0,44%
R 95ą,57 a,77%

132 639,00
1 265 03o,?''1ó0,0o9('

20L9

967 563,72 70L,64%
14 095,63 7,48%

_31 6].5,14 -3,3Ż%

0,00%
1007,s0 O,Lr%

877,0s 0,09%
14 601,89

951 928,70 100,0016

poWyżej 361

razem przeterminowane

Zobowiązani a U czel ni w l ata ch 2076- 20 79 u legły zm n iej szen iU.

Szczegółowa analiza zobowiązań Wykazała, że wszystkie zobowiązania z tytułu dostaw
i usług Uczelni zostały uregu lowane.

Zobowiąza nia krótkote rm i nowe sta nowiły w latach 20 76-2ot1 od powiedni o !2 5 43,7 tys.
zł, 12600,9 tys. zł, 9729,3 tys. zł, co oznacza !!,4yo, !o,o% i 7,77%0 pasywóW Uczelni.
Większość zobowiązan stanowiły zobowiązania z tytułu podatków i ubezpieczeń
(ubezpieczeń społecznych), z tytułu zaciągniętych kredytów i pozyczek, z tytułu dostaw
i usług orazztytułu wynagrodzeń.

20t6 2077 20!8
Zobowiązania dłu goterm i nowe 17042.8 8472,8 5 902.8

z tytułu zaciqgniętych kredytów 6 397,7 4327,6 2258.7
z tytułów zaciągniętych Pożvczek 4 645.7 4145,2 3644.7

Uczelnia w dniu 30 sierpnia 2ot3 r' zaciągnęła kredyt obrotowy nieodnawialny na realizację
inwestycji i remontów w wysokości 500000o,oo zł w Nordea Banku Polska S.A. Kredyt
został udzielony na okres od dnia 30 sierpnia 2073 r. do 30 wrześ nia 2o2t r.

W dniu 27 października 2075 r.lJczelnio zaciągnęła kolejny kredyt obrotowy nieodnawialny
w Powszechnej Kasie oszczędności Banku Polskim S.A. w wysokości 5 ooo OOO,00 zł,
przeznaczony na spłatę zadłużenia w rachunku bieżącym i finansowanie biezącej
działalności. Kredyt został udzielony na okres od 27 października2oI5 r. do dnia 30 września
2020r.

W związku z realizaĄą przedsięwzięcia pn. Kompleksowa termomodernizacja budynków
Akademii Wychowonia Fizycznego i Sportu w Gdańsku w latach 2o77-2O73 Narodowy Fundusz
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej udzielił Akademii pożyczki do wysokości
ó 50ó 300,00 zł na okres od Ipaździernika2o72do 30 września2027 r.

Na dzień 31grudnia 2oIB r'Uczelni pozostało do spłaty 8 472,8 tys' zł.

Na dzień 31grudnia 2oI9 r. zobowiązania z tytułu kredytów i pożyczek długoterminowych
wyn osiły 3 332 7 9 5,47 zł, kr ótkote rm i nowych 2 5 69 9 9 2,Oo zł.

Zobowiązania i rezerwy na zobowiązania 51 181 905,11 100.00% 54 500 469,51 100,00% 2272t 608,57 100,00% 18 318 596,15 100,00%
Rezerwy na zobowiazania 0,00 0.00.1 0,00 o,00% 828 573,45 3,65./, 0,00 o,o0%
Zobowiązania dlu goterminoWe '1r042770,a9 21,,58% 8 472 7?9.47 1"5.55% 5 90Ż 787,47 25,98.1 3 332 79s.47 18,I9%
(redyty i pożyczki 8 47Ż 719'47 5 902 787.47 3 332 795.41
zoboWiąŻania krótkoterminoWe 12 543 138,83 24,5I% 12 600 940,42 23'LŻ% 9 729 292,7s 4Ż,82./, 9 007 928,05 49,17%
kredyty i pożyczki 2 456 356.0C 2 569 992,OC Ż 569 992'00 2 569 992.00
z tytułu dostaW i ustug 2 074 540.43 1 079 892,1C 1Ża2 845,70 1 003 941,79
z twułu podatkóW, ceł, ubezpieczeń soołecznvch i z 2 859 398,04 3 Żo4 o9L'23 'J.468161,,49 I72L 559.43
z tytulU Wynagrodzeń 1 878 9s9.49 1 914 810.2C 2 288 097.58 2 469 195.88
rnne 675 09Ż'7Ą 1"729 647,98 327 469,87 247 297,52
Fu nd u sze 2 65a792,73 5,L9% 2 L02 5L2,91 3'86"ń L 792 756,1-1 7,8901 995 941.43 5.44.1
Rozliczenia międzyokresoWe 27 595 99s.39 53,92% 33 426749,62 61,,33% 6 260 954.84 27.56.1 5977 872,63 3Ż'63%
dtugotermi nowe ŻQ 734 695,11 79 417 826,92 7489 483,49 L 154 Ż48'21
krótkoterminoWe 7 467300,22 L4 008 922.70 4 777 47I,35 4 8Ż3 624.3c
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Wymagalne zobowiązania z tytułu dostaw i usług na dzień 31 grudnia 20L6 r. stanowiły
7,29%, natomiast na dzień 31 grudnia 2oI9 r. - 0,76%o.

Zobowiązania przeterminowane od 1 do 30 d ni w 2076 r. stanowiły w strukturze zobowiązań
wymagalnych 46,9y", co wiąże się z zadłużeniem na poziomie 428,6 tys. zł, w 2oI9 r.

sta nowiły 9 6,53% i wynosiły 74,t ty s. zł.

Zobowiązania i rezerwy na zobowiązania Uczelniw okresie 2oI5-2oI9 roku zmniejszyły
się, co stanowiło tendencję pozytywną.

Rozliczenia międzyokresowe na dzień 31 grudnia 2ot9 r' zmniejszyły się, w porównaniu do
lat ubiegłych iwynosiły 5977,9 tys. zł (32,63% pozycji zobowiązania i rezerwy na
zobowiązania). W 201ó i 2oI7 roku do pozycji rozliczenia międzyokresowe zaliczane były
dotacje inwestycyjne, które na dzień bilansowy nie zostały ukończone - m.in. budowa Hali
Blanika, rozbudowa Mariny NcZ. W 2077 roku na rozliczenia została takze ujęta kwota
otrzymanej zapłaty z tytułu sprzedaży nieruchomości, która miała miejsce w 2018 r.

Majątek Uczelni.
Wartość ntów u hwi iwt zarz le ca:

Wartość gruntów z prawem własności w 2076 r

Wartość gruntów z prawem własności w 2017 r

Wartość gruntów z prawem własności w 2018 r.

20t7 201.8
Budynkiibudowle 69o45839,97 zł 90 592228'25 zł
Obiekty 25 536896,7Izł 2.5 54o 523'23zł

(dowód: akta kontroli - dokumentacja elektroniczna)
3.I3.7,2 Redtlkcja zaclłr'lżenia,

Zgodnie z harmonogramem wdrożenia Programu naprowczego przedstawionym
w punkcie C opis działan planowanych w celu zrownoważenia kosztów dztałalności Akademii
z jejprzychodami ppkt Y Plan redukcji zadłużenia, wskaŹnik redukcji zadłuzenia (liczonY w %),

umorzenlepowierzchnia wartość brutto
Raduń 50 ó00 m' I840 1 840

Powierzchnia wartość
ul. K. Górskieso 164789 mz 23759 236'86zł
ul. Czvżewskieso 75 I43m2 2I8B4o3,oozł
ul. Stoei 4594m2 442o2o,0azł
ul. Siennicka 3079 m2 364578,60zł

787 605 m2 26754178,46zł

Powierzchnia wartość
ul. K. Górskieeo 164789 m2 23759 236,86zł
ul. Czvżewskieeo 75 I43m2 2I884o3,oozł
ul. Stoei 4594m2 442o2o'o0zł
ul. Siennicka 3079 mz 364 5t9,6o zł

787 605 m2 26754 778,46 zł

Powierzchnia wańość
ul. K. Górskieeo 155 ó83 m2 22 446 336'05 zł
ul. Czvzewskiego 15 !43m2 27BB4o3'oozł
ul. Stoei 4594m2 442o2o,oozł
ul. Siennicka 3079 m2 3645t8,6ozł

778499 mz 25 44t277,65zł
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o którym mowa W 5 5 ust. 1 pkt 5 rozporządzenia w sprawie programu naprawczego, powinien
kształtować się na następującym poziomie: 2016r. - !,!4,2oI7 r. - o,75 i 2078 r. _ o,7.
Uczelnia w sprawozdan iach z realizacji Programu naprawczego za poszczególne lata wykazała,
ze w roku 2076 wskaźnik redukcji zadłużenia wyniósł !,27,w roku 2ot7 - o,7, a na koniec
wykonania Programu naprawczego, tj. na dzień 31 grudnia 2078 r.osiągnął wartość 1,O.
Zgodnie z 5 5 ust' 1 pkt 5 WW. rozporządzenia redukcja zadłużeniapowinna być zaplanowana,
tak aby na koniec okresu realizacji programu naprawczego relacja sumy zobowiqzań
krótkoterminowych i krótkoterminowych rozliczeń międzyokresowych ujmowanych w pasywach
do sumy aktywów obrotowych i środków trwałych w budowie, wynikających z btiiansu, o którym
mowa w art. 45 ust. 2 pkt 1ustawy z dnia 29 września 1994 r. o rachunkowości (Dz. U. z 2OOg r.
Nr 752, poz. 7223, z poźn. zm.), nie przekraczała poziomu 7,o.

z o b ow iąz ania kr ótko t ernlinow e + kI- ótk o t eTminow e t' ozliczeni międ'zy ok1'es owe <1aktywa obrotowe+środki tt'wałe w budowie

W toku czynności kontrolnych ustalono, że wskaźnik redukcji zadłużenia w poszczególnych
latach kształtował się na następującym poziomie:

zł
Pozycje bilansu 2015 2016 2077 2078 2019

Zobowiązania krótkoterminowe 15 583.4 t2 543,I t2 600,9

14008.9

9729,3

4777.5

9 007,9

4823.6RMK krótkoterminowe I669.5 7 46r,3

razem t7 2s2,9 20004.4 2ó 609'8 14 500.8 13 831.5
środki trwałe w budowie 74273.6 11005.4 20 760.7 85,9 150.3

Aktywa obrotowe 5 289.3 4 803,8 t5 573.9 73 964.3 72972.8

razem: 79 562.9 15 809.2 35 674.6 t40so.2 13123.!
Wskaźnik redukcii zadłużenia o.9 1.3 o.7 1.0 1.7

(dowód: akta kontroli - dokumentacja elektroniczna)

Z uwagi na powyzsze uznano' że Kontrolowany podjął działania, które spowodowały
redukcję zadłużenia do wymaganego poziomu 1,O na koniec wykonania Programu
noprawczego.
Niemnicj jednak po szczegółowej atlalizie clanych finansowych ustalono równiez, że
wskaźnik redukcji zadłuzenia na zakończenie 2oI9 roku przekroczył poziom 1,0 i wyniósł
1,1, co było spowodowane przede wszystkim zmniejszaniem się aktywów obrotowych.
Uczelnio powinna dążycdo utrzymania wskaŹnika na poziomie 1,0.

3. 13. 1.3 Real izacja wymogów sprawozdawczych.
Program naprawczY został uchwalony przez Senat AWFis na mocy Uchwały nr 47 z dnia
30 września 2015 r. W d n iu 7 października 20 15 r. Rektor Ucz elni przekazał przedmiotowy
dokument Ministrowi.2al
W dniu 26 września 2078 r. Uczelnia dokonała aktualizacji Programu naprawczeyo,242 którą
przekazano Ministrowi pismem zdnia27 września 2078r.243
Kontrolującyustalili,żeUczelnla,zgodniez52ust.2oraz$9ust.2rozporządzeniawsprawie
programu naprawczego, w terminie 74 dni od d nia uchwalenia Programu naprawczego oraz jego
a ktu a l i zacj i, przedł oży ł a Mi nistrowi ww. d oku me nty.2aa

2a1 Data wpływu do Ministerstwa:!4paźr1ziernika?o1\ r
2a2 Uchwała SenatuAWFIS nr 2 9 z dnia26września 2018 r. ws prawieaktualizacji Programu Naprawczego dla Akademii
Wychowania Fizycznego i Sportu im. Jędrzeja Śniadeckiego w Gdańsku
2a3 Pismo nr R/ 67 5 / 2ot8 z dnia 27 wrześ,nia 20 tB r. 

_

2aa odpowiednio: pismo nr R/9t7 /2075 z dnia7 paŹdziernika 2o!5 r. orazpismo nr R/67 5/2otl z dn|a 27 września
2Ot8r.
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Zgodnie 5 7 ust. 3 rozporządzenia w sprawie programu naprawczego - Rektor składa senatowi
uczelni publicznej sprawozdanie z realizacji programu naprawczego co najmniejraz na kwartał.
W toku czynności kontrolnych ustalono, że Rektor AWFis złożył Senatowi następujące
s p rawozda n ia kwa rt a I n e z r ealizacji P r o gr amu na pr aw czegoi

- sprawozdanie za l kwartał 2ot6 r. - przyjęte przez Senat AWFis Uchwałą nr 22z dnia
I czerwca2Ot6r.;

sprawozdanie za ll kwartał 2076 r. - przyjęte przez Senat AwFis Uchwałą nr 30 z dnia
28 września 2ot6 r.;

sprawozdanie za lll kwartał 2076r. - przyjęte przez SenatAWFiS Uchwałą nr40 z dnia
23 listopada 2016 r.;

sprawozdanie za l kwartał 2oI7 r. - przyjęte przez Senat AWFiS Uchwałą nr 38 z dnia
28 czerwca2OtT r.;

- sprawozdanie za ll kwartał 2077 r. - przyjęte przez Senat AwFis Uchwałą nr 39 z dnia
27 września2o77 r.;

sprawozdanie za lll kwartał 2a77 r. - przyjęte przez Senat AWFiS Uchwałą nr 54 z dnia
13 grudnia 2077 r.;

sprawozdanie za l kwartał 2078 r. - przyjęte przez Senat AwFis Uchwałą nr 26 z dnia
27 czerwca2aIBr.;

sprawozdanie za ll kwartał 2oI8 r' - przyjęte przez Senat AWFis Uchwałą nr 30 z dnia
26 września2ol9r.;

sprawozdanie za lll kwartał 2ot8 r. - przyjęte przez SenatAWFIS Uchwałą nr 35 z dnia
20 grudnia 2OI8 r.

Ustalono również, że Rektor AWF'S złożył Senatowi następujące sprawozdania roczne
z realizaĄi Programu naprawczego:

sprawozdanie za 2ot6 rok - przyjęte przez Senat AWFiS Uchwałą nr 37 z dnia 28
czerwca 2OI7 r.;

sprawozdanie za 2ot7 rok - przyjęte przez Serlat AWFiS Uchwałą nr 25 z dnia 27
czerwca 2OIB r.;

sprawozdanie za 2o7B rok i zamknięcie programu - przyjęte przez Senat AWFIS
Uchwałą nr 33z dnia 19 czerwca 2oI9 r.

(dowód: akta kontroli - dokumentacja elektroniczna)

Stwierdza się, że Rektor AWFiS składał Senatowi Uczelni sprawozdania z realizaĄi Programu
naprowcze4o zgodnie z przepisem 5 7 ust. 3 rozporządzenia w sprawie pro7ramu naprawcze4o,
nakładaiącym na Rektora obowiązek składania sprawozdań co najmniej raz na kwartał.

Zgodnic z 5 B rozporządzcnia w sprawic pro4ramu naprowczego - Rektor w imieniu senatu
uczelni publicznej przedkłada ministrowi nadzorującelnu tę uczólnię sprawozdanie
okresowe z wykonania pro'łramu napr.ąWcze'To, obejmr.ljące co najmniej;

1) sprawozdanie z wykonania działań planowanych w celu zrówlroważerria kosztów
' działalności uczelni zjejprzychodami, z uwzględnieniern terminowości ich wykonania;

2) szczegółową diagnozę stanu finansów uczelni, z uwzględnieniem zmian wynikających
z rcalizacji programu naprawczcgo;

3) ocenę efektywności stosowanych środków naprawczych.

W toku czynności kontrolnych ustalono, że Rektor AWFis przekazał Ministrowi następujące
s p rawo zd a n i a z r e alizaĄi P r o gr a m u n ap r aw czegoi
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- sprawozdanie za 2076 rok - przekazane przY piśmie nr L.Dz. KK/oot/2o77 z dnia
30 czerwca 2017 r.:

- sprawozdanie za 2077 rok - przekazane przY piśmie nr L.Dz. KK/oo3/2o7B z dnia
29 czerwca2OIBr.;

- sprawozdanie za 2oIB rok i zamknięcie programu - przekazane przy piśmie
nr R.070.3.28.2019 z dnia 2Sczerwca 2079 r.

(dowód: akta kontroli - dokumentacja elektroniczna)

Podsu mowa nie real izaci i Proqrarnu noprawczeoo:

Dokonując podsumowania realizacji Programu naprawczeyo nalezy podkreślić brak spójności
pomiędzy pierwotną jego wersją a wersją po aktualizacji sporządzoną W dniu 26 września
2078 r.

Głównymi załozeniami Programu naprawczego opisanymiw pierwotnejjego wersji miała być
analiza kosztów ponoszonych i zakwalifikowanych do układu rodzajowego . lstotnq sprawq
jest ich analiza pod względem poziomu oraz dynamiki zmian. Pozwala to na wskazanie głownych
pozycji kosztów, które należy rozpatrywać w aspekcie możliwości ich zmian z punktu widzenia
gospodarowania intensywnego, dążącego do jak najlepszej efektywności. (...) w AWFis Gdańsku
wynagrodzenia i usługi obce, w sposób istotny wpływają na poziom kosztów ogółem.
Wynagrodzenia stanowią ok 75% tych kosztów, a usługi obce od ok B% do 72 %. Łącznie pozycje
wynagrodzeń i usług obcych w latach 2072-2074 stanowią ok 85% kosztów ogołem, co powinno
wpłynąć na systematYczną szerszą ich analizę w następnych lotach w procesie efektywnego
za r ząd za ni a ty mi ko szta mi'2a5

w 2076 r. W ramach Programu nąprawcze4o udało się częściowo zrealizować plan
optymalizacji kosztów w obszarze wynagrodzeń i świadczeń z nimi związanych. Łącznie
koszty działalności operacyjnej z zakładanej kwoty oszczędności w wysokoś ci I637,o tys. zł
zostały obniżone jedynie o 4BO,8 tys. zł.

Ponadto w 2oL6 r. Uczelnia osiągnęła wartość wskaźnika zatrudnienia nauczycieli do
pracowników administracji iobsługi na poziomie 1.

w 2ot7 r. nie udało się zrealizowaĆ działań zmierzających do zwiększenia przychodów'
Dotacja podstawowa obniżyła się o 580,7 tys' zł, natomiast wzrosła wartość przychodów
z tytułu projektów unijnych o264,9 tys. zł.

Plan optymalizacji l<osztów wynagrodzeń z zakładanej kwoty oszczęcltrości w wysokości
3t7ó,o tys. zł wzrósł o 587,5 tys. zł. Świadczenia pracownicze z zakładanej kwoty
oszczęd ności w wysokoś ci 94o tys. zł wzros ły o 427 ,7 tys. zł.

Uczelnia zrealizowała cel sprzedaży niezabudowanej działki gruntu w Gdańsku pomiędzy
Al. Grunwaldzkąa ul. Czyżewskiego o powierzchni 7 650 m2' Uzyskana wartość sprzedaży
wynosiła 71'220,0 tys' zł. W zaplanowanych działaniach nie zakładano żadnej wartości
z tytułu sprzedaży majątku trwałego.

Zaplanowane były przychody z tytułu optymalizacji wykorzystania obiektów lJczelni.
Planowano wzrost kwoty przychpdów o 507,0 tys. zł, natomiast zrealizowany wzrost to
35ó,1tys. zł.

W ProgranlienaprawczYnw l r.lku 2oI7 i 2018 ujęte zostały przychody z Akcji Lato,polegającej
na wynajmie kwater w domach studenckich podczas wakacji. tJczelnia w informacji ze
spllłwclzdania okresowego lntormrlje, że rlokłorla wszelkich staran w celrt zoptymalizowania
wykorzystania domów studenckich w cząsie wakacji, jednak stan technicznY infrastruktury nie
pozwala na osiągniecie zakładanych celów. lJczelnia podjęła decyzję o przeprowadzeniu
niezbędnych remontów, które podniosą standard pokoi, co z kolei przełoży się na wzrost
przychodów z tego tytułu. Nadmienić należy, że wielkość przychodów osiqganych z wynajmu pokoi
w domach studenckich nie ma wpływu na wynik finansowy Uczelni. Stanowią one przychód

zas Program naprawczy AWFiS - z dnia 30.09.2015 r., pkt. lll.
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W ramach funduszu pomocY materialnej studentów i doktorantow, ktory może bYć wydatkowany
jedynie w ramach tego f unduszu. Działalność akademikow jest zbilansowana, przychody pokrywają
ponoszone koszty.2a6

Z uwagi na powyzsze Kontrolujący ustalili, że przedsięwzięcia zaplanowane w pierwotnym
Programie naprawczYm, wprowadzonym na mocy Uchwały Senatu AWFis nr 47 z dnia
30 września 20t5 r. nie zostały w pełni zrealizowane.

Rektor przedstawił na posiedzeniu Senatu w dniu 26września2ot9r' aktualizację Programu
naprawczego, który został przyjęty przez Senat i pismem z dnia 27 września 2oIB r. przesłany
do Ministerstwo.

Aktualizacja Programu naprawczego (wprowadzona Uchwałą Senatu AWFis nr 29 z dnia 26
września 2o7B r.) nastąpiła w momencie, w którym większość ujętych w tej aktualizacji
przedsięwzięć została juz w duzej mierze zrealizowana'

Wskaźnik zadłużenia określony w rozporządzeniu w sprowie programu naprawczego w 2018 r.

na koniec wykonania Programu naprawcze4o wyniósł 1,0. Niezaleznie od powyższego po
szczegółowej analizie danych finansowych ustalono również, ze wskaźnik redukcji
zadłużenia na zakończenie 2oI9 roku przekroczył poziom 1,0 i wyniósł 7,I. Uczelnia
powinna dążyc do utrzymania wskaźnika na poziomie 1,0.

Analiza porównawcza przychodów i kosztów działalności operacyjnej, bez ujmowania
pozostałej działalności operacyjnej i f inansowej, wskazuje na brak zrównoważenia
przychodów i kosztów. Strata na działalności operacyjnej z roku na rok się zwiększała. Jest
to tendencja niekorzystna, świadcząca o braku zrównoważenia kosztów i przychodów tej
działalności i wymaga osiągnięcia zysku na pozostałej działalności operacyjnej lub/i
finansowej celem uzyskania dodatniego wyniku finansowego. Działania w programie
naprawczym zmierzające do osiągnięcia równowagi finansowej powinny przede wszystkim
kłaść nacisk na działalność operacyjną, poprzez trwałe zmniejszenie kosztów lub
podniesienie i utrzymanie przychodów.

zł

Ustalono, że w wyniku realizacji Programu naprowczego nastąpiła poprawa kondycji
finansowej Uczelni, poprawiała się płynność finansowa, co było spowodowane
jednorazowym wpływem środkówfinansowych ztytułu sprzedaży nieruchomości. Działanie
o charakterze niecyklicznym, nie wpływa na poprawę sytuacji finansowej Akademii
w dłuższej perspektywie, a jedynie krótkookresowo poprawia płynność finansową.

2aó Sprawozdanie z realizacji Programu naprawcze4o uchwalonego 30 września 2075 r. za 2017 r.,pkt ll l ppkt 2.
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3.13.2 Prawidłowość wykorzystania dotacji, o której mowa w art.94ust. 1pkt 1ustawy
zdnia27lipca 2005 r" Prawo o szkolnictwiewyższym,przyznanej na rok 2o!7 orazna
rok 2018.

W toku kontroli stwierdzono, że nie ma możliwości ustalenia i oceny, czy dotacja o której
mowa w art.94 ust. 1 pkt 1 ustawy Psww 2ot7 i 2018 roku, została wykorzystana zgodnie
z zapisami Psw na zadania określone w art.94 ust 1 pkt 1ww. ustawy

Polityka rachunkowości nie zawierała ustaleń dotyczących sposobu rozliczenia kosztów
według rodzajów działalności, z wyodrębnieniem finansowania z dotacji z budżetu
państwa oraz z przychodów własnych. Polityka rachunkowości nie zawierała również
ustaleń w zakresie sposobu podziału kosztów na koszty kształcenia na studiach
stacjonarnych i niestacjonarnych oraz koszty pozostałej działalności dydaktycznej.
Uczelnia nie wyodrębniła w ewidencji księgowej kosztów zadań finansowanych zdotacji
budżetowej (kształcenia w formie studiów stacjonarnych) i kosztów finansowanych z opłat
za kształcenie w formie studiów niestacjonarnych, co jest podstawowym krfierium oceny
wykorzystania dotacji zgodnie zprzeznaczeniem. Na zbadanych dokumentach źródłowych
dotyczących poniesionych kosztów nie wskazywano źródła ich finansowania. Uniemoż!iwiło
to rzetelne rozIiczanie środków publicznych iwykazanie,czy otrzymane z budżetu państwa
dotacje przeznaczone zostały wyłącznie na zadania okreśtone m.in. w art. 94 ust' 1 pkt 1 Psw.
Ewidencja księgowa kosztów w układzie rodzajowym, za lata 2016 - 2020, według
kosztów rodzajowych (zespół ,4"| oraz W układzie kalkulacyjnym (zespół ,5'')
nie uwzględniała rozliczenia kosztów w podziale na koszty studiów stacjonarnych
i niestacjonarnych oraz pozostałej działalności dydaktycznej.
Ustalona odpłatność na studiach niestacjonarnych nie opierała się na ponoszonych
kosztach w Uczelni. Koszty rozliczane były do wysokości uzyskanych przychodów.
Uwzględniając powyższe nie można ustalić, czy opłaty za studia niestacjonarne faktycznie
pokrywały ich koszty, jak również czy określane były w odpowiedniej wysokości.

Prowadzona przez Uczelnię ewidencja księgowa spełniała wymagania sprawozdawcze,
natomiast nie uwzględniała sposobu rozliczeń kosztów, który pozwoliłby w sposób
przejrzysty zakwalifikować ponoszone koszty do poszczególnych rodzajów studiów.

W Uczelni przestrzegana była zasada określona w art. 2 1 ust. 1 pkt 6 ustawy o rachunkowości
dotycząca sprawdzenia i zakwa!ifikowania dowodu do ujęcia w księgach rachunkowych.

Dzi a ła l ność U czel ni w bad a nym obszar ze ocen i a się n egatywni e.

odpowiedzialność za nieprawidłowości ponosi Rektor lJczelnii Kwestor Uczelni.

3.73.2.t Prawidłowość wydatkowania środków dotacji przyznanej na lata 2017-
2o!8, na reaIizację zadań określonych w art. 94 ust. 1 pkt 1 Psw.

Akademia zobowiązana była do prowadzenia gospodarkifinansowej i ewidencji księgowej
zgodnie z obowiązującymi przepisami prawa. Zobowiązana była także do wydatkowania
środków publicznych w sposób celowy i oszczędny, z zachowaniem następujących zasad:

a) uzyskania najlepszychefektówzdanych nakładów,
b) optymalnego doboru metod iśrodków służących osiągnięciu załozonych celów,
c) w sposób umożllwlaJący terminową realizację zadań,
d) w wysokości i terminach wynikających z wcześniej zaciągniętych zobowiązań'

Uczelnia zobowiązana była równieź do rozliczenia i ewideńćji kosztów według zasad
określonych wRozporządzeniu Rady Ministrów z dnia 18 grudnia 2072 r' w sprawie
szczegółowych'zasad gospodarki finansowbj uczelni publicznych?a7 (dólej: rozporządzenie
w sprawie gospodarki finansowej uczelni publicznych).

Minister przyznał Uczelni dotację, o której mowa W art. 94 ust' 1 pkt 1 ustawy Prowo
o szkolnictwiewyższym,W roku 2017wwysokości 23 583 óo0,00zł, a w rokul2018wwysokości

2a7 Dz.U.poz.!533.
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239o5 ó00,00 zł. Kontroli szczegółowej poddano próbę dokumentów finansowychz4B z roku
2ot7 i 2018. Podsumowana wartość skontrolowanych kosztów zawartych w dokumentach
finansowych z2ot7 r. stanowi 26% otrzymanej przez Uczelnię dotacjina ten rok, natomiast
wartość skontrolowanych kosztów zawartych w dokumentach finansowych z 2078 r. stanowi
27 % d ota cji ot rzy m a n ej przez U czel nię w ty m ro k u.

Kontrolujący ustalili, że zasady rozliczeń kosztów nie zostały, zgodnie z rozporzqdzeniem
wsprawie gospodarki finansowej uczelni publicznych, ustalone przez Rektora w w polityce
rachunkowości2a9.

W punkcie nr 3.13'2.2 niniejszego dokumentu, dotyczącym prowadzenia ewidencji księgowej,
przedstawiono przedłozone przez Uczelnię przyjęte zasady rozliczeń kosztów. 7 zasad tych
wynika, że rozliczenie kosztów studiów niestacjonarnych odbywało się do wysokości
uzyskanych przychodów, pozostałe koszty kwalifikowane były do studiów stacjonarnych.

Ponadto w toku czynności kontrolnych ustalono, że rozliczanie kosztów nie było
ewidencjonowane W księgach rachunkowych, a - jak wyjaśniła Uczelnia - w ewidencji
pozabilansowej. W odpowiedzi na Wezwanie o przekazanie wydruków z ewidencji
pozabilansowej za lata 20l6-2ot9, Uczelnia wyjaśniła25o: Ewidencja pozabilansowa w AWFiS
wlatach 207ó-2079 była prowadzona poza systemem FK i dotyczyła rozliczenia kosztów
działalności dydakĘcznej na koszty kształcenia, w podziale na koszty kształcenia na studiach
stacjonarnych i niestacjonarnych oraz koszty pozostałej działalności dydaktycznej, a także rozliczenia
kosztów z wyodrębnieniem finansowonia z dotacji z budżetu państwa oraz z przychodów własnych'

Jak ustalono, Uczelnia nie wyodrębniła w ewidencji księgowej kosztów zadań finansowanych
z dotacji budżetowej (kształcenia w formie studiów stacjonarnych) i kosztów finansowanych
zopłat za kształcenie w formie studiów niestacjonarnych, co jest podstawowym kryterium
ocenywykorzystania dotacji zgodnie zprzeznaczeniem' Uniemożliwiło to rzetelne rozliczanie
środków publicznych i wykazanie, czy otrzymane z budżetu państwa dotacje przeznaczone
zostaływyłącznie na zadania określone m.in. w art. 94 ust. 1 pkt 1 Psw.

W toku czynności kontrolnych nie stwierdzono W analizowanych dokumentach wydatków,
które w sposób jednoznaczny wskazywałyby na wydatkowanie dotacji na studia
niestacjonarne. Koszty wiązały się z bieżącymi zadaniami Uczelni. Wskazuje to na fakt, że
traktowano je jako koszty pośrednie działalności dydaktycznej, które należało w przyjęty
przez uczelnię sposób rozliczyc na studia stacjonarne i niestacjonarne oraz pozostałą
działalność dyda ktyczną.

Zgodnie z ustawą Prawo o szkolnictwie wyższym, wysokość opłat za świadczone usługi
edukacyjne ustalał rektor uczelni publicznej, ztym że opłaty za kształcenie studentów na

studiach niestacjonarnych, nie mogły przekraczać kosztów ponoszonych w zakresie
niezbędnym do uruchomienia i prowadzenia w danej uczelni studiów orazzajęc na studiach,
z uwzględnieniem kosztów przygotowania i wdrażania strategii rozwoju uczelni,
w szczególności rozwoju kadr naukowych i infrastruktury dydaktyczno-naukowej, w tym
a mortyzacji i remontów.251

Zwrócono się do Uczelni z prośbą o przekazanie informacji w zakresie sposobu ustalania
opłat za studia nicstacjonarnc' Uczclnia wyjaóniła,252 żc w 2072 r. została przcprowadzona
analiza kosztochłonności prowadzenia kierunków studiów na poszczególnych wydziałach przez
analityko szkolnictwa wyższego. W oparciu o tę analizę dziekani przygotowali propozycję opłat
(czesnego) za studia niestacjonarne' Na podstawie tych propozycji rektor wydał wformie
zarzqdzenia cćnniki opłat za studia. W kolejnych latach dziekani weryfikowali stawki opłat

2a8 Dokumenty, które posiadają wpisane źródło finansowania dotyczą projektów i programów, pozostałe nie
posiadają opisu z jakich Źródeł zostały sfinansowane. W wytypowanej próbie skontrolowanych dokumentów,
dokumenty dotyczące projektów i programów nie zostały uwzględniane.
24' 5 1ó ust. 3 rozporządzenia w sprawie gospodarki finansowej uczelni.
2s0 Pi s mo nr R.O9 !1.9.62.2020, R/ 35 6 / 2O2! z dni a 29 mar ca 2027 r. pkt. 226.
2s1 Art.99 ust. 2 Psw.
252 Korespondencja mailowa z dnia 12 kwietnia2o2tr.,pkt2ó5.
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W oparciu o uwarunkowania rYnkowe i przedstawiali je rektorowi na potrzeby kolejnych cenników
na poszczególne lata akademickie. Uczelnia nie dysponuje wskazanymi kalkulacjami.

Ustalona odpłatność na studiach niestacjonarnych nie opierała się na ponoszonych kosztach
w Uczelni. Koszty, zgodnie z informacją Uczelni, rozliczane były do wysokości uzyskanych
przychodów. Uwzględniając powyzsze nie mozna ustalić, czy opłaty za studia niestacjonarne
faktycznie pokrywały ich koszty, jak również czy nie były zbyt niskie lub zbyt wysokie, co
stanowiłoby niezgodność z przepisami prawa, w ty m z art.99 ust. 2 ustawy Psw.

Na podstawie przeglądu przyjętej w Uczelni politykirachunkowości, dostarczonych raportów
z ewidencji księgowej kont przychodów ikosztów, zestawień obrotów isald za wszystkie lata
objęte kontrolą oraz dokumentów źródłowych wybranych w sposób celowy, mając
jednocześnie na względzie poczynione ustalenia , że zasady rozliczeń kosztów nie zostały
zgodnie z rozporządzeniem w sprawie gospodarki finansowej uczelni publicznych ustalone przez
Rektora w polityce rachunkowości, rozliczanie kosztów nie było ewidencjonowanew systemie
księgowym (bilansowym lub pozabilansowym), a także brak wskazania Źródeł finansowania na
zbadanych dokumentach finansowych, stwierdza się, ze nie ma możliwości oceny
prawidłowości wykorzystania w 2oI7 i 2018 roku dotacji, o której mowa w art. 94 ust. 1 pkt 1
Psw.

3.73.2.2 Prowadzenie ewidencji księgowej zgodnie z obowiązującymi przepisami
praWa oraz prowadzelrie ewidellcji księgowej środków zwlązanych
z wydatkowaniem przyznanej dotacji.

Uczelnia posiadała doku mentację przyjętych zasad (politykę) rachunkowości finansowej, która
została zaktualizowanaZarządzeniem nr 6/09 zdnia2}stycznia 2Oo9 r.

Rektor Akademii aneksem nr 7 z dnia ó marca 2oO9 r. oraz aneksem nr 2 z dnia 72 maja
2a09 r. do Zarządzenia w sprawie aktualizacji zasad (polityki) rachunkowości finansowej AWFiS
wGdańsku wprowadził zmiany mające na celu rozszerzenie struktury kont analitycznych
w związku ze zmianą struktury organizacyjn ej lJczelni.

W dniu 11 kwietnia 2a72 r' zaktualizowano Zasady polityki rachunkowości wprowadzając
w zycie Zarządzenie Rektora nr 20/20!2 oraz kolejne: Zarządzenie nr ó9/2072 - w dniu 77
grudnia 2072 r., Zarządzenie nr 72/20!2 - w dniu 2! grudnia 2ot2 r. oraz Zarządzenie nr
7 4/2072 - w dniu 27 grudnia 2Ot2 r.

Do dnia zakończenia czynności kontrolnych nie dokonano aktualizacji zasad (polityki)
rachunkowości'

Rozporządzenie w sprawie szczegółowych zasad gospodarki finansowej uczelni publicznych
określało, między innymi zasady rozliczania,w tym ewidencji kosztów.

Uczelnia zobowiązana była do rozliczania kosztów według rodzajów działalności,
z wyodrębnieniemfinansowania z dotacjiz budżetu państwa orazzprzychodówwłasnych253.
Rozliczanie kosztówwedług rodzajówdziałalności było dokonywane na podstawie ewidencji
w układzie rodzajowym i kalkulacyjnYm2s4' Szczegółowe zasady ewidencji oraz rozliczenio
kosztów powinny być zawarte w zasadach (polityce) rachunkowości, ustalonych przez Rektora255.

Koszty działalności dydaktycznej należało rozliczaĆw podziale co najmniej na:

a) koszty kształcenia, w podziale na koszty kształcenia na studiach stacjonarnych
i niestacjonarnych,

b) koszty pozostałej działalności dydaktycznej.25ó

253 s 1 ń ttst. ! rozparządzenia w sprawie gospodarki finansowej uczelni'
254 5 t6 ust' 2 rozporządzenia w sprawie gospodarki finansowej uczelni.
255 5 1ó ust. 3 roz porządzenia w sprawie gospodarki finansowój uczelni.
25ó S 1ó ust. 4 ro zporządzenia w sprawie gospodarki finansowój uczelni.
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Akademia w zasadach (polityce) rachunkowości finansowej257 przyjęła do ewidencji kosztów
w ramach działalności dydaktycznej konto 5O1 - działalność dydaktyczna studia stacjonarne
oraz konto 5o2 - działalność dydaktyczna studia niestacjonarne.

W ustalonychzasadach (politYce) rachunkowościw planie kontUczelnia wyod rębniła w zespole
,,5'' dotyczącym kosztów według typów działalności, następujące konta księgowe dotyczące
działalności dydaktycznej:

507 - działalność dydaktyczna studia stacjonarne,
502 - działalność dydaktyczna studia niestacjonarne'

Wzespole ,,7" dotyczącym przychod ów,Uczelnia wyodrębniła konta księgowe, na których
ewidencjonowane były przychody:
700 - przychody działalności dydaktycznej,w tym dotacje z budżetu MNisW
701 - przychody działalności dydaktycznej,w tym opłaty za studia niestacjonarne.

W toku kontroli stwierdzono, że polityka rachunkowości nie zawierała ustaleń, o których
mowa W Rozporządzeniu w sprawie gospodarki finansowej uczelni publicznych, tj. sposobu
rozliczenia kosztów według rodzajów działalności, z wyodrębnieniem finansowania
z dotacji z budżetu państwa oraz z przychodów własnych oraz w podziale na koszty
kształcenia na studiach stacjonarnych i niestacjonarnych oraz koszty pozostałej
działa l ności dydaktycznej.

Zapisy Rozporządzenia w sprawie gospodarki flnansowe| uĆzelnl publlcznych dawały
możliwość rozliczania kosztów bezpośrednich działalności dydaktycznej, w tym kosztów
wynagrodzeń, których na bieząco nie można zakwalifikować do kosztów studiów
stacjonarnych, niestacjonarnych lub pozostałej działalności dydaktycznej, odpowiednio
do liczby godzin dydaktycznych realizowanych w ramach studiów stacjonarnych,
niestacjonarnych lub pozostałej działalności dydaktycznej. Ustalony sposób powinien
wówczas stanowić element zasad (polityki) rachunkowości.

Rozliczenia kosztów zgodnie z WW. rozporządzeniem należało dokonać raz w roku
obrotowym. Rektor mogł zarządzićrozliczanie tych kosztów w krótszych okresach.

Uczelnia przedstawiła na potrzeby kontroli plany kont z systemu SlMPLE.ERP
zaposzczególne lata od 20!6 do 2o2o r. Ustalone przez Uczelnię konta księgowe
przychodów i kosztów w zakresie działalności dydaktycznej były następujące:

- w zakresie kosztów:
500 - działalnośc podstawowa,
503 - pozostała działalność dydaktyczna,

- w zakresie przychodów:
720 - przychody z działalności podstawowej, od 2077 r. konto 700,
720-70 - dotacja, od 2077 r. konto 700-70,
7 20- 70-O 7 - stacjonarna,
7 20- 70-03 - świadczenia zdrowotne,
7 20-70-04 - projakościowa,
720-20 - opłaty studenci i doktoranci, od 2077 r. konto 7o0-2o,' 720-30 - ptodyplomowe i kursy, od 2077 r. konto 7OO-30,
720-40 - pozostałe przychody dydaktyczne, od 2077 r. konto 700-40,
od 2077 r.703 - pozostałc przychody z działalności dydaktycznej.

Pizedstawiona ewidencja księgowa kosztów w układzie iodzajowyn], za lata 2076 _

2020, według kosztów rodzajowych (zespół ,,4") oraz w układzie kalkulacyjnym (zespół

,,5") nie uwzględniała rozliczenia kosztów w podziale na koszty studiów stacjonarnych
i niestacjonarnych oraz pozostałej działalności dydaktycznej.

257 Aktualizacja zasad (polityki) rachunkowości finansowej AWFiS w Gdońsku wprowadzona zarządzeniami w grudniu
2Ot2r.
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Prowadzona przez Uczelnię ewidencja księgowa spełniała wymagania sprawozdawcze,
natomiast nie uwzględniała sposobu rozliczeń kosztów, który pozwalałby w sposób
przejrzysty zakwalifikować ponoszone koszty do poszczególnych rodzajów studiów.
Należy zaznaczyć' ze otrzymywana przez lJczelnię dotacja z budzetu państwa, o której
mowa W art.94 ust. 1 pkt 1 Psw przeznaczona jest na zadaniazwiązanez
a) kształceniem studentówstudiówstacjonarnych,
b) kształceniem uczestnikówstacjonarnych studiówdoktoranckich,
c) kształceniem kadr naukowych,
d) utrzymaniem uczelni, w tym na remonty.

Nie było dopuszczalne, aby środkami przyznanej dotacji finansowane były studia
niestacjonarne.
W wyjaśnieniach odnośnie sposobu i zasad rozliczania kosztów na poszczególne rodzaje
d zi ała l n ości w 2076 r., U czel nia poi nf ormow ał a, iż:
Koszty pośrednie działalności finansowanej ze źrodeł zewnętrznych, w tym w szczegóIności
działalności badawczej, projektów unijnych i in' są rozliczane w trakcie roku w ewidencji
bilansowej zgodnie z ząsadami dofinansowania zewnętrznego tych działąlności. Zasada taka
była stosowana dla kont:
5o7 - działalność badawcza
502 - programy europejskie

Koszty dzlałdlności dydaktycznej w ciqgu roku księgowane na kontach:
5o0 - działalność podstawowa
527- koszty wydziałowe
557- koszty zarządu

Koszty bezpośrednie, w tym w szczególności wynagrodzeń nauczycieli akademickich, związane
z kształceniem na studiach stacjonarnych i niestacjonarnych w ciągu roku księgowane sq Wg
historycznei proporcji liczby godzin dydaktycznych na studiach stacjonarnych
i niestacjonarnych. Na koniec roku proporcja ta jest korygowana (urealniana) do wartości
rzeczywistej.

Koszty wydziałowe na koniec roku są rozliczane pozabilansowo na działalność podstawową
i obciqżają koszty działalności dydaktycznejw podziale na studia stacjonarne i niestacjonarne,
zgodnie z proporcją godzin dydaktycznych zrealizowonych na studiach stacjonarnych
i niestacjonarnych.

Koszty zarzqdu, obejmujqce koszty, których nie można zaliczyć do kosztów bezpośrednich
poszczególnych rodzajów działalności uczelni oraz koszty związane z utrzymaniem
infrastrukturY oraz z administrowaniem i zarządzaniem uczelnią jako całościq, są rozliczane
w ewidencji pozabilansowej i przypisywane działalności dydaktycznej w podziale na koszty
kształcenio na studiach stacjonarnych i niestacjonarnych. Przy czym wskaźnik narzutu kosztów
ogólnouczelnianych związanych z kosztem kształcenia na studiach niestacjonarnych ustala się
kwotowo ' do wysokości ttzyskanych przychodów z tyt. opłat za studio niestucjołlarne.258

W toku kontroli ustalono, że na kontach księgowych w 2ot6 roku Uczelnio
zaewidencjonowała:
500 - działalność podstawowa _ 77 lgt L37,2o zł,
501 - działalrrość badawcza - I2oo 429,33 zł,
502 - programy europejskie - 248 204,37 zł,
527 - koszty wydziałowe - 2 3B9 597,77 zł,
551 - koszty zarządu - 73 0447 54,28 zł'
Po rozliczeniu kosztów na koniec roku, koszty zaewidencjonowane na koncie 527i 55I
zostały przeniesione na konto 500 - działalność podstawowa'

2sB Pismo nr R.0911.9.45.2O2O,R/271/202!zdnia 1 marca 202!r.pkt.49
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Uczelnia przestawiła na potrzeby kontroli rozliczenie kosztów działalności podstawowej
na koszty studiów stacjonarnych i koszty studiów niestacjonarnych za lata 20t6-2ot9.
Jak ustalono, rozliczenie takie nie zostało ujęte w ewidencji księgowej.

Rozliczenie kosztów (w zł):

Liczba godzin dydaktycznych na studiach stacjonarnych 44 666 - 85,93%.
Liczba godzin dydaktycznych na studiach niestacjonarnych 7 316 - 14,O7%.

W nl tabeliza rezentowanoźrodła finansowani aw 2076 r

W zakresie zasad rozliczeń, przyjętych w latach 2oI7-2oI9, Uczelnia wyjaśniła:
Koszty pośrednie działalności finansowanej ze źrodeł zewnętrznych, w tym w szczególności
działalności badawczej, projektow unijnych i in. są rozliczane w trakcie roku w ewidencji
bilansowej zgodnie z ząsadami dofinansowąnia zewnętrznego tych działalności'

Koszty pośrednie działalności dydaktycznej, w tYm w szczególności koszty ogólnouczelniane,
obejmujące koszty których nie można zaliczyć do kosztow bezpośrednich poszczegolnych
rodzajow działalności uczelni oroz koszty związane z utrzymaniem infrastruktury oraz
z administrowaniem i zarządzaniem uczelnią jako całościq, są rozliczane W ewidencji
pozabilansowej i przypisyvvane działalności dydaktycznej w podziale na koszty kształcenia na
studiach stacjonarnych i niestacjonarnych i pozostałe koszty dydaktyczne. Przy czym wskaźnik
narzutu kosztów ogólnouczelnianych związanych z kosztem kształcenia na studiach
niestacjonarnych ustala się kwotowo - do wysokości uzyskanych przychodów z tyt. opłat za
studia ni estacjona rne.
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Koszty
Źródło finansowania (w zł)

Dotacja z budżetu
państwa Przychodywłasne

Koszty działalności
ooeracvinei 34074722,35 25 625727,38 B 448 394,97

wtym:
Koszty działalności
badawczei

1200 429,33 1798027,38 240r,95

Koszty działalności
dvdaktvcznei

32873 693,02 24427 700,00 8445 993,02

w tvm:
Koszty kształcenia
na studiach
stacionarnvch

28796199,77 24427 700,00 4368 499,77

Koszty kształcenia
na studiach
niestacionarnvch

3 602882,94 3 602882,94
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W ciągu roku koszty bezpośrednie działalności dydaktycznej i pozostałej działalności
dydaktycznej są księgowane na kontach:
5o0 _ działalność podstawowa
5o3 - pozostała działalność dydaktyczna
504 - pozostała działalność
W ramach kosztów działalności podstawowej wyodrębniono koszty dydaktyki na studiach
stacjonarnych i niestacjonarnych oraz koszty ogólnouczelniane, tzw. koszty których nie można
bezpośrednio przypisać do kosztów kształcenia na studiach stacjonarnych, bądź
niestacjonarnych.
Koszty ogolnowydziałowe w ramach konta 500 rozlicza się na koniec roku pozabilansowo,
w tYm w pierwszej kolejności rozliczeniu podlegają koszty wynagrodzeń i składek ZUS
nauczycieli akademickich. Koszty wynagrodzen dydaktyki Wraz ze składkami Z\JS rozlicza się
proporcionalnie do liczby godzin dydaktycznych zrealizowanych na studiach stocjonarnych
i niestacjonarnych. Pozostałe koszty ogólnowydziałowe rozlicza się proporcjonąlnie do udziału
kosztów bezpośrednich łącznie z wynagrodzeniami nauczycieli.2sg

W toku kontroli ustalono, że na kontach księgowych w 2077-2ot9 roku |Jczelnia
zaewidencjonowała (dane w zł):

Uczelnia przedstawiła na potrzeby kontroli rozliczenie kosztów działalności podstawowej
na koszty studiów stacjotrartlyclr i kr.lsz[y studiów nicstacjonarnych. Jak ustalono,
rclzliczetlie [akie rrie zclstało ujęte w ewldencjl kslęgowej'

2se Pismo nr R.09 1 1.9.45 .2O2O, R/ 27 7/202! z dni a 1 marca 2O2l r. pkt. 49.
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2017 20L8 2079
5O0 działalność
podstawowa t7 47t 530'ó3 18722496,60 2258O 832,33

501działalność
badawcza 72II792,12 7776 830,24 7717 793,90

502 programy
europeiskie 427 568,85 7487 443,25 2342440,42

503 pozostała
działalność
dvdaktvczna

634555,27 674477,45 7020154,26

504 pozostała
działalność 757I984,78 1940299,63 2 540 25I,97

52tkoszty
wydziałowe 33,70 0,00 0,00

551 koszty
ogólnouczelniane 73 562751,84 15 155 446,68 73704 540,54

580 rozliczenie
kosztów działu
wydawnictw

-54 555,00 -6164I,00 -48 318,00

34705 662,19 39 635352,85 43857 695.42



Rozliczenie kosztów (dane w zł)

Liczba godzin dydaktycznych na studiach stacjonarnych 45 BO5 - 85,43%.
Liczba godzin dydaktycznych na studiach niestacjonarnych 7 BO9 - 14,57%.
W nt tabeli za rezentowan o źrodłafinansowa ni a w 2o!7 r new

Rozliczenie kosztów (dane w zł)

Liczba godzin dydaktycznych na studiach stacjonarnych 48 665 - 85,28%.

Konto Stan na
37.12.2017 r

Po
rozliczeniu

studiów
doktorancki

ch

Rozliczenie
kosztów

ogólnowydział
owych

Narzut
kosztów

ogólnouczelni
anych

Rozliczenie
504
i52t

Po rozliczeniu

500-...-00
stacjonarn
e

674367,47 477 965,86 74090246,45 7197242r,27 I1972427,2t 29 343 626,09

500-...-01
niestacjona
rne

47892,41 2 r27 064,44 735 542,55 135 542,55 2304499,40

500-...- 02
doktoranck
ie

477 9ó5'86 -477 e65,86 0,00 0,00 0,00 0,00

500-...-03
ogólnowyd
ziałowe

16217 310,89
16 217 3IO,89

0,00 0,00 0,00

Źródło finansowania
Koszty rodzajowe Dotacja z budżetu

" państWa Przychodywłasnę

Koszty działalności
operacvinei 35 554 r39,92 24524029,85 11030 rto,o7

WtVM:

590 562,27Koszty działalności
badawczei

727r792,12 627229,85

Koszty działalności
dvdaktvcznei 34342347,80 23902 800,00 to 439 547,80

WtVM:

5 440 826,09
Koszty kształcenia
na studiach
stacionarnych

29 343 626,09 23902 800,00

Koszty kształcenia
na studiach
n iestacionarnych

2304499,40 2304499,40

Konto Stan na

Po
rozliczeniu

studiów
doktorancki

ch

Rozliczenie
kosztów

ogólnowydział
owych

Rozliczenie
Po rozliczeniu

500-...-00
stacjonarn
e

439 975,70 542296,30 t5 700 572,77 t3 359 709,86 2922051,76 32 364 605,19

500-...-01
niestacjona
rne

52751,83 2257 500,60 136737,32 0,00 2776389,75

500-...- 02
doktoranck
ie

542296,30 -542296,30 0,00 0,00 0,00 0,00

500-..,-03
ogólnowyd
ziałowe

17 ó88072,77 t7 688072,77
0,00 0,00 0,00
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Źródło finansowania
Koszty Dotacja z budżetu

państwa Przychodywłasne

Koszty działalności
operacvinei

39 635 352,85 24983267,32 74 652 085,53

wtvm:
Koszty działalności
badawczei

17!6 830,24 795 667,32 921162,92

Koszty działalności
dydaktycznei

35 140 994,94 247B7 ó00'00 10 953 394,94

wtym
Koszty kształcenia
na studiach
stacionarnvch

32364 605,19 24 787 ó00,00 B I77 005,19

Koszty kształcenia
na studiach
n iestacionarnvch

2776 389,75 0,00 2776389,75

Koszty programów
europeiskich

7487 443,25 0,00 7487 443,25

Koszty pozostałej
działalności
dydaktycznei

979 272,2I 0,00 979 212,21

Pozostała
działalność

370872,2I 0,00 3ro872,2r

Liczba godzin dydaktycznych na studiach niestacjonarnych 8 403 - I4,72%.

W tabeli no źrodła finansowania w 2018 r dane w zł

Rozliczenie kosztów (dane w zł):

Liczba godzin dydal<tycznych na studiach stacjonarnych 51 44ó - 85,tor6.
Liczba godzin dydaktycznych na studiach niestacjonarnych g OO7 - tŁ,go%

Konto Stan na
'r.,t 1.,

Po
rozliczeniu
studiów

doktorancki
ch

stacjonarny
ch

obcokrajow
ców

Rozliczenie
kosztów

ogólnowydziało
wych

Narzut
kosztów

ogólnouozelrri
anych

Rozliczenie
504 Po rozliczeniu

500-...-00
stacjonarn
e

204644,02 899 095,65 t8 275 922,38 12027 B3t,t3 21o3248,27 33 51O74I,44

500-...-01
niestacjona
rne

30173,49 3170996,79 0,00 0,00 3201770,28

500-...- 02
doktoranck
ie

855 431,89 -855 431,89 0,00 0,00 0,00 0,00

500-...-03
ogólnowyd
ziałowe

21.446919,17 - 2t 446 979,r7 0,00 0,00 0,00

500-...:04
stacjonarn
e
obcokrajo
WCV

43 ó63,76 -43 663,76 0,00 0,00 0,00 0,00

Strona 727 z75ó



Źródło finansowania

PrzychodywłasneKoszty Dotacja z budżetu
państwa

ro214857,73Koszty działalności
operacyinei 43857 695,42 33 642843,69

wtym:
Koszty działalności
badawczei

17t7 793,90 665174,85 7052 679,O5

Koszty działalności
dvdaktvcznei 3677I977,73 32977 728,84 3734182,89

wtvm:
koszty kształcenia
na studiach
stacionarnvch

33 510 74r,44 32977 728,84 533012,60

0,00 320r770,28
koszty kształcenia
na studiach
niestacionarnych

3201770,28

Koszty programów
europeiskich

2342440,42 2342440,42

Koszty pozostałej
działalności
dvdaktvcznei

7369 578,40 'I3ó9 5'J'8,4o

Pozostała
działalność 7716030,97 1776030,97

W tabeliza rezentowa n o źrodłaf inansowani a w 2oI9 r dane w zł

(dowód: akta kontroli - dokumentacja elektroniczna)

Z uwagi na brak ustalonych w polityce rachunkowości izatwierdzonych zasad roz|iczenia
kosztów, przyjęcie zasady, że koszty studiów niestacjonarnych rozlicza się tylko do
wysokości przychodów z tytułu wpłat za studia niestacjonarne, jak również ze względu na
brak uwzględnienia w ewidencji księgowej kosztów w układzie rodzajowym ,zalata2016
- 2o2o,według kosztów rodzajowych (zespół ,,4") orazw układzie kalkulacyjnym (zespół

,,5"), rozliczenia kosztów w podziale na koszty studiów stacjonarnych i niestacjonarnych
oraz pozostałej działalności dydaktycznej - powyższy podobszar kontroli ocenia się
negatywnie.

3.73.2.3 Prawidłowość dokonywania sprawdzenia dokumentów finansowych pod
względem formalno-rachunkowym, merytorycznYm oraz zatwierdzania do wypłaty,
zgodnie z powszechnie obowiązującymi przepisami prawa oraz wewnętrznymi
regulacjami Uczelni dotyczącymi obiegu dokumentów finansowo-księgowych.

Zgodnie zart.2t ust.1pkt ó ustawy zdnia29 września 1994r.orachunkawości26o (dalej:

ustawą o rachunkowości), każdv dowód księgowy przed akceptacją, dekretacją i ujęciem
w księgach rachu nkowych powi nien zostać podda ny kontroli'
Wtoku czynności kontrolnych ustalono, żeUczelnia posiadała uregulowania wewnętrzne
dotyczące obiegu dokumentów finansowych oraz zasady opisywania dol<umcntów
księgowych. Uregulowania zostały wprowadzone Zarządzeniem Rektora Akademii
Wychowania Fizycznego i Sportu nr 79/2OtO z dnia 20 grudnia 2OtO r. w sprawie
wprowadzenia lnstrukcji obiegu dokumentów finansowYch oraz Zarządzeniem Rektora
nr 4/2ot5 z dnia 27 stycznia 2075 r. w sprawie ustalenia zasad opisywania dokumentów
księgowych.

2óo Dz. U. z 2073 r. poz' 33o, z póżn. zm.
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Zgodnie z lnstrukcjq obiegu dokumentów finansowych. powinna być dokonywana kontrola
dowodów księgowych, realizowana w następujących etapach:

Etap I - kontrola merytoryczna.

Kontrola merytoryczna polega na ustaleniu czy treść dokumentu zgodna jest z zasadami:
a) legalności - czy operacja jest zgodna z obowiązującymi przepisami, instrukcjami,

z zawartymi umowami, cennikami, zamówieniami, itp.,
b) rzetelności _ czy dane w dowodzie są zgodne z rzeczywistym przebiegiem

operacj i gospodarczej,
c) celowości i gospodarności - czy wyrażona w dowodzie operacja gospodarcza

była ujęta w planie rzeczowo-finansowym i jest celowa z punktu widzenia
gospodarczego, ajej realizacja nastąpiła z zachowaniem najbardziej oszczędnego
użycia środków pieniężnych i rzeczowych w celu uzyskania w danym warunkach
optymalnych efektów.

Kontrola merytoryczna powinna być dokonywana przezjednostkę merytoryczn ą, przez
którą rozumie się upoważnione jednostki i komórki organizacyjne AWFIS, związane
merytorycznie z danym dokumentem finansowym. Każda faktura wystawiona na rzecz
Uczelni powinna zawieraĆ sporządzony przez pracownika jednostki merytorycznej opis
merytoryczny obej muj ący w szczegól ności:

a) syntetyczny opis operacji gospodarczei ze wskazaniem okoliczności oraz
podstawy dokonywania zakupu (umowa, porozumienie, zamówienie, itp.),

b) dekretację kosztową obejmującą wskazanle numeru konta kslęgowego (konto
Zespołu 5 - miejsca powstawania kosztów)jednostki organizacyjnej - jednostki
merytorycznej zgodnie zZakładov'tym Planem Kont AWFiS'

Etap ll - kontrola zgodności poniesionych wydatków z przepisami Prawo Zamówień
Publicznych oraz Etap lll - kontrola formalno-rachunkowa.

Zadaniem tej kontroli jest niedopuszczenie do zaksięgowania dowodu posiadającego
wady rachunkowe iformalne. Kontrola polega na stwierdzeniu, czy:

a) dowód został wystawiony w sposób technicznie prawidłowy, tzn. jest zgodny
z obowiązującymi przepisami prawa, w szczególności zawiera niezbędne dane
Wymagane ustawą o rachunkowości oraz przepisami dotyczącymi podatku od
towarów i usług, jest opatrzony opisem dotyczącym stosowania ustawy
z dnia 29 stycznia 2oo4 r' Prawo zomówień publicznych2ó1 (dalej: ustawo Prawo
zamówień publicznych lub ustawa Pzp),

b) dane liczbowe nie zawierają błędów arytmetycznych,
c) dokonano kontrolidowodu pod względem merytorycznym.

Kontroli formal no-rachu n kowej powin ien doko nać Kwestor, Zastępca Kwestora lu b in na
osoba upoważniona.

Czynność przeprowadzenia poszczególnych rodzajów kontroli powinna być
uwidoczniona na dowodzie wraz zdatą, podpisem ipieczęcią imienną pracownika, który
ją wykonał.

Etap lV - zatwierdzenie do wypłaty.

Dokumenty księgowe sprawdzone pod względem merytorycznym, pod względem
zgodności poniesionych wydatków z przepisami ustawy Pzp, dokonaniu kontroli
formalno-rachunkowej powinny podlegać zatwierdzeniu do wypłaty, w zależności od
kontrolowanej dokumbntacji - przez Kanclerza lUb Rektora. W razie nieobecności
Kanclerza i/lub Rektora, zatwierdzenia wydatku dokonuje w zastępstwie osoba
upoważniona.
Zatwierdzone do wypłaty dokumenty księgowe stanowią w szczególności;

a) podstawę realizacji płatności,
b) podlegają ewidencji księgowej.

26! Dz. U. z 2o!5 r. poz. 2!64, z poźn. zm.
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Kontroli szczegółowej poddano próbę dokumentów finansowych z roku 2oI7 i 2o7B.
Podsumowana wartość skontrolowanych kosztów zawartych W dokumentach
finansowych z 2oI7 r. stanowi 26% otrzYmanej przez Uczelnię dotacji na ten rok,
natomiast wartość skontrolowanych kosztów zawartych w dokumentach finansowych
z2ot8 r. stanowi 27%dotacji otrzymanej przezUczelnięwtym roku.

W toku kontroli ustalono, że zakwalifikowanie dowodu do księgowania poprzedzała
kontrola formalno-rachunkowa i merytoryczna. Na dowodach źródłowych, będących
podstawą ujęcia do ksiąg rachunkowych, które zostały poddane kontroli, widniały
stosowne podpisy świadczące o dokonaniu kontroli lub zatwierdzeniu dokumentu,
zgodnie z przyjętąw jednostce procedurą. Dowody księgowe przed ujęciem w księgach
rachunkowych, podlegały sprawdzeniu pod względem merytorycznym, formalnym
irachunkowym oraz były zatwierdzane przez upoważnione osoby. Każdy dokument
posiada stwierdzenie zakwalifikowania dowodu do ujęcia w księgach rachunkowych, za
wyj ątkiem następujących uchybień:

faktura nr F/SDSR/17/I2/O157 z dnia 29 grudnia 2077 r. nie posiada
przeprowadzonej kontroli merytorycznej, formalno-rachunkowej
i zatwierdzenia do wypłaty,

- faktura nr ot/o6/2o18 z dnia 31 grudnia 2oIB r. nie posiada kontroli wstępnej
Kwestora oraz nie posiada zatwierdzenia do wypłatY przez Kanclerza.

Pr.lllatllcl ustalcltltl, że dwa dokulrlerl[y fillartsowe2óz zoslały zaLwierdzotle do wypłaty
przez Kierownika Działu Finansowo-Księgowego, dla którego Uczenio, w toku
prowadzonej kontrol i, nie przedłożyła stosowanego pełnomocnictwa'

W pozostałym zakresie Uczelnia spełniała wymogi zawarte w art.2t ust. 1 pkt 6 ustav,ry
o rachunkowości.

(dowód: akta kontroli - dokumentacja elektroniczna)

Powyższy podobsza r kontrol i ocenia się pozytywnie.

3.13.3 Przestrzeganie przepisów dotyczących zasad sporządzanla i zatwierdzania
sp rawozd a n i a f i na nsowego za l ata 20 t6 -2o2o zgod n i e z ustaw ą o r a chu nkow ości.

Sprawozdania finansowe AWFIS za lata 2o76-2ot8 zostały sporządzone zgodnie
zwymogami art.45 ustawy o rachunkowości, w terminach, o których mowa
w art. 52 ust. t ustawY o rachunkowości oraz zatwierdzonę W terminię
określonym w art.53 ww. ustawy.
Sprawozdanie finansowe AWF|S za rok 2019 zostało sporządzone zgodnie
zwymogami art. 45 ustawy o rachunkowości, jednak z naruszeniem terminu
określonego w art. 52 ust. 1 ustowy o rachunkowości.
Rada ,AWF's dokonała wyboru podmiotu uprawnionego do badania
sprawozdania finansow e$o za rok 2O2O i rok 2O27.
Roczne sprawozdania finansowe za lata 201ó-2019 podlegały badaniu przez firmę
audytorską lub biegłego rewidenta.
Działalność Uczelni w badanym obszarze ocenia się pozytywnie
z nieprawidłowością.
odpowiedzialność za nieprawidłowość ponosi Rektor oraz Kwestor Uczelni.

3.13.3.1 Kompletność sprawozdania finansowego' zgodnie z art. 45 ustawY
a rachunkowaści.

Zgodniez art.45 ustawy o rachunkowościsprawozdanie finansowe składa się z:
bilansu;

- rachunku zysków i strat;

2ó2Faktura nr239/E-SX/t9zdnia 10 lipca 2ot9r',faktura nr07t/l)/05/2019zdnia 28maia2ot9r
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- informacji dodatkowej, obejmującej wprowadzenie do sprawozdania finansowego
oraz dodatkowe informacje i objaśnienia.

Sprawozdanie finansowe obejmuje równiez zestawienie zmian w kapitale własnym
oraz rachu nek przepływów pieniężnych.
W toku kontroli ustalono, że sprawozdania finansowe za lata 2ot6-2019 były
kompletne w rozumieniu art. 45 ustawy o rachunkowości'

(dowód: akta kontroli - dokumentacja elektroniczna)

P owy ższy podobsza r kontrol i ocen iono pozytywn ie.

3.13.3.2 Terminowość sporządzenia oraz zatwierdzenia sprawozdania
finansowego zgodnie z ustawą o rachunkowości.

Zgodnie z art. 45 ust. 1 ustowy o rachunkowości sprawozdanie finansowe sporządza
się na dzień zamknięcia ksiąg rachunkowych.
Kierownik jednostki zapewnia sporządzenie rocznego sprawozdania finansowego
nie później niż w ciągu 3 miesięcy od dnia bilansowego i przedstawia je właściwym
organom' zgodnie z obowiązującymi jednostkę przepisami prawa' postanowieniami
statutu lub umowy.2ó3
Roczne sprawozdanie finansowe podlega zatwierdzeniu nie później niż ó miesięcy
od dnia bilansowego.zóa
Ustawa z dnia 2 marca 2o2o r. o szczególnych rozwiązaniach związanych
z zapobieganiem, przeciwdziałaniem i zwalczaniem CoVlD-79, innych chorób zakaźnych
oraz wywołanych nimi sytuacji kryzysowych2ó5 wprowadziła zmiany w zakresie
sprawozdawczości finansowej. Na jej podstawie Minister Finansów wydał 31 marca
2o2o r. rozporządzenie w sprawie określenia innych terminów wypełniania obowiqzkow
w zakresie ewidencji oraz w zakresie sporządzania, zatwierdzania, udostępniania
i przekazonio do właściwego rejestru, jednostki lub organu sprowozdań lub informacji.266
Zgodnie z 5 3 ust. 4 WW' rozporządzenia, terminy określone między innymi
w art. 52 ust.1 oraz w art' 53 ust. 1 ustawy o rachunkowości zostały przedłużone
otrzy miesiące. Tym samym termin na sporządzenie sprawozdania finansowego za
2oI9 rok został wydłużony do 30 czerwca 2020 r., natomiast termin na
zatwierdzenie sprawozdania finansowego za 2oI9 rok - do 30 września 2020 r.

Analiza sprawozdań finansowych AWFiS za lata 201ó-2019 wvkazała. ze:
a) Sprawozdanie finansowe za 2076 r. zostało sporządzone przez Uczelnię w dniu

3l marca 2OI7 r.
Biegły rewident wydał opinię z przeprowadzonego badania w dniu 26 czerwca
2Ot7 r.
Sprawozdanie finansowe zostało zatwierdzone przez Senat Uczelni w dniu
28 czerwca 2oI7 r.267 i wraz z opinią i roportem biegłego rewidenta
z przeprowadzonego badania sprawozdania finansowego, zostało wysłane do
Ministerstwa w dniu 30 czerwca 2OI7 r.

b) Sprawozdanie finansowe za 2oI7 r. zostało sporządzon e przez Uczelnię w dniu
30 marca 2OI8 r.
ZostaŁo zbadanc przcz bicgłcgo rcwidcnta w dniu 25 czcrwca 2018 r.
Sprawozdanie finansowe zostało zatwierdzone przez Senat Uczelni w dniu
27 czerwca 2oIB r.268 i złożone do Systemu PoL-on w dniu 29 czerwca 20L8 r.
Sprawozdanie finansowe wraz ze Sprawozdaniem niezależnego biegłego

2ó3 Art. 52 ust. ! ustawy o rachunkowości.
2óa Ąrt.53 ustawy o rachunkowości.
2ó5 Dz. U. poz. 37 4 z póżn. zm.
2ó6 Dz. \). poz' 57o.
2ó7 Uchwała nr 35 Senatu Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu im' Jędrzeja śniadeckiego w Gdańsku z dnia
28czerwca2Ot7 r.
2ó8 Uchwała nr 23 Senatu Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu im. Jędrzeja śniadeckiego w Gdańsku z dnia
27 czerwca2OlEr.
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rewidenta z przeprowadzonego badania rocznego sprawozdania finansowego
zostało wysłane do Ministerstwa w dniu 29 czerwca 2oI8 r.

c) Sprawozdanie finansowe za 20IB r. zostało sporządzone przez Uczelnię,
natomiast nie zostało opatrzone datą.
Zostało zbadane przez biegłego rewidenta w dniu 17 czerwca 2ot9 r.

Sprawozdanie finansowe zostało zatwierdzone przez Senat Uczelni w dniu
19 czerwca 2oI9 r.26q Do Systemu PoL-on zostało złożone w dniu 28 czerwca
2oI9 r. Plik xml sprawozdania finansowego został przesłany do Ministerstwa
pocztą elektroniczną.

d) Sprawozdanie finansowe za 2ot9 r. zostało sporządzone 27 sierpnia 2o2o r.

Podpis na sprawozdaniu finansowym został złożony przez Dyrektora
Finansowego i Rektora w dniu 2września 2o2o r.

Sprawozdanie finansowe Uczelni za rok 2079 zostało zbadane przez biegłego
rewidenta w dniu 2września 2o2o r'
W dniu 4 września 2020 r. Rada Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu
w Gdańsku zatwierdziła sprawozdanie f inansowe Akademii za rok2079.27O
Uczelnia złożyła sprawozdanie finansowe do Systemu PoL-on W dniu
24 września 2o2o r.
Z uwagi na powyższe ustalono, że sprawozdanie finansowe za 2019 r. nie
zostało sporządzone w terminie określonym w art. 52 ust. I ustawy
o rachunkowości.
Sprawozdanle wykazało na dzleń 31grudnla 2oL9 r.:

- sUmę bilansową po stronie aktywów i pasywów na kwotę 2786 4B2,BB zł,

- zysk netto roku obrotowego w wysokości 2786 4B2,BB zł'
Zysk netto został przeznaczony na fundusz zasadniczy Uczelni.

Uczelnia wyjaśniła, że: 1ó kwietnia 2020 padliśmy ofiarą ataku hakerskiego,
w wyniku którego zaszyfrowane zostały m'in. nasze dane w systemie F-K. W efekcie
musieliśmy ponownie wprowadzać dane z dokumentow papierowych zą okres ó,5
miesiąca działając w czasie szerzącej się pandemii' W okrojonym składzie,
wykonując obowiązki bieżące, udało nam się uzupełnić brakującą ewidencję
(pracując w weekendY oraz korzystając z pomocy dorąźnie zatrudnionych
studentow) i przekazać wstępne sprawozdania biegłemu rewidentowi ó lipca.
Bądanietrwało do 2 września. Rada Uczelni zatwierdziła sprawozdaniefinonsowe 4
września, a sprawozdanie z wykonania planu rzeczowo-finansowego z-a 2079
zatwierdziła na następnym najbliższym posiedzeniu - 29 września'271

(dowód: akta kontroli - dokumentacja elektroniczna)

W toku kontroli ustalono, że sprawozdania finansowe za lata 2016-2018 zostały
sporządzone w terminie określonym W art. 52 ust. 1 ustawy o rachunkowości,
natomiast sprawozdanie f inansowe za rok 2ot9 zostało sporządzone z naruszeniem
terminu określonego w art' 52 ust. 1ww. ustawy.

Ustalono również, że sprawozdania finansowe za lata 2ot6-20t9 zostały
zatwierdzone w terminie określonym w art. 53 ustawy o rachunkowości.

Powyższy podobsza r kontroli oceniono negatywn ie'

2ó9 Uchwała nr 31 Senatu Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu im. Jędrzeja śniadeckiego w Gdańsku z dnia
t9 czerwca2Ot9 r.
270 Uchwała nr 21 Rady Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu im. Jędrzeja śniadeckiego w Gdańsku z dnia 4
września2o2or.
271 Pismo nr R.O9t!.9.62.2020,R/356/2O2tz dnia 29 marca2O2!r.
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3.13.3.3 Badanie sprawozdań finansowych przez biegłego rewidenta lub firmę
audytorską.

Zgodnie z art. to7 ust. 4 ustawy Prawo o szkolnictwie wyższym roczne sprawozda nie
finansowe uczelni publicznej powinno było podlegać badaniU przez biegłego
rewidenta.

Zgodnie z art. 47o ustawy Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce roczne-Sprawozdanie
finansowe uczelni publicznej podlega badaniu przez firmę audytorską. Wyboru firmy
audytorskiej dokonuje rada uczelni.

W toku czynności kontrolnvch ustalono. ze:
a) Senat AWFis, w Uchwale nr 50 z dnia 74 grudnia 2076 r', dokonał wyboru

podmiotu uprawnionego do badania sprawozdania finansowego za rok2016.
Wybrano f irmę audytorską .272

Sprawozdanie f inansowe za 20t6 r. zostało zbadane przez biegłego
rewidenta.273 Dniem wydania opinii biegłego rewidenta był dzień 2ó czerwca
2OI7 r.

b) Senat AWFis, w Uchwale nr 52 z dnia 13 grudnia 2077 r., dokonał wyboru
podmiotu uprawnionego do badania sprawozdania finansowego za rok2Ot7.
Wybrano f irmę audytorską: '274
Spl awtlzclaltie [iltartsowe Ża 20L7 r. zostało zbadane przez bległego
rewidenta.275 Dniem wydania sprawozdania hiegłego rewidenta z hadania hył
dzień 25 czerwca 2oIB r '

c) Senat AWFis, w Uchwale nr 34 z dnia 20 grudnia 2o7B r., dokonał wyboru
podmiotu uprawnionego do badania sprawozdania finansowego za rok 2018.
Wybrano firmę audytorską: .276

Sprawozdanie finansowe za 2o7B r. zostało zbadane przez biegłego
rewidenta.277 Dniem wydania sprawozdania biegłego rewidenta z badania był
dzień 17 czerwca 2oI9 r.

d) Rada AWF|S, w Uchwale nr 13 z dnia 8 listopada 2079 r., dokonała wyboru
podmiotu uprawnionego do badania sprawozdania finansowego za rok 2079.
Wybrano firmę audytorską: .278

Sprawozdanie finansowe za 2ot9 r. zostało zbadane przez biegłego
rewidenta.279 Dniem wydania sprawozdania biegłego rewidenta z badania był
dzień 2 września 2o2o r'

e) Rada AWFIS, w Uchwale nr 27 z dnia 18 grudnia 2o2o r', dokonała wyboru
podmiotu uprawnionego do badania sprawozdania finansowego za rok 2O2O
i rok 2o2t. Wybrano firmę audytorską:

.280

Zgodnie z opinią biegłego rewidenta z badania sprawozdania finansowego za rok
2ot6 oraz sprawozdaniami biegłych rewidentów z badania sprawozdań
finansowych za lata 2077-20t9, sprawozdania te przedstawiały rzetelny i jasny
obraz sytuacji majątkowej i finansowej badanego podmiotu oraz jego wyniku
finansowego i przepływów pieniężnych, zgodnie z ustawą o rachunkowości oraz
przyjętyrni zasadami (polityką) rachunkowości i były zgodne co do formy i treści
z obowiązującymi badany podmiot przepisami prawa i statutem podmiotu oraz
zostały sporządzone na podstawie prawidłowo prowadzonych ksiąg rachunkowych,

272 Numer na liście firm audytorskich
273

27a Numer na liście firm audytorskich
213

27ó Numer na liście firm audytorskich

278 Numer na liście firm audytorskich
279

280 Numer na liście f irm audytorskich
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Zgodnie z przepisami rozdziału 2 - Prowadzenie ksiąg rachunkowych - ustawy
o rachunkowości'

(dowód: akta kontroli - dokumentacja elektroniczna)

Powyzszy podobszar kontroli oceniono pozytywnie.

3.73'4 Przestrzeganie przepisów ustawy Prawo o szkolnictwie wyższym, rozporzqdzenia
o zasadach gospodarki finansowei Uczelni w zakresie zasąd sporządzania
i zatwierdzania planu rzeczowo-finonsowego i sprowozdania z wykonania planu
rzeczowo-finansowegoorazustawyPrawooszkolnictwiewyższYminauce,w zakresie
Wymogu sporządzenia planu rzeczowo-finansowego oraz sprawozdania
z wykonania planu rzeczowo - finansowego.

AWFis sporządzała plany rzeczowo-finansowe na lata 2ot6-2o2o.
PIany rzeczowo-finansowe na Iata 2076-2ot8 zostały przekazane Ministrowi
zgodnie z terminem wskazanym w art. 100 ust. 3 ustawy Prawo o szkolnictwie
wyższym.
PIan rzeczowo-finansowy na rok 2079 został przekazany Ministrowi zgodnie
zterminem wskazanym W s 1ó ust. 1pkt 1 rozporządzenia Ministra Nauki
iSzkolnictwa Wyższego z dnia ó marca 2079 r. w sprawie danych
przetwarzanych w ZintegrowanYm Systemie lnformacji o Szkolnictwie WYższYm
i Nouce POL-on281 (dalej: rozporzqdzenie w sprawie danych przetwarzanych
w PO[-on).
AWFis sporządzała sprawozdania z wykonania planu rzeczowo-finansowego
za lata 2Ot6-2O79.
Sprawozdania z wykonania planu rzeczowo-finansowego za lata 2Ot6 - 2078,
zostały przekazane Ministrowi, zgodnie z terminem wskazanym w art. 35 ust. 2
ustawy Prawo o szkolnictwie wYższYm.
Uczelnia reaIizowała gospodarkę finansową niezgodnie z planem rzeczowo-
finansowym' co spowodowało naruszenie art. 52 ust. 2 ustawy o finansach
publicznych. Uczelnia sporządzała korekty planów rzeczowo-finansowych na lata
2076-2078 w roku następującym po roku objętym planem.
Działalność Uczelni w badanym obszarze oceniono negatywnie.
odpowiedzialność za pov,tyższą nieprawidłowość ponosi Rektor Uczelni i Kwestor
Uczelni.

Zgodnie z art. 100 ust. 2 ustawy Prawo o szkolnictwie wyższym uczelnia publiczna
winna była prowadzić samodzielną gospodarkę finansową na podstawie planu
rzeczowo-finansowego, zatwierdzanego przez senat uczelni, zgodnie z przepisami
o f inansach publicznych oraz o rachunkowości.

Zgodnie z art. 4o8 ust. 1 ustawy Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce uczelnia
publiczna prowadzi samodzielną gospodarkę f inansową na podstawie planu
rzeczowo-f i na nsowego, zgod nie z przepisa mi o f inansach pu blicznych.

Wydatki publiczne mogą być ponoszone"przez uczelnię na cele i w wysokościach
ustalonych w planie rzeczowo-f inansowym.

Zgodnie zart.44 ust.3 ustowyofinansachpublicznych,wydatkipubliczne powinny być
dokonywane:
1) 'w sposób celowy i oszczęd'ny, z zachowaniem zasad:

a) uzyskiwania najlepszych efektówz danych nakładów,
b) optymalnego doboru metod i środków służących osiągnięciu założonych

celów,
2) w sposób umożliwiający terminową realizację zadań,
3) w wysokości i terminach wynikających z wcześniej zaciągniętych zobowiązań.

28! Dz.l).po2.496.
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Artykuł 52 stanowi że:
2. Ujęte w rocznych planach finansowych jednostek sektora finansów publicznych:

1) przychody - stanowią prognozy ich wielkości;
2) koszty - mogą ulec zwiększeniU, jeżeli:

a) zrealizowano przychodywyzsze od prognozowanych,
b) zwiększenie kosztów nie spowoduje zwiększenia dotacji z budżetu lub

zwiększenia planowa nego stanu zobowiązań
3. Zmiany w zakresie przychodów i kosztów, o których mowa W ust. 2, wymagają

dokonania zmian w rocznym planie finansowym.
Rozporządzenie w sprawie szczegółowych zasad gospodarki finansowej uczelni publicznych
określało zasady sporządzania planu rzeczowo-finansowego, zgodnie z którymi plan
rzeczowo-finansowy winien obejmować:

1) przychody i koszty podstawowej działalności operacyjnej;
2) pozostałe przychody i koszty operacyjne;
3) przychody i koszty finansowe;
4) wynik finansowy;
5) fundusze;
ó) informacje o zatrudnieniu i wynagrodzeniach.282

Analiza dokumentacji źródłowej wykazała. że:
a) Plan rzeczowo-finansowy Akademii na rok 2076 został uchwalony przez Senat

Uczelniw dniu 30czerwca 2016r.283 PlanzostałzłożonywSystemiePoL-onwdniu 5
lipca 201ó r. oraz wysłany pocztą do Mlnlsterstwa w dnlu 7 llpca 2016 r.
W dniu 28 czerwca 2077 r. Senat AWFIS zaakceptował korektę planu rzeczowo-
finansowego na rok 2016.284
Sprawozdanie z wykonania planu rzeczowo-finansowego za rok 2016 zostało
złożone wSystemie PoL-on w dniu 30 czerwca 2oI7 r.

b) Plan rzeczowo-finansowy Akademii na rok 2oI7 został uchwalony przez Senat
Uczelni w dniu 28 czerwca2ot7 r'285 Uczelnia wysłała plan do Ministerstwa pismem
z dnia 30 czerwca 2077 r.286 Do Systemu PoL-on plan złożony został w dniu
t7października2oI7 r.
W dniu 13 grudnia 2OI7 r. oraz w dniu 27 czerwca 2OI8 r. Senat AWFiS
zaakceptował korekty planu rzeczowo-finansowego na rok2ot7 '287
Sprawozdanie z wykonania planu rzeczowo-finansowego za rok 2077 zostało
złożone do Systemu P o L- on w d n i u 29 czerw ca 2o7B r.

c) Plan rzeczowo-finansowy Akademii na rok 2018 został uchwalony przez Senat
Uczelni w dniu 27 czerwca2oIB r'288 Uczelnia wysłała plan do Ministerstwa pismem
z dnia 29 czerwca 2ot8 r.289 Do Systemu PoL-on plan został złożony w dniu 28
grudnia 2OtB r.

Senat AWFiS zaakceptował korektę planu rzeczowo-finansowego na rok 2018
w dniu 30 maja 2Ot9 r.2eo

Sprawozdanie z wykonania planu rzeczowo-finansowego za rok 2018 zostało
złożone do Sysfemu PoL-onw dniu 28 czerwca2ot9 r'

d) Plan rzeczowo-finansowy Akademii na rok 2o!9 został uchwalony przez Senat
Uczelni w dniu t9 czerwca2079 r.29t Uczelnia wysłała plan do Ministerstwa pismem

282 5 2 ust. 7 Rozporządzenio w sprawie szczegółowych zosad gospodarki finansowej uczelni publicznych.
283 Uchwała nr 25 Senatu Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu im' Jędrzeja Śniadeckiego w Gdańsku z dnia
30 czerwca 201ó r.
28a Uchwała nr 34 Senatu AkademiiWychowania Fizycznego i Sportu im' Jędrzeja śniadeckiego w Gdańsku z dnia
28czerwca2O77 r.
285 Uchwała nr 3ó Senatu AWFiS z dnia 28 czerwca2o!7 r.
28ó Pismo nr L. Dz. KK/oo2/2o77 '
287 Uchwała nr 53 Senatu AWFIS z dnia 13 grudnia2o!7 r.orazUchwała nr 27 SenatuAWFiS z dnia27 czerwca2o!8
r.
288 Uchwała nr 24 Senatu AWFiS z dnia 27 czerwca 2018 r.
28e Pismo nr L. Dz. KK/OO4/2O78.
29o Uchwała nr 18 Senatu AWFiS z dnia 30 maja 2019 r.
291 Uchwała nr 32 Senatu AWFiS z dnia !9 czerwca2o!9 r.
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z dnia 28 czerwca 2ot9 r.,292 które dodatkowo informowało o zamknięciu
realizowanegoprzezUczelnięProgramu Naprawczego. Do Systemu PoL-on plan został
złożony 28 czerwca2ot9 r.

W dniu 19 grudnia 2o!9 r' Rada AWFIS zaakceptowała korektę planu rzeczowo-
finansowego na rok 2OI9 r.2e3

Sprawozdanie z wykonania planu rzeczowo-finansowego za rok 2ot9 zostało
zatwierdzone przez Radę Akademii w dniu 29 września 2o2o r.29a i przesłane
do Ministerstwa poprzez System PoL-on w dniu 30 września 2o2o r.

e) W dniu 29 czerwca 2o2o r. Rada AWFIS zaopiniowała plan rzeczowo-finansowy
Akademii na rok 2o2o295. Został on podpisany przez Rektora w dniu 26czerwca
2o2or. Plan złożono do Ministerstwa Za pomocą Systemu PoL-on w dniu 2
października 2o2o r'

(dowód: akta kontroli _ dokumentacja elektroniczna)
W toku kontroli ustalono, że plany rzeczowo-finansowe na lata 2ot6-2ol9, zostały
przekazane Ministrowi w terminie 74 dni od dnia ich uchwalenia, tj. zgodnie z terminem
wskazanym w art. 1O0 ust.3 ustawy Prawo oszkolnictwiewyższym, a w przypadku planu
rzeczowo-finansowego na rok 2OI9 w terminie do dnia 30 czerwca danego roku, tj.
zgodnie z terminem wskazanym w 5 1ó ust. 1 pkt I rozporządzenia w sprawie danych
przetwarzanych w P OL-on.
Ponadto ustalono, że sprawozdania z wykonania planu rzeczowo-finansowego za lata
2076 - 2018, zostały przekazane Ministrowi w terminie do dnia 30 czerwca roku
następującego po roku sprawozdawczym, tj. zgodnie z terminem wskazanym w art. 35
ust. 2 ustawy Prawo o szkolnictwiewyższym.
Uczelnia w przywołanych już uprzednio wyjaśnieniach (w pkt nr 3.73.3.2 niniejszego
dokumentu) poinformowała, że padła ofiarą ataku hakerskiego, w rezultacie
którego Rada Uczelni zatwierdziła sprawozdanie finansowe 4 września, a sprawozdanie
z wykonania planu rzeczowo-finonsowego za 2079 zatwierdziła na następnym
najbliższym posiedzeniu - 29 wrześnio.29ó Rektor Uczelni w piśmie z dnia t6 czerwca
2o2o r., a więc przed upływem terminu na wprowadzenie do systemu sprawozdania,
poinformował Ministra o sytuacji kryzysowej zaistniałej na Uczelni,
uniemozliwiającej terminowe wypełnienie WW' obowiązku oraz zapewnił
o niezwłocznym przekazaniu sprawozdania jak tylko będzie to możliwe.
Uczelnia, zgodnie z art. 100 ust. 2 ustawy Prawo o szkolnictwie wyższym oraz art' 408 ust.
1 ustawy Prawo o szkolnictwiewyższym i nauce zobowiązana była do realizacji gospodarki
f inansowej zgodnie z uchwa lonym pl anem rzeczowo-f i nansowym.
Sporządzenie korekty planu rzeczowo-finansowego może odbywać się tylko zgodnie
z zapisami ustawy o finansach publicznych' Uczelnia, zgodnie z art. 52 ust. 2 przywołanej
ustawy, miała prawo przesuwać koszty tylko wewnętrznie - w ramach zaplanowanych
w pierwotnym planie, gdyż przychody Uczelni nie zwiększyły się, wprost przeciwnie -
jak wykazała analiza - uległy zmniejszeniu.
Uczelnia sporządzała korekty planów rzeczowo-finansowych na lata 2076-2078 w roku
następującym po roku objętym planem. Terminy ich akceptacji przedstawia poniższa
tabela:

Plan rzecżówo_finanśówv za rok Kotekta plańu'z dhla-^
2016 28czerwca2O77 r
2017 13 erudnia 2Ot7 r.,27 czerwca2OIS r
2018 30 maia 2079 r
2019 19 erudnia 2OI9 r

2e2 Pismo nr R] O.3.28.2Ot9.
293 Uchwała nr 19 Rady AWFIS z dnia t9 Brudnia 2ot9 r.
29a Uchwała nr22Rady AWFISzdnia29września 2020 r.
295 Uchwała nr 1ó Rady AWFIS z dnia 29 czerwca 2o2o r.
29ó P is mo nr R.o9 tt.9.62.2020, R/ 3 5 6 / 2o2! z dni a 29 m ar ca 2o2 ! r
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Korekta planu rzeczowo-finansowego Akademii na rok 2076 dotyczyła wewnętrznych
przesunięć oraz zwiększała koszty ogółem o 109,5 tys' zł. Usługi obce wzrosły
o110B'Btys. zł i wynagrodzenia o 11ó,1 tys. zł. W obszarze pozostałych kosztów
operacyjnych, koszty zwiększyłysię o 3 735,5 tys.zł.Przychody zdziałalnościoperacyjnej
zmniejszyły się o120ó3,4 tys. zł. Planowany zysk w wysokości t5Bo4,4 tys. zł
po dokonanej korekcie planu wyniósł 173,otys. zł.

Uczelnia korygowała plan rzeczowo-finansowy na rok 2ot7 dwukrotnie, tj. w grudniu
2oI7 r. oraz W czerwcu 20IB r. Planowane przychody z działalności operacyjnej
zmniejszyły się o kwotę 3 533,3 tys. zł. Koszty rodzajowe zmniejszyły się o 35,B tys. zł.
Wzrosły koszty zuŻycia materiałów oraz energii o 469,3 tys' zł, usługi obce o 4,3 tys. zł
i pozostałe koszty rodzajowe o 27 ,4 tys. zł. Wynik finansowy z planowanego w wysokości
77 t7 3,5 tys. zł zmniejszył się o 3 B26,3tys. zł'

Korekta planu rzeczowo-finansowego Akademii na rok 2018 dotyczyła zmniejszenia
przychodów o kwotę 5 915,0 tys' zł i zwiększenia pozycji kosztów działalności
operacyjnej o 4028,3 tys. zł. Koszty rodzajowe zwiększone zostały o 3599,9 tys. zł.
Planowany zysk wwysokości 24!43,5 tys. zł zmniejszony został do wysokości
74 79B,6tys.zł'

Dokonana korekta planu rzeczowo-finansowego na rok 2ot7 odzwierciedlała
wykonanie za 2oI7 rok. Kwoty przychodów i kosztów były tożsame. Brak
sporządzenia korekty planu w czerwcu 20tB r, spowodowałbY, Że zrealizowane
koszty byłyby wyższe od ujętych w pierwotnym planie rzeczowo-finansowym.
Dla zobrazowania stanu faktycznego' poniżej przedstawiono plan po korekcie
z grudnia 2oI7 r. izrealizowane koszty za 2oI7 r. oraz róznice pomiędzy
poszczegól nymi pozycjam i kosztów rodzajowych'

zł

Przekroczenie planu - bez uwzględnienia korekty z dnia 27 czerwca 2oIB r. -
dotyczy pozycji zużycia materiałów i energii, usług obcych i pozostałych kosztów
rodzajowych.

Analizie poddano również korektę planu rzeczowo-finansowego na rok 2018.
Poniższa tabela przedstawia koszty planowane na 201B rok oraz koszty zrealizowane za
2018 rok, bez uwzględnienia korekty planu, która zostałasporządzona 30 maja 2019
r., tj. prawie pół roku po zakończeniu roku kalendarzowego.

Koszty rodzajowe
Plan po korekcie

z 13 grudnia
2Ot7 r.

Zrealizowane koszty
(ujęte w sprawozdaniu

zwykonania planu
rzeczowo-finansowego

za2o77 r.)

Różnice:

Amortvzacia 540,0 489,O 51,0
Zużycie materiałów
i energii 3 200,0 3 669,3 -469,3

Usługi obce 3 220.0 3 224,3 -4,3
Podatki i opłatv ó00,0 501,5 98,5
Wvnagrodzenia 27803,3 27703,6 99,7
U bezpieczenia
społeczne 5 993,3 5 393,8 599,5

Pozostałe koszty
rodzajowe ó00,0 627,4 -27,4
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Koszty rodzajowe Plan na 2OtBr.

Zrealizowane koszty
(ujęte w sprawozdaniu

z wykonania planu
rzeczowo-finansowego

za2OtBr.l

Różnice:

Amortvzacia 7 417,2 -563,2848,0
Zużycie materiałów
i enersii 3 ó00'0 3 930,8 -330,8

Usłuei obce 3 300,0 4 399,2 -IO99,2
Podatki i opłatv 500.0 497,3 2,7
Wvnaerodzenia 22784,O 22760,2 23,8
U bezpieczenia
społeczne 5 7r7,7 5 961,7 -943,4

Pozostałe koszty
rodzaiowe ó00,0 7 298,9 -698,9

wt zł

Przekroczenie planowanych kosztów występuje we wszystkich pozycjach oprócz
podatków i opłat oraz Wynagrodzeń. Największe przekroczenie zrealizowanych
kosztów występuje w pozycji usługi obce.

Z powyższego wynika, że Uczelnio realizowała gospodarkę finansową niezgodnie
z planem rzeczowo-finansowym, co spowodowało naruszenie art. 52 ust. 2 ustawy
o finansach publicznych.

U czelnia przekazał a następuj ące wyj a ś n i en ie:
ostateczne korekty planu rzeczowo-finansowego AWFiS były uchwalone przez Senat
w na stępuj qcy ch ter minach:

. Plan na 2o7ó rok _ 2B.0ó.2o77,

. Plan na 2077 rok - 27.0ó.2078,

. Plan na 2078 rok - 30.05.2079.
Podstawą zwiększenia kosztów w planach rzeczowo-finansowych był art' 52 ust' 2
ustawy o finansach publicznych, zgodnie z którym ujęte w rocznych planach finansowYch
jednostek sektora finansów publicznych:

1') przychody - stanowią prognozY ich wielkości,
2) kosztY - mogą ulec zwiększeniu, jeżeli:

a) zrealizowano przychody wyższe od prognozowonych,
b) zwiększenie kosztów nie spowoduje zwiększenia dotacji z budżetu lub

zwiększenia planowanego stanu zobowiązań'
Przepis ten potwierdza możliwość dokonywania zmian w planie rzeczowo - finansowym
uczelni.
Jednocześnie jest on bardzo ogólnikowy oraz nie sformułowano 30 W taki sposób, który
wskazywałby, że zwiększenie kosztów może nastąpić jedynie w granicach uzvskanvch
przY cho dow' wi ększych od pl a now anY ch/ pr ognozow any ch.
Nie jest też jednoznaczne czY przesłbnki zwiększenia kosztów w planie finansowym
jednostki sektora finansów publicznych ujęte w art. 52 ust. 2 pkt 2) lit. a) i b) ustawy
o finansach publicznych - tj. zrealizowane wyższe przychody i brak zwiększenia
zapotrzebowania na dotacje lub zobowiązań - objęte są alternatywą rozłqczną, czY
koniunkcją' W literaturze występują rozbieżności na ten temat.
Uznać jednak należy, iż kumulatywne odczytanie warunków zakreślonych w art. 52 ust.
2 pkt 2 ustawy jest nieuzasadnione, a skoro przepis art. 52 ustawy jest bardzo ogólny,
należy przyjąć za dopuszczalną interpretację, zgodnie z którą zmiana kosztów w planie
finansowym jednostki se.ktora finansow ptlhlicznych, która uwzględnia przynajmniej
jednq z przesłanek art. 52 ust. 2 pkt 2) lit. a) i lit' b) ustawy o finansach publicznych, jest
dopuszczalna.
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W konsekwencji zwiększono koszty w planie finansowym Akademii Wychowania
Fizycznego i Sportu w Gdańsku w latach 207ó - 2o1'B, ponieważ nie spowodowąło to
zwiększenia dotacji z budżetu lub zwiększenia planowanego stanu zobowiązań uczelni.
Ponadto zwiększone koszty w każdym przypadku miały pokrycie w przychodach, korekty
ni e sp ow odow ały wy stąpi eni a straty.

Jednocześnie należy wskazać, że praktyką było dokonywanie ostatecznych korekt planu
rzeczowo - finansowego w kolejnym roku z uwagi na fakt, iż w każdym wypadku plany
finansowe jednostek sektora finansow publicznych stanowią prognozy, które wtrokcie
realizacji planu finansowego ulegają stopniowym korektom do rzeczywistej wielkości
przychodow i kosztow. PodkreśIenia jednocześnie WYmoTo, iż brak jest ścisłego określenia
w przepisach terminu sporządzenia ostatecznej korekty planu rzeczowo - finansowego
uczelni, niewątpliwie jedynie powinno to nastąpić przed zatwierdzeniem przez Senat
Akademii sprawozdania z wykonania planu rzeczowo-finansowego uczelni.

W konsekwencji w ostatecznych korektach planu rzeczowo - finansowego Akademii
odpowiednio na 207ó r., 2ot7 r. i 2078 r. ujęto ostateczne, zwerYfikowane wielkości
przychodów i kosztów uczelni, których wcześniejsze ustalenie było utrudnione ze względu
na długi obieg dokumentów w ramach uczelni oraz późne przeprowadzenie badania
sprawozdań finansowYch, co powodowoło, że przede wszystkim ostateczne kwoty
kosztów nie bvłv znane do czerwca następnego roku, Podkreślenia również wYmągą, że
w planie rzeczowo - finansowym pojawiają się kbtegorie kosztów, które nie wiążq się
z wydatkami, a które często sq możliwe do ustalenia po zakończeniu roku albo już
w trakcie badania przez biegłego rewidenta (np. rezerwy, odpisy aktualizujące itp').297

(dowód: akta kontroli - dokumentacja elektroniczna)

3.13.5 Ustalanie iegzekwowanie należnościz tytułu udostępniania n!eruchomości
podmiotom zewnętrznym.

W okresie objętym kontrolą w Akademii zagadnienia dotyczące ustalania i egzekwowania
należności z tytułu udostępniania nieruchomości podmiotom zewnętrznym nie zostały
uregulowane w przepisach wewnętrznych, co było jedn ązprzYczYnstwierdzonych wtoku
kontroli nieprawidłowości.
W toku kontroli stwierdzono siedem przypadków sporządzenia faktur VAT z naruszeniem
terminu określonego w umowach. W czterdziestu ośmiu wystawionych fakturach terminy
płatności zostały okreśIone niezgodnie z postanowieniami zawartych umów. UstaIono
również, że nie udokumentowano dat doręczenia kontrahentom cztcrdzicstu szcściu
wystawionych faktur. Daty te były istotne dla ustalenia terminu płatności faktur,
|iczonego od dnia ich doręczenia. W związku z tym wtoku kontroli uniemożliwiono
weryfikację terminowości dokonania wpłaty przez kontrahenta iustalenia ewentualnych
odsetek w tym zakresie.
Z ustaleń kontroli wynika, że Akademio nie ustaliła (do dnia 29 czerwca 2o2t r.| i nie
wyegzekwowała - wykazanych w tabelach zamieszczonych w dalszej części dokumentu -
odsetek ustawowych za opóźnienie w transakcjach handlowych z tytułu nieterminowego
u regu lowan ia przez kontra hentów zobowiąza ń wyni kających z sześciu skontrolowanych
umóW. Łączna kwota tych ndsetek - zgodnie z wyliczeniamidokonanymiwtrakcie kontroli
- wyniosła 2949,32 zł, z czego 397,27 zł dotyczyło roku 2018, 23ó,t1zł dotyczyło roku
20t9 i 2327,9Ą zł dotyczyło rol<u 2020' Stwicrdzonc zanicchanie naruszało art. 42 ust. 5
ustawy ó finansach publicznych i stanowi nieprawidłowość. Dopiero przy wiadomości
elektronicznei z dnla 29 czerwęa 2027 r, przekazano kontrolerom wezwania do zapłaty
wystosowane tego samego dnia do kontrahentów, w których wyszczegóIniono dane
dotyczącę należnych odsetek, ustalonych w toku kontro!i.
W czterech przypadkach w zawartych umowach cywilnoprawnych zamieszczono
postanowienia sprzeczne z regulacjami art. 7 ust.7 ustaw o przeciwdziałaniu nadmiernym

297Wyjaśnienie przekazane pocztą elektronicznąwdniu B kwietnia 2021 r'
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opóźnieniom wtransakcjach handlowych, bowiem wskazywano w nich, że w przypadku
przekroczenia terminu płatności Akademii przysługuje prawo naliczenia odsetek
ustawowych za opóźnienie zamiast odsetek ustawowych za opóźnienie w transakcjach
handlowych. Na podstawie art. 13 ww. ustawy zapisy te należy uznać za nieważne.
W toku kontroli ustalono również, że Akademia nie dochodziła od kontrahentów298
regulujących nieterminowo należności, rekompensaty, o której mowa w art. 10 ust. 1

ustawy o przeciwdziałaniu nadmiernym opóźnieniom w transakcjach handlowych.

Działalność Uczelniwtym zakresie ocenia się negatywnie.

Za powyższe nieprawidłowości odpowiedzialność ponosi Rektor Akademii, Dyrektor
Finansowy oraz pracownicy wykonujący czynności w kontrolowanym obszarze.

Uczelnia publiczna nalezy do sektora finansów publicznych i zgodnie z art.42 ust' 5 ustawy
ofinansach publicznych zobowiązana jest do ustalania przypadających jej należności
pieniężnych, w tym mających charakter cywilnoprawny, oraz terminowego podejmowania
w stosunku do zobowiązanych czynnościzmierzających do wykonania zobowiązania.
Zgodnie z art' 7 ust. 1 ustawy z dnia B marca 2073 r. o przeciwdziałaniu nadmiernym
opóźnieniom wtransakcjach handlowych2gg,w brzmieniu obowiązującym od dnia 1 stycznia
2076 r., wtransakcjach handlowych - z wyłączeniem transakcji, w których dłużnikiem jest
podmiot publiczny - wierzycielowi, bez Wezwania, przysługują odsetki ustawowe za
opóźnienie w transakcjach handlowych, chyba że strony uzgodniły Wższe odsetki, za okres
od dnia wymagalności świadczenia pieniężnego do dnia zapłaty, jeżeli są spełnione łącznie
następujące warunki: 1) wierzyciel spełnił swoje świadczenie; 2) wierzyciel nie otrzymał
zapłaty w terminie określonym w umowie. Zgodnie z art' 4 pkt 3 lit b ww. ustawy odsetki
ustawowe za opoźnienie w transakcjach handlowych w przypadku transakcji handlowych,
w których dłużnikiem nie jest podmiot publiczny będący podmiotem leczniczym są równe
sumie stopy referencyjnej Narodowego Banku Polskiego i dziesięciu punktów
procentowych. Do ustalenia wysokości odsetek ustawowych za opóźnienie w transakcjach
handlowych stosuje się stopę referencyjną Narodowego Banku Polskiego obowiązującą
w dniu: 1) 1 stycznia - do odsetek należnych za okres od dnia 1 stycznia do dnia 30 czerwca;
2) 1 lipca - do odsetek należnych za okres od dnia 1 lipca do dnia 31 grudnia (art. 11b
ww. ustawy). Minister właściwy do spraw gospodarki ogłasza, w drodze obwieszczenia,
w Dzienniku Urzędowym Rzeczypospolitej Polskiej ,,Monitor Polski", wysokość odsetek
ustawowych za opóźnienie w transakcjach handlowych.

Tabela - obowiązujqce w okresie objętym kontrolą odsetki ustawowe za opóźnienie w transakcjach

298 Dotyczy próby, tj.:

Okres

od Do

Wysokość odsetek ustawowych za opóźnienie
wtransakcjach handlowych w stosunku rocznym

(w procentach)

01.01.2018 30.06.2018 9,5

o7.o7.2078 3r.r2.2018 9,5

ot.o7.2019 30.06.2019 9,5

or.o7.2019 3t.t2.201 9,5

o7.oI.2020 30.06.2020 tt,5
01.07.2020 31.r2.2420 10,'l

299 Dz.U. z 2073 r' poz. 4o3, z poźn. zm.
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Ponadto zgodnie z art. Io ust. 1 ustawy o przeciwdziałaniu nadmiernym opóźnieniom
wtransakcjach handlowych - wierzycielowi, w okresie od dnia l stycznia 2Ot6 r. do dnia
30września 2o2o r., od dnia nabycia uprawnienia do odsetek ustawowych za opóźnienie
w transakcjach handlowych przysługiwała od dłużnika, bez wezwania, równowartość kwoty
40euro przeliczonej na złote według średniego kursu euro ogłoszonego przez Narodowy
Bank Polski ostatniego dnia roboczego miesiąca poprzedzającego miesiąc, w którym
świadczenie pieniężne stało się wymagalne, stanowiącej rekompensatę za koszty
odzyskiwania nalezności. od dnia tpaŹdziernika 2o2o r. wierzycielowi, od dnia nabycia
uprawnienia do odsetek ustawowych za opóźnienie w transakcjach handlowych, przysługuje
od dłużnika, bez wezwania, rekompensata zakoszty odzyskiwania należności, stanowiąca
równowartość kwoty:
1) 40 euro - gdy wartość świadczenia pienięznego nie przekracza 5OOO złotych;
2) 70 euro - gdy wartość świadczenia pieniężnego jest wyŻsza niż 5000 złotych, ale niższa
niż 50 000 złotych;
3) 100 euro - gdy wartość świadczenia pieniężnego jest równa lub wyższa od 50 000 złotych.
Oprócz kwoty, o której mowa wyżej, wierzycielowi przysługuje również zwrot,
w uzasadnionej wysokości, poniesionych kosztów odzyskiwania nalezności
przewyższających tę kwotę (art. 10 ust.2 ustawy o przeciwdziałaniu nadmiernym opóźnieniom
w transakcj ach hand I owy ch).

Zgodnie z art' 4a ww. ustawy do transakcji handlowych nie stosuje się przepisu art.4B1 5 2
Kc, regulującego wysokość ustawowych odsetek za opóźnienie, a W myśl art. 13 omawianej
ustawy postanowlenla umowy wyłączające lub ograniczające ww. uprawnienia wierzyciela,
o których mowa m.in' w art' 4a lub mające na celu obejście tego przepisu, są nieważne,
a zamiast nich stosuje się przepisy ustawy.

W okresie objętym kontrolą w Uczelni zagadnienia dotyczące ustalania i egzekwowania
nalezności z tytułu udostępniania nieruchomości podmiotom zewnętrznym nie zostały
uregulowane w przepisach wewnętrznych. Rektor Akademii wyjaśnił, iż z uwagi na fakt,
że windykacja należności AWFiS nie odbywa się na skalę mosową, zasady jej prowadzenia istnieją
jako praktyką nie zaś polityka bądź instrukcja. Zgodnie z nią dochodzenie należności wtrybie
przedsądowym jest prowadzone przez Dział Finansowo-Księgowy (wcześniej Kwestura),
a następnie w razie nieskuteczności tych dziąłań, sprawY sq kierowanie przez Dział Finansowo-
Księgowy (wcześniej Kwesturę) do kancelarii prawnej obsługujqcej Uczelnię w zakresie
prowadzenia spraw sądowych. Postępowania sądowe i egzekucyjne prowadzone są przez
kancelarię prawną, we współpracy z Działem Finansowo-Księgowym (wcześniej Kwestura).
Czynności procesowe są podejmowane w ząleżności od potrzeb występujących w danej sprawie.3o1
Ponadto Rektor wyjaśnił, że przyjęta w Akademii praktyka postępowania w zakresie
egzekwowania nalezności kształtuje się następująco:

1) Dział Finansowo-KsięgowY (wcześniej Kwestura) przedstawia kwartalne zestąwienie
za dł u żeni a kontr ah entów i p r zy g otow uj e w ezw a ni a d o za pł aty ;

2) informacja dotycząca zadłużenia jest równolegle przekazywana wg kompetencji do osób
odpowiedzialnych za reolizację umowY;

3) Dział Finansowo-Księgowy (wcześniej Kwesturo) przesyła kontrahentom wezwania do
zapłaty;

4) osoby odpowiedzialne za realizację umow wspomagają proces poprzez próbę kontaktu
z kontrahentami w sprawie ich należności. W przypadku otrzymania informacji zwrotnej
od kontrahenta jest ona przekazYwana do Działu Finansowo-Księgowego (wcześniej

. Kwestury).3)1

Brak określenia w przepisach wewnętrznych Akademii zagadnień dotyczących ustalania
i egzekwowania należności z tytułu udostępniania nieruchomości podmiotom zewnętrznym
stanowi jed ną z przYczYn stwierdzonych w toku kontrol i nieprawidłowości.

W niniejszym obszarze do badania określono próbę, przedstawioną w poniższej tabeli. Przy

30o Wyjaśnienia Rektora Akademii z dnia 1 lutego 2o2t r.,R.o97t.9.t6.2o2o.
3o1 Wyjaśnien|a Rektora Akademii z dnia 1 lutego 2027 r., R.og 71.9.76.2020.
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dokonywaniu doboru próby kierowano się zarzutami zawartymiw skargach wpływających
do Ministerstwa3o2 oraz wartością wymagalnych nalezności Akademii z tytułu zawartych
umów.

Tabela - wykaz wytypowanych do kontroli umów w zakresie egzekwowania należności z tytułu
iania nieruchomości.

W toku kontroli badaniu poddano proces ustalania i egzekwowania należności wynikających
zB umów cywilnoprawnych3os, których przedmiotem było odpłatne udostępnianie
podmiotom zewnętrznym nieruchomości Akademii, zawartych z 7 kontrahentami.
odstąpiono od badania procesu ustalania i egzekwowania należności wynikających
z zakwalifikowanej do próby 1 umowy cywilnoprawnej3oa, z uwagi na trwające postępowanie
przed sądem powszechnym, którego przedmiotem jest kwestia rozstrzygnięcia ważnościtej
umowy.
Na podstawie analizy dokumentacji źródłowej, w tym w szczególności zawartych umów,
wystawionych dokumentów sprzedaży, analitycznej ewidencji księgowej, kwartalnych
zestawień zadłużenia kontrahentów oraz wezwań do zapłaty, a także wniesionych przez
Akademię do sądu powszechnego pozwów o zapłatę, ustalono co następuje.

Umowa najmu z dnia r. nr , kontrahent:

Zgodnie z'5 1ust. 1 i 2 ww. umowy Akademia oddała w odpłatny najem na czas
nieokreślony salę sportową, znajdującą się przy ul. . Miesięczny czYnsz
ustalono na kwotę zł netto, powiększony o należną stawkę podatku VAT, płatny
zgóry na podstawie wystawionej przez Akademię faktury VAT z 14-dniowym terminem

302 W tym zakresie do badania wybrano umowy nr zawarte z

(umowa dzierżawy z dnia 23 kwietnia 2009 r.)
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Nieuregulowane wymagalne należności Akademii
(ogółem z wszystkich tytułów; w zł)

Numer umowy
zakwalifikowanej do

próby
LP Kontrahent

wg stanu na
dzień

3t.t2.2OtBr

Wg stanu na dzień
3!,72.2019 r.

wg stanu na
dzień

37.72.2O2Or

7 724320,79 192920,59 245 583,77

2 5 858,88 ó 335,13 t63 524,7ó brak numeru

3 2495,44 19 969,79 14969,79

4 21992,40

5 20 t64,so

6 t5t4,r7 15 377,24

7 9 255,59

o 6846,02
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KWOI

Numer faktury
Kwota

brutto na
fakturze

Termin
płatności Data wpłaty Kwota

wpłaty
Liczba dni
opóźnienia Odsetki

oo2/o2/2020/Kc 3 ó90'00 72.03.2020 17.04.2020 3 ó90'00 36 41,85

oo3/o2/2020/Kc 3 ó90'00 12.03.2020 20.07.2020 3 ó90'00 130 148,31

oos/02/2020/KG 3 ó90'00 t3.03.2020 20.07,2020 3 ó90'00 129 147,t4

ooó/o2/2o2o/KG 3 ó90'00 13.o3.2020 20.07.2020 3 ó90'00 729 147,14

oo7/o2/2020/KG 3 ó90'00 13.03.2020 20.07.2020 3 ó90'00 729 147,14

oo7/o3/2020/KG 3 ó90'00 17.03.2020 20.07.2020 3 ó90'00 125 142,49

RAZEM 774,O7

płatności liczonym od daty Wystawienia faktury (S 5 ust. 1 umowy). W s 5 ust. 4 umowy
sformułowano zapis sprzecZny z regulacja mi ustawY o przeciwdziałaniu nadmiernym
opóźnieniom W transakcjach handlowych, bowiem postanowiono, że W przypadku
przekroczenia terminu płatności Akademii przysługuje prawo naliczenia odsetek
ustawowych za opóźnienie zamiast odsetek ustawowych za opóŹnienie w transakcjach
handlowych. Na podstawie art' 13 ww. ustawy zapis ten należy Uznaćza niewazny. W treści
5 5 ust. 2 i 3 umowy postanowiono, że dotychczasowe faktury wystawione przez Akademię
z tytułu bezumownego korzystania z przedmiotu najmu (za okres od października 2019 r. do
stycznia 2o2o r') zostaną skorygowane.

Akademią, w związku z zawartą umową w okresie objętym kontrolą, wystawiła łącznie
14 faktur305 VAT, W których ustaliła należności wynikające z zawartej umowy.
W 5 przypadkach3oó faktury zostały sporządzone z naruszeniem terminu, o którym mowa
w S 5 ust. 1 umowy (do 1O-tego kazdego miesiąca). Rektor Akademii przekazał wyjaśnienia
odpowiedzialnego za wystawianie faktur pracownika, z których wynika, że przyczyną
powstałych opóźnień było spiętrzenie obowiązków tego pracownika. Ponadto Rektor
poinformował, że pracownik za popełnione uchybienia został upomniany i pouczony.3o7
W toku kontroli ustalono, że kontrahent w ó przypadkach nie wywiązał się ze zobowiązania
wynikającego z umowy i dokonał zapłaty za korzystanie z przedmiotu najmu z naruszeniem
terminów wyznaczonych w fakturach, co zostało przedstawione w poniższej tabeli.

Tabelą nr w

Z ustaleń kontroli Wynika, że Akademia nie ustaliła (do drria 29 czerwca 2o2! r') i t'ie
wyegzekwowała wykazanych w tabeli odsetek ustawowych za opoźnienie w transakcjach
handlowych z tytułu nieterminowego uregulowania przez kontrahenta zobowiązań
wynikających z umowy nr . Łączna kwota tych odsetek, zgodnie
zwyliczeniami dokonanymi W trakcie kontroli, wyniosła 774,07 zł i dotyczyła roku 2020.
Stwierdzone zaniechanie naruszało art. 42 ust. 5 ustowy o finansach publicznych i stanowi
nieprawidłowość.
W pozostałym zakresie (do dnia 31 grudnia 2020 r.) kontrahent swoje zobowiązania
uregulował w Wyznaczonym terminie.

W kwartalnych zestawieniach zadłuźenia kontrahentówwgstanu na dzień 31marca 2o2or' 
',oraz 30 czerwca 2O2O r. w odniesieniu do

wykazano zadłużenie. W toku kontroli nie przedstawiono jednak
dokumentów, z których wynikałoby,że Akademia po zakończeniu l i ll kwartału 2o2o r.
wzywała kontrahenta do uiszczenia zaległych opłat. Dyrektor Finansowy wyjaśnił3o8:
pospieszna adaptacja systemów informatycznych Uczelni do pracy zdalnej (w obliczu pandemii
covlD-lg) spowodowała zwiększenie ryzyka narażenia się na ataki hakerskie i w konsekwencji

3o5 Faktura nr oo3/7t/2o20lKG obejmowała czynszza2 miesiące - listopad i grudzień2o2Q r. i została wystawiona
na pisemny wniosek kontrahenta.
30ó Faktury nr 0o4/o5/2o2o/KG,oo3/o7 /2o2o/KG,oo2/o9/zo2o/Kc,oo5/!o/2o2o/Kc,oo3/t!/2o2o/Kc.
e7 Wyjaśnienia Rektora Akademii z dnia 1ó kwietnia 202tr',R.o9tt.9.79.2o2o.
s8Wyjaśnienia Dyrektora Finansowego z dnia 1ó czerwca2o2!r.
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nasze dane za okres od września 2079 do L7 kwietnia 2020 r. zostały zaszyfrowane przez jedną
z odmian wirusa Trojan-Ranson.Win32'Purgen. odzyskanie danych za tak długi okres poprzez ich
ponowne wprowadzanie z dokumentów papierowych było bardzo praco- i czasochłonne, ale była
to jedyna możliwość, gdyż deszyfryzację tych danych specjaliści z firmY Kaspersky określili na
bardzo daleką przyszłość. W obliczu trudnej sytuacji kadrowej i rozprzestrzeniającej się pandemii
skoncentrowaliśmy się w tym momencie na odzyskiwaniu danych w celu przygotowania
podstaw owy ch spr awozd ań fi na nsowy ch Aka d emii'
Dopiero przy wiadomości elektronicznej z dnia 29 czerwca 202t r. przekazano kontrolerom
wezwanie do zapłaty wystosowane tego samego dnia do kontrahenta, w którym
wyszczególniono dane tożsame z przedstawionymi w tabeli nr . Dyrektor
Finansowy wyjaśnił, żeAkademia wysłała stosowne wezwania do zapłaty i jest na etapie
egzekwowania przedmiotowych odsetek w oparciu o właściwą podstawę prawną'

Umowazdnia .nr ,kontrahent:

Zgodnie z S 1ust. Ioraz S ó ust. 1ww. umowy Akademia oddała do używania
wokresie do dnia 31 lipca 2079 r. budynki, obiekty sportowe, laboratoria oraz pokoje
w domach studenckich Wraz z Wyposażeniem, urządzeniami i sprzętem sportowym położone
w Gdańsku przy ul. , w dniach i godzinach uzgodnionych
zadministraqą Akademii. Z tytułu korzystania z obiektów ustalono jednorazową opłatę
wwysokości , powiększoną o należny podatek od towarów i usług, płatną
wterminie 7 dniod dnia dostarczenia faktury do siedziby Kontrahenta (S S ust. l umowy).
Na podstawie 5 5 ust. 2 umowy zobowiązał się do zwrotu dodatkowych kosztów
(w przypadku ich powstania), na podstawie wystawionej przez Akademię faktury i not
obciążeniowych, po uzgodnieniu ich wysokości przez strony umowy. Na podstawie S 1

Aneksu nr 2 z dnia 31 lipca 2079 r' do umowy nr okres obowiązywania
umowy został przedłużony do dnia 1ó września 2ot9 r. w zakresie udostępnienia
miejsca W pokojach studenckich, za Wynagrodzeniem Wynoszącym ,

powiększonym o nalezną stawkę podatku VAT, płatnym w terminie 30 dni od dnia
otrzymania przez Kontrahenta faktury VAT.

Akademia, w związku z zawartą umową' w okresie objętym kontrolą wystawiła łącznie
3faktury VAT, w których prawidłowo ustaliła należności wynikające z zawartej umowy'
Jednak wfakturach tych terminy płatności zostały określone niezgodnie z 5 5 ust. 1 umowy
oraz S 1Aneksu nr 2 do umowy, ponieważ jako zdarzenie rozpoczynające bieg tego terminu
przyjęto dzień wystawienia faktury zamiast jej doręczenia. Rektor Akademii przekazał
wyjaśnienia pracowników Akademiisog, w których w związku z pytaniem kontrolerów
o powyższą kwestię wskazano, że w okresie września rozpoczął się ruch studentów związany
z zakwaterowaniem i przygotowywaniem pokoi studenckich do meldunku na rok akademicki co
wiązało się z dużą intensywnością pracy administracji w związku z powyższym faktura została
dostarczona następnego dnia po jejwystawieniu. Na przełomie listopada oraz grudnia przyjeżdżali
studenci z Chin co wiązało się z pełnym obłożeniem czasowYm na załątwianie spraw zwiqzanych
zich przybyciem w związku z powyższym faktura została dostarczona zkilkudniowym
opóźnieniem. W powyższych wyjaśnieniach opisano jedynie przYCzYnY opóźnienia
wdoręczeniu faktur, nie wynika z nich jednak przYczyna powstania wskazanego wyŻej
naruszónia.

W dwóch fakturach uwzględniono niewłaściwą liczbę dni przy ustalaniu terminu płatności -
w przypadku faktury FUE/21IB/00015 przyjęto 14 dni zamiast 7 dni,a w przypadku faktury
FUE/2OI9/O0003 14 dni zamiast 30 dni, czym nariszono 5 5 ust. 1 umowy oraz 5 l Aneksu
nr 2 do umowy. Rektor Akad emll przekazał wyJaśnlenla pracowników Akademii31o, w których
wskaza no, że przy czy nąpowyższego na ru sze n ia by ł a omy łka pi sarska.
Ustalono również, że nie udokumentowano daty doręczenia faktury nr FUE/2oIB/ooo74.

309 Wyjaśnienia Pani
31o WyjaśnienIa Pani
elektronicznej z dnia 18 maja2027r

oraz Pani
oraz Pani
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Data ta była istotna dla ustalenia terminu płatności tej faktury, bowiem zgodnie z 5 5 ust. 1

Umowy nr czYnsz płatny był w terminie 7 dni od dnia dostarczenia faktury
do siedziby Kontrahenta.W załączeniu do wyjaśnień z dnia 23 kwietnia 2027 r. Rektor
przekazał wydruk wiadomości elektronicznej z dnia 12 grudnia 2078 r. skierowanej przez
pracownika Akademii do kontrahenta z inform acją: przypominam o odbiorze fakturY w Dziale
obiektów Sportowych. Rektor przekazał również wyjaśnienia311 Kierownika Działu obiektów
Wewnętrznych, w których wskazano: nie jesteśmy w stanie ustalić dlaczego nie zostało
potwierdzone odebranie fąkturY. Zgodnie z [wcześniejszymi] wyjaśnieniami ('.') Po wystawieniu
faktury nr FUE/207B/00014 skontaktowaliśmy siętelefoniczniez sekretariatem

, informując o konieczności odebranią fakturY. Po kilku dniach (72.72.2078 roku)
wysłaliśmy maila z prośbą o odebranie fakturY [mail został załączony do wyjaśnieńl. W związku
z brakiem odpowiedzi, przekazaliśmy fakturę przedstawicielowi - Panu

. Niestety ze względu na upływ czasu nie jesteśmy w stanie określić konkretnej daty.
(.'.) Ze względu na fakt, że w biurze pracujq dwie osoby z dwóch działów, mogła mieć miejsce
sytuacja,żefaktura została odebrana przez pracownika pod nieobecnośćosoby z działu
wystawiającego fakturę. Ze względu ną upływ czasu nie jesteśmy w stanie udzielić jednoznacznej
odpowiedzi.
W związku z tym nie było możliwości ustalenia daty doręczenia ww. faktury, a tym samym
uniemożliwiono weryfikację terminowości dokonania wpłaty przez kontrahenta i ustalenia
ewentualnych odsetek w tym zakresie.
W toku kontroli ustalono, że kontrahent swoje zobowiązania wynikające z pozostałych
dwóch wystawionych przez Akademię faktur uregulował W Wyznaczonym terminie, co
przedstawiono w poniższej tabeli.

Tabela - z

Umowa nalmu z dnlo r, nr , kontrahent:

Zgodnie z 5 I oraz 5 2 ust. 1 umowy Akademio oddała ww. najemcy do używania
wyodrębnioną funkcjonalnie część o powierzchni 7o27,B7 m2 budynku o funkcji sportowej,
położonego wGdańsku przy ul. oraz 20 miejsc parkingowych, na
czas oznaczony, tj. do dnia 31 grudnia 2027 r. Zgodnie z 5 2 ust. 2i 5 4 umowy najemca
zobowiązał się do płacenia czynszl i innych należności, szczegółowo określonych W s 5-7
umowy, powiększonych o wartość podatku VAT według obowiązujących stawek. W myśl
5 8 ust. 4 umowy, faktury za czYnsz i inne należności Wynikające z umowy winny byĆ
wystawiane z góry do 10 dnia każdego miesiąca. Termin płatności ustalono na 14 dni od dnia
doręczenia przez Akademię prawidłowo wystawionej faktury (5 B ust. ó i 7 umowy). Zgodnie
z s B ust. 10 umowyAkademla mlała prawo do nallczanla odsetek ustawowych za każdydzleń
opóźnienia wzapłacie należności wynikających z umowy. W s 9 umowy kontrahent
zohowiązał się do tlstanowienia zabezpieczenia zapłaty czynszll i innych należnościw postaci
weksla in blanco wrazzdeklaracją wekslową oraz oświadczenia w formie aktu notarialnego
o dobrowolnym poddaniu się egzekucji. W s 13 ust' 1 umowy postanowiono,że Akademiama
prawo wypowiedzieć umowę w trybie natychmiastowym przed upływem okresu na jaki
została zawarta, składając stosowne oświadczenie, jeżeli najemca pozostaje w zwłoce
zzapłatączYnszu co najmniej przez2 kolejne miesiące i pomimo dwukrotnego skierowania
do niego pisemnego wezwania z uprzedzeniem o zamiarze rozwiązania umowy oraz

311Wyjaśnienia przekazane wwiadomości elektronicznej z dnia 18 maia2o2tr
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KWOt

Numer faktury Data
faktury

Data
doręczenia

Termin
płatności

wynikający z
faktury

Termin płatności
ustalony zgodnie

z umową

Data
wpłaty

Kwota
brutto na
fakturze

FUE/2018/OOO14 05.72.2078
Brak

możliwości
ustalenia

72.72.2078 Brak możliwości
ustalenia

20.72.20t8 549 468,49

FUE/2018/OOO75 73.72.2078 17.72.2078 27.72.2078 24.12.2018 20.12.2078 187 549,92

FUE/2019/OOOO3 77.09.2079 18.09.2079 07.70.2079 18.1o.2079 7.1o.2019 t9 500,64



Wyznaczeniu dodatkowego miesięcznego terminu do zapłaty, pozostaje nadal w zwłoce
z zapł atąpowyzszych n a lezności.

Akademia w związku z zawartą umową w okresie objętym kontrolą wystawiła łącznie 45
faktur VAT.
Zgodnie z 5 5 ust. 1 umowy CzYnsz najmu ustalono w kwocie: netto za salę
nr 2 i parking oraz netto za salę nr 1. Tymczasem w wystawionych fakturach cenę
ustalono w wysokości netto (waloryzowaną zgodnie z zapisami umowy)
powiększoną o podatek VAT. odnośnie okoliczności, które spowodowały, że w fakturach nie
uwzględniono stawki czYnszu za salę nr 1 w wysokości netto Kierownik Działu
obiektów Wewnętrznych wyjaśnił312, że Kontrahent nie był obciążanY za wynajem sali nr 7, ze
względu na fakt, że salo ta nie była przekazana nojemcy' Wydanie zostało wstrzymane zgodnie
z ustnq decyzjąwładz uczelni.
W toku kontroli ustalono również, że na podstawie S 2 ust. 2 lit b umowy kontrahent został
zobowiązany do płacenia czynszu w części dotyczącej sali nr 2 począwszy od dnia
7października 2oI7 r. Tymczasem 4 faktury313 za okres od t października 2ot7 r. do
31stycznia 2oIB r. zostały wystawione dopieio w dniu 7 lutego 2ot9 r., czym naruszono
postanowienia umowy określone w S B ust. 4. W wyjaśnieniach31a Kierownika Działu
obiektów Wewnętrznych dotyczących wystawiania faktur dla firmy

wskazano: zewzględów technicznych, organizacyjnYch (egzaminy wstępne, sezon urlopowy)
sala nr 2 została przekazana dopiero pod koniec sierpnia 2077 roku' Koniecznebyło przeniesienie
dużej ilości sprzętu gimnastyczneco. (...) Prace remontowe/adaptacyjne trwały do stycznia 2078
roku. (..') Zgodnie z par. 5 pkt. 1b) najemca miał być zwolniony z obowiązku płacenia czYnszu
w okresie 7'06-30'09.2077 r. Na wyraźne ustne polecenie Kanclerza - , mieliśmy
przesunąć ten okres ze względu na późniejsze niż zapisane w umowie, wydanie sali. FakturY miałY
być wystawiane dopiero po rozpoczęciu działalności . lnformację
taką otrzymywałem kilkakrotnie, z zapewnieniem że ,,polecenie ustne jest również poleceniem
służbowym"' Niestety nie mam żadnego potwierdzenia na piśmie. (...) Po otwarciu Centrum (pod

koniec stycznia 2078 r.), podczas spotkania z Kwestor - poprosiłem o wytyczne
dotyczące rozpoczęcia wystawiania faktur (powołując się na polecenia Kanclerza). Pani Kwestor
zwróciła uwagę, że według niej powinniśmy postępować zgodnie z zapisami umowY i mimo
wcześniejszych poleceń Kanclerza, ustaliliśmy, że faktury zostaną wystawione niezwłocznie za
okres od 7'70.2077 r. Zaległe faktury zostały wystawione w dniu 7.02.2078 roku. o ile pamiętam
(nie jestem pewien), faktury te przekazałem bezpośrednio Pani , która miała je
osobiście przekazać Pani lub jej przedstawicielowi. W 3 innych przypadkach315 faktury
zostały sporządzone z nieznacznym naruszeniem terminu, o którym mowa w S B ust. 4
umowy (do 10 dnia każdego miesiąca). Kierownik Działu obiektów Wewnętrznych
wyjaśnił31ó, że faktury 09/o7/2o79/KEs i o0B/07/2020/KEs zostały celowo wystawione
z opóźnieniem, gdyż w styczniu (około 15 dnia), każdego roku GUS wydaje komunikat o wysokości
waloryzacji. Chcąc prawidłowo wystawić fakturę czekaliśmy na ten komunikat wraz z jego
pojawieniem się faktury zostały wystawione. Faktura 077/08/2020/KEs zostałą wystawiona
77.08 (zamiast 70.08) co mogło wynikać z powodu awarii komputera (wgoświadczenia
pracownika).

W toku kontroli ustalono, że w wystawionych fakturach terminy płatności zostały określone
nieizgodniez5Bust.ói7umowy,ponieważjakozdarzenie rozpoćzynającebiegtegoterminu
przyjęto dzień wystawienia faktury zamiast jej doręczenia. Kierownik Działu obiektów
Wewltętrzllych wyjaśnił3t7 , Że ze względu na f akt, iż przedmiot najrnu znajduje się w tym sunrynt
kompleksie budytlków co biuro działu, przyjęliśmy zasadę osobistego przekazania faktur. Dlatego
dzień wystawienią traktowany był równoważnie z dniem dostarczenia dokumentu. Jak ustalono,
Akademia nie udokumentowała dat doręczenia wystawionych faktur. Rektor Akademii

312 Wyjaśnienia przekazane w wiadomości elektronicznej z dnia 18 mĄa2027r'
313 Faktury nr 0OL/02/2OIB/KES,OO2/O2/20!8/KES, 003/02I2018/KES, 00 4/O2/2OIB/KES
31a Notatka służbowa z dnia 14maja2o2tr.
31s Faktury nr 009 /O7/20t9 /KES, OOB/01/2020/KES, 01 1/08 /2O20/KES.
31ó Wyjaśnienia przekazane w wiadomości elektronicznej z dnia 18 maja2o2tr.
317 Wyjaśnienia przekazane w wiadomości elektronicznej z dnia 18 maja2o2!r.
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wyjaśnił318, że część faktur przekazano na spotkaniu, z którego sporządzono notatkę, orazże
zgodnie z informacją przekazaną przez kierownika obiektu, następne fakturY przekazywano
bezpośrednio kontrahentowi _ Pani , a w przypadku nieobecności Pani , za jej
wyraźną zgodą, fakturY (w zamkniętej kopercie z adnotacjq o zawartości "faktura") pozostawiane
były pracownikowi recepcji . odnosząc się do wyjaśnień wskazać
nalezy, ze udokumentowanie faktu doręczenia faktur w świetle 5 B ust. ó i 7 umowy było
kluczowe dla ustalenia terminu płatności tych faktur. Notatka sporządzona przez
pracowników Akademii, niezawierająca pokwitowania odbioru faktur przez kontrahenta, nie
moze zostać uznana za wystarczający dowód w tym zakresie.
Wzwiązku zpowyższym nie było mozliwości ustalenia daty doręczenia fakturwystawionych
w związku zrealizacjąumowy , a tym samym uniemozliwiono weryfikację
terminowości dokonania wpłaty przez kontrahenta i ustalenia ewentualnych odsetek w tym
zakresie.
Jak wynika z przedstawionej do kontroli dokumentacji kontrahent nie wywiązał się
zezobowiązania wynikającego z umowy. Nie dokonał w ogóle zapłaty za korzystanie
z przedmiotu najmu na podstawie faktury (16 przYpadków) lub dokonał częściowej zapłaty,
tj. w kwotach niższych niż ujęte w fakturach (24 przypadki). Dokonując częściowych opłat
kontrahent wskazywał w tytule przelewu ,,zgodnie z ustaleniami i porozumieniem'' jednak
jak wynika z dokumentacji Akademia nie zawierała z kontrahentem żadnego porozumienia
w zakresie obniżenia wysokości czynszu najmu, ani nie dokonała żadnych wiążących ustaleń
w tym zakresie, które zostałyby odzwiercied lone w formie pisemnej, do czego zobowiązywał
5 5 ust. 3 umowy. Tylko 5 faktur zostało opłaconych przez kontrahenta w pełnej wysokości.
W związku z brakiem zapłaty za 4f aktury wystawione w dniu 7 lutego 2oIB r.orazt faktury
wystawionej w dniu 14 marca 2o7B r. Akademia w dniu 22 maja 2ot8 r. wystąpiła do Sądu
Rejonowego w Sopocie z wnioskiem o zawezwanie pozwanej do próby ugodowej w zakresie
kwoty 44 327,oo zł. Postępowanie to nie zakończyło się zawarciem ugody.
W dniu 5 listopada 2079 r. Akademia skierowała do kontrahenta zbiorcze wezwanie do
zapłaty zaległych należności, w łącznej wysokości 204 297,74 zł, w terminie 7 dni od dnia
otrzymania wezwania.
Pismem z dnia 9 grudnia 2079 r' pełnomocnik Akademii wezwał kontrahenta do zapłaty
nieuregulowanych należności w terminie 3 dni od dnia otrzymania wezwania oraz
poinformował kontrahenta, że brak zapłaty w powyższym terminie spowoduje skierowanie
spravvy na drogę postępowania sądowego.
Następnie, w dniu 29 maja 2020 r' pełnomocnik działający w imieniu Akademii złożył
w Sądzie okręgowym w Gdańsku pozew o zapłatę, w którym wniósł o orzeczenie nakazem
zapłaty wpostępowaniu upominawczym, aby pozwana zapłaciła na rzecz
powoda (Akademii) kwotę 223B57,40 zł wraz z ustawowymi odsetkami za opóźnienie
wtransakcjach handlowych oraz kosztami procesu. Rektor Akademii wyjaśnił, że 7 kwietnia
2027 roku zawarto ugodę przed sądem. (...) obecnie w miejsce jest
nowy najemcą (...), którY przejął prawa i obowiązki wynikające z umowY najmu z

.3r9 Przy wyjaśnieniach Rektor przekazał treść projektu ugody zawartej przed sądem,
w której szczegółowo uregulowano zasady spłaty zobowiązań kontrahenta.
Uwzg|ędniając powyżej opisane okoliczności stwierdzić należy, ze ostatecznie działania
Akademiiw odniesieniu do kontrahenta niewywiązującego się ze swoich zobowiązań okazały
się skuteczne (zawatcie ugody). Niezależnie od powyższego zauważyć jednak'należy,
żewokresie od22 maja 2018 r. do dnia 4listopada 2ot9 r. Akademia nie podejmowała
żadnych działań, celem egzekwowania należności, w tym ustawowych odsetek za opóźnienie
wtransakcjach handlowych z'tytułu nieregulowania przez kontrahenta zobowiązań
wynikających z umowy nr W powyższym okresie nie kierowano
do kontrahenta kwartalnych wezwań, pomimo konsekwentnego wykazywania zadłużenia
ww. kontrahenta w kwartalnych zestawieniach zadłużenia kontrahentów, o których mowa
w wyjaśnieniach Rektora Akademii, dotyczących praktyki postępowania w zakresie
egzekwowania należności przez Uczelnię, Pierwszą czynnością w tym zakresie było

318 Wyjaśnienia z dnia 23 kwietnia 202 1 r., R'o9 !!'9'87.2o2o.
319Wyjaśnienia RektoraAkademii zdnia 1ókwietnia 2o2tr.,R'o9I!.9.79'2o2o.
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Wezwanie do zapłaty nalezności, które nastąpiło dopiero w dniu 5 listopada 2079 r.,ztymże
odsetki wtym wezwaniu zostały obliczone w oparciu o zasady wynikające z Kodeksu
cywilnego zamiast z ustawy o przeciwdziałaniu nadmiernym opoźnieniom w transakcjach
handlowych. Dyrektor Finansowy wyjaśnił320, że (...) wystąpienie z wezwaniem dopiero w tym
dniu było spowodowane probami kontąktu działu z dłużnikiem, w celu spłaty przez Panią
zadłużenia dobrowolnie. Wcześniej 22 maja 2078 podjęto zawezwanie do próby ugodowej (..')

wystosowane przez obsługującą nas wtedy kancelarię prawną . odbywały się też spotkania
władz administracyjnych uczelni z Paniq i jej przedstawicielem prownYm w celu osiągnięcia
ugody, którą podpisano (...). W zakresie zasad obliczania odsetek Dyrektor Finansowy
wyjaśnił321: wezwania do zapłaty i naliczane w nich odsetki są 4enerowane automatycznie
z systemu finansowo-księgowego Simple' Byliśmy przeświadczeni, że serwisant systemu w ramach
opieki dba o zgodność oprogramowania z ogolnie obowiązującymi przepisami prawa' Jednocześnie
bardzo trudna sytuacja kadrowa nie pozwala na wnikliwą analizę generowanych dokumentów'
W toku kontroli ustalono, że Akademia nie skorzystała z uprawnień, o których mowa
w 5 9 umowy nr (wykorzystanie ustanowionego zabezpieczenia zapłaty
czynszu) oraz S 13 ust. 1 i 2 ww. umowy (wypowiedzenie), pomimo wystąpienia przesłanek
określonych W WW. zapisach Umowy.
Rektor przekazał wyjaśnienia radcy prawnego kancelarii obsługującej Akademię, który
wodniesieniu do niestosowania 5 9 umowy wskazał: kancelaria, która obsługiwała AWFIS
w momencie wnoszenio pozwu o zapłatę przeciwko Pani (.'.), przyjęła taktykę
procesową polegającą na nie wykorzystywaniu mechanizmow określonych w 5 9 umowY
nr . Biorąc pod uwagę okoliczność, że od początku zaistnienia sporu Pani
podnosiła kwestię poniesionych przez nią na przedmiot najmu nakładów, wad lokalu który został
przekazany oraz problemów związanych z wydaniem lokalu, przyjęta taktyka procesowa była
słuszna' W takiej sytuacji, korzystanie z innych środkow dochodzenia roszczeń AWFis niż proces,
doprowadziłoby do wygenerowania większej ilości spraw sqdowych i większych kosztów, co do
których istniąło poważne ryzyko, że nie zostaną pokryte. Rozstrzygnięcie podnoszonych przez
Panią zarzutów nie byłoby możliwe korzystając jedynie z tytułu egzekucyjnego w formie aktu
notarialnego. Notomiast skorzystanie z weksla in blanco nie było możliwe, gdyż nie była znana
ostateczna kwota zaległości Najemcy. Pani od poczqtku podnosiła, że jestw kiepskiej sytuacji
finansowej, zaś zatory płatnicze i ciągle zwiększające się zadłużenie najemcy z tytułu zapłaty
czynszu i opłateksploatacyjnych potwierdzały taki stan rzeczy'W tejsytuacji generowaniewiększej
ilości kosztów dochodzenia roszczeń byłoby niekorzystane dla Uczelni' ostatecznie w procesie
doprowadzono do wiążących ustaleń co do nakładów poczynionych na przedmiot najmu, co do
czYnszu oraz spornej kwestii v,tydania lokalu. Sprawę zakończono w ten sposób, że zobowiązania
Pani przejął inny podmiotdający rękojmięichwykonywania.W ten sposób zminimalizowano
również ryzyko bezskuteczności egzekucji wobec Pani i ponoszenia kosztow dochodzenia
roszczeń, które mogły nigdy nie zostać odzyskane.Takie działanie doprowadziło do maksymalnego
zminimalizowanio wszelkich strat po stronie Uczelni.322
W zakresie niezastosowania 5 13 ust. 1 i 2 umowy radca prawny podniósł: wypowiedzenie
umowY i wszczęcie postępowania egzekucyjnego, mogło doprowadzić po stronie Uczelni do
niepowetowanych strat' Po pierwsze od początku istniały wątpliwości co do stanu technicznego
przekazanego lokalu, spór co do wydania lokalu, jak również spór co do nakładów poniesionych
przez Najemcę na przedmiot najmu. (...). Ponadto, istniało ryzyko, że nawet w przypadku
pomyślnego rozstrzygnięcia sporu na korzyść Uczelni, egzekucja z majqtku Najemcy okaże się
bezskuteczna. W takiej sytuacji, wobec powyżej przedstawionego ryzyka Uczelnia wybrała
rozwiązanie gwarantujące pokrycie znacznej części zaległości Najemcy, likwidację rYzYka
prawnego związanego z roszczeniami Najemcy jak również zachowanie źródła przychodu, poprzez
przejęcie uprawnień Najemcy przez podmiot trzeci. Z tych względów, wobec toczącego się
postępowania Uczelnia postanowiła zawrzeć ugodę oraz porozumienie trójstronne z Najemcą
i nowym podmiotem' Należy ponadto wskazać, że Uczelnia cały czas była przygotowona na

32oWyjaśnienia Dyrektora Finansowego z dnia 23 kwietnia2027r.
321Wyjaśnienia Dyrektora Finansowego z dnia 1ó czerwca2o2tr.
322 Wyjaśnienia Pani - radcy prawnego, przekazane przez Rektora przy piśmie z dnia 7ó
kwietnia 2021r.
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ewentualność wypowiedzenia umowy zgodnie z postanowieniami umowy najmu oraz kodeksem
cywilnym. W tym celu kierowała do Najemcy wezwania do zapłaty, które stanowiły konieczny
warunek skorzystania z możliwości wypowiedzenia umowy. ostatecznie, gdyby nie doszło do
zawarcia porozumienia i ugody, Uczelnia wypowiedziałaby umowę najmu, mając jednak
świadomość, że byłoby to rozwiązanie gospodarczo znacznie gorsze i generujące znacznie większe
ryzyko prawne. Należy zwrócić uwagę, że Najemca w swojej korespondencji wskazywał na
szczególne okoliczności związane z pandemią Sars-CoV-2. Powyższa sytuacja w istotny sposób
zwiększała ryzyko prawne po stronie Uczelni.3z3 Przyjmuje się powyższe wyjaśnienia.

Umowo najmu z dnia r. nr , kontrahent:

ZgodniezS1ust.1i5Bust'1ww.umowyAkademiaoddałakontrahentowiwnajemnaczas
określony do dnia 31 lipca 2o2o r. część budynku o powierzchni I4t,5 m2 znajdującego się
w Gdańsku przy ul. . Stawkę miesięcznego czynszu ustalono na
kwotę netto, powiększoną o należną stawkę podatku VAT, płatną z góry, na
podstawie faktury VAT wystawionej przez Akademię, w terminie wynikającym z faktury nie
krótszym niż 7 dni (S 5 ust. 1-3 umowy). Kontrahent został również zobowiązany do
uiszczeniaopłatztytułuzużyciamediówiWywozuśmieci(55ust'4i5umowy).ZgodniezS5
ust' ó umowy brak zapłaty czYnszu najmu lub realizacji przez najemcę zobowiązań z tytułu
rozliczenia pozostałych opłat lub kosztów upoważnia Akademię do rozwiązania umowy ze
skutkiem natychmiastowym, jeżeli okres opóźnienia w zapłacie przekroczy 30 dni.
Akodemią, w związku z zawartą umową, w okresie objętym kontrolą wystawiła łącznie 13
faktur VAT, w których prawidłowo ustaliła należności wynikające z zawartej umowy oraz
termin płatności' W 1 przypadku faktura została skorygowana w związku z pismem Rektora
Akademii z dnia 29 kwietnia 2o2o r' w sprawie zezwolenia na obniżenie czynszów o 30%
najemcom lokali i terenów należących do Akademii za miesiąc kwiecień 2o2o r.

W toku kontroli ustalono, że kontrahent w ó przypadkach nie wywiązał się ze zobowiązania
wynikającego z umowy - dokonał zapłaty za korzystanie z przedmiotu najmu z naruszeniem
terminów określonych wfakturach, co zostało przedstawione w poniższej tabeli.

Tabelą nr w

Z ustaleń korltroli wynika rówtlież, że Akademio nie ustaliła i nie wyegzekwowała
wykazanych w tabeli odsetek ustawowych za opóźnienie w transakcjach handlowych
z tytułu nieterminowego uregulowania przez kontrahenta zobowiązań wynikających
z umowy nr Łączna kwota tych odsetek, zgodnie z wyliczeniami
dokonanymi w trakcie kontroli, wyniosła 7o9,47 zł i dotyczyła: roku 2079 - 29,92 zł oraz
roku 2020 - 79,49 zł. Stwierdzone zaniechanie narusza art.42 ust' 5 ustowy o finansach
publicznych i stanowi nicprawidłowość.
Dopiero przywiadomościelektronicznejzdnia29 czerwca 2o2Ir. przekazano kontrolerom

323 Wyjaśnienia Pani
1ó kwietnia 2021r.

- radcy prawnego, przekazane przez Rektora przy piśmie z dnia

Kwotv w zl

Numerfaktury
Kwota

brutto na
fakturze

Termin
płatności Data wpłaty Kwota

wpłaty
Liczba dni
opóźnienia Odsetki

012/to/2019/KEs 7 380,00 07.11.2019 72.77.2079 7 380,00 5 9,6

oo8/7r/20L9/KES 3 ó90'00 20.t1.20L9 05.72.2019 3 ó90'00 t5 t4,4t

ooó/12/2oI9/KEs 3 ó90'00 !6.72.2079
05.72.2079 2775,83

20.01.2020 7s14,77 35 15,45

072/02/2020/KES t3193,76 25.02.2020
06.03.2020 73193,75 1o 41,57

20.01.2020 ,01

004/03/2020lKEs 3 ó90'00 19.03,2020 07,04,2020 3 ó90'00 t? 22,O9

oo9/o3/2020/KES 2493,ó7 31.o3.2020 o8.o4.2020 2493,67 8 6,29

RAZEM LOg,47
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Wezwanie do zapłaty wystosowane tego samego dnia do kontrahenta, w którym
wyszczególniono dane tozsame z przedstawionymi w tabeli nr
Dyrektor Finansowy wyjaśnił32a, że Akademia wysłała stosowne wezwania do zapłaty i jest na
etapie egzekwowania przedmiotowych odsetek w oparciu o właściwą podstawę prawną'
W kwartalnych zestawieniach zadłużenia kontrahentóW, Wg stanu na dzień 31 grudnia
2oI9 r' oraz 37 marca 2o2o r', w odniesieniu do spółki wykazano zadłużenie. W toku
kontroli nie przedstawiono jednak dokumentów, z których wynikałoby, że po zakończeniu lV
kwartału 2079 r. i l kwartału 2o2o r. Akademiawzywała kontrahenta do uiszczenia zaległych
opłat. Dyrektor Finansowy wyjaśnił325: należności na koniec 2079 r' i koniec l kwartału 2020 r.

zostały uregulowane przed przygotowaniem wezwań do zapłaty, w tym należność na koniec
lV kwartału 2079 - w dniu 20.07'2020, a należność na koniec l kwartału 2020 r' - w dniu
TiBkwietnia.(...).
Ponadto w 3 przypadkach kontrahent nie dokonał zapłaty za korzystanie z przedmiotu
najmu, aw Iprzypadku dokonał częściowejzapłaty. Nieuregulowane do dnia 30 kwietnia
2027 r., tj. do dnia sporządzenia przez Akademię zestawienia wpłat, zobowiązania zostały
przedstawione w poniższej tabeli.

Tabela nr wzłKWOt

Numer faktury Termin płatności N ieu regu lowane zobowiązanie
kontrahenta wobec Akademii

Liczba dni opóźnienia do dnia
skierowania wezwania

ot3/04/2020/KES 28.O4.2020 407,18 I82

006/06/2020/KES 18.06.2020 3 ó90'00 7s7

oo5/07/2020/KES 21.072020 3 ó90'00 98

ooó/07/2o2olKEs 27.07.2020 7 590,06 98

Do dnia 30 kwietnia 2027 r', tj. do dnia sporządzenia przez Akademię zestawienia Wpłat,
kontrahent nie uregulował należności.
W kwartalnych zestawieniach zadłużenia kontrahentów wg stanu na dzień 30 czerwca 2020
r' w odniesieniu do spółki wykazano zadłużenie' W toku kontroli nie przedstawiono
jednak dokumentów, z których wynikałoby, że po zakończeniu ll kwartału 2o2o r. Akodemia
wzywała kontrahenta do uiszczenia zaległych opłat'
Akademia skierowała wezwanie do uregulowania W terminie 7 dni od dnia otrzymania
wezwania zaległych należności wynikających z faktur wymienionych W tabeli
nr dopiero w dniu 27 pażdziernika 2o2o r., tj. po upływie
odpowiednio tBZ, t37,98 dni od upływu terminu płatności ww' faktur' Dyrektor Finansowy
wyjaśnił32ó: wezwanie do uregulowania zaległości zostało wysłane w dniu 27'70.2020 r.

w związku z bardzo trudną sytuacją w Akademii opisaną w odpowiedzi na pyt. Nr 327 [atak
hakerski]. W wezwaniu poinformowano kontrahenta, że w przypadku nieuregulowania
należności W Wyznaczonym terminie sprawa zostanie skierowana na drogę postępowania
sądowego bez ponownego Wezwania do zapłaty. Pomimo tego Akademia nie skierowała
pozwu o zapłatę. Dyrektor Finansowy wyjaśnił327: w listopodzie i grudniu (po wYsłaniu
wezwania do zapłaty) uzupełnialiśmy jeszcze ewidencję 2020 gdyż wcześniej wprowadzaliśmy
głównie dane 2079 (utracone z powodu wirusa komputerowego dane od września 2079 do
kwietnia 2020) aby sporzqdzić sprawozdania za 2079, Uzupełnienie ewidencji 2020 było
priorytetowe ze względu na przygotowanie danych do badania za 2020, od początku 2027
działamy w okrojonym składzie, dwie (z pięciu) pracownice odeszły na urlop macierzyński, wśród
nich kierowniczka Działu Księgowości (dotychczas to ona zajmowała się należnościami,
prewindykacjąi przekazywaniem spraw do Działu Prawnego w celu dalszego procedowania). Nowa

324Wyjaśnienia Dyrektora Finansowego z dnia 29 czerwca2o2tr
325 Wyjaśnienia Dyrektora Fi na nsowego z dnia 1ó czerwc a 2027 r
32ó Wyjaśnienia Dyrektora Finansowego z dnia 1ó czerwca2o2! r
327 Wyjaśnienia Dyrektora Fi na nsowego z dnia 16 lipca 2o2! r.
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pracownica, ktorej przekazano szere7 obowiązkow nieobecnych już pracownic nie zdążyła jeszcze
ogarnąć ich wszystkich w wystarczającym stopniu' od stycznia doszły również dodatkowe
obciążenia związane z kontroląz Ministerstwa, nowym projektem ministerialnym ,,Aktywny powrót
do szkoły" czy badaniem ewidencji 2020 przez biegłego rewidenta, Wszystkie te działania
prowadziliśmy w okrojonym składzie gdyż zatrudnienie kolejnego nowego pracownika (od lutego)
wiąże się również z jego adaptacją i szkoleniem. Z powyższych powodów nie przekazano jeszcze
sprawy do dalszego procedowania co czynimy obecnie.
Stwierdzono, ze odsetki w wezwaniu z dnia 27 października 2o2o r. zostały obliczone
wwysokości niższej niż wynika z ustawy o przeciwdziałaniu nadmiernym opoźnieniom
w transakcjach handlowych. Dyrektor Finansowy wyjaśnił328: wezwania do zapłaty i naliczane
w nich odsetki są generowane automatycznie z systemu finansowo-księgowego Simple' Byliśmv
przeświadczeni, że serwisant systemu w ramach opieki dba o zgodność oprogramowania z ogolnie
obowiązującymi przepisami prawa. Jednocześnie bardzo trudna sytuacja kadrowa nie pozwala na
w nikliwq analizę generow any ch d okumentów.
W pozostałym zakresie kontrahent swoje zobowiązania uregulował W Wyznaczonym
terminie.

Umowa najmu z dnia r. nr , kontrahent:

Zgodniez51ust. Ii2oraz52ust.1ww.umowyAkademiaoddałakontrahentowiwnajem
na czas nieoznaczony lokal badawczo-rozwojowy o powierzchni 125,08 m2 znajdujący się
w budynku
Stawkę miesięcznego czynszu ustalono na kwotę netto, powiększoną o należną
stawkę podatku VAT (s ó ust. 1, 5 7 ust.4 umowy). Kontrahent został również zobowiązany
do uiszczenia opłat eksploatacyjnych orazza najem miejsca parkingowego (s ó ust.2 umowy).
Czynsz i opłaty winny być płatne z dołu miesięcznie na podstawie wystawionej przez
Akademięf aktury VAT, w terminie 14 dni liczonych od dnia wystawienia faktury. W S 7 ust. 5
umowy sformułowano zapis sprzeczny z regulacjami ustawy o przeciwdziałaniu nodmiernym
opóźnieniom w transakcjach handlowych, bowiem postanowiono, że W przypadku
niedokonania przez kontrahenta zapłaty w terminie jej wymagalności Akademia obciąży
kontrahenta odsetkami ustawowymi za opóźnienie zamiast odsetkami ustawowymi za
opóźnienie W transakcjach handlowych ' Akademia była uprawniona również
dowypowiedzenia kontrahentowi umowy ze skutkiem natychmiastowym w przypadku,
w którym zalegałby on zzapłatączynszu i innych opłat powyżej 3 miesięcy (5 7 ust. ó umowy).
Akademia w związktl z zawartą llmową w okresie ohjętym kontrolą wystawiła łącznie 4
fakturyVAT. W 2 fakturach Akademia prawidłowo ustaliła należności wynikające zzawartej
umowy, natomiast w 2 fakturach329 nie została doliczona opłata za ogrzewanie, w wysokości
B5B,75 zł brutto. Powyższy błąd został dostrzeżony i niezwłocznie wystawiono 2 faktury
korygujące, obejmujące ww. kwotę.
W toku kontroli ustalono, że kontrahent nie wywiązał się ze zobowiązania wynikającego
z umowy - dokonał zapłaty za korzystanie z przedmiotu najmu z naruszeniem terminów
określonych w fakturach, co zostało przedstawione w poniższej tabeli.
Tabela nr W

328 Wyjaś nienia Dyrektora Fi nansowego z dnia 1ó czerwc a 2o2t r
32e Nr Ot3 / !7 / 2O2O /HBl i OO4 / t2/ 2O2O / HBL,

KWOL

Numerfaktury Kwota brutto
na fakturze

Termin
ołatnoścl Data wpłaty

Kwota
WDłatv

Liczba dni
ooóżnlenla oclsętki

oo5/o8/2020/HBL 9 255,59 08.09.2020 t0,09.2020 9 255,59 2 5,12

005/o?/?o?oA1Rt 9 255,59 '1410 20?o ?9 1n20?n I ?\\,\9 1\ 34,4?

ot3/tt/2020/HBL I255,59 11,12,?.020 ?8,1?,?O?O I ?.55,5e 1.7 43,54

KOOr/Otl2021/HBL 858,75 02.02.2027 15.02.2021 8s8,7s 73 3,09

oo4/72/2020/HBL 9 255,59 28.12.2020 22.O1.2027 9 255,59 25 64,03

K}oz/ot/2021/HBL 858,75 02.o2.2021 15,02.2021 858,75 t3 3,0?

RAZEM 157,29

Strona 145 z 15ó



Z ustaleń kontroliwynika, że Akademia nie ustaliła i nie wyegzekwowała wykazanych w tabeli
odsetek ustawowych za opóźnienie w transakcjach handlowych z tytułu nieterminowego
uregulowania przez kontrahenta zobowiązań wynikających z umowy nr o5/HB/2o2o.
W okresie objętym kontrolą łączna kwota tych odsetek, zgodnie z wyliczeniami dokonanymi
wtrakcie kontroli, wyniosła 87,oBzł idotyczyła roku2o2o. Dodatkowo zauważyć nalezy,
ze równiez w 2o2t r. winny zostać naliczone odsetki w wysokości 7o,2I zł. Stwierdzone
zaniechanie narusza art.42 ust. 5 ustowy ofinansach publicznych i stanowi nieprawidłowość.
Dopiero przy wiadomości elektronicznejzdnia29 czerwca 2o2tr. przekazano kontrolerom
wezwanie do zapłaty wystosowane tego samego dnia do kontrahenta, w którym
wyszczególniono dane tożsame z przedstawionymi w tabeli nr 05/HB/202O. Dyrektor
Finansowy wyjaśnił, że Akademia wysłała stosowne wezwania do zapłaty i jest na etapie
egzekwowania przedmiotowych odsetek w oparciu o właściwą podstawę prawną'
W kwartalnych zestawieniach zadłuzenia kontrahentóW, Wg stanu na dzień 31 grudnia
2o2or., w odniesieniu do wykazano zadłużenie. W toku
kontroli nie przedstawiono jednak dokumentów, z których wynikałoby, że po zakończeniu lV
kwartału 2o2a r. Akademia wzywała kontrahenta do uiszczenia zaległych opłat. Dyrektor
Finansowy wyjaśnił330: Dział Finansowo-Księgowy Akodemii działa od poczqtku stycznia 2027 r.

w mocno osłabionym składzie. Z początkiem bieżqcego roku 2 doświadczone pracownice (w tym
kierowniczka dziąłufinansowo-księgowqo) udałY sięna urlopy macierzyńskie,inne przebywały na
kwarantannie, odchorowywały CoVlD-79 lub przechodziły szpitalne zabiegi (skutkujące
kilkutygodniową absencją), z tych przYczYn z pięciu pracownic przeciętnie pracowały zwykle dwie
oraz dyrektor finansowy. W związku z tym wykonywaliśmy przede wszystkim najpilniejsze prace
związane z działalnością bieżącą, przygotowaniami do sprawozdań rocznych oraz odpowiadaniem
na pytania kontroli ME'N i innych urzędów.

Umowa najmu z dnia r. nr , kontrahent:

Zgodnie z 5 1 ust. t-3 oraz S 2 ww. umowy Akademia oddała kontrahentowi do odpłatnego
używania w okresie od dnia 13 września 2ot9 r' do dnia 30 czerwca 2o2o r., zgodnie
z harmonogramem określonym w umowie, pływalnię o łącznej powierzchni 544 m2,
znajdującą się w Gdańsku przy ul. . Stawkę płatnego miesięcznie
czYnszu ustalono na kwotę brutto, za całą pływalnię w czasie 1 jednostki
treningowej w godzinach popołudniowych; za 3 tory w czasie 1 jednostki
treningowej w godzinach przedpołudniowych (S 4 ust' 1)' W 5 4 ust' 2 umowy postanowiono,
Żeczynsz będzie płatny miesięcznie zdołu na podstawiewystawionej przezAkademięfaktury
VAT z 14-dniowym terminem płatności liczonym od daty wystawienia faktury. W 5 4 ust' 3
Umowy sformułowano zapis sprzecznY z regulacjami ustawy o przeciwdziałaniu nadmiernym
opóźnieniom wtransakcjach handlowych, bowiem postanowiono, że W przypadku
nieterminowego regulowania należnościprzez kontrahenta Akademiawinna naliczyć odsetki
ustawowe za opóźnienie zamiast odsetek ustawowych za opóźnienie w transakcjach
handlowych. Zgodnie 5 4 ust. 3 umowy Akademią zagwarantowała sobie prawo
wypowiedzenia umowy ze skutkiem natychmiastowym (w przypadku nieterminowego
regulowania należności przez kontrahenta).
Akademiaw związku z zawartąumowąwokresie objętym kontroląwystawiła łącznie 7faktur
VAT.
W 5 wystawionych fakturach wyszczególniono liczbę jednostek treningowych, za które
naliczono opłatę, zgodnie ze stawkami określonymi w 5 4 ust. 1 umowy. Natomiast
wfakturach nr o39/o9/2ot9lKEs oraz nr o43/o3/2020/KEs przyjęto rozliczenie
ryczałtowe, bez dokonania rozbicia na jednostki treningowe. Kierownik Działu obiektów
Wewnętrznych wyjaśnił33L,że faktura039/09/2079/KES zostoławystawiona zgodniezumową.
Po przerwie wakacyjnej pływalnia zostało otwarta dopiero ok. 70 września 2079 r. llości zajęć
zgadzają się z wpisanymi w umowę terminami' Zamiast wyszczególnienia pozycji został wpisany
ryczałt. Faktura 043/03/2020/KEs dotyczy okresu, w którym został wprowadzony lockdown,

33oWyjaśnienia Dyrektora Finansowego z dnia 1ó czerwca2o2tr'
331 Wyjaśnienia przekazane w wiadomości elektronicznej z dnia 18 maja 2027 r
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zamYkane były wszystkie obiekty, zmieniane były zasady korzystania z pływalni' Z jednych zajęć
mogli korzystać tylko amatorzy (7/2 pływalni) a z innYch zawodowcy (w rozumieniu ustawY).
Dlatego faktura została wystawiona zgodnie z faktycznym wykorzystaniem obiektu' Odnosząc się
do powyzszego nalezy zauważyć, ze na podstawie danych zamieszczonych w wystawionych
fakturach oraz na podstawie złożonych wyjaśnień, do których nie załączono dokumentacji
potwierdzającej zaprezentowane stanowisko, nie było możliwe zweryfikowanie
prawidłowości ustalenia wartości W WW. fakturach.
Ustalono również, że dokonano 1 korekty faktury, ze względu na zawieszenie zajęć w krytej
pływalni w związku z wprowadzonymi obostrzeniami epidemicznymi.
W toku kontroli ustalono, że kontrahent w ó przypadkach nie wywiązał się ze zobowiązania
wynikającego z umowy - dokonał zapłaty za korzystanie z przedmiotu najmu z naruszeniem
terminów określonych wfakturach, co zostało przedstawione w ponizszej tabeli.

Tabela nr

* faktura korygująca.

Z ustaleń kontroli wynika również, że Akademia nie ustaliła i nie wyegzekwowała
wykazanych w tabeli odsetek ustawowych za opóźnienie w transakcjach handlowych
z tytułu nieterminowego uregulowania przez kontrahenta zobowiązań wynikających
z umowy nr Łączna kwota tych odsetek, zgodnie z wyliczeniami
dokonanymiwtrakcie kontroli, wyniosła 667,58 zł i dotyczyła: roku 2079 _ 7ó,49 zł oraz
roku 2o2o - 59I,09 zł' Stwierdzone zaniechanie narusza art.42 ust. 5 ustawy o finansach
publicznych i stanowi nieprawidłowość. Dopiero przY wiadomości elektroniczn ej z dnia 29
czerwca 2027 r. przekazano kontrolerom wezwanie do zapłaty wystosowane tego samego
dnia do kontrahenta, w którym wyszczególniono dane tożsame z przedstawionymi w tabeli
nr . Dyrektor Finansowy wyjaśnił, że Akademia wysłała stosowne wezwonia
do zapłaty i jest na etapie egzekwowania przedmiotowych odsetekw oparciu o właściwq podstawę
prawną.
W kwartalnych zestawieniach zadłużenia kontrahentówwgstanu na dzień 31 grudnia20L9
r. , 31 marca 2020 r. oraz 30 czerwca 2O2O r. w odniesieniu do

wykazano zadłużenie. W toku kontroli nie przedstawiono jednak
dokumentów, z których wynikałoby, że po zakończeniu lV kwartału 2oLg r. oraz l i ll
kwartału 2020 r. Akodemia wzywała kontrahenta do uiszczenia zaległych opłat' Dyrektor
Finansowywyjaśnił332: należnościwystępującenakoniec2019r.'zostałyuregulowanedodnia24
lutego 2020 r' Do tego dnia nie wysłano wezwania do zapłaty w związku z absencją pracowników
działu finansowo-księgowego, w tym osoby zajmującego się windykacją należności, będącej
jednocześnie kierowniczką działu. Jej absencja w okresie styczeń - luty 2020 r. wyniosła 77 dni
roboczych. lnna procownica w styczniu 2020 r. była nieobecna przez 72 dni roboczych. Pozostołe
osoby skupiły się na bieżącej pracy działu. Natomiast sytuacja w Akademii po zakończeniu l i ll

332 Wyjaśnienia Dyrektora Finansowego z dnia 1ó czerwca2027 r.

Strona 147 2756

Numer faktury
Kwota

brutto na
fakturze

Termin
płatności

Data
wpłaty

Kwota
wpłaty

Liczba dni
opóźnienia Odsetki

o37/70/2019/KES 9 700,02 14.77.2019 02.72.2079 9 roo,o2 18 42,63

04.07.2079 50,00

70.04.2078 599,99037/71/2079/KES 7 496,07 !2.12.2079

24.02.2020 ó846'02 74 152,49

040/12/2019/KES 5 622,02 03.o1.2020 24.O2.2020 5 622,02 52 92,71

044/Ot/2020/KES
KOO4/O1"/2020/KES*

8290,O2
-2368,O1- 14.o2.2020 13.o3.2020 5 922,07 28 52,24

o49/O2/2020/KES 7 496,07 72.O3.2020 30.06.2020 7 496,07 110 259,79

24.O2.2020 ó49,99
o43/O3/2020/KES 2803,04 14.04.2020

27.O7.2020 2153,05 to4 68,32

RAZEM 667,58



kwartału 2o2o r. została opisana w odpowiedzi na pytanie nr 327 lata k hakerski].

Umowa najmu z dnia r. nr , kontrahent:

Zgodnie z 5 1, 5 2 ust. 1 oraz5 6 ust. 1ww. umowyAkademiaoddała kontrahentowiw najem
na okres od dnia 2 stycznia 20t7 r' do dnia 31 grudnia 2o2o r., część działki o powierzchni
3B0 m2, znajdującej się w Gdańsku przy ul' Umowa została
rozwiązana za porozumieniem stron z dniem 1 kwietnia 2079 r' Stawkę płatnego miesięcznie
CzYnszU ustalono na kwotę netto, powiększoną o podatek VAT wg
obowiązujących stawek (5 3 ust. 1umowy). ZgodniezS 3 ust.2 płatność CzYnszU powinna być
dokonywana zgorY wciągu 14 dni od datywystawienia faktury za dany miesiąc. Zgodnie
z 5 3 ust. 5 umowy w przypadku zalegania z płatnością czynszów kontrahent został
zobowiązany do zapłaty Akademii należnych odsetek.
Akademia w związku z zawartą umową w okresie objętym kontrolą wystawiła łącznie 77
faktur VAT, w których prawidłowo ustaliła nalezności wynikające z zawartej umowy.
Ponadto Akademia w dniu 2 grudnia 2079 r' wystawiła fakturę nr ooB/72/2oI9/KEZ na
kwotę 79 969,79 zł ztytułu bezumownego korzystania z nieruchomości.
W toku kontroli ustalono, że kontrahent w 15 przypadkach nie wywiązał się ze zobowiązania
wynikającego z umowy - dokonał zapłaty za korzystanie z przedmiotu najmu z naruszeniem
terminów określonych wfakturach, co zostało przedstawione w poniższejtabeli.

Tabela nr 7 w

Z ustaleń kontroliwynika,żeAkademio nie ustaliła iniewyegzekwowała wykazanych wtabeli
odsetek ustawowych za opóźnienie w transakcjach handlowych z tytułu nieterminowego
uregulowania przez kontrahenta zobowiązań wynikających z umowy nr
Łączna kwota tych odsetek zgodnie z wyliczeniami dokonanymi w trakcie kontroli wyniosła
943,68złidotyczyła:roku2o7B_397,27 zł,roku2079-48,48 zł orazroku2o2o- 503,93
zł' Stwierdzone zaniechanie narusza art.42 ust. 5 ustawy o finansach publicznych i stanowi

Numer faktury
Kwota

brutto na
fakturze

Termin
płatności Data wpłaty Kwota

wpłaty
Liczba dni
opóźnienia Odsetki

006/ot/2018/KEz 2902,79 23.OI.2078
02.o1.20I8 ,05

t4.o5.2018 2902,74 777 83'8ó

oo4/o2/2018/KEZ 2495,44 19.02.2078
74.O5.2078 ,05 84

t7.70.2018 2495,39 240 155.88

oos/04/2018/KEz 3 050,11 t7.04.2018 23.O5.2018 3 050,11 36 28,58

009/05/20I8/KEZ 2495,44 27.O5.2078 27.06.2078 2495,44 31 20,73

008/06/2018/KEZ 2495,44 t8.oó.2ot8 03.07.2018 2495,44 t5 9,74

oo9/07/2078/KEZ 2628,07 t7.o7.2018 16.o8.2018 2 628,07 30 20,52

oo8/o8/2018/KEZ 2495,44 15.08.2018 18.09.2018 2495,44 34 21,43

oo9/o9/20I8/KEZ 2495,44 17.o9.20t8 17.70.2018 2495,44 30 19,48

ot7/70/2018/KEZ 2560,89 17.10.2018
17.70.2018 ,05

14,11.2018 2560,84 28 I8,66

oo9/tt/2018/KEz 2495,44 79.71.2078 26.!1.2078 2495,44 7 4,55

oo6/72/2018/KEZ 2495,44 17.72.2018 04.01.2019 2495,44 18 11,69

oos/01/2019/KEz 2908,23 23.01.2079 30.01.2019 2908,23 7 5,30

oo3/o3/2019/KEZ 2496,22 15,03.2019
14.17.2078 58,20

15.04207? 2438,02 31 t9.ó7
ot7/o4/20te/KEz 283,60 26.O4.2019 06.o5.2019 283,óo 10 74

oo8/12/2079/KEZ 79 969,79 tó.t2.2ot9 04.12.2020 5 000,00 354 523,45

RAZEM 943,68
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nieprawidłowość. Dopiero przY wiadomości elektronicznej z dnia 29 czerwca 2o2I r.
przekazano kontrolerom wezwanie do zapłaty wystosowane tego Samego dnia do
kontrahenta, w którym wyszczególniono dane tozsame z przedstawionymi w tabeli nr

1. Dyre kto r Fi n a nsowy wyj aśn ił, że Aka d emi a wy słał a sto sow n e w ezw ani a do
zapłaty i jest na etapie egzekwowania przedmiotowych odsetek w oparciu o właściwq podstawę
praWną'
W kwartalnych zestawieniach zadłużenia kontrahentów wg stanu na dzień: 31 marca 2018
r,, 30 czerwca 2ot9 r., 30 września 2018 r. 31 grudnia 2o7B r. oraz 31 marca 2ot9 r.
wodniesieniu do wykazano zadłuzenie. W toku kontroli nie
przedstawiono jednak dokumentów, z których wynikałoby' Ze po zakończeniu l, lll i lV
kwartału 2oIB r. oraz lkwartału 2oI9 r. Akądemia wzywała kontrahenta do uiszczenia
zaległych opłat. Dyrektor Finansowy wyjaśnił333: należności zostały uregulowone przed
przygotowaniem wezwań do zapłoty, w tym w następujących terminach: - za l kwartał 2078 r. -
w dn. 74 i 23.05.2078 - za lll kwartał 2078 r. - w dn. 77.70.2078 - za lV kwartał 2078 r. - w dn.
04.07.2078 - za l kwartał 2079 r. - w dn. 75.04.2079'
Wezwanie do uregulowania w terminie 7 dni od dnia otrzymania wezwania zaległych
należności skierowano do kontrahenta w dniu 13 lipca 20t8 r.,tj. po zakończeniu ll kwartału
2078r.
Ponadto w dniu 3 marca 2o2or'Akademio skierowała wezwanie do uregulowania wterminie
7 dni od dnia otrzymania wezwania zaległych należności Wynikających z faktury
nr0oB/I2/2oI9/KEz z tytułu bezumownego korzystania z nieruchomości. Jednocześnie
poinformowano kontrahenta, że w przypadku nieuregulowania należności w wyznaczonym
terminie sprawa zostanie skierowana na drogę postępowania sądowego bez ponownego
wezwania do zapłaty' Kontrahent w dniu 4 grudnia 2o2o r. dokonał częściowej zapłaty
wwysokości 5 000,00 zł. Nieuregulowane zobowiązanie kontrahenta do dnia 30 kwietnia
2o2tr., tj. do dnia sporządzenia przez Akademię zestawienia wpłat, wyniosło 14 969,79 zł.
Pomimopowyższego Akademia niewystąpiła dosąduzwłaściwym pozwem. RektorAkodemii
przekazał wyjaśnienia33a radcy prawnego Akademii, w których wskazano, że lJczelnia jest na
etapie kompletowania dokumentacji potrzebnej do sporzqdzenia pozwu. Z uwagi na covid i brąki
kadrowe, organizacja dokumentacji uległa wydłużeniu. Pozew w niniejszej sprawie planowo ma
zostaćwniesiony do sądu w maju 2027 r.

Stwierdzono,żeodsetkiwwezwaniachzdnia 13lipca 20!Br.oraz3 marca 2o2or.zostały
obliczone w wysokości niższej niżwynika zustawy o przeciwdziałaniu nadmiernymopóźnieniom
w transakcjach handlowych' Dyrektor Finansowy wyjaśniłs35: wezwania do zopłaty i naliczane
w nich odsetki są generowane automatycznie z systemu finansowo-księgowego Simple. Byliśmy
przeświadczeni, że serwisant systemu w ramach opieki dba o zgodność oprogramowania z ogólnie
obowiązującymi przepisami prawa. Jednocześnie bardzo trudna sytuacja kadrowa nie pozwala na
wnikliwą analizę generowanych d oku mentow.

Umowa najmu z dnia r. nr , kontrahent:

Zgodnie z 5 1 ust' 1, s 2 ust. 1ww. umowy Akademio oddała kontrahentowiw najem na okres
od dnia !7 czerwca 20t9 r. do dnia 31 grudnia 2oI9 r., powierzchnię z pr7.e7'naczeniem pod
zamieszczenie tablic reklamowych oraz flag promocyjnych, znajdującą się w Gdańsku przy
ul. .,, . Czynsz za najem powierzchni pod reklamę ustalono na kwotę zł netto,
powiększonyoobowiązującąstawkępodatkuVAT(s3ust.1umowy)'W53ust.2i4umowy
postanowion o, że czynsz płatny będzie z gorY w terminie t4 dni od dnia wystawienia przez
Akademię faktury VAT, a za opóźnienie w zapłacie jakichkolwiek należności kontrahent
zobowiązany będzie do zapłaty odsetek ustawoWych za opóŹnienie. Powyższy zapis
wzakresie dotyczącym odsetek sprzeczny jest z regulacjami ustawy o przeciwdziałaniu
nadmiernym opóźnieniom w transakcjach handlowych'
W związkrl z realizac.jąrlmnwy Aknde.minw dnir l 2'1 sierpnia ?aI9 r.wystawiła 1 fakturę VAT

333 Wyjaśnienia Dyrektora Finansowego z dnia 1ó czerwca2027 r
33a Wyjaśnienia z dnia t4 maja 2027 r.
335 Wyjaśnienia Dyrektora Finansowego z dnia 1ó czerwca 2027 r'
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na prawidłową kwotę 2644,50 zł brutto. Rektor Akademii w tym zakresie wyjaśnił ,

że czynsz ujęty w umowiebył opłatą jednorazowąza cały okres obejmowania umowY'
W toku kontroli ustalono, że kontrahent nie wywiązał się ze zobowiązania wynikającego
zumowy - dokonał zapłaty za korzystanie z przedmiotu najmu z naruszeniem terminu
określonego wfakturze, co zostało przedstawione w ponizszej tabeli.

Tabela nr

Numer faktury
Kwota

brutto na
fakturze

Termin
płatności Data wpłaty Kwota

wpłaty
Liczba dni
opóŹnienia

Odsetki

os2/oB/2019/NCZ 2644,50 o4.o9.2079 24.03.2027 2ó44'50 5ó7 428,24

Z ustaleń kontroliWynika, żeAkodemia nie ustaliła i nie wyegzekwowała wykazanych wtabeli
odsetek ustawowych za opóźnienie w transakcjach handlowych z tytułu nieterminowego
uregulowania przez kontrahenta zobowiązań wynikających z umowy
nr Kwota tych odsetek, zgodnie z wyliczeniami dokonanymi
w trakcie kontroli, wyniosła 367,5o zł i dotyczyła: roku 2ot9 _ BI,22 zł oraz roku 2o2o -
286,28 zł. DodatkowozauważyĆ należy, że równieżw 2o2Ir.winnyzostać naliczone odsetki
wwysokości 60,74 zł. Stwierdzone zaniechanie narusza art. 42 ust. 5 ustawy o finansach
publicznych i stanowi nieprawidłowość. Dopiero przY wiadomości elektronicznej z dnia
29 czerwca 2o2t r' przekazano kontrolerom wezwanie do zapłaty wystosowane tego
samego dnia do kontrahenta, w którym wyszczególniono dane tozsame z przedstawionymi
w tabeli nr Dyrektor Finansowy wyjaśnił, że Akademia wysłała
stosowne Wezwanio do zapłaty i jest na etapie egzekwowania przedmiotowych odsetek w oparciu
o właściwą podstawę prawną.
W dniu 7 października2079 r. Akademia skierowała wezwanie do uregulowania w terminie
7 dni od dnia otrzymania wezwania zaległych należności wynikających m.in. z faktury
nro52/0B/2o79/Ncz. Jednocześnie poinformowano kontrahenta, że W przypadku
nieuregulowania należności w wyznaczonym terminie sprawa zostanie skierowana na drogę
postępowania sądowego bez ponownego Wezwania do zapłaty. W dniu 3 marca 2o2o r'
Akademia ponownie skierowała wezwanie do uregulowania w terminie 7 dni od dnia
otrzymania wezwania zaległych należności wynikających m.in' z faktury nr
o52/o8/2ot9/NCZ. Pan - Radca Prawny wyjaśnił337, że Akademia
podejmowała w okresie po 3.03.2020 r. działania mające na celu wyegzekwowanie należności od

, bowiem Dział Finansowo-Księgowy AWF'S w lipcu 2020 r. skierowął sprawę
zaległości firmy do windykacji przez kancelarię prawną ówcześnie obsługujqcą
Akademię' Jednakże kompletowanie dokumentącji do pozwu wydłużyło się wskutek absencji
pracowników oraz Wprowadzenia pracy zdalnej w związku z epidemią CovlD-7g. W tej sytuacji
przed wniesieniem powodztwa do sqdu firma dokonało wpłaty należności.
Stwierdzono, że odsetki w wezwaniach z dnia 7 października 2ot9 r. oraz 3 marca 2o2o r'
zostały obliczone w wysokości niższej niz wynika z ustawy o przeciwdziałaniu nadmiernym
opóźnieniomw transakcjachhandlowych. Dyrektor Finansowy wyjaśnił338: wezwonia do zapłaty
i naliczane w nich odsetki są generowąne automatycznie z systemu finansowo-księgowego Simple.
Byliśmy przeświadczeni, że serwisant systemu w ramąch opieki dba o zgodność oprogramowania
z ogólnie obowiązującymi przepisami prawa. Jednocześnie bardzo trudna sytuacja kadrowa nie
pozwala na wnikliwą analizę generowanych dokumentow.

W odniesieniu do ustaleń dotyczących zapisów umów339 niezgodnych z art.7 ust. 1 ustawy
oprzeciwdziałaniu nadmiernYm opóźnieniom wtransakcjach handlowych Rektor Akademii
przekazał wyjaśnienia3ao radcy prawnego Akodemii, w których wskazano, że odsetki
za opóźnienie w transakcjach handlowych należą się z mocy Llstawy, dlatego też zapis umowny

33óWyjaśnienia z dnia 1ó kwietnia2o2!r.
337 Wyjaśnienia Pana - Radcy Prawnego z dni a 23lipca 2027 r'
338Wyjaśnienia Dyrektora Finansowego z dnia 1ó czerwca2027r.
339 Dotyczy umowy nr KG.2ó1.3.2o2o.TM, o5 /HB/2o2o,KEsfiM/t9/2079 i KNCŻ'2ó7.1o.2o19'Ms.
340 Wyjaśnienia z dnia 14 maja 2o2t r.
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zastrzegajqcY odsetki ustawowe za opoźnienie, nie powoduje żew przypadku ewentualnego sporu
sqdowego AWFis pozbawiony jest możliwości ich dochodzenia. Należy zgodzic Się
zestanowiskiem zaprezentowanym W WW. wyjaśnieniach, jednak nie zmienia to faktu,
iżzawarte umowy powinny zawierać zapisy zgodne z przepisami prawa powszechnie
obowiązującego.

W zastrzeżeniach z dnia 27 lipca 2022 r. do projektu wystąpienia pokontrolnego Uczelnia
poinformowała, że usunęła nieprawidłowość polegającą na niedochodzeniu od kontrahentów
regulujących nieterminowo należności rekompensaty, ktorej mowa Wa art. 70 ust. 7 ustawy
o przeciwdziałaniu nadmiernym opoźnieniom w transakcjach handlowych, oraz nieustalaniu i nie
egzekwowaniu odsetek ustawowych za opóźnienie w transakcjach handlowych, poprzez bieżące
naliczanie odsetek i rekompensat w dowodach księgowych zarówno za należności bieżące, jak
i należności za okresy objęte kontrolą MEiN, co potwierdzają zapisy księgowe w systemie slMPLE
oraz że obecnie AWFis stosuje w windykacji należności zasadę wysyłonia wezwań do zapłaty
(należność główna, odsetki, rekompensata) z tytułu faktur przeterminowanych na ostatni dzień
miesiąca' Zasadą tą objęte zostały również należności starsze z okresu 207ó-2020.

Dodatkowe ustalenia

W toku kontroli ustalono, że Akademia nie dochodziła od kontrahentów3al regulujących
nieterminowo należności, rekompensaty, o której mowa w art. 10 ust. t ustawy
o przeciwdziałaniu nadmiernym opóźnieniom w transakcjach handlowych' Dyrektor Finansowy
wyjaśnił3az:zgodniezart.70ust.7ustawyz dnia B marca2073r. o przeciwdziałaniu nadmiernym
opóźnieniom w transakcjach handlowych: Wierzycielowi, od dnia nabycia uprawnienio do odsetek,
o których mowa w art. 7 ust. 7 lub art' B ust' 7, przysługuje od dłużnika, bez wezwania,
rekompensata za koszty odzyskiwania należności, stanowiąca równowartość kwoty: 7) 40 euro -
gdy wartość świadczenia pieniężnego nie przekracza 5000 złotYch;2) 70 euro - gdy wartość
świadczenią pieniężnego jestwyższo niż 5000 złotych, ale niższą niż 50 00o złotych;3) 700 euro
- gdy wartość świadczenia pieniężnego jest równa lub wyższa od 50 ooo złotych' To oznacza, że
takie roszczenie o rekompensatę można zgłosić w samym pozwie, bez wcześniejszego wzywania.
W związku z powyższym o przedmiotowe rekompensaty wystąpimy w niezwłocznie w kolejnym
etapi e proced ury wi ndykacyjnej.

3.14 Pozostałe zagadnienia.

s.74.7

Aktem notarialnym z dnia 10 lutego 2O2O r. Pan dr hab. Waldemar Moska, jako Rektor
AWFis, działającyw imieniu inarzecz Akademii, udzielił Prorektorowi do spraw Studenckich,
Panu prof. dr. hab. Pawłowi Cięszczykowi pełnomocnictwa do reprezentowania AWFiS oraz
działania w imieniu i narzeczAkodemiiwe wszelkich sprawach związanych z jej działalnością
w zakresie zwykłego zarząduoraz dokonywania wskazanych w akcie czynności.
Zgodnie z postanowieniami aktu notarialnego, pełnomocnictwo udzielone zostało na czas
ol<rcślony do 31 sierpnia 2o2o r. Pełnomocnik umocowany został w szczególtrości do
zastępowania Rektora Akadcmii podczas jcgo tlicobcctlości (bcz względu na jej przyczynę),
w rozumieniu artl'28 ust.4Stafutu AWFiSzdnia 19 czerwca 2Ot9 r.
Zgodnie z przywołanym W akcie notarialnym przepisem 9tatutu, prorektorzy zastępują
Rektora pod jego nieobecność. Jeżeli inaczej nie okreś|ono w aktach powołania, podczas
nieobecności Rektora, w sprawach niecierpiących zwłoki lub na podstawie udzielonego
upoważnienia, zastępuje go Prorektor ds. Nauki, a w przypadku nieobecności Prorektora ds.
Nauki, prorektor najstarszy wiekiem.

3a1 Dotyczy próby, tj.:

342 Wy1aśnienia Dyrektora Finansowego z dnia !6lipca2o2tr.
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W zakresach kompetencji i pełnomocnictw, stanowiących załączniki do aktów powołania
Prorektora ds' Nauki, Prorektora ds. Studenckich oraz Prorektora ds. Kształcenia i Rozwoju
nie przewidziano zapisów odmiennych, wobec czego przyjąć należy, iz powinna zostać
zachowana hierarchia zastępstw wynikająca z art.28 ust. 4 Stotuiu AWFis.

Pełnomocnictwo udzielone aktem notarialnym obejmowało szeroki zakres umocowania,
stanowiąc w istocie uprawnienie do dokonywania wszelkich czynności prawnych związanych
z działalnością Uczelni, w tym m.in. do ustanawiania ograniczonych praw rzeczowych,
odpłatnego i nieodpłatnego nabywania na rzecz oraz zbywania należących do AWFIS
wszelkich ruchomości, nieruchomości, użytkowania wieczystego i innych praw majątkowych
oraz udziałów w nich, do rozporządzania środkami zgromadzonymi na rachunkach
bankowych, do zawierania, zmiany i rozwiązywania wszelkich umów ubezpieczenia i najmu,
czy składania i odbioru oświadczeń woli związanych ze stosunkiem pracy.
Zgodnie z wyrokiem Sądu Apelacyjnego w Wa rszawiezdnia 4 lipca2074 r., Vl ACa L622/t3,
w świetle przepisu art. 98 KC [dotyczącego rodzaju pełnomocnictw] mocodawca nie korzysta
z pełnej swobody w odniesieniu do kształtowania zakresu udzielonego pełnomocnictwa. Na gruncie
tegoż przepisu za niedopuszczalne należy uznać udzielenie pełnomocnictwa do dokonywania
wszelkich czynności prawnych, gdyż pełnomocnictwo takie stwarzałoby zbyt duże zagrożenie dla
mocodawcy, stqd każde pełnomocnictwo musi mieć określony zakres umocowąnia. Czynność
prąwna polegajqcą na udzieleniu takiego pełnomocnictwa uznaje się w doktrynie za sprzeczną
zustawą i jako taką nieważną (art. 58 s 1 Kc} osobę działającą wimieniu mocodawcy na
podstawie takiego pełnomocnictwa należy uznać za działającą bez umocowania, co oznacza
konieczność zastosowania przepisów art. 703 KC.

3.74.2

Zarządzeniem nr 7/2020 z dnia 14 stycznia 2o2o r. Rektor AWFis powołał na Rzecznika
Dyscyplinarnego ds. Nauczycieli Akademickich

na okres do dnia 31 sierpnia 2o2o r. Zarządzenie weszło w życie z dniem
wydania. W podstawie prawnej przedmiotowej regulacji przytoczono m.in. przepis art.277
ust. 1 i 4 Pswn oraz przepisy Statutu AWFIS.

Zarządzeniem Nr 59/2020 z dnia 24 czerwca 2o2o r. Rektor AWFis odwołał
z funkcji Rzecznika Dyscyplinarnego ds. Nauczycieli Akademickich

(powołanego zarządzeniem Rektora AWFIS nr 57/2016 z dnia 15 grudnia 2016 r.).

Zarządzenieweszło w życie z dniem wydania. W podstawie prawnej przedmiotowej regulacji
przytoczono art.277 ust. 1 Pswn oraz przepisy Statutu AWFiS.

Za rządzeniem Nr óo/ 2020 z dnia 24 cze rwca 2o2o r. Re ktor A WFiS powołał
na funkcję Rzecznika Dyscyplinarnego ds. Nauczycieli

Akademickich na okres do dnia 3t grudnia 2o2o r.Zarządzenie weszło w życie z dniem
wydania. W podstawie prawnej przedmiotowej regulacji przytoczono m. in. art. 277 ust. ti 4
Pswn oraz przepisy Stotutu AWFIS.

Zarządzeniem Nr ó5/2020 z dnia 3 lipca 2o2o r. Rektor AWFIS zmienił Zarządzenie Nr 7/2020
z dnia t4 stycznia 2020 r., stanowiąc iż kadencja powołanego na jego mocy Rzecznika trwa
do dnia 31 grudnia 2o2o r.Zarządzenie weszło w życie z dniem wydania. W podstawie
prawnej przedmiotowej regulacji przytoczono m. in. art. 277 ust.7i 4 Pswn oraz przepisy
StatutuAWF|S.

W stanie prawnym ukształtowanym przez przepisy Pswn, okres pełnienia funkcji przez
rzeczników dyscyplinarnych został ściśle określony w ustawie' Zgodnie z brzmieniem
art.277 ust. 4 Pswn kadencja rzeczników dyscyplinarnych trwa 4 lata i rozpoczyna się -
wprzypadku rzeczników powoływanych przez rektora - w dniu 1 stycznia roku
następującego po roku, w którym rozpoczęła się kadencja rektora. W zakresie tym
ustawodawca nie przewidział wyjątków. Nie upoważnił również rektora do dowolnego
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kształtowania czasu trwania kadencji rzeczników dyscyplinarnych, w tym odmiennego od
postanowień ustawowych, określania terminu jej rozpoczęcia, skracaniabądź przedłuzania'

Zgodnie z brzmieniem art' 277 ust. 1 Pswn rzeczników dyscyplinarnych w uczelni powołuje
rektor spośród nauczycieli akademickich posiadających co najmniej stopień doktora' Jak
wynika z przedmiotowej regulacji, rektorowi pozostawiono dowolność w aspekcie
personalnym, z jedynym zastrzeżeniem, że kandydat musi być nauczycielem akademickim
posiadającym co najmniej stopień doktora.

Zgodnie z brzmieniem przywołanychw zarządzeniach Rektora przepisów Statutów, rektor
powołuje co najmniejjednego rzecznika dyscyplinarnego spośród nauczycieli akademickich
Akademii, mających co najmniej stopień naukowy doktora.
Wynikająca z regulacji wewnętrznych kompetencja rektora mieści się w granicach
upoważnienia ustawowego przewidzianego w art.277 ust. 1 Pswn, stanowiąc w istocie jego
powtórzenie' Jakakolwiek odmienna interpretacja prowadziłaby do sprzeczności
postanowień Statutu z aktem prawa powszechnie obowiązującego.

Zprzytoczonych na wstępie aktów prawa wewnętrznego Uczelniwynika,żeZarządzeniem nr
7/2o2o Rektor Akademii - w ostatnim roku swej kadencji - powołał Rzecznika
Dyscyplinarnego oraz określił czas trwania kadencji Rzecznika do dnia 31 sierpnia 2o2o r.
Następnie Zarządzeniem Nr ó512020 czas trwania kadencii Rzecznika został wydłużony.
Z kolei Zarządzeniem Nr 59/2020 Rektor Akademii odwołał nauczyciela akademickiego
z funkcji Rzecznika Dvscvplinarnego przed upływem kadencji wskazanej w ustawie.
Natomiast Zarządzenie Nr ó0/2o2o powołujące Rzecznika Dyscyplinarnego wydane zostało
przez Rektora wybranego w wyborach uzupełniających do końca kaden cji 2o7ó-2o2o.

Tym samym, działania Rektora wyrażone w formie przytoczonych wyżej regulacji, nie
znajdują oparcia w przepisach prawa powszechnie obowiązującego.

3.74.3

W toku kontroli udostępniono dokumentację posiedzeń Senatu, na których przyjęte zostały
uchwały Senatu Nr 48 z dnia22 kwietnia 2o2o r. oraz Nr 90 z dnia 25 czerwca 2020 r., obie
w sprawie zmiany Statutu Akademii Wychowania Fizycznego i Sportu im. Jędrzeja Śniadeckiego
w Gdańsku z dnia t9 czerwca 2ot9 r.

W obydwu przypadkach tryb uchwalenia zmian Statutu był zgodny z przepisami ustawy Pswn
oraz regu l acjami wewnętrznymi Uczelni.

Zmiany Stotutu Akademii uchwalone zostały przez Senat bezwzględną większością głosów
wobecności co najmniej połowy statutowej liczby członków. Uchwalenie poprzedzone
zostało zasięgnięciem opinii Rady Akademii oraz trzech działających w Uczelni związków
zawodowych (Związek Zawodowy Pracowników AWFiS, Kz Nszz Solidarność, zNP
Pracowników AWFiS).

W przypadku Uchwały Senatu Nr 48 z dnia 22 kwietnia 2020 r. głosowanie odbyło się za
pomocą środków komunikacjielektronicznej, zgodnie zdyspozycją$ 1 ust.4 Rozporządzenia
MNlsW z dnia 23 marca 2o2o r. w sprawie czasoweyo ograniczenia funkcjonowonia niektórych
podmiotów systemu szkolnictwa wyższego i nauki w związku z zapobieganiem, przeciwdziałaniem
i zwal cza ni em COVID- 79.34s

W.ymienione wyżej uchwały Senatu nie zostały poddane 'opiniowaniu przez Akademicki
ZwiązekZawodowyAWFiS, zarejestrowany B stycznia 2o2o r.
W związku z powyższym wyjaśniono, iż brak dokonywania uzgodnień uchwął Senatu AWFiS nr
48 i nr B0 z 2o2o r. oraz zarządzeń Rektora nr 77 i nr 78 z 2020 r' z Akademickim Zwiqzkiem
Zawodowym AWFis wynikał zfaktu, iż powołana organizacja została zarejestrowana w Krajowym
Rejestrze Sqdowym jako stowarzyszenie a nie zwiqzek zawodowy, jak również organizacja ta nie
wypełniała obowiązków informacYjnYch określonych w przepisie art. 251 ust' 2 i 3 ustawy

us Dz. U. z 2O2O r. poz. 517, 528, 643.
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o związkach zawodowych, tj. nie informowała pracodawcy o liczbie swoich członków no dzien
31.72'20L9 i 30'06'2020 r. oraz nie dokonała tzw. pierwszej informacji o liczbie członków -
według stanu na dzień złożenia informacji - w terminie 2 miesięcy od dnia utworzenia organizacji
związkowej. Skutkiem niewypełnienia tych obowiązkow była, przy założeniu, że przedmiotową
organizację możną uznać za związek zawodowy, utrata uprawnień zgodnie z art. 251 ust. ó u.z.z.

Zgodnie ze stanowiskiem Sądu Najwyższego wyrażonym w wyroku lzby Pracy, Ubezpieczen
Społecznych i Spraw Publicznych z dnia 25 sierpnia 2075 r. (ll PK 214/14), nieprzedstawienie
kwartalnej[obecnie połrocznej] informacji o liczbie członków powoduje, że organizacji związkowej
nie przysługują uprawnienia ustawowe, pracodawca jest zwolniony z obowiązku współdziałania
ztaką organizacją, co dotyczy nawet uprawnień indywidualnych przysługujqcych działaczom
związkowym,wtymszczególnejochrony zatrudnienia.W takiejsytuacji organizacja związkowa jest

tr a ktow a j ak ni ei stn i ej ąca.3aa

s.74.4

Z Rejestru skargi wniosków na 2078 r. wynika, iż ww. okresie złoŻona została jedna skarga na
nauczyciela akademickiego oraz jeden wniosek o modernizację planu zajęc. Zgodnie
z zapisami Rejestru, skarga została załatwiona negatywnie, wniosek pozytywnie - w dniu jego
wpłynięcia.

Z Rejestru skarg i wniosków na 2079 r. wynika, iż w ww. okresie wpłynęło łącznie 13 skarg
iwniosków, dotyczących zwolnienia z opłat bądź przedłużenia terminu ich uregulowania,
rozłozenia na raty zaległości finansowych, przeprowadzenia posiedzenia Senatu z udziałem
członków społeczności jako widzów, błędów W planach zajęć, nieprawidłowości
w przyjmowaniu na studia, uchybienia godności nauczycieli akademickich oraz sposobu
prowadzen i a zajęc przez na uczyciel a a ka d e mic ki ego.

Na wnioskach nanoszona była stosowna adnotacja dotycząca sposobu załatwienia sprawy.
Tylko w jednym przypadku adnotacja opatrzona została datą jej sporządzenia.

Na skargi udzielano odpowiedzi, bądź przekazywano do rozpoznania według właściwości.
W jednym przypadku wydano polecenie rozpoczęcia prowadzenia spravvy przez Rzecznika
Dyscyplinarnego ds. Nauczycieli Akademickich.

W przypadku skargi Rady Samorządu Studentów dotyczącej błędów w planach zajęć,
zzapisów Rejestru wynika, iż sprawa została przeanalizowana.
odnośnie podjętych w ramach przeanalizowania sprawy czynności wyjaśniono, iż: w wyniku
skierowania przez Radę Samorządu Studentów AWFiS pisma z dnia 20 lutego 2079 r. dotyczącego
nieścisłości w planach zajęć na semestr letni 2078/2079 zostały podjęte natychmiastowe
działania w celu eliminacji zasygnalizowanych przez RSS problemów, tzn. dokonano niezbędnych
korektszczegółowegoharmonogramu zajęćw semestrzeletnim roku akademickim 2078/2079,co
w szczegól ności doty czyło:
7. korekty tygodni zajęć na kierunku fizjoterapia ll stopień drugi rok,
2. ujęcia w planie godzin z przedmiotu ,,biomechanika kliniczna i ergonomia" oraz ułożenia
indywidualnego grafiku dla przedmiotu ,, Teropia manalna" na kierunku fizjoterapia drugi rok
studia jednolite magister skie,
3. uzipełnienia planu zajęć kierunku Sport o przedmioty ,,Społeczne pó,dstawy aktywności

fizycznej i sportu", ,,Psychologia stresu i psychoregulacja" oraz ,,Psychologia sportu",
4. rozwiązywania na bieżąco, po kontakcie z nauczycielami ąkademickimi prowadzącymi
zajęcia, nielicznych nieścisłości w planach zajęć na WydzialeT,urystyka i Rekreacji oraz rzadkich
sytuacji dublowania się zajęćw jednej sali.3as

3{Wyjaśnienia z dnia 13 kwietnia 2021r
345 Wyjaśnienia z dnia 12 kwietnia2o2Lr
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Z Rejestru skarg i wniosków na 2020 r. wynika, iz w ww. okresie wpłynęło 5 skarg (w tym dwie
złożone za pośrednictwem MN,SW). Zgodnie z zapisami Rejestru, odpowiedzi na skargi
zostały udzielone, w jednym przypadku sprawęwyjaśniono na poziomiewydziału.

ZALECENIA

Biorąc pod uwagę ustalenia, uwagi oraz oceny zawarte w niniejszym wystąpieniu, działając
na podstawie art.46 ust' 3 pkt 1 ustawy o kontroli w administracji rządowej, zalecam:

L Przestrzeganie wymogów wynikających art. 125 ust. 4 Pswn, dotyczących
uzyskiwania przez Rektora Akodemii zgody Rady Akademii na wykonywanie
dodatkowego zajęcia za robkowego.

2. Zasięganie opinii samorządu studenckiego Akademii przed ustaleniem programów
studiów, zgodnie z art.28 ust. 2 Pswn oraz zamieszczanie w tych dokumentach
wszystkich elementów vvymaganych przepisami prawa powszechnie
obowi ązującego oraz Wytycznymi.

3. Egzekwowanie od cudzoziemców przyjmowanych na studia w trybie rekrutacji
(art.69 i art. 70 Pswn) oraz na podstawie decyzji administracyjnej rektora
(art. 323 ust' 1 pkt 6 Pswn) wszystkich niezbędnych dokumentów wymaganych
przepisami prawa powszechnie obowiązującego oraz wynikających w regulacji
wewnętrznych Uczelni.

4. Doręczanie cudzoziemcom przyjętym na studia decyzji administracyjnych rektora
wydanychwtrybie art.323 ust.l pkt 6Pswn.

5. Przestrzeganie przepisów ustawy Pswn w zakresie dotyczącym formy przyjęcia na
studia cudzoziemców w drodze rekrutacji.

6. Przestrzeganie regulacji wewnętrznych w zakresie wysokości opłat, do ponoszenia
których zobowiązane są osoby zakwaterowane w domu studenckim.

7 ' Wzmożenie nadzoru nad terminowym uiszczaniem opłat z tytułu zakwaterowania
w domu studenckim.

B. Przyznawanie stypendium rektora w oparciu o kryteria oraz zgodnie z wysokością
świadczenia - określonymi w regu lacjach wewnętrznych.

9. Przestrzeganie przepisów Kpa w związku z wydawaniem decyzji w przedmiocie
przyznania stypendium rektora - w odniesieniu do e|ementów składowych
rozstrzygnięcia (art. 7o7 s I Kpa), terminu załatwienia sprawy (art. 35 Kpa) oraz -

w przypadku przekroczenia terminu - realizacji obowiązku wynikającego
zart.36 Kpo.

10. Rozliczanie kosztów delegacji z tytułu zagranicznych podróży służbowych zgodnie
z przepisami prawa powszechnie obowiązującego oraz przepisami regulacji
wewnętrznych.

11. Wzmożenie nadzoru nad terminowym rozliczaniem przez pracowników delegacji
z tytułu zagr anicznych pod roży służ bowych.

t2. Przestrzeganie postanowień Statutu przy powoływaniu komisji konkursowych
dokonujących wyboru kandydatów na stanowisko nauczyciela akademickiego
w ramach otwartego konkursu.

13. Wypłacanie wynagrodzeń nauczycielom akadenrickim w termitrie wyllikającyln
z regu lacji wewnętrznych.

74. Przestrzeganie przepisów Regulaminu studiów W zakresie podawania do
wiadomości studentów oraz prowadzących zajęcia szczegółowych
harmonogramów zajęć.

15. Zapewnienie przejrzystości w procesie udostępniania nieruchomości Uczelni
pod miotom zewnętrznym.

1ó. Ustalanie wartości rynkowej przedmiotu czynności prawnej z uwagi na treść art. 90
ust. 4 Psw oraz art. 423 ust. 2 Pswn i konieczność ustalenia obowiązku uzyskania
zgody Prezesa Prokuratorii Generalnej Rzeczypospolitej Polskiej, w przypadkach
gdyby wartość rynkowa przedmiotu czynności prawnej przekroczyła kwotę
2 00o 000 złotych.

Strona 155 z 15ó



!7. Zapewnienie przejrzystości w procesie wydatkowania środków finansowych
otrzymanych z budzetu państwa.

18. Dokonanie przeg|ądu Polityki rachunkowości Akademii, celem zweryfikowania
zgodności ww. dokumentu z przepisami powszechnie obowiązującymi.

19. Sporządzanie sprawozdań finansowych Akademii zgodnie z terminem określonym
w art. 52 ust. 1 ustawy o rachunkowości.

20. Realizowanie gospodarki finansowej Akademii zgodnie z planem rzeczowo-
finansowym, tj. zgodnie z art.52ust.2 ustawy o finansach publicznych.

2I. Zamieszczanie w zawieranych przez Akademię umowach w sprawie udostępniania
nieruchomości klauzuli waloryzacyjnej, o której mowa w art. 3581 5 2 Kodeksu
cywilnego, uprawniającej Akademię do zwiększenia wysokości czynszu
np. wg wskaźnika inflacji.

22' Zamieszczanie w zawartych umowach cywilnoprawnych postanowień zgodnych
z przepisami art. 7 ust' 1 ustawy o przeciwdziałaniu nadmiernym opóŹnieniom
w transakcjach hand lowych.

23. Dochodzenie od kontrahentów regulujących nieterminowo nalezności
rekompensaty, o której mowa W art' 10 ust. 1 ustawy o przeciwdziałaniu nadmiernym
opóźnieniom w transakcjach handlowych'

24. Ustalanie i egzekwowanie odsetek ustawowych za opoŹnienie w transakcjach
handlowych z tytułu nieterminowego regulowania przez kontrahentów
zobowiązań.

25. WysLawialtie ptzez Akadelrrię faktur VAT zgodnie z terrltinallli r.lkleślr:rtytrti
wzawartych umowach w sprawie udostępniania nieruchomości podmiotom
zewnętrznym.

2ó. określanie W wystawionych fakturach VAT terminów płatności zgodnie
z postanowieniami zawartych umów.

27. Dokumentowanie dat doręczenia kontrahentom wystawionych przez Akademię
faktur VAT.

Na podstawie art. 49 w zw. z art. 46 ust. 3 pkt 3 ustawy o kontroli w administracji rządowej,
proszę o poinformowanie Ministra o sposobie wykonania zaleceń pokontrolnych, a takze
o działaniach podjętych w celu usunięcia stwierdzonych nieprawidłowości lub przyczynach
ich niepodjęcia, w terminie 30 dni licząc od dnia otrzymania niniejszego dokumentu.
Jednocześnie informuję, żerealizacjawskazanych zaleceń może być przedmiotem ponownej
kontroli.
Zgodnie zart.48 ustawy o kontroliw administracji rządowej od Wystąpienia pokontrolnego
n ie przysługują środki odwoławcze.

Z upoważnienia
Ministra Edukacji i Nauki
Włodzimierz Bernacki
Sekretarz Stanu
/ - podpisano cyfrowo/
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